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Αθήνα, σήµερα στις 4 Σεπτεµβρίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑ-
ΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν, όµως, προχωρήσουµε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου
έχω να κάνω µερικές ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Υπάρχει επιστολή από τις 31 Αυγούστου του Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, του κ. Βασιλείου Στί-
γκα, προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων, µε την οποία
γνωστοποιεί ότι οι Βουλευτές κ. Δηµητροκάλλης Ιωάννης, κ. Κα-

τσιβαρδάς Χαράλαµπος και κ. Κόντης Ιωάννης τίθενται εκτός της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών.

Επίσης, υπάρχει προς τον Πρόεδρο της Βουλής επιστολή από
τις 3 Σεπτεµβρίου, του κ. Φλώρου Κωνσταντίνου, Βουλευτή Λά-
ρισας, ο οποίος γνωστοποιεί ότι πλέον θα λειτουργεί ως Ανεξάρ-
τητος Βουλευτής.

Υπάρχει, επίσης, επιστολή από τις 2 Σεπτεµβρίου προς τον
Πρόεδρο της Βουλής από τον κ. Γεώργιο Μανούσο, Βουλευτή
του Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών, ο οποίος ενηµερώνει ότι ζητεί τη
διαγραφή του από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών
και ότι θα συνεχίσει να υπηρετεί ως Ανεξάρτητος Βουλευτής.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’

Δευτέρα 4 Σεπτεµβρίου 2023
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2252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ήθελα να κάνω
µια επιπλέον ανακοίνωση προς το Σώµα.

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Εν-
σωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/514 του Συµβουλίου της 22ας
Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ σχε-
τικά µε τη διοικητική συνεργασία στον τοµέα της φορολογίας και
άλλες διατάξεις για τη φορολογική διαδικασία, την κατάρτιση του
Κρατικού Προϋπολογισµού και το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής

Περιουσίας του Δηµοσίου». 
Υπάρχουν και δύο αιτήµατα για άδειες απουσίας στο εξωτε-

ρικό από συναδέλφους. Το ένα είναι από τον κ. Χρήστο Στυλια-
νίδη και το άλλο αίτηµα είναι από τον κ. Παναγιώτη Μηταράκη.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/514 του
Συµβουλίου της 22ας Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση της
Οδηγίας 2011/16/ΕΕ, σχετικά µε τη διοικητική συνεργασία στον
τοµέα της φορολογίας και άλλες διατάξεις για τη φορολογική
διαδικασία, την κατάρτιση του Κρατικού προϋπολογισµού και το
Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 30 Αυγούστου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος

Κοτρωνιάς για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω κατ’ αρχάς καλό φθινόπωρο,
καλή νέα περίοδο να έχουµε, δηµιουργική, για όλους µας. 

Κυρίες και κύριοι, εκ πρώτης όψεως, η ενσωµάτωση στο Ελ-
ληνικό Δίκαιο µιας ευρωπαϊκής οδηγίας θα έλεγε κανείς ότι,
αφού είναι κάτι υποχρεωτικό, δεν µπορεί να δηµιουργεί ούτε µε-
γάλες συζητήσεις, αλλά ούτε και εντάσεις και ενστάσεις. Και άλ-
λωστε, αυτό έγινε και κατά τη συζήτηση στην αρµόδια επιτροπή
της Βουλής.

Για την παρούσα οδηγία, όµως, µπορούµε, και αξίζει νοµίζω,
να κάνουµε τρεις σηµαντικές παρατηρήσεις. 

Πρώτον, αφορά µια µεγάλη οµάδα της οικονοµικής δραστη-
ριότητας, η οποία µε νέες µορφές προϊόντων έχει µπει για τα
καλά στη ζωή µας µέσα από τις λεγόµενες «πλατφόρµες ενοικιά-
σεων», που µε τη ραγδαία εξάπλωσή τους δηµιουργούν νέες συν-
θήκες στην αγορά, αλλά και στην οικονοµία των ακινήτων, στη
διαθεσιµότητα κινήτρων για ενοικίαση, µε συνέπειες ακόµα και
για την ίδια την κοινωνία.

Δεύτερον, όλη αυτή η δραστηριότητα γινόταν µέχρι σήµερα εν
πολλοίς µε πολλά κενά στη νοµοθεσία και αποτελούσε µία πηγή
φοροδιαφυγής και απώλειας κρατικών εσόδων.

Τρίτον, η οδηγία αυτή ουσιαστικά στηρίζεται και ενσωµατώνει
νοµοθετικές πρωτοβουλίες που ήδη έχουν ληφθεί από την ελλη-
νική Κυβέρνηση από την προηγούµενη τετραετία, και στον κλάδο
του Airbnb και στον κλάδο της Booking.

Δεν είναι τυχαίο ότι η Ελλάδα µε την περασµένη θητεία της Κυ-
βέρνησης κατάφερε να ελέγξει τη λειτουργία των πλατφορµών
µε αποτέλεσµα, µάλιστα, να δεκαπλασιάσει τα κρατικά της έσοδα
και από 60.000 ευρώ έφτασαν στο µισό δισεκατοµµύριο, ενώ
όπως φάνηκε από την ακρόαση των φορέων κατά τη συζήτηση
στην Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής, φέτος µέχρι σήµερα τα
έσοδα έχουν αγγίξει τα 600.000 ευρώ.

Κυρίες και κύριοι, η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής σε κάθε
οργανωµένη κοινωνία, σε κάθε σύγχρονο κράτος, πέραν του ότι
αποτελεί ένα κορυφαίο ζήτηµα κοινωνικής ηθικής και ισονοµίας,
αποτελεί και έναν στόχο για τη σταθεροποίηση και την αύξηση
των κρατικών εσόδων.

Στο παρόν σχέδιο νόµου, µε στόχο τον έλεγχο και τη συνερ-
γασία των ψηφιακών πλατφορµών µε τις φορολογικές υπηρεσίες,
ενσωµατώνεται µε τα άρθρα 1 έως 25 η οδηγία 2021/514 του
Συµβουλίου της 22ας Μαρτίου του 2021, η οποία τροποποιεί την
οδηγία 2011/16 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι αφορά; Αφορά τη
βελτίωση της διοικητικής συνεργασίας στον τοµέα της φορολο-
γίας όλων των υπηρεσιών των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Και πώς γίνεται αυτό; Αυτό γίνεται βελτιώνοντας τη δια-

δικασία ανταλλαγής πληροφοριών, άρα και την αποτελεσµατικό-
τητα της συνεργασίας µεταξύ των φορολογικών αρχών των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, µάλιστα, στους τοµείς
της φορολογίας του εισοδήµατος, του φόρου προστιθέµενης
αξίας και σε όλους τους υπόλοιπους έµµεσους φόρους.

Η ανάγκη αυτή προέκυψε, γιατί οι φορολογικές διοικήσεις των
κρατών-µελών δεν διέθεταν επαρκείς πληροφορίες για την ορθή
εκτίµηση και τον έλεγχο του ακαθάριστου εισοδήµατος που απο-
κτάται στη χώρα τους από εµπορικές δραστηριότητες που πρα-
γµατοποιούνται µέσα από ψηφιακές πλατφόρµες. Αυτό, µάλιστα,
δυσκολεύει ακόµα περισσότερο όταν οι εγκατεστηµένοι έχουν
έδρα εκτός του κράτους που γίνονται οι συναλλαγές, όπως, εάν
θέλετε, και σε τρίτες χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Γι’ αυτό οι διατάξεις µε τις οποίες ενσωµατώνεται η οδηγία
2021/514 προβλέπουν την αυτόµατη ανταλλαγή δεδοµένων για
τις συναλλαγές µε τις φορολογικές αρχές των χωρών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, προκειµένου να διασταυρώνονται µε τις δηλώ-
σεις που υποβάλλουν οι φορολογούµενοι για το εισόδηµα από
τις πλατφόρµες. Τα δεδοµένα που µπορεί να ανταλλάσσονται πε-
ριλαµβάνουν όνοµα, διεύθυνση, ΑΦΜ, IBAN του τραπεζικού λο-
γαριασµού του πολίτη, το εισόδηµα που εισπράχθηκε, προµή-
θειες, αµοιβές και φόρους που καταβλήθηκαν, διεύθυνση ακινή-
του, ηµέρες µίσθωσης και άλλα.

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου προβλέπουν, επίσης, τη δυνα-
τότητα κοινών ή και ταυτόχρονων ελέγχων από περισσότερες φο-
ρολογικές αρχές και µέσα από το νοµοσχέδιο παρέχεται ρητά το
δικαίωµα και σε υπαλλήλους ξένων φορολογικών αρχών να εξε-
τάζουν φακέλους και να κάνουν συνεντεύξεις στην Ελλάδα, αλλά
προβλέπονται και αντίστοιχα δικαιώµατα για τους ελεγκτές της
ΑΑΔΕ στο εξωτερικό.

Πλέον οι πλατφόρµες οικονοµίας του διαµοιρασµού υποχρε-
ούνται να συνεργάζονται µε τις φορολογικές αρχές και να παρέ-
χουν πληροφορίες για τα εισοδήµατα που αποκτώνται µέσω της
αξιοποίησής τους στους εξής κλάδους: Πρώτον, µίσθωση ακίνη-
της περιουσίας, κατοικίας, εµπορικών ακινήτων, χώρων στάθµευ-
σης. Δεύτερον, προσωπικές υπηρεσίες. Τρίτον, πώληση αγαθών.
Τέταρτον, µισθώσεις οποιουδήποτε µέσου µεταφοράς.

Ο στόχος είναι ο εντοπισµός αδήλωτων εισοδηµάτων και ο πε-
ριορισµός της φοροδιαφυγής από τις συναλλαγές που διεξάγο-
νται µέσω ψηφιακών πλατφορµών, καθώς και των δεδοµένων που
θα συλλέγονται από τις πλατφόρµες, για να χρησιµοποιούνται
για την εκτίµηση και την επιβολή κάθε είδους φόρων, δασµών και
εισφορών κοινωνικής ασφάλισης.

Από την πλευρά της ελληνικής Κυβέρνησης, όπως ανέφερα
στο ξεκίνηµα της οµιλίας µου, την περασµένη τετραετία έγιναν
σηµαντικά βήµατα ελέγχου αυτών των πλατφορµών, όπως για το
Airbnb, και τις ανάγκασε πράγµατι να δίνουν στοιχεία µε αποτέ-
λεσµα να δεκαπλασιαστούν τα έσοδα από τις δραστηριότητες
και να φθάσουν σχεδόν το µισό δισεκατοµµύριο.

Ουσιαστικά, λοιπόν, όλες τις πρωτοβουλίες που κατά µόνας
έχουν πάρει κατά καιρούς τα κράτη-µέλη έρχεται η Ευρωπαϊκή
Ένωση και τις ενσωµατώνει σε µία οδηγία, τυποποιώντας ουσια-
στικά τη συνεργασία και τη συνδροµή όλων των υπηρεσιών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε τελικά οι πλατφόρµες αυτές να γί-
νουν σύµµαχοι της φορολογικής διοίκησης αντί να είναι φορείς
φοροδιαφυγής.

Γι’ αυτό και προβλέπονται και ποινές για τις πλατφόρµες που
δεν υποβάλλουν πληροφορίες ή υποβάλλουν ανακριβείς ή ελλι-
πείς πληροφορίες ή δεν συνεργάζονται µε τη φορολογική διοί-
κηση και λοιπά και λοιπά. Τα πρόστιµα ξεκινούν από 100 ευρώ
ανά περίπτωση και φθάνουν σωρευτικά µέχρι και τις 500.000
ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής σε διάστηµα πενταετίας τα πρό-
στιµα διπλασιάζονται έως 1.000.000 ευρώ, ενώ εάν εντοπιστεί πα-
ράβαση για τρίτη φορά ανεξάρτητα από τον χώρο τέλεσής της,
τα πρόστιµα τετραπλασιάζονται. Όταν παρατηρείται έλλειψη συ-
νεργασίας, επιβάλλεται επιπλέον διακοπή της πρόσβασης στους
ιστότοπους των ψηφιακών πλατφορµών, κλείσιµο του λογαρια-
σµού και παρακράτηση των πληρωµών για τους πολίτες που δεν
παρέχουν τα απαιτούµενα στοιχεία της πλατφόρµας.

Η οδηγία, βέβαια, εξαιρεί όσες επιχειρήσεις διεξάγουν λιγότε-
ρες από τριάντα συναλλαγές τον χρόνο µέσω της πλατφόρµας
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και, εφόσον έχουν εισπράξει λιγότερο από 2.000 ευρώ. Επίσης,
εξαιρεί και στον τοµέα της µίσθωσης ακίνητης περιουσίας τις επι-
χειρήσεις που διεξάγουν περισσότερες από δύο χιλιάδες συναλ-
λαγές ετησίως µέσω της πλατφόρµας, προκειµένου, όπως
αναφέρεται στο κείµενο της οδηγίας, να αποφευχθούν περιττές
δαπάνες συµµόρφωσης των πολιτών που ασχολούνται µε την
ενοικίαση ακινήτων, όπως αλυσίδες ξενοδοχείων ή οι ταξιδιωτικοί
πράκτορες.

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και διατάξεις για τα POS. Έτσι,
µε τα άρθρα 26 έως 29 ολοκληρώνει τις προβλέψεις και τη δια-
δικασία για τη διαρκή σύνδεση των POS και των άλλων αντίστοι-
χων µηχανηµάτων µε την ΑΑΔΕ. Προβλέπει ακόµη ότι θα εκδο-
θούν πρότυπα συµµόρφωσης µε την ανεξάρτητη αρχή, τα οποία
ορίζουν τους τρόπους διαλειτουργίας των POS µε την Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων. 

Προβλέπεται, δε, στο νοµοσχέδιο ότι οι κατασκευαστές των
POS οφείλουν να συµµορφωθούν µε τα πρότυπα αυτά και, µάλι-
στα, να υποβάλουν σχετική δήλωση συµµόρφωσης και ότι οι χρή-
στες µηχανηµάτων POS για τις επιχειρήσεις τους θα επιτρέπεται
να χρησιµοποιούν µόνο µηχανήµατα από εταιρείες που ήδη
έχουν υποβάλει τη δήλωση συµµόρφωσης.

Τώρα, µε το άρθρο 30 του νοµοσχεδίου παρατείνεται η προ-
θεσµία για τη δήλωση, την απόδοση και την καταβολή του τέλους
παρεπιδηµούντων για το 2022, αλλά και για τους µήνες από τον
Ιανουάριο µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2023 µε καταληκτική ηµερο-
µηνία την 31η Οκτωβρίου του 2023. Και τούτο, γιατί; Διότι µετά
από αιτήµατα των ίδιων των δήµων, οι οποίοι δεν µπορούσαν να
εισπράξουν το τέλος αυτό, ανέλαβε να το εισπράξει η ΑΑΔΕ.
Όµως µεσολάβησε και ο χρόνος των εκλογών και δεν υπογρά-
φηκαν οι σχετικές αποφάσεις, οπότε δίνεται αυτή η παράταση
για να ξεκινήσει από τον Οκτώβριο η είσπραξη αυτή κανονικά.

Επίσης, στο νοµοσχέδιο µε το άρθρο 31 προβλέπεται ότι για
τα επόµενα έτη µέχρι το 2025 ο προϋπολογισµός του Προγράµ-
µατος Δηµοσίων Επενδύσεων θα καταχωρίζεται σε έναν ενιαίο
κωδικό, επειδή είναι δυνατή η πρόβλεψη των ειδικότερων δαπα-
νών που θα γίνουν κατά τον χρόνο κατάρτισης του κρατικού προ-
ϋπολογισµού, ενώ µε το άρθρο 32 επεκτείνεται η ρύθµιση που
προβλέπει την παρακράτηση 10% των αποδόσεων υπέρ τρίτων
ως δηµοσίων εσόδων µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου του 2027.

Το νοµοσχέδιο επίσης περιλαµβάνει διατάξεις µε τις οποίες εκ-
συγχρονίζεται το πλαίσιο για τη διαχείριση των κινητών αξιών του
ΤΑΙΠΕΔ. Ειδικότερα, µε το άρθρο 33 προστίθεται η δυνατότητα
του ΤΑΙΠΕΔ να συνάπτει συµβάσεις αναδοχής κινητών αξιών, δη-
λαδή, µετοχών, οµολόγων και λοιπά στο χρηµατιστήριο. Οι συµ-
βάσεις αναδοχής συνάπτονται µε τράπεζες ή ΕΠΕΥ, Εταιρείες
Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών, οι οποίες στη συνέχεια προ-
χωρούν στη διάθεση των κινητών αξιών στο Χρηµατιστήριο.

Οι ανάδοχοι, µάλιστα, µπορούν να αξιοποιήσουν και τον µηχα-
νισµό σταθεροποίησης των τιµών. Με τον µηχανισµό αυτό οι ανά-
δοχοι µπορούν να κάνουν τις απαραίτητες διορθωτικές κινήσεις
για τη στήριξη της τιµής των κινητών αξιών που πωλεί το ΤΑΙΠΕΔ,
ώστε να µπορεί το ΤΑΙΠΕΔ να λάβει το µεγαλύτερο δυνατό
αντάλλαγµα από την αξιοποίηση των µετοχών αυτών. Ως προς
τη διασφάλιση προβλέπεται και ο προσυµβατικός έλεγχος στην
περίπτωση που η αξία της συναλλαγής υπερβαίνει το 1.700.000
ευρώ.

Με το άρθρο 34 προβλέπεται ότι η γνωµοδότηση για το δίκαιο
και εύλογο της συναλλαγής, δηλαδή, η γνώµη ενός ειδικού που
θα διασφαλίζει ότι οι τιµές πώλησης των µετοχών και άλλων κι-
νητών αξιών είναι συµφέρουσες για το ΤΑΙΠΕΔ και το δηµόσιο,
θα γίνεται από τράπεζες ή ΕΠΕΥ, δηλαδή, από φορείς που είναι
θεσµικά εξειδικευµένοι µε τις χρηµατιστηριακές συναλλαγές.
Διασφαλίζεται έτσι ότι το ΤΑΙΠΕΔ θα αξιοποιεί την περιουσία του
προς όφελος του δηµοσίου, γιατί αυτός είναι ο σκοπός, δηλαδή,
η καλύτερη αξιοποίηση της περιουσίας του ελληνικού λαού µε
τη διασφάλιση ότι η συναλλαγή γίνεται στον καλύτερο δυνατό
χρόνο και µε την καλύτερη δυνατή τιµή για το ΤΑΙΠΕΔ.

Τέλος, το άρθρο 35 προβλέπει αλλαγή στο σύστηµα του προ-
συµβατικού ελέγχου που ισχύει για τις χρηµατιστηριακές συναλ-
λαγές του ΤΑΙΠΕΔ. Η αλλαγή αυτή γίνεται σε συµµόρφωση µε
την απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου, συγκεκριµένα µε το
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Οκτωβρίου του 2022 και ο προσυµβατικός έλεγχος θα ασκείται
από κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, ώστε να διασφαλίζεται
ακόµη περισσότερο η εγκυρότητα αυτού του ελέγχου. Σε από-
λυτη µάλιστα συνάφεια µε την παραπάνω τροποποίηση αυξάνε-
ται και το όριο ως προς το ύψος της συναλλαγής που υπάγεται
στον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου στο ποσό
που προανέφερα, δηλαδή του 1.700.000 ευρώ που αντιστοιχεί
στην αρµοδιότητα αυτού του κλιµακίου στους προσυµβατικούς
ελέγχους για το δηµόσιο και τα νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου
δικαίου.

Κυρίες και κύριοι, θεωρώ ότι το πρώτο νοµοσχέδιο µετά το κα-
λοκαίρι, όταν ψηφιστεί σε λίγο, θα γίνει ένας χρήσιµος νόµος,
γιατί βελτιώνει τη συνεργασία και τους ελέγχους των υπηρεσιών
των κρατών στην Ευρωπαϊκή Ένωση για φορολογικά θέµατα και
για ΦΠΑ, ανοίγει νέους δρόµους στο ΤΑΙΠΕΔ για αξιοποίηση και
διαχείριση κινητών αξιών και προχωράει τη διαδικασία για τη δια-
κίνηση των POS µε την ΑΑΔΕ, ένα βήµα πολύ σηµαντικό στην πά-
ταξη της φοροδιαφυγής και την στήριξη των κρατικών εσόδων.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου.

Παρακαλώ τώρα να λάβει τον λόγο ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ο
κ. Μαµουλάκης. 

Έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα στην Ολο-

µέλεια της Βουλής να εναρµονίσουµε και να ενσωµατώσουµε
στην ελληνική έννοµη τάξη την οδηγία 514/2021. Προτού ει-
σέλθω, όµως, στην ανάλυση του νοµοσχεδίου, επιτρέψτε µου να
κάνω µια ιστορική αναφορά για αυτή την ευρωπαϊκή οδηγία. Μια
ευρωπαϊκή οδηγία που κατατέθηκε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
µε πρωτοβουλία των Πρασίνων, της Ευρωπαϊκής Αριστεράς των
Σοσιαλδηµοκρατών και καταψηφίστηκε από το Λαϊκό Κόµµα, το
φίλα προσκείµενο στη Νέα Δηµοκρατία και ανάστροφα. Αυτό το
λέω για να γνωρίζουµε τι ενσωµατώνουµε σήµερα ως νοµοσχέδιο
στη Βουλή. Μάλιστα, παρήλθε και ένα διάστηµα δύο ετών για να
έρθει σε συζήτηση εδώ.

Ο στόχος και το πνεύµα του νοµοσχεδίου και της ευρωπαϊκής
οδηγίας εν γένει δεν είναι άλλο από το να τροποποιήσει το φο-
ρολογικό δίκαιο, διευκολύνοντας την ανταλλαγή πληροφοριών
µεταξύ των φορολογικών αρχών διαφορετικών κρατών-µελών.
Περιγράφει τους ελέγχους και τα πρόστιµα σε πλατφόρµες και
παρόχους υπηρεσιών στον τοµέα της φιλοξενίας, αλλά και των
µεταφορών.

Για τους παραπάνω λόγους αναµφίβολα έστω και καθυστερη-
µένα το νοµοσχέδιο είναι επίκαιρο, γιατί αφορά τον πυρήνα της
τουριστικής δραστηριότητας στη χώρα µας. Η οδηγία που σή-
µερα συζητάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει διαµορφώσει
ή προσπαθεί να διαµορφώσει ένα ρυθµιστικό πλαίσιο για τις
πλατφόρµες διαµοιρασµού, όπως είναι γνωστές σε όλους µας το
Airbnb, Booking κλπ.. 

Από το 2016, οπότε και απελευθερώθηκαν οι βραχυχρόνιες πι-
στώσεις στη χώρα µας, ο τουρισµός έχει υποστεί έναν ριζικό µε-
τασχηµατισµό. Η αυξανόµενη ζήτηση των τουριστικών υπηρε-
σιών, η επέκταση των lοw cost πτήσεων και η κατάρρευση του
εγχώριου τραπεζικού συστήµατος κατηύθυναν τους νέους επι-
σκέπτες της χώρας στην οικονοµία του διαµοιρασµού. Αυτό είχε
άµεσα, πρόσκαιρα αναµφίβολα οφέλη για τη χώρα. Ενίσχυσε
τους µεµονωµένους τουριστικούς προορισµούς και έδωσε διέ-
ξοδο σε ιδιοκτήτες ακινήτων υπερχρεωµένους εξαιτίας του
ΕΝΦΙΑ. Η επέκταση των βραχυχρόνιων µισθώσεων, όµως, οδή-
γησε δυστυχώς και σε τρία βασικά σηµαντικά προβλήµατα.

Πρώτον, στην αύξηση της φοροαποφυγής και της φοροδιαφυ-
γής στον τουρισµό, καθώς οι πλατφόρµες αρνούνταν να µοιρα-
στούν µε τις εγχώριες φορολογικές αρχές τον ακριβή όγκο των
συναλλαγών κάθε µεµονωµένου χρήστη.

Δεύτερον, το σοβαρό πρόβληµα, κατά την άποψή µας, που
προέκυψε από την επέκταση της οικονοµίας διαµοιρασµού, ήταν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 4 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2255



οι στρεβλώσεις του ανταγωνισµού και ο διαχωρισµός της τουρι-
στικής αγοράς ανάµεσα σε µια επίσηµη και σε µια ανεπίσηµη
σφαίρα.

Τρίτον, το σηµαντικότερο κατά την άποψή µας, ο πραγµατικός
ελέφαντας στο δωµάτιο είναι ότι µέσω της επέκτασης των βρα-
χυπρόθεσµων µισθώσεων προέκυψε µια ραγδαία αύξηση των
τιµών των ενοικίων, η βίαιη αλλαγή των χρήσεων γης και ο εκτο-
πισµός των λαϊκών στρωµάτων από παραδοσιακές γειτονικές κα-
τοικίας σε πολλά αστικά κέντρα της χώρας, καθώς και σε νησιω-
τικές περιοχές.

Για το ζήτηµα αυτό, η σηµερινή οδηγία δεν κάνει απολύτως τί-
ποτα και το gentrification δηλαδή αυτή η αυξανόµενη, η ραγδαία,
η αιφνίδια αύξηση των τιµών και στα µισθώµατα αλλά και στη
φούσκα ακινήτων είναι το µεγάλο πρόβληµα ή αν µη τι άλλο από
τα µεγαλύτερα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. Όλοι γνω-
ρίζουµε ότι πάρα πολλά ζευγάρια δεν µπορούν να ξεκινήσουν τη
ζωή τους, γιατί έχουν ένα ανελαστικό εµπόδιο εκ προοιµίου σε
αυτή την προσπάθεια. Όλοι γνωρίζουµε ότι αυτή τη στιγµή -και
τα στοιχεία άλλωστε το καταδεικνύουν- το 27% των Ελλήνων πο-
λιτών πρέπει να αναλώσει το 50% των συνολικών πόρων που δια-
θέτει µηνιαίως σε έξοδα που άπτονται των µισθώσεων ή εξυπη-
ρέτησης δανείων στεγαστικών και λοιπών κοινοχρήστων κοινω-
φελών λογαριασµών. Αυτό είναι αδιανόητο. Δεν µπορεί να προ-
χωρήσει η κοινωνία παρακάτω, όταν έχουµε από το µηδέν, από
τα αποδυτήρια που λέµε, τόσο µεγάλο πρόβληµα, τόσο µεγάλη
ανάγκη διάθεσης πόρων. Το τονίζω: οι µισοί πόροι του µέσου νοι-
κοκυριού τουλάχιστον σε ένα τέταρτο της ελληνικής κοινωνίας.

Είναι, λοιπόν, άµοιρη ευθυνών η σηµερινή Κυβέρνηση για την
απουσία ρυθµιστικού πλαισίου, ώστε να προστατευθούν οι κα-
τοικίες και οι τιµές κυρίως των ενοικίων σε πολλές πόλεις, όπως
η Αθήνα, η Ρόδος ή το Ηράκλειο; Ο υφιστάµενος νόµος προβλέ-
πει την επιβολή περιορισµών στον αριθµό των ηµερών που µπο-
ρούν οι πάροχοι να εκµισθώνουν τα ακίνητά τους. Η σηµερινή
Κυβέρνηση ωστόσο επιλέγει να µη χρησιµοποιήσει αυτό το ερ-
γαλείο επιτείνοντας έτσι την πληθωριστική κρίση που µαστίζει
την ελληνική κοινωνία. Για τον λόγο αυτό ο σηµερινός νόµος µε
όλες τις αρετές του όσον αφορά την κοινοτική οδηγία και όλα τα
εργαλεία που δίνει στη φορολογική διοίκηση δεν παύει να είναι
δοµικά ελλιπής. Γιατί η αντιµετώπιση των προβληµάτων που προ-
κύπτουν από τις βραχυχρόνιες µισθώσεις έχει ως προϋπόθεση
µια πολιτεία που είναι έτοιµη να βάλει όρια και περιορισµούς,
νόρµες και κανόνες, όπου αυτό χρειάζεται, όπου αυτό προκύπτει
ως αναγκαιότητα από την ξέφρενη άνοδο των ενοικίων.

Για τον λόγο αυτό και παρ’ ότι προφανώς είµαστε διακείµενοι
θετικά απέναντι σε πολλές από τις υφιστάµενες διατάξεις, η άρ-
νηση της Κυβέρνησης να ανοίξει έστω έναν ουσιαστικό διάλογο
για την υπό συνθήκες επιβολή περιορισµού σε µακροχρόνιες µι-
σθώσεις, είναι άλλη µια άρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να κάνει
κάτι για το πρόβληµα του πληθωρισµού στη χώρα µας. Άρα, όταν
η Κυβέρνηση λέει ότι το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί µια µορφή
ρύθµισης του κλάδου των βραχυχρόνιων µισθώσεων, αυτό δεν
είναι απολύτως ακριβές. Έτσι παρά τις επιµέρους συµφωνίες ή
διαφωνίες που τις εκφράσαµε και στις επιτροπές, για παράδει-
γµα το ζήτηµα της µη κλιµακωτής επιβολής των προστίµων που
η ίδια η οδηγία το αναφέρει, αλλά δεν ενσωµατώνεται στο νοµο-
σχέδιο της Κυβέρνησης, το ζήτηµα του αχρείαστου αποκλεισµού
από τις διατάξεις του νόµου σε φορείς που πραγµατοποιούν
πάνω από δύο χιλιάδες εκµισθώσεις ετησίως, την απροθυµία της
Κυβέρνησης να εντάξει και τους διαχειριστές των πλατφορµών,
οι οποίοι αποτελούν και τον βασικό φορέα συγκεντροποίησης της
αγοράς, σήµερα δυσκολευόµαστε να στηρίξουµε το νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης, γιατί στην τελική αποτελεί µια µη ρύθµιση.

Σήµερα, όµως, δυσκολευόµαστε να στηρίξουµε το σχέδιο της
Κυβέρνησης και για άλλον έναν επιπλέον, πολύ σοβαρό κατά την
άποψή µας λόγο: εξαιτίας των λοιπών διατάξεων που περιλαµ-
βάνει. Αλήθεια, όσον αφορά µια ευρωπαϊκή οδηγία τι το καλύ-
τερο, τι πιο εναρµονισµένο µε τη θετική νοµοθέτηση θα ήταν
καθολικά η ευρωπαϊκή οδηγία να ενσωµατωθεί εδώ στην ελλη-
νική έννοµη τάξη; Γιατί προσετέθησαν καθ’ όλα ετερόκλητες δια-
τάξεις-άρθρα –αναφέροµαι στα άρθρα 32 έως και 35 που
αφορούν αλλότρια ζητήµατα, όπως η λειτουργία, η δοµική αλ-

λαγή του καταστατικού του ΤΑΙΠΕΔ-, γιατί ενσωµατώνονται σε
αυτό το νοµοσχέδιο; Εύλογο το ερώτηµα, αλλά νοµίζω πιο εύ-
λογα θα είναι τα υπόλοιπα που θα σας διατυπώσω, κύριε Χατζη-
δάκη. 

Βασικό ερώτηµα: Στα άρθρα 30 έως 32 ο φορέας αποκτά αυ-
ξηµένες δυνατότητες ως προς τη διακίνηση των κινητών αξιών.
Από αύριο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΤΑΙΠΕΔ θα µπορεί
µόνο του να διαθέτει στο Χρηµατιστήριο Αθηνών είτε µετοχές
εταιρειών είτε και µετοχές τρίτων εταιρειών. Όταν, όµως, έρχεται
προς ψήφιση µία τέτοια διάταξη το πιο εύλογο ερώτηµα που
οφείλουµε όλοι να θέσουµε και προσωπικά σε σας, κύριε Υπουρ-
γέ, είναι: για ποιες εταιρείες του δηµοσίου µιλάµε; Ποια είναι η
πρόθεση της Κυβέρνησης αλλά και του ΤΑΙΠΕΔ εν προκειµένω; 

Ποια εταιρεία αφορά αυτό το εγχείρηµα; Η απάντηση είναι
προφανής. Το αεροδρόµιο της Αθήνας και τα ΕΛΠΕ και οι πρώην
θυγατρικές τους που τµήµα µετοχών τους βρίσκονται σήµερα
στο ΤΑΙΠΕΔ.

Να υπενθυµίσω στο Σώµα ότι και το 2018 η τότε κυβέρνηση,
υλοποιώντας δεσµεύσεις του πρώτου µνηµονίου, είχε συµφωνή-
σει στην από κοινού διάθεση µετοχών µε τον ιδιώτη µέτοχο των
ΕΛΠΕ. Η διαδικασία είχε τότε αποτύχει. Γιατί; Γιατί η πίεση της
τρόικα να πουληθούν οι µετοχές του δηµοσίου στα ΕΛΠΕ ήταν
ένας πλήρης παραλογισµός. Γιατί ήταν παραλογισµός; Γιατί την
εποχή της πράσινης αναπτυξιακής µετάβασης θα ήταν παράλογο
να διατεθούν µετοχές των ΕΛΠΕ. Τα ΕΛΠΕ σήµερα είναι ένα
στρατηγικό asset για τη χώρα. Τα ΕΛΠΕ είναι ένα περιουσιακό
στοιχείο ανεκτίµητο για το ελληνικό δηµόσιο, όχι µόνο για τους
αυστηρά οικονοµοτεχνικούς όρους που τα διέπει, αλλά και για
εθνικούς και στρατηγικούς σκοπούς. Άρα η αξία τους για την
ασφάλεια του εφοδιασµού της χώρας και η γεωστρατηγική τους
σηµασία είναι δύσκολο να αποτυπωθούν σε µια διαδικασία dein-
vestment, όταν όλες οι µεγάλες εταιρείες στον κλάδο των υπο-
δοµών και της ενέργειας ψάχνουν τρόπους να ξεφορτωθούν τις
ρυπογόνες βιοµηχανίες τους και αναζητούν τοποθετήσεις σε
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, σε καθαρή ενέργεια. 

Αυτές ήταν οι αντιφάσεις ενός τέτοιου εγχειρήµατος τότε το
2018, αυτές είναι και σήµερα. Η Κυβέρνηση, όµως, σήµερα δεν
µας έχει πει τι σκοπεύει να κάνει µε τα ΕΛΠΕ, ποια είναι η στρα-
τηγική της ελληνικής πολιτείας, της Κυβέρνησης γύρω από την
εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ». Από τις σηµερινές διατάξεις
προκύπτει ότι προωθεί µια δεύτερη απόπειρα πώλησης των µε-
τοχών τους σε συνεργασία µε τον ιδιώτη µέτοχο µέσω Χρηµατι-
στηρίου. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, θέλουµε να µας δώσει συγκεκριµένες
απαντήσεις, φέρνοντας αυτές τις διατάξεις στη Βουλή. Κύριε Χα-
τζηδάκη, το έθεσα επί τάπητος όλη την προηγούµενη εβδοµάδα
και στις τρεις επιτροπές, καταθέτοντας ένα σαφές διακριτό ερώ-
τηµα: Ποια είναι η στρατηγική σας; Αναφέρονται πράγµατι στα
ΕΛΠΕ και τις θυγατρικές τους οι συγκεκριµένες διατάξεις για το
ΤΑΙΠΕΔ; Αυτός είναι ο στόχος; Πέραν βέβαια του Διεθνούς Αε-
ρολιµένα Αθηνών που µπορούµε να το συζητήσουµε, θα το δούµε
και παρακάτω.

Πρώτον, λοιπόν, ποιο ή ποια asset του ΤΑΙΠΕΔ αφορά η σηµε-
ρινή τροποποίηση του καταστατικού νόµου του ΤΑΙΠΕΔ; Kαι δεύ-
τερον, τι σκοπεύει να κάνει µε τις συµµετοχές του ελληνικού
δηµοσίου σε αυτά, µε δεδοµένο ότι οποιαδήποτε προσπάθεια
πώλησής τους είναι εξαιρετικά δύσκολο να µην οδηγήσει σε υπο-
τίµηση της αξίας τους; Τα ερωτήµατα αυτά τα θέσαµε επιτακτικά.
Δυστυχώς, όµως, απαντήσεις δεν λάβαµε από τα επενδυτικά στε-
λέχη.

Επανερχόµαστε, λοιπόν, ξανά στο ερώτηµα σήµερα σε επί-
πεδο Ολοµέλειας. Είναι σκόπιµη στην παρούσα συγκυρία και µε
την προτεινόµενη διαδικασία η πώληση µετοχών µέσω Χρηµατι-
στηρίου των βασικών εταιρειών που βρίσκονται αυτή τη στιγµή
υπό την κατοχή του ΤΑΙΠΕΔ; Και για να εξειδικεύσω το ερώτηµα,
µπορώ να δεχθώ ότι για το θέµα του ΔΑΑ, του Διεθνούς Αερολι-
µένα Αθηνών, η επιµονή σας σχετίζεται ίσως και µε τις ιδεολογι-
κές µας διαφορές. Εσείς πιστεύετε ότι η ιδιωτικοποίηση είναι η
λύση διά πάσαν νόσο ή εν πάση περιπτώσει αποτελεί µονόδροµο
και µια πάγια ξεκάθαρη δική σας στρατηγική. Εµείς θεωρούµε
ότι υπάρχει ως λύση στο τραπέζι, αλλά σίγουρα δεν είναι προτε-
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ραιότητα. Ίσως να είναι και η έσχατη λύση, ειδικά αυτή την εποχή
που σε όλη την Ευρώπη υπάρχει ένα κύµα αλλαγής στο πολιτικό
mentalite όσον αφορά κρατικοποιήσεις ευαίσθητων εταιρειών
που αφορούν το δηµόσιο.

Αλλά στον ΔΑΑ πραγµατικά, στον Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών,
να θυµίσω είναι η τροπολογία του Ιουλίου, µία τροπολογία εκ-
πρόθεσµη που ήρθε µέσα σε ένα ετερόκλητο, άσχετο νοµοσχέ-
διο για να δώσει τη δυνατότητα διάθεσης µετοχών του Διεθνούς
Αερολιµένα Αθηνών, της πύλης εισόδου της χώρας µας, σε ένα
ασφαλιστικό ταµείο συνταξιούχων του Καναδά. Αυτή ήταν η πο-
λιτική της Κυβέρνησης, αυτή ήταν η πολιτική απόφαση τότε. 

Προσέξτε, όµως, γιατί µπορεί να έχουµε διαφορές στην πολι-
τική, αλλά τα µαθηµατικά είναι αµείλικτα. Η Κυβέρνηση έχει απο-
πειραθεί να διαθέσει µετοχές και να αποµειώσουµε τη θέση µας,
να χάσουµε την κυριαρχία ή αν θέλετε το 50+1 στον Διεθνή Αε-
ρολιµένα Βενιζέλου. Αλλά τι έχουµε εδώ; Εδώ έχουµε κάτι άλλο.
Έχουµε στοιχεία που είναι και λίγο ξεροκέφαλα. Το 2019 ήταν
µια καλή, πολύ καλή χρονιά για τη χώρα µας στον τουρισµό. Το
2023 -µακάρι να ολοκληρωθεί και να φανεί ότι τα στοιχεία είναι
αντίστοιχα- θα είναι επίσης µια εξαιρετική χρονιά για τον τουρι-
σµό.

Τι είχαµε, λοιπόν, το 2019 στο «Ελευθέριος Βενιζέλος»; Είχαµε
507 εκατοµµύρια ευρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λειτουρ-
γικά έσοδα, 274 εκατοµµύρια ευρώ καθαρά κέρδη. Εξαιρετικό.
Και την ίδια χρονική στιγµή η Κυβέρνηση µια αντίστοιχη χρονιά
όπως το 2023 επιλέγει τι να κάνει; Να ιδιωτικοποιήσει το «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος». Μα µόνο τα έσοδα που θα απέφερε το «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» σε βάθος εικοσαετίας θα ήταν ικανά να απο-
δώσουν πολύ παραπάνω από την πώλησή του τώρα. Αυτή η ει-
δοποιός διαφορά είναι ακατανόητη, κύριε Χατζηδάκη, γιατί αυτή
η επιλογή σας στο θέµα του αερολιµένα.

Αλλά φεύγω από το «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ξαναγυρνάω
στα ΕΛΠΕ. Ξαναγυρνάω στα ΕΛΠΕ γιατί νοµίζω, κατά την άποψή
µας, ότι εδώ είναι το κρίσιµο στοιχείο. Θα ήθελα να υπενθυµίσω
στην Ολοµέλεια τα όσα ανέφερε ο εκπρόσωπος των εργαζοµέ-
νων των ΕΛΠΕ για τις σηµερινές διατάξεις. Εκεί αναφέρθηκε ότι
ο βασικός σκοπός που θα εξυπηρετήσει µια οποιαδήποτε εισα-
γωγή µετοχών του δηµοσίου στο Χρηµατιστήριο δεν είναι τα
έσοδα του δηµοσίου από µια τέτοια επιλογή, αλλά η απώλεια των
δικαιωµάτων διοίκησης από το δηµόσιο, το µάνατζµεντ. Και προ-
σέξτε εδώ. Τα δικαιώµατα διοίκησης του δηµοσίου είναι ένα πε-
ριουσιακό στοιχείο του δηµοσίου, το οποίο προβλέπεται τώρα να
το απολέσει το δηµόσιο άνευ αντιτίµου. Τονίζω: το µάνατζµεντ
να απολεσθεί άνευ αντιτίµου.

Επιπλέον, στον οικονοµικό Τύπο των ηµερών διαβάζουµε,
κύριε Υπουργέ, και άλλα περίεργα, αλλά περιµένουµε την άποψή
σας γι’ αυτό. Διαβάζουµε, για παράδειγµα, σε πλήθος δηµοσιευ-
µάτων ότι ο σηµερινός διευθύνων σύµβουλος του ΤΑΙΠΕΔ πα-
ρουσιάζεται και ως πρώην συνεργάτης του ιδιώτη µε τα ΕΛΠΕ.
Και σε περίπτωση που προωθούνταν µια τυχόν πώληση µετοχών
του ΕΛΠΕ ή της ΔΕΠΑ Εµπορίας είτε µόνο από το δηµόσιο είτε
από κοινού µε ιδιώτη µέτοχο, ο κύριος διευθύνων σύµβουλος θα
αντιµετώπιζε σύγκρουση συµφερόντων.

Αυτά τα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ, τα θέσαµε και στις επι-
τροπές. Δεν γίνεται σήµερα να µην τα απαντήσετε. Δεν µπορείτε
να µην τα απαντήσετε. Δεν γίνεται να κυκλοφορούν στον Τύπο
δηµοσιεύµατα που λένε ότι το ΤΑΙΠΕΔ, ο διευθύνων σύµβουλός
του, η Κυβέρνηση, το Υπουργείο µέσα από τη σπουδή τους να
προωθήσουν τη δυνατότητα διάθεσης µετοχών στο Χρηµατιστή-
ριο δεν κάνουν τίποτε άλλο παρά να εξυπηρετούν προτεραι-
ότητες ενός µεµονωµένου επιχειρηµατία. Δεν γίνεται να µην
απαντηθεί και εσείς να µην το διαψεύδετε. Και φαντάζοµαι σή-
µερα θα σας δοθεί εξαιρετική ευκαιρία και αφορµή να το κάνετε.

Για όλους τους παραπάνω λόγους, λοιπόν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και επειδή το νοµοσχέδιο στην τελική αποτελεί από-
δειξη της ληστρικής στάσης της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στη
δηµόσια περιουσία και της απροθυµίας της να παρέµβει ρυθµι-
στικά στην αγορά για να µειωθεί επιτέλους ο πληθωρισµός, δεν
πρόκειται να υπερψηφίσουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εγώ ευχαριστώ

τον κύριο συνάδελφο για την τήρηση του χρόνου.
Παρακαλώ να κλείσει ο κατάλογος των οµιλητών.
Τον λόγο έχει τώρα για δεκαπέντε λεπτά ο εισηγητής του

ΠΑΣΟΚ ο κ. Κουκουλόπουλος Παρασκευάς.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, δεύτερο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών στα τέσσερα πρώτα αυτής της
κοινοβουλευτικής περιόδου και, όπως είχαµε κάνει σαφές ήδη µε
τον Πρόεδρό µας Νίκο Ανδρουλάκη από τις προγραµµατικές δη-
λώσεις, το ΠΑΣΟΚ από την εποµένη των εκλογών πήρε µια ση-
µαντική απόφαση, την οποία παρουσίασε ο Πρόεδρός µας, όπως
είπα, στις προγραµµατικές και θα την τηρήσουµε µε συνέπεια.

Κινούµαστε και πρόκειται να κινηθούµε έχοντας πλήρη επί-
γνωση του εκλογικού αποτελέσµατος. Η Κυβέρνηση το διάβασε
σαν να ήταν το τέλος της ιστορίας. Λάθος. Δεν είναι το τέλος της
ιστορίας οι εκλογές. Εµείς έχουµε πλήρη επίγνωση ότι το κενό
µιας αξιόµαχης και στιβαρής Αντιπολίτευσης, όπως κατεγράφη
στο αποτέλεσµα, είναι ένα κενό που η χώρα έχει ανάγκη να κα-
λυφθεί. Και η προσπάθειά µας είναι συνεχής και συστηµατική για
να καλυφθεί αυτό το κενό, το κενό µιας αξιόµαχης και στιβαρής
Αντιπολίτευσης. Γι’ αυτό έχουµε έναν λόγο παραπάνω να προ-
σεγγίζουµε όλα τα ζητήµατα τεκµηριωµένα στο σκέλος της κρι-
τικής και µε ουσιαστικές προτάσεις εκεί που πρέπει, γιατί µια
αξιόµαχη και στιβαρή Αντιπολίτευση πράττει ταυτόχρονα και τα
δύο, και κριτικάρει τεκµηριωµένα, αλλά και παρουσιάζει µε σο-
βαρότητα την εναλλακτική πρόταση, την οποία έχει ανάγκη µια
δηµοκρατική χώρα όπως είναι η Ελλάδα. 

Γι’ αυτό ακριβώς έχει τεράστια σηµασία ότι πολιτευόµαστε και
έτσι θα πορευθούµε, κύριε Υπουργέ, βάσει αρχών και αξιών. Σε
όλα τα ζητήµατα θα περνάνε από τον φακό των αρχών και των
αξιών µας τα νοµοσχέδια που έρχονται, θα βάζουµε στο ζύγι και
τη συγκυρία και µια έκτακτη ενδεχοµένως ανάγκη για να τοπο-
θετούµαστε για τα νοµοσχέδια.

Αυτή είναι µια γενική τοποθέτηση, την οποία, βέβαια, ο κύριος
Υπουργός, που είναι παρών και σήµερα, ο κ. Χατζηδάκης, στο
προηγούµενο νοµοσχέδιο µε µια ατυχή έκφρασή του και µάλλον
αλαζονική είχε χαρακτηρίσει αυτή τη στάση µας ότι µοιάζει µε
ΚΚΕ του κέντρου. Όντως ήταν προσβλητικός σε ένα κόµµα του
Κοινοβουλίου, στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, αλλά και αλα-
ζονικός απέναντί µας. Δεν πρόκειται για τίποτα από όλα αυτά. 

Πιστεύω, βεβαίως, σήµερα να µην επαναλάβει κάτι τέτοιο, όχι
τόσο γιατί, όπως θα πω στη συνέχεια, ψηφίζουµε επί της αρχής
το νοµοσχέδιο, αλλά κυρίως γιατί, παραφράζοντας τον Οδυσσέα
Ελύτη, κύριε Υπουργέ, από το προηγούµενο νοµοσχέδιό µας και
την τοποθέτησή σας στις 26 Ιουλίου, «πέρασαν µήνες πολλοί
µέσα σε λίγες µέρες» µε όλα αυτά που συνέβησαν στο διάστηµα
από τότε µέχρι τώρα. Πιστεύω η Κυβέρνηση να είναι πιο προσ-
γειωµένη στην πραγµατικότητα, γιατί έχουν συµβεί τραγικά γε-
γονότα και, δυστυχώς, τούτη η Κυβέρνηση δεν µπορεί να ρίξει
ευθύνες σε κάποιους από πίσω, γιατί τα τέσσερα προηγούµενα
χρόνια κυβερνούσε η ίδια. Αυτό είναι ένα κεντρικό σηµείο το
οποίο θα το βρίσκετε και θα το βρίσκουµε όλοι µπροστά µας τα
επόµενα χρόνια, όσο κρατήσει η Βουλή µε την παρούσα σύνθεσή
της και, εν πάση περιπτώσει, η Κυβέρνηση το αξιολογεί όπως
θέλει, εµείς το αξιολογούµε, όµως, συγκεκριµένα από την πλευ-
ρά µας. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο, ο κορµός του οποίου, όπως
ήδη ειπώθηκε από τους δύο συναδέλφους εισηγητές που προ-
ηγήθηκαν, είναι κυρίως φορολογικός. Αρχή και αξία -µια φράση-
είναι η φορολογική δικαιοσύνη. Θα µου πείτε ότι ο καθένας αυτό
λέει, αυτό ισχυρίζεται ή αυτό προσπαθεί, εν πάση περιπτώσει, να
διατυπώσει και να πράξει µε τις θέσεις και τα έργα του. Δεν είναι,
όµως, γενικά και αόριστα τα πράγµατα. Θα γίνει σαφής η θέση
µας στη συνέχεια. Η θέση µας για φορολογική δικαιοσύνη δεν
είναι κενή περιεχοµένου, δεν είναι σύνθηµα. 

Οι θέσεις µας στη φορολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οι θέσεις του ΠΑΣΟΚ είναι θέσεις που οδηγούν σε ένα φορολο-
γικό σύστηµα το οποίο έχει µια συγκεκριµένη φιλοσοφία που
βοηθάει την εργασία, προσπαθεί να φορολογήσει στοχευµένα το
κεφάλαιο, όχι µε τρόπο αντιπαραγωγικό, αλλά µε τρόπο που έχει
σχέση µε τα κέρδη του, να περιορίσει απόλυτα τα αθέµιτα κέρδη
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και, βέβαια, τελικά έχουµε ένα κριτήριο. Κάθε φορά που αποφα-
σίζουµε ή ερχόµαστε να κρίνουµε µια διάταξη έχουµε ένα βασικό
κριτήριο: Μειώνει η διάταξη, το µέτρο, ένα ολόκληρο φορολογικό
σύστηµα τις ανισότητες ή τις αυξάνει; Αυτό είναι το κριτήριο µε
το οποίο καταλήγουµε να στηρίξουµε ή να µη στηρίξουµε µια διά-
ταξη. 

Ψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο σήµερα, όχι γιατί
απλά είναι οδηγία ευρωπαϊκή -το µεγάλο µέρος- για ενσωµά-
τωση, στις οποίες είναι υποχρεωτική, ως γνωστόν, στο εσωτερικό
δίκαιο. Δεν έχουµε περιθώριο ως κράτος-µέλος της Ένωσης να
µην ενσωµατώσουµε αυτή την οδηγία. Δεν είναι τόσο τυπικό.
Είναι ότι έρχεται να συµπληρώσει τη βασική οδηγία, την οποία το
κόµµα µας ψήφισε το 2013, και η οποία απέφερε έσοδα σε υγιή
βάση µάλιστα όλα τα προηγούµενα χρόνια και αφορά τη διακρα-
τική συνεργασία σε κρίσιµους τοµείς, όπως ο ΦΠΑ, ο Φόρος Προ-
στιθέµενης Αξίας, µεταξύ των κρατών- µελών της Ένωσης. 

Το δεύτερο σκέλος είναι ότι σήµερα διευρύνεται αυτή η συ-
νεργασία στην οικονοµία διαµοιρασµού, στα Airbnb δηλαδή. Άρ-
γησε θα λέγαµε κιόλας. Δεν είναι κριτική προς την Κυβέρνηση. 

Άργησε όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση να κινηθεί, κύριε Υπουργέ,
σε αυτό. Είναι µια πραγµατικότητα εδώ και πολλά χρόνια αυτή η
οικονοµία και προφανώς είχε διαφύγει -κανείς δεν ξέρει πόσο
πολύ- µεγάλη φορολογητέα ύλη σε όλο το διάστηµα που µεσο-
λάβησε.

Το άλλο σκέλος του νοµοσχεδίου αφορά την επιβεβληµένη,
επίσης καθυστερηµένη –εδώ είναι ένα σηµείο κριτικής όπου η
ίδια η Κυβέρνηση είχε κριτικάρει την προηγούµενη κυβέρνηση,
τον εαυτό της δηλαδή, για το ότι άργησε- η διασύνδεση των POS
µε την ΑΑΔΕ. Είναι κάτι που έπρεπε να γίνει εδώ και καιρό και, εν
πάση περιπτώσει, εισάγεται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτός είναι
ο βασικός κορµός του νοµοσχεδίου,  ουσιαστικά τα πρώτα τριά-
ντα-τριάντα δύο άρθρα από  τα τριάντα έξι. Ακριβώς γι’ αυτό και
ψηφίζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, διότι είναι εύλογες δια-
τάξεις, οι οποίες ενισχύουν τα έσοδα σε µια υγιή βάση -υγιή βάση
ξαναλέω- και προφανώς πρέπει να έχουν τη στήριξή µας, πόσο
µάλλον που ο κύριος κορµός, όπως ήδη είπα και επαναλαµβάνω,
έχει σχέση µε την ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας.

Εδώ επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σταθώ
σε δύο σηµεία επιπλέον µε την ίδια καθαρότητα, όπως η ψήφος
µας επί της αρχής. Το ένα αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν
αφορά τη χώρα, αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν είναι µια
µίζερη κριτική ούτε είναι κάτι καινούργιο αυτό που θα πω. Είναι
αργοκίνητος πολύ ο µηχανισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
πρέπει να βρει τρόπο να αυξήσει την κίνησή της, να ενισχύσει τα
αντανακλαστικά της. Κινείται πολύ αργά. Την πραγµατικότητα
της ελευθερίας κίνησης των κεφαλαίων από την παγκοσµιοποί-
ηση και µετά καθυστέρησε πάρα πολύ να την αντιµετωπίσει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Ο Γιούργκεν Χάµπερµας το 2007 στον «Μεταεθνικό Αστερι-
σµό», µια συλλογή δοκιµίων, είχε τεκµηριώσει µε σαφήνεια πώς
υποσκάπτεται το κράτος πρόνοιας από την ελευθερία κίνησης
κεφαλαίων, τα οποία δεν φορολογούνται. Είχε πει ότι δεν µπο-
ρούµε να το κρατήσουµε το κράτος πρόνοιας, όπως το γνωρί-
ζαµε µεταπολεµικά, εάν δεν βρούµε έναν τρόπο να ελέγξουµε
και να διαµοιράζουµε φορολογία τεράστιων κεφαλαίων, τα οποία
πάνε από χώρα σε χώρα. 

Το 2011 ήταν η πρώτη οδηγία για ένα σκέλος ανταλλαγής πλη-
ροφοριών, το 2013 ενσωµατώθηκε στην Ελλάδα, συµπλήρωσε τα
Airbnb σήµερα. Συνολικά καθυστέρησε. Το αποτέλεσµα είναι οι
πολίτες αµήχανοι να παρακολουθούν τα τελευταία είκοσι χρόνια
πρώτα τις τράπεζες, µετά τους τεχνολογικούς κολοσσούς, µετά
τους ενεργειακούς γίγαντες πρόσφατα να συσσωρεύουν τερά-
στια κέρδη και την ίδια ώρα η µεσαία τάξη να συµπιέζεται αφό-
ρητα και το κάτω µέρος της πυραµίδας, τα χαµηλότερα εισοδή-
µατα, ολοένα να µεγαλώνει. 

Έτσι ενισχύονται οι ανισότητες, έτσι ενισχύονται τα άκρα, έτσι
προκύπτει η ευθεία αµφισβήτηση των πολιτών στους θεσµούς.
Μας οδηγεί σε αποχή, οδηγεί σε ενίσχυση, όπως είπα των άκρων
κ.λπ.. Πρέπει να δράσουµε αποφασιστικά. Δεν είναι µόνο οι τρά-
πεζες, οι τεχνολογικοί κολοσσοί και οι ενεργειακοί γίγαντες πρό-
σφατα. Είναι και χιλιάδες άλλα, όπως η οικονοµία διαµοιρασµού,

τα Airbnb. Άλλα έχουν συγκεντρωθεί από κάποιους ανθρώπους
που διαθέτουν τα απαραίτητα κεφάλαια, αλλά είναι σε µεµονω-
µένα άτοµα. Ναι, αλλά επί χρόνια, όπως είπα νωρίτερα, κανείς
δεν ξέρει πως η φορολογητέα ύλη έχει διαφύγει.

Η ψηφιακή πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριε Υπουργέ, έχει ενισχύσει πάρα πολύ τις αβεβαιότητες. Το
ξέρουµε όλοι. Δεν λέω κάτι καινούργιο. Αυτό το ξέρουµε όλοι
µας. Απλά θέλω να σας καλέσω και να προτείνω, µιας και θα συµ-
µετέχετε εφεξής στο Συµβούλιο Υπουργών Οικονοµικών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ότι πρέπει να υπάρξει πίεση από την πλευρά
τη δική µας και όλων των χωρών, έτσι ώστε να ενισχύσει τα αντα-
νακλαστικά της και να ανεβάσει ταχύτητες η Ευρωπαϊκή Ένωση,
γιατί η αργοπορία κοστίζει και το µόνο που µεγαλώνει είναι η
απόσταση των πολιτών από τους θεσµούς και την πολιτική. 

Και αυτό είναι τεράστιο ζήτηµα, γιατί για εµάς η φιλελεύθερη
δηµοκρατία είναι ταυτόσηµη έννοια µε την ευηµερία και την ανά-
πτυξη. Δεν µπορούµε να διανοηθούµε ανάπτυξη και ευηµερία σε
ένα άλλο καθεστώς, σε ένα αυταρχικό καθεστώς, σε ένα καθε-
στώς που αποµακρύνεται από τη φιλελεύθερη δηµοκρατία, όπως
έχει ονοµαστεί η αστική δηµοκρατία στη σύγχρονη εκδοχή της
στον δυτικό κόσµο. 

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο θέλω να θέσω µε την ίδια σαφή-
νεια είναι ότι προφανώς το ότι ψηφίζουµε µία ευρωπαϊκή οδηγία
επ’ ουδενί δεν σηµαίνει ότι συµφωνούµε µε την ασκούµενη φο-
ρολογική πολιτική από την Κυβέρνηση.

Δυο λόγια µόνο: Διαφωνούµε και µάλιστα ριζικά, πρώτον, γιατί
η σχέση έµµεσης και άµεσης φορολογίας που είχε ξεφύγει, δυ-
στυχώς, επί ΣΥΡΙΖΑ –την παρέλαβε στο 1,24 και την παρέδωσε
στο 1,42 υπέρ της έµµεσης 1 προς 1, άρα την έκανε πιο άδικη
κοινωνικά- στις µέρες µας έχει πάει σε παράλογα ύψη αυτή η
σχέση, κοντεύει να αγγίξει το 2 προς 1. Είναι ο ορισµός της κοι-
νωνικής αδικίας και κανένα Pass από αυτά που δίνονται ή από
αυτά που έρχονται δεν µπορεί να καλύψει τις ανισότητες που
προκύπτουν από αυτή τη σχέση έµµεσης και άµεσης φορολο-
γίας. Τα χαµηλότερα εισοδηµατικά και τα µεσαία στρώµατα πλη-
ρώνουν πολύ περισσότερα Pass κάθε µέρα στην έµµεση φο-
ρολογία και είναι πραγµατικά ελάχιστα αυτά που τους αποδίδο-
νται -και όχι σε όλους, βέβαια- µε την επιστροφή των Pass. Είναι
µια πραγµατικά αδιέξοδη πολιτική. Δεν θέλω να την πω «απάτη».
Είναι πάντως απατηλό αυτό που γίνεται από την Κυβέρνηση, σε
συνδυασµό, βέβαια και µε την ακρίβεια την οποία η Κυβέρνηση
µέχρι τώρα αδυνατεί παντελώς να αντιµετωπίσει και µόνο αρκεί-
ται στο να τη διαπιστώνει.

Και βέβαια, µιλώντας για φορολογία δεν είναι δυνατόν να µην
επαναφέρω το ζήτηµα µιας κεντρικής µας θέσης για την παρά-
λογη απαλλαγή που υπάρχει -το ύψος της δηλαδή είναι παρά-
λογο- στη µεταβίβαση ακινήτων. Ο Τύπος την προηγούµενη
εβδοµάδα είχε πολλά δηµοσιεύµατα για το πλήθος των µεταβι-
βάσεων, γονικών παροχών δηλαδή, όπου αξιοποιούν οι πολίτες
έναν παραλογισµό πραγµατικά που έχει υιοθετηθεί από την πα-
ρούσα Κυβέρνηση στην προηγούµενη περίοδο, µε το αφορολό-
γητο πρακτικά να µπορεί να φτάσει και τα 4 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτά δεν γίνονται. Έτσι στερεί δηµοσιονοµικό χώρο –όχι από
εσάς- από τη χώρα την ίδια, όπως σας είπαµε και στο προηγού-
µενο νοµοσχέδιο και βέβαια, αυξάνει τις ανισότητες. Είναι ένα
δώρο σε λίγους.

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω
ότι αν ψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, προφανώς µε την
ίδια σαφήνεια θέλω να πω ότι καταψηφίζουµε τα τέσσερα άρθρα
που έχουν σχέση µε το ΤΑΙΠΕΔ, το λέω από τώρα.

Προσέξτε, κύριε Υπουργέ: Εµείς δεν έχουµε αµνησία σαν τον
ΣΥΡΙΖΑ, που παρέδωσε δέκα χιλιάδες εκατόν δεκαεννιά ακίνητα
µε το τρίτο µνηµόνιο και µε το Υπερταµείο παρέδωσε όλη τη δη-
µόσια περιουσία στους ξένους ούτε έχουµε αµνησία για το τι
πράξαµε, πώς ιδρύθηκε και πότε το ΤΑΙΠΕΔ, πότε ξεκίνησε το
πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων και όλα αυτά, να εξηγούµαστε.
Δεν είµαστε κατά των αποκρατικοποιήσεων. Υπάρχουν περιου-
σιακά στοιχεία του δηµοσίου τα οποία σαφώς πρέπει να αποκρα-
τικοποιηθούν. Υπάρχουν τοµείς στους οποίους πρέπει να υπάρξει
ακόµη και πλήρης αποκρατικοποίηση. Προφανώς, πρέπει να απο-
συρθεί το κράτος από κάποια περιουσιακά του στοιχεία, δεν έχει
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κανέναν λόγο και αυτή η διαδικασία πρέπει να συµβάλλει σε µια
αναπτυξιακή κατεύθυνση. Δεν είναι εκεί το ζήτηµα, δεν έχουµε
τέτοια αντίρρηση.

Καταψηφίζουµε σήµερα αυτό για έναν λόγο και θέλω να είµαι
σαφής: Το πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων -και εµείς µπορούµε
να το πούµε, αν θέλετε, πιο υπεύθυνα από τον καθένα γιατί επί
των ηµερών µας ξεκίνησε και ιδρύθηκε το ΤΑΙΠΕΔ, στην πρώτη
κυβέρνησή µας 2009-2012- ξεκίνησε µε έναν τρόπο που ήταν
αναγκαστικός, για να µην πω καταναγκαστικός. Και ήρθε και τερ-
µάτισε κυριολεκτικά µε όλα αυτά που έγιναν µε το τρίτο µνηµόνιο
και µε τον ΣΥΡΙΖΑ, όπου µπήκε ό,τι υπήρχε και δεν υπήρχε.

Πιστεύω ότι η χώρα µετά την επενδυτική βαθµίδα έχει όλο το
δικαίωµα να κάνει µία εφ’ όλης της ύλης συζήτηση για τις απο-
κρατικοποιήσεις και να κάνει το δικό της πρόγραµµα και να κά-
νουµε µία κοινή προσπάθεια όλες οι πολιτικές δυνάµεις για να
πάρουµε στα χέρια µας τον έλεγχο και της περιουσίας του δηµο-
σίου και των αποκρατικοποιήσεων, όχι για να δώσουµε ένα λαν-
θασµένο σήµα στους ξένους και στις αγορές –δεν εννοώ αυτό το
πράγµα- αλλά για να πάρουµε την κυριότητα του προγράµµατος.

Είµαι πολύ σαφής, κύριε Υπουργέ. Αυτό το πρόγραµµα προ-
φανώς δεν ήταν ελληνικό πόνηµα επακριβώς, ήταν ένα τέκνο
ανάγκης µιας συγκεκριµένης περιόδου και νοµίζω ότι πρέπει να
µπει σε µια ριζική αναθεώρηση και ένα πολύ καλό παράδειγµα -
και µε αυτό ολοκληρώνω- µας δίνουν τα νερά. Έγιναν πολλές
αντιπαραθέσεις σε αυτή την Αίθουσα και όχι µόνο για τα νερά.

Και θέτουµε ένα ερώτηµα, για το οποίο δεν µας ακούει κανείς
απέξω για να µας παρεξηγήσει: Εσείς φέρατε τη διάταξη για την
ΕΥΑΘ, ΕΥΔΑΠ, εναρµονιζόµενοι µε την απόφαση του Συµβουλίου
Επικρατείας και επανήλθαν στο δηµόσιο, έτσι; Τι νόηµα έχει -θυ-
µάµαι κάτι που είχαµε πει αρκετοί Βουλευτές και εγώ προσωπικά
πριν χρόνια πάλι σε αυτή την Αίθουσα- να µιλάµε για ιδιωτικοποί-
ηση των νερών, όταν σε πολύ πιο ώριµες καπιταλιστικές χώρες
από την Ελλάδα, όπως είναι ο Καναδάς και η Αυστρία, το νερό
παρέχεται δωρεάν στους πολίτες; Δεν είναι απλά δηµόσιο αγαθό,
παρέχεται και δωρεάν, δεν πληρώνουν καν λογαριασµό ύδρευ-
σης, γιατί το επιτρέπουν οι συνθήκες των χωρών αυτών, δηλαδή
το νερό είναι τρεχούµενο, δεν είναι αντλούµενο και πάει λέγο-
ντας. Όµως δεν πληρώνουν τίποτα. Ήταν άραγε επιλογή δική
µας -της χώρας εννοώ- να ιδιωτικοποιηθεί η ΕΥΑΘ και η ΕΥΔΑΠ;
Δεν νοµίζω.

Ήταν τέκνο ανάγκης όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό και
πρέπει να συζητήσουµε σοβαρά. Την ένστασή µας για το αερο-
δρόµιο την ξέρετε, θα την επαναλάβω και στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Συντυχάκης, για δεκαπέντε λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο τροποποιεί δια-

τάξεις του ν.4170/2013 µε την ενσωµάτωση σχετικής ευρωπαϊκής
οδηγίας στα ζητήµατα αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής. Θεσπί-
ζει την ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ των φορολογικών αρχών
των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εισάγει διατάξεις
για τη διασύνδεση των POS, των τερµατικών νέας γενιάς, µε την
ΑΑΔΕ επί ποινή προστίµων, προβλέπει αυστηρότερους ελέγχους
σε συναλλαγές από ψηφιακές πλατφόρµες που κυρίως καλύ-
πτουν την πλατφόρµα Airbnb, αλλά και όχι µόνο, ενώ περιλαµβά-
νει και διατάξεις για τη διαχείριση κινητών αξιών του Ταµείου
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου, του γνωστού
ΤΑΙΠΕΔ και την αποτίµηση των περιουσιακών στοιχείων του πριν
από συναλλαγές.

Αλήθεια, µπορεί κάποιος να πει ότι είναι αντίθετος στην αντι-
µετώπιση της φοροδιαφυγής; Φυσικά και όχι. Το ερώτηµα, όµως,
είναι ποιος φοροδιαφεύγει, ποιος τους καλύπτει και ποιους πρα-
γµατικά κυνηγά. Και εδώ η µοναδική πρωτοτυπία της Κυβέρνη-
σης είναι ότι προσπαθεί να κάνει το µαύρο-άσπρο, να εµφανίσει
τον νέο γύρο επίθεσης που ετοιµάζει στα λαϊκά στρώµατα ως πά-
ταξη της φοροδιαφυγής, ως φορολογική συµµόρφωση και ούτω
καθεξής.

Στην πραγµατικότητα, το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένας προάγγε-
λος για ακόµα µεγαλύτερη φοροληστεία σε αυτοαπασχολούµε-
νους και µικρούς ελεύθερους επαγγελµατίες και νέες ελαφρύν-
σεις για το µεγάλο κεφάλαιο. Είναι φορολογική αναδιανοµή για
να αυξήσει η Κυβέρνηση τα φορολογικά έσοδα, για να διασφα-
λίσει πρόσθετα κεφάλαια, να στηρίξει το κράτος, την καπιταλι-
στική ανάπτυξη και τα κέρδη των επιχειρήσεων.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν έχει διγλωσσία, δεν
είναι «και µε τον αστυφύλαξ και µε τον χωροφύλαξ» και µε τον
λαό και µε το κεφάλαιο. Έχει σταθερή άποψη και αντίληψη γύρω
από τα ζητήµατα της φορολογίας, είτε είµαστε στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο είτε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, διότι και το ζήτηµα
της φορολογίας σε µια οικονοµία έχει ταξικό περιεχόµενο και
στόχευση. Θεωρούµε ότι είναι υποκριτικό και αναποτελεσµατικό
το ενδιαφέρον της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως και της Κυβέρνη-
σης και των εκάστοτε κυβερνήσεων για την περιστολή της φορο-
διαφυγής. Μάλιστα, οι όποιες προσπάθειες έχουν γίνει κατά
καιρούς και στην Ελλάδα -αλλά και όχι µόνο- για να αντιµετωπι-
στεί η φοροδιαφυγή ήταν πρόσχηµα για να κλιµακώσουν µια νέα
φοροεπιδροµή απέναντι στα λαϊκά στρώµατα. Βεβαίως, όλοι την
ξορκίζουν τη φοροδιαφυγή και η Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ. Όλοι λένε ότι θέλουν να την πατάξουν, όµως, κανείς δεν
προσπαθεί να ακουµπήσει την αιτία της φοροδιαφυγής. Η αιτία
της φοροδιαφυγής δεν είναι η ελληνική ιδιοµορφία -ούτε αποτε-
λεί ελληνική ιδιοµορφία η φοροδιαφυγή- ούτε είναι η αναποτελε-
σµατικότητα των φοροελεγκτικών και φοροεισπρακτικών µηχα-
νισµών. Η φοροδιαφυγή αποτελεί χαρακτηριστικό γνώρισµα του
σύγχρονου ανεπτυγµένου καπιταλιστικού κόσµου.

Από αυτήν την άποψη, η φοροαπαλλαγή, η φοροαποφυγή, η
φοροδιαφυγή του µεγάλου κεφαλαίου αποτελούν σηµαντικό συ-
ντελεστή στήριξης του καπιταλιστικού κέρδους, που είναι και ο
τελικός του στόχος. Γι’ αυτό άλλωστε και υπάρχει.

Άλλωστε ο αυξηµένος καπιταλιστικός ανταγωνισµός διαµορ-
φώνει και το έδαφος για τον φορολογικό ανταγωνισµό, τον οποίο
δεν αµφισβητεί κανένας από εσάς, µε αποτέλεσµα όλο και µεγα-
λύτερα µέτρα φοροελάφρυνσης της δράσης των επιχειρηµατι-
κών οµίλων, µειώσεις των συντελεστών, ειδικά φορολογικά καθε-
στώτα για τοµείς όπου αναπτύσσεται και δρα το κεφάλαιο.

Δεύτερος σηµαντικός παράγοντας για τη φοροδιαφυγή, εκτός
από τον καπιταλιστικό ανταγωνισµό είναι και η απελευθέρωση
της κίνησης κεφαλαίων και εµπορευµάτων, την οποία καθόρισε
η Συνθήκη του Μάαστριχτ σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή
η ελευθερία κίνησης κεφαλαίων, εµπορευµάτων, υπηρεσιών,
αλλά και εργαζοµένων διευκολύνει και δηµιουργεί πολύ ευνοϊκό-
τερους όρους για την ύπαρξη φορολογικών παραδείσων. 

Από αυτήν την άποψη τίθεται ένα πολύ µεγάλο ερώτηµα: Πώς
εκείνοι που συµφωνούν µε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ µπορούν
να λένε ότι θα πατάξουν τη φοροδιαφυγή;

Γι’ αυτό εµείς λέµε ότι όλοι εσείς -είτε αφορά την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, είτε τον ΣΥΡΙΖΑ, είτε το ΠΑΣΟΚ- που λέτε
ότι θα πατάξετε τη φοροδιαφυγή, ότι θα την αντιµετωπίσετε, από
τη στιγµή που ορκίζεστε στον καπιταλιστικό τρόπο ανάπτυξης,
από τη στιγµή που υπερασπίζεστε το καπιταλιστικό κέρδος, δεν
πρόκειται ποτέ να αντιµετωπίσετε τη φοροδιαφυγή. Ενδεχοµέ-
νως κατά διαστήµατα µπορεί να την περιορίζετε, αλλά το καπι-
ταλιστικό σύστηµα, το καπιταλιστικό κέρδος δεν πρόκειται ποτέ
να γίνει ηθικό. Θα είναι πάντα ανήθικο. γιατί βασίζεται στην εκµε-
τάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο. Γι’ αυτό και εµείς θεωρούµε
υποκριτικό το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης και των υπόλοιπων
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για την πάταξη της φοροδιαφυ-
γής. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα η απώλεια εσόδων η οποία υπάρ-
χει για τον κρατικό προϋπολογισµό να µεταφέρεται στα λαϊκά
στρώµατα. 

Ένα επιπλέον σηµείο σύγκλισης καθόλου τυχαίο ανάµεσα στην
Κυβέρνηση και στην Αντιπολίτευση, στη Νέα Δηµοκρατία, στον
ΣΥΡΙΖΑ, στο ΠΑΣΟΚ -και όχι µόνο- είναι ότι θεωρείτε το φορολο-
γικό σύστηµα παράγοντα στήριξης των επενδύσεων το οποίο βε-
βαίως διαµορφώνει τους όρους και τις λογικές µεγαλύτερης
εξυπηρέτησης των αναγκών του κεφαλαίου.

Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι ζουν από ένα δάσος νόµιµων φορο-
απαλλαγών, σε καθεστώς εθελοντικής φορολογίας οι εφοπλι-
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στές, µε αναβαλλόµενο φόρο οι τραπεζίτες, τη στιγµή που τα
κέρδη τους είναι ασύλληπτα, εξωφρενικά. Οι εφοπλιστές είναι οι
αδιαφιλονίκητοι πρωταθλητές στη φοροαπαλλαγή, σε βαθµό που
η Ελλάδα αποκαλείται ορισµένες φορές σε διεθνείς αναλύσεις
«φορολογικός παράδεισος» για το εφοπλιστικό κεφάλαιο. Η φο-
ρολογική δικαιοσύνη απλά καθορίζει ότι τα κέρδη των εφοπλι-
στών δεν φορολογούνται.

Οι εκάστοτε αναπτυξιακοί νόµοι είναι επίσης µια πολύ καλή
απόδειξη. Κάθε φορά και νέα προκλητικά προνόµια στους µεγα-
λοεπιχειρηµατίες: αφορολόγητα κέρδη και φοροαπαλλαγές, επι-
δοτήσεις µε κρατικό χρήµα, τσάµπα µισθωτή εργασία, επιδότηση
του επιχειρηµατικού κινδύνου και πάρα πολλά άλλα. 

Για όλους αυτούς είστε απλόχεροι και γαλαντόµοι για να εξα-
σφαλίσετε και κατοχυρώνετε τα κέρδη τους. Μπορεί να έχουν οι
µεγαλοεπιχειρηµατίες offshore και µέσα από τριγωνικές συναλ-
λαγές να µεταφέρουν τα κέρδη τους όπου τους συµφέρει, να µε-
τακινούν νόµιµα τα κεφάλαιά τους σε άλλα κράτη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και στην υπόλοιπη Ευρώπη. Και κάπως έτσι δια-
µορφώνεται το έδαφος και της φοροδιαφυγής των λίγων και της
νόµιµης φοροασυλίας µε τους φορολογικούς παραδείσους.

Βέβαια όλα αυτά εσείς τα έχετε νοµοθετήσει διαχρονικά και
σήµερα εµφανίζεστε µε θράσος ως υπέρµαχοι της αντιµετώπισης
των συνεπειών που εσείς µε τη δική σας πολιτική έχετε δηµιουρ-
γήσει. 

Ποιος πληρώνει το βαρύ τίµηµα της δήθεν πάταξης της φορο-
διαφυγής; Οι συνήθεις ύποπτοι είναι οι εργατοΰπάλληλοι, οι αυ-
τοαπασχολούµενοι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι φτωχοί αγροτο-
κτηνοτρόφοι, οι ψαράδες, τα λαϊκά στρώµατα συνολικά, που δεν
µπορούν να τύχουν όχι εθελοντικής φορολογίας, αλλά ούτε στοι-
χειωδών ανακουφιστικών διευκολύνσεων ούτε στα τρελά τους
όνειρα! 

Και πάλι στις καλένδες θα πέσει η πρόταση νόµου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας που κατέθεσε πριν από λίγες
ηµέρες και αφορά µέτρα ανακούφισης της λαϊκής οικογένειας
από τα χρέη. Είναι µία πρόταση νόµου µε διατάξεις που στο-
χεύουν στην ανακούφιση της λαϊκής οικογένειας από την υπερ-
χρέωση στην εφορία, στα ασφαλιστικά ταµεία, στους ΟΤΑ και τις
τράπεζες, προβλέποντας τη δραστική µείωση των χρεών των λαϊ-
κών οικογενειών. Πρόκειται για µέτρα επιτακτικά και αναγκαία,
τη στιγµή που η µεγάλη πλειοψηφία των λαϊκών νοικοκυριών πνί-
γεται κυριολεκτικά στα χρέη τα οποία δεν µπορεί να αποπληρώ-
σει οδηγώντας τα κυριολεκτικά σε απόγνωση µε τις πολιτικές σας
για να στηριχθεί η κερδοφορία του κεφαλαίου και η καπιταλιστική
ανάπτυξη. 

Αντί, λοιπόν, να πάρετε µέτρα στοιχειώδους ανακούφισης των
λαϊκών στρωµάτων, στρέφεστε κάθε φορά εναντίον τους µε το
πρόσχηµα αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής, η οποία βέβαια
έχει ένα και µόνο στόχο: να διαµορφώσει ένα κλίµα ενοχής και
συνενοχής στην κοινωνία ότι τάχα µου όλοι φοροδιαφεύγουµε,
όλοι είµαστε µπαταχτσήδες, «όλοι µαζί τα φάγαµε», για να κατα-
λήξει ο µόνιµος στόχος του αστικού κράτους να είναι οι ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες, οι αυτοαπασχολούµενοι ο φτωχός λαός
συνολικά, για να ακολουθήσει ακόµα µεγαλύτερη φορολογική
επίθεση σε βάρος τους, σφοδρότατη επίθεση, φόροι αµέτρητοι,
σκληροί και άδικοι.

Εκτός από την πολύµορφη φοροληστεία, δεκάδες χιλιάδες
επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενοι µε χρέη σε εφορία και
ασφαλιστικά ταµεία έχουν να αντιµετωπίσουν κατασχέσεις και
πλειστηριασµούς. Με βάση τα στοιχεία της ΑΑΔΕ µόνο το πρώτο
εξάµηνο του χρόνου είχαν οφειλές προς την εφορία 4,2 εκατοµ-
µύρια φυσικά και νοµικά πρόσωπα, µε σχεδόν έναν στους δύο να
απειλούνται µε κατασχέσεις, ενώ σε ένα εκατοµµύριο τετρακό-
σιες πενήντα χιλιάδες περιπτώσεις έχουν ήδη επιβληθεί αναγκα-
στικά µέτρα είσπραξης. Στην πλειοψηφία τους, µάλιστα -πάνω
από ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες περιπτώσεις- τα χρέη
είναι µέχρι 500 ευρώ και σε αυτούς ακριβώς θα ενταθεί το κυνη-
γητό, την ίδια ώρα που οι µεγαλοεπιχειρηµατίες και οι όµιλοι
χρωστάνε πάνω από το 80% των χρεών ή σχεδόν 85 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, που θεωρούνται ανεπίδεκτα είσπραξης.

Όλοι εσείς βέβαια που έχετε σαν θεό τις αρχές λειτουργίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την ελεύθερη κίνηση κεφαλαίων και

υπερασπίζεστε την ελεύθερη αγορά που στο τέλος καταλήγει σε
λάκκο λεόντων για τους πολλούς, παρουσιάζεστε σήµερα ως
υπέρµαχοι της αντιµετώπισης των συνεπειών που η ίδια η πολι-
τική σας δηµιουργεί. Να γιατί είστε υποκριτές. 

Μήπως ακόµα και οι συνέπειες που περιγράφετε εδώ για το
Airbnb δεν είναι και αυτές αποτέλεσµα της ελεύθερης αγοράς;
Είναι πλατφόρµα όπου περίπου δώδεκα χιλιάδες διαµερίσµατα
στην Αθήνα -το 70% µε 80%- ανήκουν πλέον σε εταιρείες και όχι
σε αυτόν που νοικιάζει ένα ή δύο σπίτια για να έχει ένα επιπλέον
εισόδηµα. Ή µήπως η µεγάλη εκτίναξη στην τιµή των ενοικίων
που εξανεµίζει το λαϊκό εισόδηµα, ταλαιπωρεί χιλιάδες νέα ζευ-
γάρια, φοιτητές, τις οικογένειές τους, τους µισθωτούς, δεν είναι
στοιχείο της ελεύθερης αγοράς;

Κυρίες και κύριοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση έχο-
ντας ως προµετωπίδα τη δήθεν αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής
ετοιµάζει, πρώτον, νέο γύρο φοροληστείας σε αυτοαπασχολού-
µενους και επαγγελµατίες, επιχειρεί να βγάλει από τη µύγα ξίγκι
από τους πάνω από ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χιλιάδες επαγ-
γελµατίες και αυτοαπασχολούµενους που χρωστάνε ποσά έως
10 χιλιάδες ευρώ, σκοπεύοντας να εισπράξει µέχρι το τέλος του
έτους πάνω από 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ ήδη το πρώτο
τρίµηνο του έτους εισέπραξε πάνω από 400 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όλα αυτά είναι προϋπόθεση για να επιτευχθούν οι γνωστοί δη-
µοσιονοµικοί στόχοι τους οποίους σήµερα η Κυβέρνηση τους πα-
ρουσιάζει ως επιτυχία, έχοντας τη σύµφωνη γνώµη βέβαια και
του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ επί της ουσίας. Άλλωστε µην ξεχνάµε
τον ρόλο του λαγού που έπαιξαν προεκλογικά µε τις γνωστές δη-
λώσεις Κατρούγκαλου και στελεχών Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση ετοιµάζει να σφίξει παραπέρα την ψη-
φιακή θηλιά σε επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενους µε
βάση και τα περιβόητα ηλεκτρονικά βιβλία, «My Data». Μήπως το
«My Data» ενδιαφέρεται να αντιµετωπίσει το λαθρεµπόριο καυ-
σίµων, των όπλων, των ναρκωτικών; Την απάντηση νοµίζω την ξέ-
ρουµε όλοι. Τα µέτρα επεκτείνονται και στα τερµατικά νέας
γενιάς που έχουν ως αποτέλεσµα οι µικροί επαγγελµατίες, όχι οι
µεγάλες και πολυεθνικές εταιρείες, να φορτώνονται µεγάλα οι-
κονοµικά βάρη που συνεπάγεται η χρήση και η λειτουργία των
τερµατικών. 

Είναι ένα πραγµατικό χαράτσωµα από τις τράπεζες και για την
απόκτηση και για τη χρήση τους. Δεν µπορούν αντικειµενικά να
ανταποκριθούν στον απαιτούµενο και αναγκαίο εκσυγχρονισµό
των συστηµάτων, γιατί δεν είναι εταιρείες µε µεγάλα οργανωµένα
λογιστήρια και όταν αδυνατούν, βρίσκονται αντιµέτωποι µε υπέρ-
µετρα χαράτσια και πρόστιµα που φτάνουν µέχρι και τα 10.000
ευρώ, τα οποία είναι εξοντωτικά για επαγγελµατίες που µόλις τα
βγάζουν πέρα. 

Στην πραγµατικότητα όλα τα ηλεκτρονικά και ψηφιακά µέσα
τίθενται στην υπηρεσία του αστικού κράτους, για να εφαρµόζει
πιο αποτελεσµατικά την αντιλαϊκή πολιτική του, δηλαδή τα δεδο-
µένα που θα συλλέγονται από τις πλατφόρµες θα χρησιµοποι-
ούνται για την εκτίµηση και την επιβολή κάθε είδους φόρων
δασµών ή εισφορών κοινωνικής ασφάλισης, ενώ θα δίνουν και ει-
κόνα στην εκάστοτε κυβέρνηση για την πορεία των κλάδων και
της κερδοφορίας τους, προκειµένου να στηριχθούν πιο αποτε-
λεσµατικά οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. 

Για του λόγου το αληθές, για να µην µας πείτε αιθεροβάµονες,
από τη µία η ζητούµενη ευρωπαϊκή οδηγία µπορεί να προβλέπει
αυστηρές ποινές για τις πλατφόρµες που δεν συµµορφώνονται
µε τη φορολογική διοίκηση, µε τα πρόστιµα που φτάνουν έως και
500.000 ευρώ, καθώς και αναστολή λειτουργίας, κλείσιµο του
λογαριασµού και παρακράτηση των πληρωµών για τους πωλητές
που δεν παρέχουν τα απαιτούµενα στοιχεία στις πλατφόρµες,
από την άλλη όµως, εξαιρείται των αυστηρών ποινών κλεισίµατος
λογαριασµών και ούτω καθεξής ο τοµέας της µίσθωσης ακίνητης
περιουσίας, οι επιχειρήσεις που διεξάγουν περισσότερες από
δύο χιλιάδες συναλλαγές ετησίως µέσω της πλατφόρµας προ-
κειµένου να αποφευχθούν περιττές δαπάνες συµµόρφωσης των
πολιτών που ασχολούνται µε την ενοικίαση ακινήτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ενάµισι λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.

2260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ποιους κατά βάση αφορά αυτή η εξαίρεση; Μα, τις µεγάλες
ξενοδοχειακές αλυσίδες, τους ταξιδιωτικούς πράκτορες. Τα γε-
γονότα αποδεικνύουν ότι οι ευρωπαϊκές οδηγίες, η καπιταλιστική
ανάπτυξη, ο τεχνολογικός εκσυγχρονισµός του αστικού κράτους
δεν έχουν θετικό αποτέλεσµα για τους εργαζόµενους. 

Κατά τη γνώµη µας, ο µόνος τρόπος, ο µόνος δρόµος για να
αντιµετωπιστεί ή για να ξεκινήσει η αντιµετώπιση της φοροδια-
φυγής είναι ο δρόµος ο οποίος συµβαδίζει αρµονικά µε την πο-
ρεία σύγκρουσης, ανειρήνευτης σύγκρουσης, ταξικής σύγκρου-
σης µε το καπιταλιστικό κέρδος και τα συµφέροντα και τη δράση
των πολυεθνικών των µονοπωλιακών οµίλων. Και σε αυτήν την
σύγκρουση, σε αυτόν τον δρόµο µπαίνει µπροστά το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας. 

Γι’ αυτό και καλούµε φυσικά τον λαό, τα λαϊκά στρώµατα να
µην αποδεχτούν ότι πρέπει να µατώνουν για να διασφαλίζονται
τα κέρδη των µεγάλων οµίλων, για να θωρακίζεται η ανάπτυξη.
Στον αντίποδα να παλέψουν µεταξύ άλλων για να αντιµετωπιστεί
η φορολογία στο µεγάλο κεφάλαιο, µε 45% φόρους σε διανεµό-
µενα και µη κέρδη, µε κατάργηση των φοροαπαλλαγών σε εφο-
πλιστές, βιοµηχάνους, τραπεζίτες, µεγαλοξενοδόχους, διεκδικώ-
ντας να ελαφρυνθεί η φορολογία των λαϊκών στρωµάτων, µε ατο-
µικό αφορολόγητο στα 20.000 ευρώ, 1.400 ευρώ τον µήνα για
όλους, µε κατάργηση του ΦΠΑ και των έµµεσων φόρων, να µην
αποδεχτούν τον µύθο της ανάπτυξης για όλους, αφού η καπιτα-
λιστική ανάπτυξη έρχεται µέσα από τη φθηνότερη εργασία, την
καταστροφή των αυτοαπασχολουµένων, την εξαθλίωση των
µαζών ως µονόδροµο. 

Μονόδροµος λοιπόν για τον λαό είναι ο ριζικά διαφορετικός
δρόµος της εργατικής λαϊκής εξουσίας, όπως λέµε εµείς. Οι ση-
µερινοί αγώνες του λαού ενάντια στη στρατηγική επίθεση που
δέχονται οι εργαζόµενοι τους γεµίζει µε αισιοδοξία για το µέλλον,
µε πίστη στη δύναµη της οργανωµένης πάλης. 

Τέλος, σε σχέση µε τις διατάξεις που αφορούν την ενίσχυση
του ρόλου του ΤΑΙΠΕΔ αναφορικά µε τη δυνατότητα του ταµείου
να κάνει τοποθετήσεις στο χρηµατιστήριο και να αναθέτει σε τρά-
πεζα ή εταιρεία παροχής επενδυτικών υπηρεσιών την αποτίµηση
κινητών αξιών, ενώ επιταχύνει και τη διαδικασία του προσυµβα-
τικού ελέγχου από το Ελεγκτικό Συνέδριο για αγοραπωλησίες κι-
νητών αξιών του ΤΑΙΠΕΔ, η οποία είναι απαραίτητη για τις
συναλλαγές στο Χρηµατιστήριο αξίας άνω του 1.700.000 ευρώ,
δεν έχουµε εµείς τουλάχιστον ως Κοµµουνιστικό Κόµµα την πα-
ραµικρή αυταπάτη. 

Δεν αφορούν τη βελτίωση των όρων ζωής της λαϊκής οικογέ-
νειας των λαϊκών στρωµάτων, αλλά το κυνήγι της µείωσης του
χρέους µε σκοπό να δηµιουργηθούν νέα έσοδα, να δηµιουργη-
θούν ευνοϊκότερες συνθήκες για να µπορέσει να υπάρξει το έδα-
φος για να στηριχθούν µε καλύτερο τρόπο τα µεγάλα επιχειρη-
µατικά συµφέροντα.

Από αυτήν την άποψη λοιπόν, δεν µπορούµε να βλέπουµε µε
θετικό µάτι αυτού του είδους τις ρυθµίσεις και είναι µνηµείο υπο-
κρισίας αυτή η αντιπαράθεση ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία, τον
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ για το ΤΑΙΠΕΔ. Μέσω του ΤΑΙΠΕΔ και µε
τη στήριξη όλων σας ξεπουλήθηκε το Ελληνικό στα µεγάλα ιδιω-
τικά συµφέροντα, το ίδιο και το µικρό Ελληνικό στην Κρήτη στις
Γούρνες Ηρακλείου. 

Ο κύκλος των ιδιωτικοποιήσεων και του ξεπουλήµατος της δη-
µόσιας περιουσίας συνεχίζεται και συνεχίζεται µε τραγικές επι-
πτώσεις για τον λαό και φυσικά τεράστια κέρδη για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Άρα όλες αυτές οι ρυθµίσεις που αφο-
ρούν το ΤΑΙΠΕΔ στην πραγµατικότητα κινούνται στην ίδια λογική
ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας, για να εξασφαλίσουν
κέρδη για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής
Λύσης κ. Στυλιανός Φωτόπουλος, για δεκαπέντε λεπτά. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι το δεύτερο νοµοσχέδιο στη διάρκεια αυτής της
κοινοβουλευτικής περιόδου το οποίο έρχεται από το Υπουργείο
Οικονοµικών και δυστυχώς, είναι ακόµα µια χαµένη ευκαιρία. 

Όπως έχουµε αναγνωρίσει όλοι, το ζητούµενο για την ελληνική

οικονοµία είναι η πάταξη της φοροδιαφυγής. Η πάταξη της φο-
ροδιαφυγής, όπως έχουµε αναφέρει και στις προγραµµατικές
µας δηλώσεις, επιτυγχάνεται µόνο µε την απλοποίηση του φορο-
λογικού συστήµατος. Ένα φορολογικό σύστηµα όπως είναι το
ελληνικό, δαιδαλώδες, µε πολλούς νόµους, µε πάρα πολλές
υπουργικές αποφάσεις, µε εξουσιοδοτήσεις τόσο στον Υπουργό
Οικονοµικών όσο και στον διοικητή της ΑΑΔΕ δεν θα γίνει ποτέ
ένας φορολογικός νόµος και µια φορολογική νοµοθεσία η οποία
θα δίνει τη δυνατότητα τόσο στους πολίτες όσο και στις επιχει-
ρήσεις να είναι φορολογικά εντάξει, να αισθάνονται ότι οι φόροι
τους πιάνουν τόπο και το κυριότερο να καταστήσει τη φοροδια-
φυγή ασύµφορη. 

Με αυτό λοιπόν το νοµοσχέδιο, παρά τη δηλωµένη πρόθεση
της Κυβέρνησης, αυτό δεν επιτυγχάνεται. Οι κανόνες δεν είναι
απλοί, δεν είναι ξεκάθαροι, οι επιχειρήσεις και οι πολίτες δεν µπο-
ρούν να ανταποκριθούν. Στην προκειµένη περίπτωση οι µεγάλες
επιχειρήσεις, οι οργανωµένες επιχειρήσεις, οι ξενοδοχειακές και
οι επιχειρήσεις διαχείρισης ακίνητης περιουσίας για τις οποίες
κάνουµε λόγο στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχουν οργανωµένα
λογιστήρια, µπορούν να ανταποκριθούν. Οι µικρότεροι, οι οποίοι
αποκτούν εισόδηµα από αυτές τις πλατφόρµες, να είστε σίγουροι
ότι τους επιβαρύνετε τόσο σε κόστος όσο και σε χρήµα. 

Όσον αφορά τώρα το παρόν νοµοσχέδιο, στη διάρκεια των
ακροάσεων και στη διάρκεια της συζήτησης την οποία είχαµε
εκτενώς στην αρµόδια επιτροπή, εµείς ως Ελληνική Λύση ανα-
φερθήκαµε κατ’ άρθρο στα σηµεία τα οποία είχαν ενδιαφέρον.
Σχολιάσαµε, προτείναµε άρθρο άρθρο το παρόν νοµοσχέδιο. Ερ-
χόµαστε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής και θα πρέπει πε-
ριληπτικά, από τη στιγµή που το παρόν νοµοσχέδιο έχει εξε-
ταστεί, όπως σας είπα τουλάχιστον από εµάς κατ’ άρθρο, να το-
νίσουµε τα εξής. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αφ’ ενός κατ’ όνοµα έρχεται να ενσωµα-
τώσει µια ευρωπαϊκή οδηγία, στην ουσία όµως έχει και διατάξεις
οι οποίες αφορούν τη διασύνδεση των POS και των φορολογικών
µηχανών απευθείας µε την ΑΑΔΕ, αφ’ ετέρου έρχεται να ενσω-
µατώσει και να δώσει διατάξεις οι οποίες αφορούν το ΤΑΙΠΕΔ. 

Η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ των κρατών-
µελών και η αυτόµατη λήψη πληροφοριών, γιατί αυτό είναι το ζη-
τούµενο από την ΑΑΔΕ για την πάταξη της φοροδιαφυγής, όπως
εσείς έχετε τονίσει, έχει αρκετές ασάφειες τις οποίες τονίσαµε
στη διάρκεια των συνεδριάσεων της Επιτροπής Οικονοµικών, οι
οποίες για µία ακόµη φορά θα καλυφθούν µε αποφάσεις τόσο
του Υπουργού Οικονοµικών όσο και του διοικητή της ΑΑΔΕ.

Πέρα από το ηθικό κοµµάτι των υπερεξουσιών τόσο στον
Υπουργό όσο και στον διοικητή της ΑΑΔΕ, ερχόµαστε πάλι στο
σηµείο ότι θα πρέπει οι φορολογούµενοι, είτε αυτοί είναι φυσικά
πρόσωπα είτε είναι επιχειρήσεις, να αναµένουν αποφάσεις του
Υπουργού Οικονοµικών, αποφάσεις της ΑΑΔΕ πολυγραφηµένες,
για να εφαρµόσουν το νόµο. Με αυτή τη λογική, µε αυτές τις συ-
νήθειες δεν πρόκειται να πάµε πουθενά. 

Όσον αφορά λοιπόν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, για µια
ακόµη φορά βλέπουµε την αδυναµία του κράτους να ελέγξει
τόσο τους πολίτες όσο και τις επιχειρήσεις, να επιτελέσει δηλαδή
τον σκοπό για τον οποίο υπάρχει, τον σκοπό για τον οποίο συλ-
λέγει φόρους. 

Μεταφέρει αρµοδιότητες σε τράπεζες και σε τρίτους φορείς.
Αυτό ενέχει τον κίνδυνο της εκµετάλλευσης και της διαχείρισης
προσωπικών δεδοµένων πολιτών και επιχειρήσεων, τα οποία θε-
ωρούµε ότι θα έπρεπε να βρίσκονται υπό τη στενή παρακολού-
θηση του κράτους και µόνο. 

Δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη, έχει αποδείξει η πράξη ότι τέ-
τοιου είδους προσωπικά δεδοµένα πολλές φορές γίνονται αντι-
κείµενα εµπορικής εκµετάλλευσης είτε για λόγους τους οποίους
θέλει µία πλατφόρµα, ένας φορέας να εκµεταλλευτεί είτε για λό-
γους κόστους. Υπάρχουν κενά ασφαλείας, τα οποία διάφοροι επι-
τήδειοι τα εκµεταλλεύονται. Μόνο υπό την αιγίδα της κρατικής
διοίκησης, θα µπορούσαν αυτά τα προσωπικά δεδοµένα να τυγ-
χάνουν της ασφάλειας την οποία εµείς θέλουµε. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο παρ’ ότι ασχολείται το Υπουργείο Οι-
κονοµικών µε τη µεταφορά πληροφοριών όσον αφορά στις πλατ-
φόρµες ενοικίασης βραχυχρόνιας µίσθωσης, δεν ασχολείται µε
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αυτό το οποίο είναι το ζητούµενο για την ελληνική κοινωνία, το
οποίο δεν είναι άλλο από την εύρεση κατοικίας η οποία θα είναι
προσιτή για τους Έλληνες φορολογούµενους. 

Έχετε ξεχάσει, σας διαφεύγει ότι έχουµε περάσει µία δεκαπε-
νταετή κρίση, τα εισοδήµατα των Ελλήνων πολιτών έχουν πέσει
στο ναδίρ. Τα νεότερα ζευγάρια δεν µπορούν να βρουν κατοικία
µε την ξέφρενη και ανεξέλεγκτη ανάπτυξη του Airbnb, το οποίο
αναγνωρίζουµε και εµείς ότι έδωσε µία διέξοδο σε κάποιους οι
οποίοι απέκτησαν εισόδηµα, δηµιούργησε, όµως, ένα τεράστιο
κοινωνικό πρόβληµα, το οποίο µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν το
αγγίζουµε, δεν το κοιτάµε, δεν το βλέπουµε, κλείνουµε τα µάτια.
Τα νέα ζευγάρια δεν µπορούν να βρουν σπίτι, δεν µπορούν να
νοικιάσουν, δεν µπορούν να µείνουν µε 500, 600, 700 και 800
ευρώ, δεν µπορεί κανένα νέο ζευγάρι να βρει κατοικία στην Αθή-
να κι αυτό το γνωρίζετε.

Ερχόµαστε τώρα στα άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου, τα
οποία αφορούν στη διασύνδεση των POS µε την ΑΑΔΕ. Στα συ-
γκεκριµένα άρθρα θα ξεπεράσω τα τεχνικά σηµεία του παρόντος
νοµοσχεδίου και θα σταθώ σε δύο σηµεία τα οποία θεωρώ ότι
χρήζουν ιδιαίτερης σηµασίας. 

Το πρώτο αφορά στο µεγάλο κόστος για τις επιχειρήσεις, γιατί
σας διαφεύγει ότι η ελληνική επιχειρηµατικότητα δεν είναι όµοια
ούτε µε τη γερµανική ούτε µε την αµερικανική. Κατά κύριο λόγο
οι ελληνικές επιχειρήσεις είναι µικροµεσαίες, οικογενειακές. Το
κόστος κτήσης και χρήσης των POS θεωρούµε -κι όχι µόνο εµείς,
αλλά το σύνολο της επιχειρηµατικής αγοράς στην Ελλάδα- ότι
είναι πάρα πολύ µεγάλο, ειδικά σε σύγκριση µε τον ευρωπαϊκό
τοµέα, στον οποίο εµείς θέλουµε να λέµε ότι ζούµε και επιχει-
ρούµε.

Στη διάρκεια των ακροάσεων της επιτροπής, καλέσαµε την εκ-
πρόσωπο της Ένωσης Ελληνικών Τραπεζών. Η εκπρόσωπος της
Ένωσης Ελληνικών Τραπεζών απέφυγε τα ερωτήµατά µας, τόσο
τα δικά µου µου όσο και συναδέλφων µου στην αρµόδια επιτροπή
για το κόστος χρήσης, µε το σκεπτικό ότι οι τράπεζες οι ίδιες δεν
διαχειρίζονται τα POS, αλλά έχουν µεταφέρει τη δραστηριότητα
αυτή σε τρίτους φορείς. Οι τρίτοι φορείς κατ’ αρχάς θεωρούµε
ότι είναι δικά της µαγαζιά αφ’ ενός, αφ’ ετέρου όταν µεταφέρεις
έναν τέτοιο όγκο δουλειάς, µία τέτοια σύµβαση, µία διαχείριση
ζωών και επιχειρήσεων, προσυµβατικά δεν κάνεις έναν έλεγχο;
Δεν κάνεις µία συµφωνία τι υποχρέωση θα έχουν αυτοί οι φορείς,
τι θα χρεώνουν, τι προµήθειες θα παίρνουν; Σε αυτές τις ερωτή-
σεις δεν πήραµε καµµία απολύτως απάντηση. Ήταν λάθος που
καλέσαµε µόνο την Ένωση Ελληνικών Τραπεζών, γιατί µας απέ-
φυγε µε αυτό το επιχείρηµα. Υποσχόµαστε ότι σε επόµενη συνε-
δρίαση θα καλέσουµε και τις εταιρείες οι οποίες διαχειρίζονται
τα POS.

Δεύτερο κοµµάτι το οποίο αφορά στη λειτουργία των POS και
τη διασύνδεσή τους µε την ΑΑΔΕ. Τονίσαµε -και νοµίζω ότι συµ-
φωνήσαµε όλοι, κύριε Υπουργέ, συµφωνήσατε και εσείς σε αυτό-
ότι η µη διαβίβαση δεδοµένων στην ΑΑΔΕ λόγω ενός τεχνικού
προβλήµατος , που αφορά είτε την φορολογική ταµειακή µηχανή
είτε το POS, δεν συνιστά φοροδιαφυγή κατ’ ανάγκη. Από τη στι-
γµή που ο φορολογούµενος έχει ενηµερώσει τα βιβλία του τόσο
µε τα έσοδα όσο και µε τους αναλογούντες έµµεσους φόρους
αυτό δεν συνιστά φοροδιαφυγή. Άρα, συµφωνήσατε κι εσείς και
χαίροµαι πάρα πολύ γι’ αυτό, στο να δηµιουργηθεί µία αυτόµατη
διαδικασία ενηµέρωσης των επιχειρήσεων, η οποία θα τους ενη-
µερώνει ότι δεν έγινε διαβίβαση από το POS στην ΑΑΔΕ, θα ζητά
από αυτούς περισσότερες πληροφορίες και δεν θα τους επιβάλ-
λει ευθύς εξαρχής ένα πρόστιµο. Θα τους ζητά να δικαιολογή-
σουν τον λόγο για τον οποίο δεν διαβιβάστηκαν στοιχεία. 

Αυτό -αν θέλετε- έρχεται να δώσει και τον παιδευτικό ρόλο -
στον οποίο όλοι συµφωνήσαµε στην αρµόδια επιτροπή- τον
οποίο πρέπει να έχει το κράτος και όχι τον τιµωρητικό. Μόνο έτσι
φτιάχνουµε σχέσεις εµπιστοσύνης µε τους πολίτες. Μόνο έτσι θα
επιβάλλουµε τη φορολογική συνείδηση, την οποία όλοι θέλουµε.

Ερχόµαστε στα άρθρα που αφορούν το ΤΑΙΠΕΔ. Οι διαφωνίες
της Ελληνικής Λύσης τόσο µε τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί
το ΤΑΙΠΕΔ, όσο και µε το συγκεκριµένο άρθρο στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, θέλω να τονίσω ότι είναι δοµικές. Εµείς ως Ελληνική
Λύση δεχόµαστε εν µέρει τη λειτουργία που αφορά στην εγ-

γύηση την οποία έλαβε το ΤΑΙΠΕΔ, τη µεταφορά, δηλαδή, ως εγ-
γύηση τόσο κινητών όσο και ακινήτων προς εξασφάλιση των
χρεών του χρεοκοπηµένου ελληνικού κράτους. Αυτό, όµως, είναι
τελείως διαφορετικό από το να «ξεπουλήσουµε τα ασηµικά» του
ελληνικού λαού. 

Το ΤΑΙΠΕΔ θα πρέπει να συνεχίσει να λειτουργεί ως φορέας
εγγύησης, το ελληνικό κράτος θα πρέπει να εκµεταλλευτεί την
περιουσία του ελληνικού λαού µε τον βέλτιστο δυνατό τρόπο, να
αποπληρώνει τα χρέη του και µέχρις εκεί. Δεν δεχόµαστε να γί-
νουµε αιτία ξεπουλήµατος και µάλιστα, σε επιχειρήσεις οι οποίες
αποδεδειγµένα προσφέρουν κέρδος και οι οποίες και στο προ-
ηγούµενο διάστηµα, -και δεν θα επιτρέψουµε να γίνει αυτό και
στο µέλλον- ξεπουλήθηκαν αντί πινακίου φακής. 

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω για µία ακόµα φορά το φαινόµενο
το οποίο παρατηρήθηκε, να τελειώνει η εξέταση και στο σύνολο
του ένα νοµοσχέδιο την Παρασκευή, να έχουµε συµφωνήσει ή
διαφωνήσει, να έχουµε αναλύσει τα δεδοµένα του νοµοσχεδίου
κατ’ άρθρο και να έρχεται στη συνέχεια η Κυβέρνηση και να φέρ-
νει µετά το πέρας των εργασιών της κάθε επιτροπής, τροπολο-
γίες τις οποίες εµείς είµαστε υποχρεωµένοι είτε να απορρίψουµε
είτε να υπερψηφίσουµε στο σύνολό τους. Αυτή είναι µία τακτική
η οποία έχει ακολουθηθεί πάρα πολλές φορές στο παρελθόν, την
έχουµε καταγγείλει, θα συνεχίσουµε να την καταγγέλλουµε όσο
συµβαίνει και θεωρούµε ότι κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει
να λειτουργεί το ελληνικό δηµόσιο, η ελληνική Κυβέρνηση κατ’
αυτόν τον τρόπο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε και για τον σεβασµό στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης κ. Γεώργιος Ρούντας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι περισ-
σότερες διατάξεις του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου αναφέρονται
στην ενσωµάτωση µίας ευρωπαϊκής οδηγίας στο ελληνικό δίκαιο,
η οποία, όµως, στον µεγαλύτερο βαθµό διευρύνει τις δυνατότη-
τες διοικητικής συνεργασίας µεταξύ των κρατών-µελών στον
τοµέα της φορολογίας. 

Όµως, εµείς θα θέλαµε να αναφερθούµε στα σηµεία εκείνα
του νοµοσχεδίου, τα οποία πρέπει να τύχουν έντονης κριτικής,
διότι δεν απαντούν στις εύλογες ανησυχίες τις δικές µας, οι
οποίες έχουν ενταθεί ακόµα περισσότερο γιατί δεν δόθηκαν σα-
φείς και ξεκάθαρες απαντήσεις από τα αρµόδια κυβερνητικά όρ-
γανα. 

Ψέξαµε την Κυβέρνηση διότι η ανταλλαγή πληροφοριών µέσω
της διοικητικής συνδροµής έχει ουσιαστικά αποτελέσµατα µόνο
εφόσον οδηγεί στην έγκαιρη σύλληψη της φοροδιαφυγής. Προς
τούτο αναφερθήκαµε στα τραπεζικά κεφάλαια που το 2015 µε-
ταφέρθηκαν στο εξωτερικό. Η κυβέρνηση τότε όχι µόνο δεν αξιο-
ποίησε τις διατάξεις περί δυτικής συνδροµής, αλλά και µε
ολιγωρία άφησε να παρέλθει πενταετία και να παραγραφούν χι-
λιάδες υποθέσεις. 

Κατά την ακρόαση, λοιπόν, των θεσµών ρωτήσαµε για το θέµα
και τον διοικητή της ΑΑΔΕ και δεν πήραµε καµµία απάντηση. Επο-
µένως για τον τρόπο µε τον οποίο κινείται η παρούσα Κυβέρνηση,
µπορούµε να εξάγουµε ως συµπέρασµα και να σχολιάσουµε ότι
είναι πολύ καλοί και γρήγοροι στην ενσωµάτωση διατάξεων, αλλά
ανίκανοι και αδιάφοροι για τη σωστή και επιτυχηµένη εφαρµογή
τους. Με το παρόν άρθρο 6 του νοµοσχεδίου, για πρώτη φορά
δίνεται η δυνατότητα σε υπαλλήλους ξένων φορολογικών αρχών
να διενεργούν διοικητικές έρευνες στην Ελλάδα. Η Νίκη εξέ-
φρασε τις επιφυλάξεις για την διάταξη αυτή, καθώς δηµιουργού-
νται σοβαρά ζητήµατα κρατικών συµφερόντων. 

Το απλό ερώτηµα που θέλουµε να θέσουµε στην Κυβέρνηση
είναι το εξής: Φρόντισε η Κυβέρνηση να πάρει τα κατάλληλα
µέτρα, ώστε να διασφαλίσει τα συµφέροντα του ελληνικού δη-
µοσίου; Αν υποθέσουµε, λοιπόν, ότι η ελληνική φορολογική αρχή
συναινεί για τη διενέργεια ενός διοικητικού ελέγχου µε µία γερ-
µανική εταιρεία που εδρεύει και φορολογείται στην Ελλάδα, τότε
πώς διασφαλίζει η Κυβέρνηση ότι οι Γερµανοί υπάλληλοι που θα
διενεργήσουν τη διοικητική έρευνα και θα συλλέξουν αποδεικτικά
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στοιχεία για την υπόθεση θα τα αξιοποιήσουν µε γνώµονα τα ελ-
ληνικά και όχι τα γερµανικά συµφέροντα; Επιπλέον, αυτά τα ελ-
ληνικά προσωπικά δεδοµένα ποιος θα τα διασφαλίσει; Οι ξένες
αρχές; Είστε τόσο σίγουροι;

Με τα άρθρα 10, 20 έως 23 και 25 του εν λόγω νοµοσχεδίου
θεσµοθετείται η υποχρέωση όσων διαχειρίζονται πλατφόρµες να
ανταλλάσσουν πληροφορίες µε τις φορολογικές αρχές. Όντως
µπαίνει µία τάξη για τη φορολογική συµµόρφωση των απασχο-
λουµένων, κυρίως µε τις µισθώσεις Airbnb. Όµως εφιστούµε την
προσοχή στο Υπουργείο Οικονοµικών ότι θα πρέπει να αντιµετω-
πιστεί αποτελεσµατικά το σερφάρισµα στο διαδίκτυο, όπου πω-
λητές οι οποίοι παρέχουν υπηρεσίες µίσθωσης ακίνητης περιου-
σίας, χωρίς να εντάσσονται σε πλατφόρµες, αναζητούν απευ-
θείας πελάτες από το εξωτερικό, κυρίως µε πιο προσιτές τιµές. 

Ενδεχοµένως, λοιπόν, µετά από τα σηµερινά µέτρα το φαινό-
µενο αυτό µπορεί να ενταθεί και να επιστρέψουµε πάλι σε µεγάλα
ύψη φοροδιαφυγής. Επιπλέον, η παράταση προθεσµίας υποβο-
λής δήλωσης καταβολής του τέλους παρεπιδηµούντων και η πα-
ράταση του χαρακτηρισµού του 10% των ετήσιων αποδόσεων
υπέρ τρίτων του γενικού προϋπολογισµού του κράτους ως δη-
µοσίων εσόδων που προβλέπονται από τα άρθρα 30 και 31 του
παρόντος νοµοσχεδίου δείχνουν προφανώς την προχειρότητα
του επιτελικού κράτους, το οποίο πνίγεται σε µία κουταλιά νερό
και δεν µπορεί να διεκπεραιώσει έγκαιρα προγραµµατισµένες
αποφάσεις τις οποίες προγενέστερα είχε νοµοθετήσει µε συγκε-
κριµένο χρονοδιάγραµµα. 

Και αφήνουµε στο τέλος ένα µεγάλο θέµα που η Κυβέρνηση
το πέρασε στα κρυφά, κάτω από τον πήχη της διαβούλευσης, το
οποίο θεωρούµε ότι είναι πράγµα αδιανόητο. Θεωρούµε ότι δεν
είναι δηµοκρατική συµπεριφορά αυτό. Δηλαδή, τα άρθρα τα
οποία δίνουν το δικαίωµα στο ΤΑΙΠΕΔ να κάνει τοποθετήσεις στο
Χρηµατιστήριο µε τους όρους και τους κανόνες που ισχύουν για
όλες τις επιχειρήσεις. Δυστυχώς, δεν δόθηκαν πειστικές απαντή-
σεις, τόσο σε επίπεδο Κυβέρνησης όσο και σε επίπεδο εκπροσώ-
πησης του ταµείου. 

Ξεπουλιέται ο εθνικός πλούτος και προσκαλείτε ως επενδυτές
στη χώρα τα funds που αγοράζουν µισοτιµής και πουλάνε σε υπέ-
ρογκες τιµές. Το 2016 όταν ο ΣΥΡΙΖΑ δηµιούργησε το Υπερτα-
µείο και υποθήκευε την περιουσία του ελληνικού λαού, µας είπε
τότε ως δικαιολογία ότι το έκανε κάτω από πιέσεις για να απο-
φύγει την πτώχευση της χώρας. 

Σήµερα όµως η Κυβέρνηση το κάνει, κατά τα λεγόµενά της, όχι
κάτω από πιέσεις, αλλά γιατί πιστεύει, έχει την πεποίθηση ότι θα
µοσχοπουλήσει τις µετοχές στο χρηµατιστήριο και θα αποπλη-
ρώσει γρήγορα τους δανειστές. 

Όµως η Κυβέρνηση δεν µπορεί να κοροϊδέψει κανέναν. Άραγε
υπάρχει παγκοσµίως έστω και ένας επαγγελµατίας επενδυτής
του χρηµατιστηρίου ο οποίος θα πάει να αγοράσει µετοχές σε
υψηλές τιµές; Τα funds όταν περάσουν στο χρηµατιστήριο, έχουν
τη σιγουριά ότι οι τιµές είναι χαµηλές ή έστω προσιτές κι ότι βρα-
χυπρόθεσµα θα προκύψουν µεγάλες υπεραξίες. 

Όµως, αλήθεια, η Κυβέρνηση παίρνοντας αυτές τις αποφάσεις
αυτοβούλως δεν προβληµατίζεται σε ποια χέρια θα καταλήξουν
τελικά αυτές οι µετοχές; Διότι είναι βέβαιο ότι τα funds µόλις πά-
ρουν τα προβλεπόµενα κέρδη θα πουλήσουν και θα φύγουν. Δεν
προβληµατίζεται κανείς από την Κυβέρνηση πού θα καταλήξουν
κρίσιµες και ελπιδοφόρες και κερδοφόρες εταιρείες, όπως το αε-
ροδρόµιο, τα ΕΛΠΕ, η Αττική Οδός και άλλες; 

Πάρτε, λοιπόν, τις διατάξεις αυτές πίσω και εξηγήστε στον ελ-
ληνικό λαό τα κίνητρα που σας οδήγησαν σε αυτές τις καταστρο-
φικές αποφάσεις. 

Η Νίκη θεωρεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι για να µην
αυξηθούν περαιτέρω οι οικονοµικές και κοινωνικές ανισότητες,
πρέπει µε µεθοδικότητα και επιµονή να εφαρµοστούν οι κατάλ-
ληλες πολιτικές, ώστε η µεσαία τάξη που αποτελεί ουσιαστικό
πυλώνα για τη σταθερότητα της δηµοκρατίας να επανακάµψει
και να επανενταχθεί στην παραγωγική διαδικασία της χώρας. 

Για τον λόγο αυτό πρέπει να εφαρµοστεί µία δυναµική και µε-
ταρρυθµιστική πολιτική µε επίκεντρο τους νέους και τη µεσαία
τάξη, ώστε να παραχθεί ο πλούτος που θα οικοδοµήσει σταθερές
προοπτικές για την ελληνική οικονοµία. Αυτό θα επιτευχθεί µόνο

εφόσον δηµιουργηθούν στην κοινωνία οι κατάλληλες συνθήκες
µε σταθερό πολιτικό κλίµα και αποφασιστικές µεταρρυθµίσεις, οι
οποίες θα προσφέρουν ένα κλίµα εµπιστοσύνης για την ελληνική
οικονοµία. 

Αυτή η προοπτική εξασφαλίζει πρόοδο και ευηµερία για τους
πολίτες αυτής της χώρας. Η Νίκη για τους λόγους αυτούς θα κα-
ταψηφίσει το εν λόγω νοµοσχέδιο και δεν θα το στηρίξει. Και επι-
πλέον, µια ενηµέρωση, η Νίκη θα αγωνίζεται µε όλες τις δυνάµεις
που διαθέτει για να εξασφαλίσει το δηµόσιο συµφέρον που είναι
συνυφασµένο µε την αξιοποίηση του εθνικού πλούτου κι όχι µε
το ξεπούληµά του, όπως κάνει η Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Καζαµίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το

σχέδιο νόµου που έχουµε µπροστά µας αποτελείται από δύο
άνισα και κατά κύριο λόγο ασύνδετα µέρη. 

Το πρώτο τµήµα, που περιλαµβάνει τα άρθρα 3 ως 30, αφορά
στην ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας 514/2021, εντείνει
τους ελέγχους και τη διοικητική συνεργασία κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο πεδίο της φορολογίας. 

Το δεύτερο τµήµα που καλύπτει τα άρθρα 31 µε 35 αφορά στο
Κεφάλαιο Δ’ του νοµοσχεδίου µε τίτλο: «Λοιπές διατάξεις αρµο-
διότητας Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών» και
περιέχει κυρίως τροποποιήσεις που αποσκοπούν στην επιτά-
χυνση της διαδικασίας εκποίησης περιουσιακών στοιχείων από
το ΤΑΙΠΕΔ. 

Όπως είχα την ευκαιρία να εκθέσω στη διάρκεια των συζητή-
σεων της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων, η Πλεύση Ελευ-
θερίας αποδέχεται αρκετά άρθρα από το πρώτο τµήµα του
νοµοσχεδίου που προβλέπουν την ανταλλαγή πληροφοριών ανά-
µεσα στην ελληνική εφορία και στις αντίστοιχες υπηρεσίες των
κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης, αποδεχόµαστε άρθρα που αποβλέπουν στη σύνδεση
των POS µε τις ταµειακές µηχανές, παρά τις επιφυλάξεις µας για
τον τρόπο µε τον οποίο φορολογούνται οι µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις, όπως θα έχει την ευκαιρία να εξηγήσει στη διάρκεια
της συζήτησης η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος. 

Όµως, συνολικά θεωρούµε πως οι διατάξεις αυτές που ενσω-
µατώνουν την οδηγία 514/2021 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συµ-
βάλλουν έστω και σε µικρό βαθµό στη µείωση της φοροδιαφυγής
στη χώρα µας. Για µας η µείωση της φοροδιαφυγής αποτελεί κε-
ντρικό στόχο της δηµοσιονοµικής πολιτικής σε κάθε δηµοκρατία,
τόσο διότι εξασφαλίζει στο κράτος τους απαραίτητους πόρους
µε τους οποίους µπορεί αργότερα να ασκήσει καλύτερη κοινω-
νική πολιτική όσο και διότι επιφέρει δικαιοσύνη µεταξύ των ίδιων
των φορολογούµενων πολιτών. 

Ταυτόχρονα, θεωρούµε πως η πάταξη της φοροδιαφυγής, ιδι-
αίτερα όταν αυτή στρέφεται κατά των µεγάλων επιχειρήσεων και
των πολυεθνικών οµίλων, περιλαµβανοµένων και αυτών που δρα-
στηριοποιούνται µέσα από ψηφιακές πλατφόρµες στο διαδίκτυο,
είναι ένας στόχος τον οποίο όλοι πρέπει να επιδιώκουµε. Παρ’
όλο που η Πλεύση Ελευθερίας δεν αποδέχεται κάθε άρθρο της
ενωσιακής οδηγίας, ιδίως εκείνα που αφορούν στους κοινούς
ελέγχους, σκοπεύουµε ωστόσο να ψηφίσουµε ορισµένα άρθρα
του νοµοσχεδίου που ενσωµατώνουν την οδηγία αυτή, στον
βαθµό που αυτά µπορούν να συµβάλουν στη µείωση, έστω και
οριακά, της φοροδιαφυγής. 

Συνολικά, ωστόσο, πρόκειται να καταψηφίσουµε το σηµερινό
νοµοσχέδιο, εν µέρει διότι διαφωνούµε µε κάποιες διατάξεις της
οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά κυρίως διότι διαφω-
νούµε µε τα τελευταία άρθρα του νοµοσχεδίου που δεν αφορούν
στην οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και που προβλέπουν την
επιτάχυνση των διαδικασιών εκποίησης περιουσιακών στοιχείων
του ελληνικού δηµοσίου από το ΤΑΙΠΕΔ. 

Για την Πλεύση Ελευθερίας το ίδιο το ΤΑΙΠΕΔ ως θεσµός που
µας κληροδότησαν τα µνηµόνια που ψήφισαν η Νέα Δηµοκρατία,
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το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι µια ανοιχτή πληγή στην καρδιά της
εθνικής µας οικονοµίας. Πρόκειται για έναν θεσµό που εκποιεί
κατά κανόνα είτε κερδοφόρες επιχειρήσεις, όπως τα αεροδρόµια
και τα λιµάνια µας, είτε µεγάλης αξίας ακίνητα και επιχειρήσεις
στρατηγικής σηµασίας µέσα από συµφωνίες που ζηµιώνουν το
ελληνικό δηµόσιο.

Στη διάρκεια των συζητήσεων της αρµόδιας επιτροπής ο κύ-
ριος Υφυπουργός είπε επί λέξει ότι εξαιτίας του ΣΥΡΙΖΑ το ΤΑΙ-
ΠΕΔ το έχουµε «παντρευτεί» για ενενήντα εννέα χρόνια. Η
Πλεύση Ελευθερίας ωστόσο δεν θα πάψει να υπενθυµίζει ότι ο
«γάµος» αυτός δεν είναι καθολικός, δηλαδή ανά πάσα στιγµή
υπάρχει για τη χώρα µας η επιλογή του «διαζυγίου» από το ΤΑΙ-
ΠΕΔ και εµείς θέλουµε αυτό να πραγµατοποιηθεί το ταχύτερο
δυνατό.

Είναι υποκρισία να παριστάνουν σηµερινοί Υπουργοί της Νέας
Δηµοκρατίας ότι το ΤΑΙΠΕΔ υπάρχει και ξεπουλά τη δηµόσια πε-
ριουσία ανεξάρτητα δήθεν από τη βούλησή τους, διότι ανά πάσα
στιγµή η ελληνική κυβέρνηση έχει την επιλογή να δυσχεράνει τη
λειτουργία του ή ακόµα καλύτερα να το καταργήσει. Όµως, όπως
φαίνεται από το νοµοσχέδιο που συζητάµε, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο δεν έχει κάποιο πρόβληµα µε τη συ-
νεχιζόµενη λειτουργία του ΤΑΙΠΕΔ, αλλά αντιθέτως είστε εσείς
εκείνοι που σήµερα εισάγετε διατάξεις για να επιταχύνετε και να
διευκολύνετε τη δουλειά του.

Ο εισηγητής του νοµοσχεδίου εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µάλιστα, είπε σήµερα το πρωί ότι µε τις διατάξεις αυτές το
ΤΑΙΠΕΔ εκσυγχρονίζεται. Με άλλα λόγια, ρίχνετε και θετικό ιδε-
ολογικό «µανδύα» σε αυτές τις διευκολύνσεις.

Από την άλλη, όµως, πρέπει να υπογραµµίσουµε την εξίσου
υποκριτική θέση του ΣΥΡΙΖΑ -του οποίου δεν βλέπω κανέναν Βου-
λευτή εδώ, αλλά εύχοµαι να ακούνε- που αναβάθµισε το ΤΑΙΠΕΔ
το 2015-2016 µε το τρίτο µνηµόνιο και ο οποίος ΣΥΡΙΖΑ σήµερα,
όπως δήλωσε ο εισηγητής του στη διάρκεια των συζητήσεων
στην επιτροπή, προτείνει ξανά -αν κατάλαβα καλά- την κατάρ-
γηση του ΤΑΙΠΕΔ. 

Πώς τώρα δικαιολογείται αυτή η εκ νέου µετατόπιση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στο θέµα αυτό που ως το 2015 ήθελε την κατάργηση του
ΤΑΙΠΕΔ, µετά όταν έγινε κυβέρνηση το αναβάθµισε και τώρα πάλι
ξανά είναι υπέρ της κατάργησης; 

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ είπε το εξής φοβερό: «Τώρα που βγή-
καµε» -λέει- «από τα µνηµόνια» -και όποιος θέλει το πιστεύει- «το
ΤΑΙΠΕΔ δεν χρειάζεται πλέον». Είναι σοβαρά λόγια αυτά; Αν είναι
όντως έτσι, τότε γιατί η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν κατάργησε
το ΤΑΙΠΕΔ το 2018-2019, όταν πανηγύριζε πως έβγαλε δήθεν την
Ελλάδα από τα µνηµόνια;

Σε κάθε περίπτωση, η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι η «ουρά»
του προτεινόµενου νοµοσχεδίου που περιέχει διατάξεις για την
ταχύτερη και µε λιγότερους ελέγχους εκποίηση της περιουσίας
του δηµοσίου από το ΤΑΙΠΕΔ, αρκεί από µόνη της για να µας
κάνει να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο στο σύνολό του.

Όµως και τα πρώτα κεφάλαια του νοµοσχεδίου που περιέχουν
άρθρα της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη µείωση της
φοροδιαφυγής θεωρούµε πως δεν επιφέρουν σηµαντική πρόοδο
στον τοµέα αυτό. Στη διάρκεια των εργασιών της αρµόδιας επι-
τροπής ρωτήσαµε τον κ. Θεοχάρη κατά πόσο το Υπουργείο Εθνι-
κής Οικονοµίας ανέθεσε οικονοµετρικές µελέτες για να
υπολογίσει τα έσοδα που αναµένεται το νοµοσχέδιο να φέρει στο
ελληνικό δηµόσιο. Η απάντησή του ήταν ότι τέτοιες µελέτες δεν
χρειάζονται διότι η ΑΑΔΕ, η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων,
µε µνηµόνια που υπέγραψε µε µεγάλους διαχειριστές ψηφιακών
πλατφορµών, κυρίως στον χώρο του Airbnb και του τουρισµού,
εισέπραξε πρόσφατα µερικές εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ σε
φόρους, από εξήντα εκατοµµύρια –µας είπε ο ειδικός εισηγητής
της Νέας Δηµοκρατίας- σε κάτι λιγότερο από µισό δισεκατοµµύ-
ριο προς το παρόν. Όµως, αυτές οι εισπράξεις έγιναν προτού
ψηφιστεί το νοµοσχέδιο που συζητάµε, δηλαδή δεν είναι κάτι που
φέρει αυτός ο νόµος. Όταν έθεσα αυτή ακριβώς την ερώτηση
στον διοικητή της ΑΑΔΕ στη διάρκεια της διαδικασίας ακρόασης
των φορέων στην αρµόδια επιτροπή, δυστυχώς δεν έλαβα καµµία
απολύτως απάντηση. 

Επιπλέον, στη διάρκεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου στην

αρµόδια επιτροπή η Πλεύση Ελευθερίας επεσήµανε ότι η συνο-
δευτική έκθεση του Λογιστηρίου του Κράτους που δίνει µία κο-
στολόγηση των διατάξεων που περιέχει το νοµοσχέδιο, ενώ
προβλέπει µία πιθανή αύξηση εσόδων του δηµοσίου από την επι-
βολή προστίµων, πουθενά δεν αναφέρει στην κοστολόγησή της
ότι αναµένεται να εισπραχθούν νέα έσοδα για το κράτος από την
αναµενόµενη πάταξη της φοροδιαφυγής που το άρθρο 2 ορίζει
ως έναν από τους βασικούς στόχους του νοµοσχεδίου. Η απά-
ντηση του κυρίου Υφυπουργού, όταν το έθεσα υπ’ όψιν του, ήταν
ότι το Λογιστήριο του Κράτους υιοθετεί στενή προσέγγιση στην
κοστολόγηση του νοµοσχεδίου. Εµείς µε τη σειρά µας λέµε ότι
ο κύριος Υφυπουργός µάλλον υιοθετεί πολύ πλατιά ερµηνεία της
προσέγγισης του Λογιστηρίου του Κράτους.

Από την περιορισµένη αποτελεσµατικότητά του ως προς την
πάταξη της φοροδιαφυγής, θεωρούµε πως οι διατάξεις του νο-
µοσχεδίου αυτού εισάγουν πολύπλοκες γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες, οι οποίες κατά τη γνώµη µας θα έχουν µεγαλύτερες
παρενέργειες από το πραγµατικό όφελος που θα επιφέρουν. Θα
αναφερθώ συνοπτικά σε δύο απ’ αυτές. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 12, η αρµόδια αρχή άλλου κράτους-µέ-
λους µπορεί να ζητήσει από τη χώρα µας να παραστούν στην Ελ-
λάδα υπάλληλοι εξουσιοδοτηµένοι από άλλο κράτος-µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίοι να έχουν πρόσβαση στα γραφεία
των ελληνικών υπηρεσιών και να είναι παρόντες στις διοικητικές
έρευνες οι οποίες διεξάγονται σε ελληνικό έδαφος. Αυτό είναι
άµεσο απόσπασµα από το νοµοσχέδιο. Επίσης, σύµφωνα µε το
άρθρο 14 η αρµόδια αρχή ενός ή περισσοτέρων κρατών-µελών
µπορεί να ζητήσει τη διενέργεια κοινού ελέγχου µε την Ελλάδα,
ενώ επιτρέπεται στους υπαλλήλους άλλων κρατών-µελών να διε-
νεργούν συνεντεύξεις µε φυσικά πρόσωπα και να εξετάζουν φα-
κέλους εδώ, µέσα στην ελληνική επικράτεια. 

Κάτω από διαφορετικές συνθήκες ενδεχοµένως οι διατάξεις
αυτές να µην έθεταν καµµία ανησυχία, όµως σε µία Ευρωπαϊκή
Ένωση µεγάλων οικονοµικών ανισοτήτων όπου τα κράτη-µέλη
του βορρά επιβάλλουν την κυριαρχία τους τόσο ανεξέλεγκτα
πάνω στα κράτη-µέλη του νότου, µπορεί κάποιος να φανταστεί
πόσο συχνά θα επισκέπτονται υπάλληλοι της Γερµανίας ή άλλων
βορείων κρατών την Ελλάδα για τη διεξαγωγή φορολογικών
ελέγχων και πόσο σπάνια οι ελληνικές αρχές θα υποβάλουν αι-
τήµατα για έρευνα Γερµανών, Ολλανδών ή άλλων φυσικών προ-
σώπων από τις υπόλοιπες χώρες του βορρά. Ο κύριος
Υφυπουργός το αρνήθηκε αυτό, αλλά εµείς διατηρούµε σοβαρές
αµφιβολίες. 

Εκτός, όµως, από το θέµα των πολιτικών ανισοτήτων, υπάρχει
και ένα βαθύτερο ζήτηµα πολιτιστικών οικονοµικών. Ο ευρωπαϊ-
κός βορράς παραµένει διαποτισµένος από οριενταλιστικά στερε-
ότυπα για την απειθαρχία, την υποτιθέµενη πολιτιστική
απειθαρχία και την αυξηµένη έφεση προς την παραβατικότητα
των νοτίων λαών. Ως αποτέλεσµα, είναι δύσκολο µε διατάξεις
που επιτρέπουν σε εφοριακούς άλλων κρατών να ασκούν κοινούς
ελέγχους στην Ελλάδα, να µην έχουµε µία επανάληψη σε µικρή
κλίµακα των τραυµατικών εικόνων από τις επιθεωρήσεις των τροϊ-
κανών στα ελληνικά Υπουργεία κατά τα µαύρα χρόνια της κρίσης.
Η Πλεύση Ελευθερίας δεν θέλει, εξαιτίας του νοµοσχεδίου
αυτού, οι αποκρουστικές αυτές εικόνες να επαναληφθούν.

Η άλλη σηµαντική επιφύλαξή µας είναι ο κεντρικός ρόλος που
το νοµοσχέδιο δίνει στην Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, την ΑΑΔΕ, στο
να καθορίζει αυτή, όπως προβλέπει το άρθρο 10, τις προϋποθέ-
σεις σύµφωνα µε τον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας µε βάση
τις οποίες θα ζητούνται στοιχεία, καθώς και άλλες εξουσίες που
εκχωρούνται στον διοικητή της ΑΑΔΕ, σύµφωνα µε το νοµοσχέ-
διο. Η ανεξαρτητοποίηση της ΑΑΔΕ από το Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών είναι κεντρικό ζήτηµα κυριαρχίας και
δηµοκρατικού ελέγχου που κατά τη γνώµη µας πρέπει να ανήκει
στον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Η απώλεια
αυτού του ελέγχου είναι, όπως γνωρίζουµε, µία ακόµα κληρονο-
µιά των µνηµονίων και της τρόικα από τα µαύρα χρόνια της κρί-
σης. 

Για εµάς η ΑΑΔΕ παραµένει ένας προβληµατικός θεσµός ο
οποίος τελεί υπό τον πραγµατικό έλεγχο της τρόικας. Εξάλλου,
ο τίτλος του διοικητή, που έχει ο επικεφαλής της, παραπέµπει
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αυτόµατα σε αποικιακές καταστάσεις από άλλες εποχές, οι
οποίες είναι ξένες προς το πνεύµα της διακρατικής συνεργασίας
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως αυτή νοείται από την οδη-
γία 514/2021. Για εµάς οι αρµοδιότητες που δίδει το νοµοσχέδιο
στην ΑΑΔΕ πρέπει να παραχωρηθούν απευθείας στον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ διεξοδικότερα στα άρθρα
που σχετίζονται µε το ΤΑΙΠΕΔ και τα οποία µάς βρίσκουν σθε-
ναρά αντίθετους. 

Κλείνοντας την πρωτολογία µου, θα ήθελα να επαναλάβω ότι
εµείς, φυσικά, στηρίζουµε την πάταξη της φοροδιαφυγής, όµως
θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν πρόκειται να συµβάλει
παρά µόνο οριακά προς την κατεύθυνση αυτή. Πιστεύουµε επί-
σης, ότι η ενσωµάτωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα
µπορούσε να πραγµατοποιηθεί µε πιο δηµιουργικό και χρήσιµο
τρόπο, ώστε να αποδίδεται ο έλεγχος των δηµοσίων εσόδων εκεί
που πρέπει, δηλαδή στο Υπουργείο Οικονοµικών και όχι στην
ΑΑΔΕ.

Τέλος, διαφωνούµε και µε τις προβληµατικές γραφειοκρατικές
διαδικασίες διεξαγωγής κοινών ελέγχων και εξέτασης φακέλων
σε ελληνικό έδαφος από εφοριακούς άλλων κρατών-µελών. 

Γι’ αυτούς τους λόγους θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο. 
Κλείνουµε τον κύκλο των εισηγήσεων µε τον ειδικό αγορητή

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, τον κ. Αθανάσιο
Χαλκιά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, από τη µικρή µας κοινοβουλευτική

εµπειρία ως τώρα παρατηρούµε ότι τα νοµοσχέδια και οι τροπο-
λογίες έχουν παρόµοιο µοτίβο. Σε τροπολογία του Ιουλίου είχαµε
τη συµµόρφωση στις υποδείξεις του Σ.τ.Ε. για την ΕΥΔΑΠ, πα-
ροχές σε πυρόπληκτους και µαζί ένα άρθρο για εισαγωγή στο
Χρηµατιστήριο του αεροδροµίου και την περαιτέρω ιδιωτικοποί-
ησή του. 

Σήµερα έχουµε την υιοθέτηση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας, η
οποία για άλλη µία φορά θα λύσει το πρόβληµα της φοροδιαφυ-
γής. Και ταυτόχρονα, στο τέλος του νοµοσχεδίου αυτού, στρι-
µωγµένα άρθρα, τα οποία µας υπενθυµίζουν ότι ποτέ δεν βγή-
καµε από τα µνηµόνια, µια και επισπεύδουν τις διαδικασίες για
ό,τι έχει µείνει ακόµα να ξεπουληθεί. Δηλαδή, ως τώρα έρχονται
κάποια νοµοσχέδια µε ένα ωραίο περιτύλιγµα, όπου το εσωτερικό
τους, όµως, περιέχει στοιχεία της ίδιας οικονοµικής ανοησίας
που εφαρµόζεται από τη στιγµή που ο Γεώργιος Παπανδρέου
µας έβαλε στην περιπέτεια των µνηµονίων. 

Ας γνωρίζει ο ελληνικός λαός πως τα χρήµατα που λαµβάνει
το ταµείο από παντός τύπου ιδιωτικοποιήσεις πάνε στην τρόικα.
Λειτουργεί πάνω από δέκα χρόνια πλέον, αφού επιβλήθηκε στην
Ελλάδα ύστερα από την πτώχευσή της. 

Θυµάται κάποιος ποια οφέλη για την ελληνική οικονοµία είχαν
υποσχεθεί ότι θα φέρει; Θυµάται κάποιος ποια ήταν η αρχική
διάρκεια που είχε οριστεί; Έχουν περάσει έξι χρόνια από τη χρο-
νολογία κατάργησής του. Και σήµερα, αντί να το περιθωριοποι-
ήσουµε έστω και µε καθυστέρηση, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη του
έχει δώσει επιπλέον αρµοδιότητες, να παρέχει υπηρεσίες για την
εκτέλεση των έργων που θα πραγµατοποιηθούν µέσω του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Ο αρχικός στόχος ήταν η χώρα να εισπράξει µέσα στην πεντα-
ετία 2012 - 2016 50 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω ιδιωτικοποι-
ήσεων, για να µειωθεί ο λόγος χρέους προς ΑΕΠ. Ένας στόχος
που δεν προέκυπτε από πουθενά, αφού όταν είσαι χρεοκοπηµέ-
νος τα περιουσιακά σου στοιχεία υποτιµώνται συνεχώς. Για του
λόγου το αληθές, τη δεκαετία λειτουργίας του έχει εισπράξει
µόνο 7,1 δισεκατοµµύρια ευρώ από ολοκληρωµένες συναλλαγές. 

Για να καταλάβει ο κόσµος το µέγεθος της απάτης του ΤΑΙ-
ΠΕΔ, στην ίδρυσή του προβλεπόταν να στελεχωθεί µε τους
πλέον κατάλληλους, ικανούς και έµπειρους επαγγελµατίες.
Όµως, σε µία δεκαετία µέσα έχουν σπαταληθεί 29 εκατοµµύρια
ευρώ σε συµβουλευτικές εταιρείες. Το ΤΑΙΠΕΔ αποτελεί µία

«όαση» για τις συµβουλευτικές εταιρείες. 
Το αποτέλεσµα των ιδιωτικοποιήσεων στην ελληνική οικονοµία

δεν χρειάζεται να είναι κάποιος ειδικός για να το καταλάβει. Όσο
λειτουργεί το Υπερταµείο, το δηµόσιο χρέος, από 300 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, σήµερα είναι πάνω από 400 δισεκατοµµύρια. 

Ποιος µπορεί να πανηγυρίζει για µία ιδιωτικοποίηση σήµερα,
όταν έχουν ολοκληρωθεί αµέτρητες τα χρόνια των µνηµονίων και
παρ’ όλα αυτά, το χρέος σε απόλυτα νούµερα έχει αυξηθεί; Είναι
µία αποτυχηµένη συνταγή, την οποία επιµένουν όλες οι κυβερ-
νήσεις να ακολουθούν δογµατικά. 

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο και τα άρθρα του, εµείς επί της
αρχής είµαστε κατά. Ουσιαστικά προσθέτονται περισσότερες αρ-
µοδιότητες στους υπαλλήλους της ΑΑΔΕ, µια και θα πρέπει να
συνεργάζονται στενά µε τις ξένες αρχές και να κάνουν ελέγχους
και σε άλλες χώρες αν τους ζητηθεί, ενώ δεν είµαστε σε θέση να
βάλουµε σε τάξη τα του οίκου µας. 

Ναι µεν συµφωνούµε στον συντονισµό και τη διακρατική συ-
νεργασία των φορολογικών αρχών, µια και στη σηµερινή παγκο-
σµιοποιηµένη οικονοµία η φοροδιαφυγή δεν γνωρίζει σύνορα -και
αυτός είναι ο λόγος που συµφωνούµε µε τα άρθρα που αναγκά-
ζουν τις πλατφόρµες να δηλώνουν στοιχεία, αλλά και µε τα πρό-
στιµα της µη συµµόρφωσης-, µας ενοχλεί, όµως, ιδιαίτερα ο
τρόπος που η Ευρωπαϊκή Ένωση προσεγγίζει τη λύση του προ-
βλήµατος αυτού. Με το νοµοσχέδιο αυτό θα επιτραπεί σε ξένους
ελεγκτές να έρχονται στην Ελλάδα για ελέγχους, µε αποτέλεσµα
να ζήσουµε ξανά παρόµοιες σκηνές, όπως των τροϊκανών που
αλώνιζαν στα Υπουργεία µας. 

Περαιτέρω, µας ενοχλεί το γεγονός πως από τον έλεγχο θα ξε-
φεύγουν οι επιχειρήσεις στον κλάδο των µισθώσεων που πρα-
γµατοποιούν πάνω από δύο χιλιάδες συναλλαγές τον χρόνο.
Δίνουµε το µήνυµα ότι όποιος είναι µεγάλος δεν αγγίζεται. 

Η οδηγία αυτή υποτίθεται έρχεται να ρυθµίσει και την αγορά
βραχυχρόνιων µισθώσεων ακινήτων, ώστε να µπει ένα φρένο στη
ζήτηση της αγοράς και στην εξοµάλυνση των τιµών των ακινήτων.
Αλλά, εµείς δεν βλέπουµε πώς κάποιο άρθρο θα αποτελέσει
φρένο στην ανεξέλεγκτη πορεία των ενοικίων. 

Σε ό,τι αφορά στα POS, σίγουρα πρέπει να γίνουν υποχρεω-
τικά πρώτα σε συγκεκριµένους κλάδους από τους οποίους προ-
κύπτει ως επί το πλείστον η φοροδιαφυγή. Μιλάµε για τους
γιατρούς, δικηγόρους, πολιτικούς µηχανικούς, εµπόρους καυσί-
µων και άλλους, όπου όλοι γνωρίζουµε το τι µαύρο χρήµα κινείται
στις συναλλαγές τους. Και µετά να ασχοληθούµε µε τους µικρο-
πωλητές και τους µικροεµπόρους. 

Επίσης, θέλουµε να δούµε πότε θα µειωθεί ο ΦΠΑ επιτέλους,
να µπορέσει η ελληνική οικονοµία να γίνει ανταγωνιστική. Διότι
καλό είναι να κόβουµε τα πλοκάµια της φοροδιαφυγής, αλλά
πρέπει να δώσετε και κίνητρα στον κόσµο εκεί έξω να συµµορ-
φώνεται από µόνος του. 

Ήδη, το 2022 είχαµε ξεπεράσει τον στόχο των φορολογικών
εσόδων πάνω από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Έχετε περιθώρια να
µειώσετε τους συντελεστές. Όσο δεν το κάνετε ανακατανέµεται
ο πλούτος από τον ιδιωτικό τοµέα προς την Κυβέρνηση. 

Επιπλέον, τόσα χρόνια ακούµε για τα φάρµακα κατά της φο-
ροδιαφυγής που έχουν φέρει όλες οι κυβερνήσεις, µε πρόστιµα,
υποχρεωτικότητες και ό,τι άλλο. Δεν θυµάµαι µία φορά κάποια
κυβέρνηση να αντιµετώπισε το ζήτηµα ως ένα θέµα έλλειψης παι-
δείας, φορολογικής παιδείας. 

Είναι χαρακτηριστικό πως στα σχολικά χρόνια τα παιδιά µας
θα έρθουν σε επαφή µε οτιδήποτε αφορά στην οικονοµία στην
τελευταία τάξη του λυκείου. Δεν γίνεται καµµία αναφορά µέχρι
τότε στη φορολογική παιδεία που θα πρέπει να έχουµε όλοι µας
και γενικά στο πως λειτουργεί η οικονοµία και τις ευθύνες των
πολιτών απέναντι στο κράτος. 

Για τα τελευταία άρθρα του νοµοσχεδίου, είµαστε κάθετα αντί-
θετοι σε οποιαδήποτε εκποίηση δηµόσιας περιουσίας. Πι-
στεύουµε πως τα φυσικά µονοπώλια ανήκουν στον ελληνικό λαό
και δεν έχει καµµία κυβέρνηση το δικαίωµα να τα εκχωρεί σε πο-
λυεθνικές εταιρείες και εσωτερικούς ολιγάρχες. 

Μας θλίβει το γεγονός της λυσσαλέας προσπάθεια ιδιωτικο-
ποίησης των ΕΛΠΕ, όπως µας περιέγραψε και ο εκπρόσωπος των
ΕΛΠΕ στη διάρκεια της επιτροπής. Τα ΕΛΠΕ είναι µια κερδοφόρα
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επιχείρηση, όπου το ελληνικό δηµόσιο έχει το ποσοστό του 34%. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’

Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)
Ακόµα, το γεγονός ότι στο παρελθόν σε παρόµοιες εταιρείες

που ανήκαν στο δηµόσιο ήταν συχνό το φαινόµενο κακοδιαχείρι-
σης και κατασπατάλησης κρατικού χρήµατος δεν συνεπάγεται
πως ο ιδιωτικός τοµέας µπορεί να αποδίδει καλύτερα από τον δη-
µόσιο. 

Αποκλειστική ευθύνη των φαινοµένων διαφθοράς έχει η εκά-
στοτε κυβέρνηση εξαιτίας της έλλειψης βούλησης να επιβάλει
διαφάνεια και της ανοχής της στο πελατειακό κράτος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με το τέλος της οµι-

λίας του κ. Χαλκιά ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµιλιών των ειδι-
κών αγορητών και εισηγητών. 

Πριν περάσουµε στον κατάλογο των οµιλητών, θα δώσουµε το
λόγο στον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, τον κ.
Χατζηδάκη, για την οµιλία του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όπως σηµείωσα και στις προγραµµατικές δηλώσεις της
Κυβέρνησης, η αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής είναι ένας από
τους βασικούς στόχους του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και της Κυβέρνησης στο σύνολό της. 

Έχουν γίνει βήµατα την περασµένη τετραετία, αλλά αυτή την
τετραετία θα είναι ίσως η βασική µας προτεραιότητα στο Υπουρ-
γείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Και αυτό θέλω να το
ακούσουν πρωτίστως όσοι φοροδιαφεύγουν.

Δεν είναι διακηρύξεις και όσοι αµφιβάλλετε θα δείτε ότι εννο-
ούµε απολύτως όλα όσα λέµε ήδη από το Σάββατο στην οµιλία
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης. 

Και δεν θα προσεγγίσουµε το θέµα ούτε διακηρυκτικά ούτε θε-
ωρητικά. Θα το προσεγγίσουµε µε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες,
µε συγκεκριµένα µέτρα και τη χρήση συγκεκριµένων ψηφιακών
εργαλείων, τα οποία θα επιτρέψουν την αντιµετώπιση του προ-
βλήµατος σε πολύ µεγάλη έκταση. Τα εργαλεία αυτά δεν θα είναι
ούτε κεντρώα ούτε δεξιά ούτε αριστερά. Θα είναι σύγχρονα ερ-
γαλεία τα οποία θα µας επιτρέψουν να κάνουµε πολλά και σηµα-
ντικά βήµατα στον τοµέα της φοροδιαφυγής, η αντιµετώπιση της
οποίας είναι -εάν µου επιτρέψετε και εµένα να δώσω έναν προ-
σωπικό τόνο- και δική µου προσωπική πρόκληση σε αυτό το
Υπουργείο. 

Συνεργαζόµενος τόσο µε τον Υφυπουργό, τον Χάρη Θεοχάρη,
όσο και µε την αρµόδια Γενική Γραµµατέα, τη Μαίρη Ψύλλα, είµαι
βέβαιος ότι, καθώς περνούν οι µήνες -δεν λέω τα χρόνια, οι
µήνες- θα έχουµε να σας δείξουµε πολύ συγκεκριµένα δείγµατα
γραφής. Και φυσικά, χάρη και στη συνεργασία µε την ανεξάρτητη
αρχή, την ΑΑΔΕ, η οποία ήδη κινείται και είδατε πώς κινήθηκε και
µέσα στο καλοκαίρι µε συγκεκριµένους και εντοπισµένους φορο-
λογικούς ελέγχους που είναι ιδιαίτερα αυξηµένοι σε σχέση µε
όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι ένα πρώτο βήµα προς αυτή
την κατεύθυνση. Ίσως όχι το σηµαντικότερο, αλλά πάντως ένα
πολύ συγκεκριµένο βήµα. 

Τι επιδιώκει το νοµοσχέδιο αυτό; Τρία πράγµατα: Πρώτον,
ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, δηλαδή, συλλογή πληροφοριών από τη δική µας
πλευρά για τον ΦΠΑ και τον Φόρο Φυσικών ή Νοµικών Προσώ-
πων. Δεύτερον, αντίστοιχη συλλογή πληροφοριών για συναλλα-
γές που γίνονται µέσω των ψηφιακών πλατφορµών, οι οποίες
διευρύνουν την παρουσία τους όλα τα τελευταία χρόνια, όπως
ξέρετε. Και τρίτον, επιτάχυνση της διασύνδεσης των POS µε τις
ταµειακές µηχανές. Αυτά είναι τα τρία βήµατα που επιδιώκονται
να προχωρήσουν µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά στο πρώτο, τους φόρους φυσικών προσώπων,
νοµικών προσώπων και ΦΠΑ, θέλω να υπενθυµίσω ότι λόγω των
προσπαθειών που έγιναν από το 2019 ίσα µε το 2023 -και, βε-
βαίως, κεντρικό ρόλο σε αυτό είχε η διεύρυνση των ηλεκτρονικών
συναλλαγών- είχαµε έναν περιορισµό του λεγόµενου «κενού
ΦΠΑ», δηλαδή, των εισπράξεων που χάνουµε από τον ΦΠΑ έτσι

όπως λογαριάζεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, περίπου στο
µισό -δεν το λες και λίγο. Όµως, η προσπάθεια πρέπει να συνε-
χιστεί και, επαναλαµβάνω, το νοµοσχέδιο αυτό και για τον ΦΠΑ
και για τα φυσικά πρόσωπα θα µας δώσει περαιτέρω όπλα. 

Τώρα, για τις συναλλαγές µέσω των ψηφιακών πλατφορµών η
ευρωπαϊκή οδηγία επικεντρώνεται στη µίσθωση περιουσίας ψη-
φιακά για τις βραχυχρόνιες µισθώσεις, στις λεγόµενες προσωπι-
κές υπηρεσίες, στην πώληση αγαθών και στη µίσθωση µέσων
µεταφορών. Αυτά είναι τα πεδία τα οποία καλύπτει η ευρωπαϊκή
οδηγία και που η δική µας Κυβέρνηση έρχεται να υιοθετήσει µε
αυτήν εδώ τη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Προσέξτε, εδώ δεν είναι µία θεωρητική προσέγγιση να συνερ-
γαζόµαστε, να κάνουµε την καλή πράξη της ηµέρας, να είµαστε
καλά παιδιά και ούτω καθεξής. Δεν µιλάµε µε αυτόν τον τρόπο.
Εδώ προβλέπονται πρόστιµα για τις πλατφόρµες που δεν συνερ-
γάζονται, τα οποία φτάνουν µέχρι και τις 500.000 ευρώ και δια-
κοπή της παρουσίας τους στην αγορά, που είναι ίσως ακόµα
σηµαντικότερο από το πρόστιµο. Και επίσης, προβλέπονται πρό-
στιµα και για τους χρήστες των πλατφορµών, για τους πελάτες
των πλατφορµών, το κλείσιµο του λογαριασµού τους στην πλατ-
φόρµα και παρακράτηση πληρωµών. 

Γι’ αυτό σας είπα, εδώ έχετε κάποιο παράδειγµα για το πώς θα
κινηθεί η Κυβέρνηση και θα είµαστε εδώ και θα το δείτε. Δεν θα
πάµε µε ευχές και προσευχές και τριαντάφυλλα. Θα πάµε µε
πολύ στοχευµένα και πολύ συγκεκριµένα µέτρα. 

Όµως θέλω να υπενθυµίσω ότι προς αυτή την κατεύθυνση και
ανεξάρτητα από την ευρωπαϊκή οδηγία η Κυβέρνηση έχει ήδη
προχωρήσει. Έχει προχωρήσει τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια
και γι’ αυτό ήδη µπορούµε και εισπράττουµε ετησίως –για όσους
ψάχνετε για την απόδοση των εσόδων- περί τα 600 εκατοµµύρια
ευρώ από αυτές τις πλατφόρµες, ενώ εισπράτταµε καµµιά εξη-
νταριά. Ανεξάρτητα, δηλαδή, από αυτή εδώ την ευρωπαϊκή οδη-
γία που ωθεί τα πράγµατα ακόµα περισσότερο προς τα εµπρός,
εµείς µε τις δικές µας πρωτοβουλίες την περασµένη τετραετία
µπορέσαµε και εισπράξαµε –προσέξτε!- δεκαπλάσια έσοδα από
τις πλατφόρµες, πράγµα που δείχνει από µόνο του και το µέγε-
θος της φοροδιαφυγής. Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δά-
κτυλό µας. Τι σηµαίνει ότι εισπράττουµε παραπάνω έσοδα; Ση-
µαίνει ότι προηγουµένως χανόντουσαν τα έσοδα αυτά. Ακόµα και
αν δεχθούµε ότι οι ψηφιακές πλατφόρµες διευρύνουν την παρου-
σία τους, ότι ο τουρισµός ενισχύθηκε και ούτω καθεξής, πάντως
δεν είναι τόσο καινούργιο φαινόµενο ώστε να µην µπορούµε να
βγάλουµε συµπεράσµατα για την περασµένη τετραετία. 

Τώρα, στο ίδιο πλαίσιο και απαντώντας σε παρατηρήσεις συ-
ναδέλφων θέλω να σηµειώσω ότι ναι, πράγµατι, η Κυβέρνηση
πέρα από αυτή την πρωτοβουλία για τις βραχυχρόνιες µισθώσεις
του τύπου που ήδη περιέγραψα της περασµένης τετραετίας και
που είναι πολύ σηµαντική, θα πάρει και µια πρόσθετη πρωτοβου-
λία σε σχέση µε τον τρόπο φορολόγησης των βραχυχρόνιων µι-
σθώσεων. Αυτό θα γίνει συζητώντας µε τους ενδιαφερόµενους
και επιδιώκοντας να βρούµε µια σωστή ισορροπία, ώστε να µην
υπάρχει αθέµιτος ανταγωνισµός και να µην υπάρχουν δύο δια-
φορετικές αγορές που η µία να µη λαµβάνει υπ’ όψιν της την
άλλη και η πολιτεία να µη βλέπει τη συνολική εικόνα. Όµως την
ίδια στιγµή µας ενδιαφέρει προφανώς και να µην υπονοµεύσουµε
µε υπερβολικά µέτρα τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί η αγορά
των βραχυχρόνιων µισθώσεων, έτσι ώστε από τη µια πλευρά να
αντιµετωπιστούν τα προβλήµατα του αθέµιτου ανταγωνισµού
αλλά και από την άλλη πλευρά η αγορά να συνεχίσει την πορεία
της καλύπτοντας και σηµαντικές τουριστικές ανάγκες της χώρας. 

Αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο προτιθέµεθα να κινηθούµε
και µόλις είµαστε έτοιµοι -όχι µετά από µεγάλο χρονικό διάστηµα-
θα υπάρξουν και οι σχετικές δηµόσιες τοποθετήσεις.

Σας µίλησα για τον ΦΠΑ, σας µίλησα για τις ψηφιακές πλατ-
φόρµες και σταµατάω λίγο, για να µιλήσω και για το θέµα των
POS. Όπως ξέρετε, υπάρχει υποχρέωση της Κυβέρνησης, υπάρ-
χει αυτοδέσµευσή µας στο Ταµείο Ανάκαµψης ότι τα POS θα
συνδεθούν µε τις ταµειακές µηχανές µέχρι τους πρώτους µήνες
του 2024. Και θα συνδεθούν. Θα συνδεθούν! Θα κάνουµε ό,τι µας
περνάει και δεν µας περνάει από το χέρι, για να προχωρήσει αυτή
η πρωτοβουλία.
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Και µεταξύ όλων των άλλων, επειδή είναι και ορόσηµο αυτή η
πρωτοβουλία στο Ταµείο Ανάκαµψης η χώρα θα χάσει και λεφτά,
εάν δεν συνδεθούν οι ταµειακές µηχανές µε τα POS. Το λέω, λοι-
πόν, αυτό προς όλους τους ενδιαφερόµενους, για να ξέρουν ότι
δεν έχουµε κανένα περιθώριο ελαστικότητας σε αυτό. Κανένα πε-
ριθώριο ελαστικότητας! Πάµε µόνο µπροστά και µε τα συγκεκρι-
µένα χρονοδιαγράµµατα τα οποία έχουν εξαγγελθεί. 

Είµαστε σε στενή συνεργασία µε την ΑΑΔΕ και οι ρυθµίσεις
που φέρνουµε εδώ είναι αποτέλεσµα συνεργασίας και εισηγή-
σεων και της ίδιας της ΑΑΔΕ. Πάµε µε συντονισµό, έτσι ώστε να
δηµιουργηθεί µια καινούργια πραγµατικότητα µε τη διεύρυνση
των ψηφιακών συναλλαγών. 

Αυτή η ρύθµιση για τη σύνδεση των POS µε τις ταµειακές µη-
χανές, είναι, αν θέλετε, η ναυαρχίδα των ρυθµίσεων στον τοµέα
της φοροδιαφυγής και ακριβώς επειδή εννοούµε ότι θέλουµε να
προχωρήσουµε, για αυτόν τον λόγο, αν προσέξετε, στο νοµοσχέ-
διο προβλέπονται πρόστιµα και πάλι µέχρι 200.000 για τους πα-
ρόχους των POS, σε περίπτωση που δεν πληρώνουν τις υπο-
χρεώσεις τους και µέχρι 10.000 για όσες επιχειρήσεις έχουν ακα-
τάλληλα POS.

Άρα, βλέπετε, ότι αυτό το οποίο σηµείωσα εισαγωγικά το εν-
νοούµε και το εννοούµε σε όλες µας τις επιµέρους πρωτοβου-
λίες. Πάµε µπροστά, η αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής είναι
σηµαία µας και θα υπάρχουν συγκεκριµένα αποτελέσµατα, όχι
σε πέντε τέρµινα, αλλά σε λίγους µήνες και θα είµαστε εδώ και
εµείς και εσείς, για να µας ελέγξετε, αν τυχόν όλα αυτά τα οποία
λέµε δεν γίνουν πράξη. 

Αυτά ως προς τις βασικές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Θα µι-
λήσει στη συνέχεια και ο Χάρης Θεοχάρης, ο οποίος είχε την
πρωτοβουλία για αυτό το νοµοσχέδιο. Τον ευχαριστώ για τη συ-
νεργασία, όπως και τη Γενική Γραµµατέα. Θα µιλήσει και ο Θάνος
Πετραλιάς για µια τροπολογία που έχουµε καταθέσει που είναι
βασικά των δικών του αρµοδιοτήτων. Και θα κλείσω µε κάποιες
παρατηρήσεις για το ΤΑΙΠΕΔ. 

Έχουµε κάνει πάλι φοβερές αµαρτίες, αντιλαµβάνοµαι, σε
σχέση µε το ΤΑΙΠΕΔ, διότι προβλέπουµε ότι το ΤΑΙΠΕΔ πέρα από
πωλήσεις assets µπορεί να προχωρήσει σε διάφορες κινήσεις και
µέσω του Χρηµατιστηρίου. Φοβερό! 

Αυτή η ρύθµιση είναι µια οριζόντια ρύθµιση, δεν αφορά κάποια
επιµέρους επιχείρηση η οποία είναι ενταγµένη στο ΤΑΙΠΕΔ και
γίνεται για να έχει το ΤΑΙΠΕΔ περισσότερα όπλα, µεγαλύτερη
ευελιξία στον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεται τις επιµέρους υπο-
θέσεις, ανάλογα µε την ιδιαιτερότητά τους και φυσικά µεγιστο-
ποίηση του οφέλους για το δηµόσιο. Εκτός αν δεν το θέλουµε
αυτό, αν δεν θέλουµε τη µεγιστοποίηση του οφέλους. 

Άρα, είναι µια οριζόντια ρύθµιση η διάθεση µετοχών και µέσω
του Χρηµατιστηρίου και επίσης προβλέπεται κάτι που δεν προ-
βλεπόταν έως σήµερα, προσυµβατικός έλεγχος µέσω του Ελε-
γκτικού Συνεδρίου. Δεν ξέρω αν είσαστε εναντίον και προτι-
µούσατε τη µέχρι σήµερα ρύθµιση η οποία δεν προέβλεπε προ-
συµβατικό έλεγχο. Διότι άκουσα µια ιερή οργή. Τότε να το απο-
σύρω. Να κρατήσω τη µέχρι τώρα ρύθµιση, το µέχρι τώρα
καθεστώς το οποίο δεν προέβλεπε κανέναν έλεγχο από το Ελε-
γκτικό Συνέδριο. 

Τούτων λεχθέντων, θέλω να συµπληρώσω την τοποθέτησή µου
για το ΤΑΙΠΕΔ µε µερικά ερωτήµατα. Πραγµατικά διερωτώµαι:
αυτή η τελευταία κατηγορία –και οι ερωτήσεις αυτές δεν απευ-
θύνονται τόσο προς το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, το οποίο
προφανώς δεν θέλει το ΤΑΙΠΕΔ, δεν θέλει τις ιδιωτικοποιήσεις,
δεν θέλει να ακούσει γενικότερα την έννοια- αυτοί που επί της
αρχής δέχονται ότι µπορεί να γίνονται κάποιες ιδιωτικοποιήσεις
στην Ελλάδα τι νοµίζουν ότι πρέπει να κάνει το ΤΑΙΠΕΔ; Εάν, δη-
λαδή, πούµε ότι το ΤΑΙΠΕΔ δεν θα πηγαίνει ούτε στο Χρηµατι-
στήριο, τι θα κάνει; Θα κάθεται και θα κοιτάει την περιουσία που
έχει στην διαχείρισή του; Είναι σαν να ζητάµε από έναν παπά να
µην κάνει λειτουργία. Αυτή είναι η δουλειά του ΤΑΙΠΕΔ. 

Δεύτερο ερώτηµα, ειδικά προς τον ΣΥΡΙΖΑ. Σας θυµίζει κάτι ο
ΔΕΣΦΑ; Σας θυµίζει κάτι η ΤΡΑΙΝΟΣΕ; Σας θυµίζει κάτι ο ΑΔΜΗΕ;
Καλά, πείτε ότι ο ΑΔΜΗΕ δεν ήταν, αλλά τα άλλα δύο ήταν στο
ΤΑΙΠΕΔ. Δεν προχωρήσατε τότε; Τώρα σας έπιασε η οργή; Τώρα
ξυπνήσατε; Τώρα θυµηθήκατε και πάλι ότι έχετε διαζύγιο µε τις

ιδιωτικοποιήσεις; Το έχετε όταν είστε αντιπολίτευση αλλά το ξε-
χνάτε όταν είστε κυβέρνηση! 

Ένα επόµενο ερώτηµα, επίσης, που αφορά στο Χρηµατιστή-
ριο. Πω πω, θα πάνε επιχειρήσεις στο Χρηµατιστήριο. Μα, µε
συγχωρείτε, όταν ήσασταν κυβέρνηση η ΔΕΗ που ήταν στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ δεν ήταν στο Χρηµατιστήριο; Την βγάλατε; Η ΕΥΔΑΠ δεν
ήταν στο Χρηµατιστήριο και ήταν επίσης στο ΤΑΙΠΕΔ; Η ΕΥΑΘ
δεν ήταν στο Χρηµατιστήριο και ήταν και στο ΤΑΙΠΕΔ; Λέω κάτι
ανακριβές; Τώρα το θυµηθήκατε; Και επίσης τα ΕΛΠΕ, λέτε ότι η
Κυβέρνηση θα µειώσει τη συµµετοχή του δηµοσίου στα ΕΛΠΕ.
Μα, εσείς δεν ήσασταν που το 2018 - 2019 δηµόσια –δεν ήταν
δηµοσιεύµατα ούτε αποκλειστικές δικές µου πληροφορίες- εί-
χατε ξεκινήσει µια µεγάλη πρωτοβουλία για τη µείωση της συµ-
µετοχής του δηµοσίου στα ΕΛΠΕ; Δεν ήταν αυτό αποκρατικο-
ποίηση; Τώρα σας πείραξε η ιδέα να αποκρατικοποιηθούν περαι-
τέρω τα ΕΛΠΕ; Δεν µπορώ να καταλάβω. Είµαστε στην ίδια χώρα,
είστε το ίδιο κόµµα; Τι είδους αντιπολίτευση είναι αυτή που
ασκείτε; Ελπίζω ότι όταν εκλέξετε αρχηγό θα επανέλθετε σε πιο
κανονικά επίπεδα, αν και πάντα ρέπετε προς την υπερβολή και
τη δηµαγωγία. Έπρεπε, όµως, να τα σηµειώσω, όπως να σηµει-
ώσω ότι έγινε και ένας σχετικός θόρυβος στην επιτροπή, διότι
δεν εκλήθη για αυτό το θέµα του ΤΑΙΠΕΔ και του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου -που σας είπα τώρα συµµετέχει, προηγουµένως δεν συµ-
µετείχε το Ελεγκτικό Συνέδριο στον έλεγχο- η Ένωση των
Δικαστικών Λειτουργών του Ελεγκτικού Συνεδρίου η οποία
έστειλε υπόµνηµα στη Βουλή. Τι λέει το υπόµνηµα; Λέει, πρώτον,
ότι οι συµβάσεις διάθεσης µετοχών δεν επιβάλλεται από το Σύ-
νταγµα να υπόκεινται σε προηγούµενο της σύναψής τους έλεγχο
από το δικαστήριο. Δεν επιβάλλεται. Το κάνουµε εµείς. 

Λένε, επίσης µόνοι τους, ότι το πρόβληµα που είχε επισηµανθεί
από την Ολοµέλεια παλαιότερα, θεραπεύεται µε τη ρύθµιση του
σχεδίου νόµου, αυτή που φέρνουµε και επίσης, σηµειώνουν πάλι
οι ίδιοι δικαστές -που δεν τους καλέσαµε και θέλαµε να κρύ-
ψουµε τις απόψεις κ.ο.κ.- στην επόµενη παράγραφο «προβλέπε-
ται ο εκ των προτέρων ορισµός δικαστή του κλιµακίου που να
παρακολουθεί τη διεξαγόµενη από το Ταµείο διαδικασία και
όντας επαρκώς ενηµερωµένος να είναι σε θέση όταν ο φάκελος
υποβληθεί κ.λπ., πολύ περισσότερο που η εµπειρία για το εάν ο
χρόνος αυτός επαρκεί για την προσήκουσα διεξαγωγή του ελέγ-
χου δεν υπάρχει καθόσον οι συµβάσεις διάθεσης κ.λπ..» Εν πάση
περιπτώσει, όπου τοποθετούνται, τοποθετούνται θετικά. Αυτή
ήταν η προσπάθεια απόκρυψης από την πλευρά της Κυβέρνησης
για µια πρωτοβουλία η οποία εγγυάται ακόµα περισσότερο τη
διαφάνεια και τον έλεγχο, καθώς για πρώτη φορά σας είπα ότι
προβλέπεται έλεγχος από το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Προσπάθησα από την αρχή µέχρι το τέλος της οµιλίας µου να
µην αναφερθώ σε γενικόλογες διακηρύξεις ούτε να κάνω ιδεο-
λογικού χαρακτήρα τοποθετήσεις, µίλησα µε συγκεκριµένα στοι-
χεία και για τη φοροδιαφυγή δεσµευόµενος για συγκεκριµένες
πρωτοβουλίες και για συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα και για
το ΤΑΙΠΕΔ όπου µίλησα επίσης µε στοιχεία για το τι γινόταν στο
παρελθόν, ποιες ήταν οι πρωτοβουλίες του ΣΥΡΙΖΑ, τι θέλουµε
να κάνουµε εµείς, τι λένε οι δικαστές του Ελεγκτικού Συνεδρίου
και έτσι θα προχωρήσουµε και από δω και πέρα, διότι νοµίζω ότι
οι Έλληνες πολίτες έχουν βαρεθεί τα συνθήµατα και τα µεγάλα
λόγια από όπου και αν προέρχονται. Θέλουν Βουλευτές, Υπουρ-
γούς που να ασχολούνται µε το συγκεκριµένο, να προτείνουν λύ-
σεις και να οδηγούν τον τόπο σε αποτελέσµατα. 

Αυτή είναι η φιλοσοφία µας, νοµίζω ότι αυτό επιβράβευσε ο
ελληνικός λαός στις τελευταίες εκλογές σε σχέση µε µας και
αυτό ζητάει σήµερα από µας: Να είµαστε µια Κυβέρνηση σο-
βαρή, µετρηµένη και αποτελεσµατική. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι στη δράση µας θα κάνουµε
και λάθη. Αλλά ακολουθώντας έναν δρόµο ευρωπαϊκό, έναν
δρόµο σύγχρονο, έναν δρόµο κοινής λογικής και έναν δρόµο
όπου η πορεία µας θα είναι προσανατολισµένη στο αποτέλεσµα,
πιστεύω ότι θα τα καταφέρουµε. Και ειδικά στο ζήτηµα της φο-
ροδιαφυγής και της αντιµετώπισής της είµαστε καταδικασµένοι
να τα καταφέρουµε. Και είµαστε πάνω από όλα αποφασισµένοι
να τα καταφέρουµε και θα τα καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Ευχαριστούµε τον Υπουργό.
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-

σωπο του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Κατρίνη, και µετά θα συνεχίσουµε µε τη
λίστα των οµιλητών.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πότε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τώρα, µετά τον κ. Κατρίνη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καµµία αντίρρηση.
Ελάτε, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου να εκφράσω τη θλίψη τόσο τη δική µου όσο
και της παράταξής που εκπροσωπώ για την απώλεια του καθη-
γητή Άρη Σισσούρα, ενός εκ των αρχιτεκτόνων του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, µιας εµβληµατικής µεταρρύθµισης του ΠΑ-
ΣΟΚ, που παρά τις ατέλειες και τις αδυναµίες τις οποίες δυστυ-
χώς και ο ίδιος ο εκλιπών βίωσε ως ασθενής το τελευταίο διά-
στηµα, αποτελεί σηµείο αναφοράς και σταθερά για όλες τις
Ελληνίδες και για όλους τους Έλληνες, για να µας θυµίζει ότι κά-
ποιες κοινωνικές κατακτήσεις χρειάζονται και όραµα αλλά και πο-
λιτική βούληση για να γίνουν πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µετά τις εκλογές
και στους πρώτους µήνες της δεύτερης θητείας της επιβεβαιώνει
διαρκώς την απώλεια επαφής µε την πραγµατικότητα. Στο θέµα
των πυρκαγιών έχει επιλέξει τον ρόλο του παρατηρητή και του
σχολιαστή. Για πρώτη φορά καίει για δέκατη έβδοµη συνεχόµενη
µέρα φωτιά και αναφέροµαι στη φωτιά στον Έβρο. Κάηκε η
Ρόδος, αλλά το συµπέρασµα είναι ότι ο συντονισµός πέτυχε, µε
τους κ. Μηταράκη και Πατούλη να χρησιµεύουν στιγµιαία για
αποπροσανατολισµό, ώστε να φύγουν οι προβολείς των ευθυνών
από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό. 

Για πρώτη φορά είδαµε πυρκαγιές να µπαίνουν σε στρατό-
πεδο, να απειλούν οπλικά συστήµατα αλλά και να προκαλούν
εκρήξεις υλικού. Για πρώτη φορά είδαµε οµάδες χούλιγκαν να
προαναγγέλλουν τις πράξεις τους, να διασχίζουν όλη τη χώρα
και να φτάνουν ανενόχλητοι στο ραντεβού θανάτου στη Νέα Φι-
λαδέλφεια. Και για όλα αυτά οι ευθύνες περιορίστηκαν σε έναν
µικρό αριθµό αξιωµατούχων. Ούτε λόγος, βέβαια, να αναζητη-
θούν ευθύνες σε πολιτικά πρόσωπα ή στις όποιες επιλογές της
Κυβέρνησης, µιας Κυβέρνησης που µιλάει πάρα πολύ για τον
εαυτό της και δίνει την εντύπωση ότι κάνει αντιπολίτευση στην
προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό να τοποθετείται σαν να ανέλαβε µόλις πριν από
δύο µήνες τα ηνία της χώρας και τους Υπουργούς να προσποι-
ούνται ότι είναι σχολιαστές, επισκέπτες ή και παρατηρητές στη
χώρα. Μια αντίληψη διακυβέρνησης όµως που προτάσσει την πο-
λιτική προστασία του εαυτού της, αφού αδυνατεί -και είναι σαφές
αυτό- να διαχειριστεί αποτελεσµατικά τα ίδια τα γεγονότα. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αν δεν το έχετε συ-
νειδητοποιήσει, κυβερνάτε εδώ και πενήντα µήνες τη χώρα. Δεν
ήρθατε χθες. Και δυστυχώς µε την ίδια ρητορική, µε την ίδια συ-
µπεριφορά προσέρχεστε και στη συζήτηση του σηµερινού νοµο-
σχεδίου. Και, βεβαίως, όπως κατέστη σαφές από τον εισηγητή
µας, το ΠΑΣΟΚ συµφωνεί µε το περιεχόµενο της ευρωπαϊκής
οδηγίας για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής και τον έλεγχο
των συναλλαγών στις ψηφιακές πλατφόρµες. Δεν µπορούµε
όµως να αφήσουµε ασχολίαστο το γεγονός ότι η Κυβέρνηση συ-
µπεριφέρεται σαν να παρέλαβε από µία άλλη κυβέρνηση, ένα
κόλπο που δεν φτάνει, γιατί είναι απλά φτηνό επικοινωνιακό
κόλπο. 

Κύριε Χατζηδάκη, είπατε χτες σε συνέντευξη σας, το είπατε
και πριν στην οµιλία σας, ότι η ναυαρχίδα είναι η σύνδεση των
POS µε τις ταµειακές µηχανές. Θυµάστε µήπως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πόσες φορές έχουµε ακούσει την ίδια εξαγγελία σε
αυτή εδώ την Αίθουσα από επίσηµα κυβερνητικά χείλη; Από τον
πρώτο µήνα θητείας της προηγούµενης κυβέρνησης. Πέρασαν
τέσσερα χρόνια και δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα. 

Και µάλιστα, επειδή ερωτηθήκατε και δεν απαντήσατε, σας ρω-
τάµε ευθέως σήµερα, κύριε Υπουργέ: Σκέφτεστε να επεκτείνετε
τη χρήση POS και σε άλλες κατηγορίες επαγγελµατιών; Και αν
ναι, γιατί αυτό δεν το είπατε προεκλογικά στον ελληνικό λαό; Και
τι εννοείτε όταν λέτε ότι «µελετάµε τη φορολόγηση των ελεύθε-
ρων επαγγελµατιών»; Αυτό το είπατε προεκλογικά; Τι έχετε κάνει,
λοιπόν, για να περιορίσετε τη φοροδιαφυγή εδώ και πενήντα
µήνες που κυβερνάτε; Τίποτα πέρα από µεγαλόστοµες εξαγγε-
λίες και συνθήµατα. 

«Θα ξεβολευτούν αυτοί που φοροδιαφεύγουν» δηλώνει ο
Υπουργός Οικονοµικών. Αλλά δεν µας λέει τι έκανε η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη για τα εκατοµµύρια ευρώ που χάνονται ετησίως από
το λαθρεµπόριο καυσίµων. Τι έκανε; Τίποτα. Και γιατί το λέµε
αυτό; Γιατί εδώ και δέκα χρόνια εκκρεµεί η τοποθέτηση GPS στα
βυτιοφόρα καυσίµων. Τέσσερα ολόκληρα χρόνια διακυβέρνησης
Μητσοτάκη και δεν έγινε απολύτως τίποτα. Και µάλιστα ενώ εδώ
και δύο χρόνια έχει ολοκληρωθεί η εγκατάσταση στα «σλέπια»,
δηλαδή εντός της θητείας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, το σύστηµα πολύ απλά δεν λειτουργεί. Το λαθρεµπόριο ορ-
γιάζει. Γιατί; Γιατί η Κυβέρνηση των «αρίστων» δεν έχει εκδώσει
την αναγκαία υπουργική απόφαση για να λειτουργήσει το σύ-
στηµα. 

Θέλετε µήπως και άλλα δείγµατα «πολιτικής βούλησης» –σε ει-
σαγωγικά- ή καλύτερα έλλειψης πολιτικής βούλησης για την κα-
ταπολέµηση φοροδιαφυγής και λαθρεµπορίου από το επιτελικό
κράτος της Νέας Δηµοκρατίας; Με υπουργική απόφαση του 2019
έχει παραπεµφθεί για το µέλλον η υποχρέωση ογκοµέτρησης δε-
ξαµενών µε σύγχρονα µέσα, µε αποτέλεσµα να χάνονται τουλά-
χιστον 250 µε 300 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. Πέρασαν τέσσερα
ολόκληρα χρόνια. Δεν έχετε εκδώσει την υπουργική απόφαση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µέγεθος της φοροδιαφυγής
στην Ελλάδα, σύµφωνα µε µετριοπαθείς υπολογισµούς, κινείται
µεταξύ 11 και 16 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Στην Κυβέρ-
νηση µιλούν γενικώς και αορίστως για την παραοικονοµία που
τροφοδοτεί τη φοροδιαφυγή. Αποφεύγετε όµως να πείτε όλη την
αλήθεια. Και ποια είναι αυτή; Ότι τα 2/3 της παραοικονοµίας
οφείλονται στην αδήλωτη εργασία, η οποία είναι σαφές ότι δεν
ελέγχεται µε την επιλογή σας να υποβαθµίσετε το Σώµα Επιθεώ-
ρησης Εργασίας. Και αλήθεια, πόσοι έλεγχοι και τι έχουν αποδώ-
σει πενήντα µήνες στην ευθύνη διακυβέρνησής σας για την
αδήλωτη εργασία; Και ποια είναι τα χειροπιαστά αποτελέσµατα
για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής; Πόσο έχει άραγε βοη-
θήσει το ευνοϊκότερο καθεστώς ποινικών κυρώσεων που ψήφισε
η Κυβέρνησή σας για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής; Μια
Κυβέρνηση που τάσσεται γενικά υπέρ της αυστηροποίησης των
ποινών σε άλλες περιπτώσεις, αλλά στο θέµα της φοροδιαφυγής
όλως τυχαίως θεσπίζει ευνοϊκότερες ποινές και είναι πιο επιεικής. 

Ποιος ευθύνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που εδώ και
τέσσερα χρόνια δεν έχουν διασυνδεθεί ταµειακές µηχανές και
POS µε την ΑΑΔΕ; Υπάρχει όµως και µία άλλη διάσταση. Γιατί
όσο αναγκαία είναι η επέκταση χρήσης των POS και όσο περισ-
σότερες πηγές είσπραξης της σχετικής προµήθειας αποκτούν οι
τράπεζες, τόσο περισσότερο αναδεικνύεται το µείζον ζήτηµα των
υπέρογκων χρεώσεων που επιβάλλουν οι τράπεζες. 

Και τι έχετε κάνει εσείς για τις χρεώσεις των τραπεζών, που
υπάρχει και παράλληλη έρευνα της Επιτροπής Ανταγωνισµού,
που η Τράπεζα της Ελλάδος έχει κάνει συστάσεις στα πιστωτικά
ιδρύµατα, που ασχολούνται όλοι σ’ αυτή εδώ τη χώρα µε το θέµα
των καταχρηστικών χρεώσεων; Όλοι πλην της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, η οποία δεν έχει κάνει απολύτως τίποτα,
όπως δεν έχει κάνει απολύτως τίποτα µε τη συνεχιζόµενη διεύ-
ρυνση του περιθωρίου στα επιτόκια χορηγήσεων και καταθέσεων
από τις τράπεζες, που σκαρφάλωσε αυτή η διεύρυνση στις 586
µονάδες βάσης τον Ιούλιο. Διαρκώς αυξάνουν το περιθώριο. Η
Κυβέρνηση παρακολουθεί, πέρα από τις εξαγγελίες του Πρωθυ-
πουργού που ποτέ δεν έγιναν πράξη.

Όλα σχεδόν τα µέτρα, λοιπόν, που θεσπίσατε για την καταπο-
λέµηση της φοροδιαφυγής αποδείχθηκαν δυστυχώς -και το
εννοώ- ανεπαρκή και αναποτελεσµατικά, όπως και τα µέτρα για
την καταπολέµηση της ακρίβειας, αφού είναι κοινή οµολογία
στην αγορά ότι όλες οι προβλέψεις της Κυβέρνησης έχουν πέσει
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έξω. Καλάθι νοικοκυριού εντελώς αναποτελεσµατικό. Market
pass µόνο για τα ευάλωτα νοικοκυριά. Καµµία επίπτωση στη µε-
σαία τάξη που πλήττεται βάναυσα από την ακρίβεια.

Μόνο το πρώτο εξάµηνο του 2023 το µέσο καλάθι σε βασικά
καταναλωτικά είδη ανατιµήθηκε κατά 9,6% πλέον της ανατίµησης
της περασµένης χρονιάς, ένα ράλι αυξήσεων που δεν σταµατά
µε την Κυβέρνηση να παρακολουθεί.

Στα βασικά είδη διατροφής, όπου εµείς επίµονα ζητάµε να µει-
ώσετε τον ΦΠΑ, δεν καταγράφεται καν σταθεροποίηση τιµών.
Ποιοι την πληρώνουν; Τα νοικοκυριά, η µεσαία τάξη. Και οι ανα-
τιµήσεις είναι προφανές ότι θα συνεχιστούν, αφού ο δείκτης
τιµών φυτικής παραγωγής τον Ιούνιο σηµείωσε ρεκόρ είκοσι
τριών ετών. Άρα και το επόµενο διάστηµα θα έχουµε αυξήσεις
σε βασικά είδη διατροφής, οι πολίτες καταναλωτές θα βλέπουν
κάθε µήνα το εισόδηµά τους να µειώνεται και η Κυβέρνηση θα
προσπαθεί επικοινωνιακά µε διάφορα pass να διαχειριστεί την
κατάσταση.

Παρά τη ρητορική σας για την εισαγόµενη ακρίβεια, έρχεται,
δυστυχώς για εσάς, η EUROSTAT να πιστοποιήσει ότι ο ρυθµός
αύξησης του πληθωρισµού τροφίµων είναι πολύ υψηλότερος
στην Ελλάδα σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης, την ίδια
στιγµή που η τιµή της αµόλυβδης ξεπερνά τα 2 ευρώ στην πλει-
οψηφία της χώρας, ενώ σηµειώνονται αυξήσεις τιµολογίων ηλε-
κτρικού ρεύµατος. Μάλιστα, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ
και όχι του ΠΑΣΟΚ, τα τελευταία τέσσερα χρόνια επί δικής σας
διακυβέρνησης τα επιχειρηµατικά κέρδη αυξήθηκαν 16%, ενώ το
κόστος εργασίας 7%, µε τις διαφορές αυτές να αποκλίνουν ση-
µαντικά από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Από εκεί και πέρα, το ΠΑΣΟΚ θέλει να εκφράσει τη διαφωνία
του -ήδη το έχει κάνει- µε τις διατάξεις που αφορούν τη µείωση
της συµµετοχής του ελληνικού δηµοσίου στον Διεθνή Αερολι-
µένα Αθηνών. Θέλω να θυµίσω, γιατί πρέπει εδώ σε αυτή την Αί-
θουσα να θυµόµαστε ποιοι ήταν αυτοί που στην πράξη υπερα-
σπίστηκαν το συµφέρον του ελληνικού δηµοσίου, ότι το ΠΑΣΟΚ
είναι το µόνο κόµµα που ως κυβέρνηση υπερασπίστηκε τα συµ-
φέροντα του δηµοσίου στον Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών µε την
αναθεώρηση το 1995 µε νόµο στη Βουλή της αποικιοκρατικού
τύπου σύµβασης που είχε συµφωνήσει η κυβέρνηση του Κωνστα-
ντίνου Μητσοτάκη το 1993. Ούτε, όµως, η Νέα Δηµοκρατία, αλλά
ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ µπορούν να ισχυριστούν το ίδιο, αφού και οι δύο
παρατάξεις αντί να διασφαλίσουν τα συµφέροντα του δηµοσίου,
κάνουν το ακριβώς αντίθετο παρά τις διακηρύξεις για µεγιστο-
ποίηση οφέλους που ακούσαµε πριν από λίγο. Η διαδικασία που
έχετε επιλέξει, χρησιµοποιώντας το Υπερταµείο του ΤΑΙΠΕΔ,
οδηγεί σε µείωση συµµετοχής του δηµοσίου και, βεβαίως, είναι
εις βάρος των συµφερόντων των Ελλήνων πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ επικεντρώνεται στις
αιτίες που τροφοδοτούν τη φοροδιαφυγή για να διαµορφώσει
µια συνολική εναλλακτική, αλλά κυρίως αποτελεσµατική πρόταση
αντιµετώπισης, γιατί η φοροδιαφυγή στην Ελλάδα τροφοδοτείται
από τους υψηλούς συντελεστές ΦΠΑ που επιµένετε να διατη-
ρείτε, από την πολυνοµία και την πολυπλοκότητα του φορολογι-
κού πλαισίου, από τις φορολογικές ανισότητες, βεβαίως από την
έλλειψη πολιτικής βούλησης, τις στρεβλώσεις της ελληνικής οι-
κονοµίας, την άνιση σχέση άµεσων και έµµεσων φόρων που διαρ-
κώς διευρύνεται -το ανέδειξε και ο εισηγητής µας πριν-, την
αδυναµία διαµόρφωσης κουλτούρας, φορολογικής συµµόρφω-
σης, αλλά και δικαιοσύνης.

Παρά τις εξαγγελίες, παρά τις υποσχέσεις, παρά τη δήθεν διά-
θεση και βούληση να αλλάξουν όλα αυτά, τίποτα δυστυχώς τα
τελευταία τέσσερα χρόνια δεν έχει αλλάξει. Είναι καιρός, λοιπόν,
να σκύψουµε µε σοβαρότητα πάνω σε αυτές τις αιτίες και ανε-
ξαρτήτως κριτικής να αναζητήσουµε κοινά τις λύσεις καταπολέ-
µησης αυτού του προβλήµατος. Όσο, όµως, εσείς απωθείτε την
ευθύνη και την αποδίδετε µόνο στα γεγονότα, όσο προσποιείστε
ότι δεν έχετε καµία σχέση µε την προηγούµενη δική σας Κυβέρ-
νηση που συµµετέχουν τα ίδια πρόσωπα για να µην αναγκαστείτε
να παραδεχτείτε τις αποτυχίες και τα λάθη, τότε υπάρχει µεγάλη
απόσταση από το µεγάλο ζητούµενο, τη σοβαρότητα. Και αυτό
δεν θα κουραστούµε να σας το υπενθυµίζουµε και να σας το το-
νίζουµε προς όφελος της πατρίδας και των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κατρίνη.
Είχαµε ανακοινώσει ότι θα µιλήσει ακριβώς αµέσως µετά τον

κ. Κατρίνη η κ. Κωνσταντοπούλου, που ζήτησε τον λόγο
Κυρία Κωνσταντοπούλου, θερµή παράκληση. Αν µπορείτε και

εσείς να συναινέσετε να διευκολύνουµε τον Υπουργό, τον κ. Θε-
µιστοκλέους, να κάνει µια γρήγορη τοποθέτηση για τρία άρθρα
υπουργικής τροπολογίας για να µπορέσει να αποδεσµευτεί από
την Αίθουσα, διότι έχει κάποιες επείγουσες υποχρεώσεις. Συναι-
νείτε; Με τη δική σας συγκατάθεση, διαφορετικά έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, συναινούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Θεµιστοκλέ-
ους, έχετε τον λόγο. Σύντοµα σας παρακαλώ.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Να εκφράσω και εγώ τα ειλικρινή συλλυπητήρια στην οικογέ-
νεια του Άρη Σισσούρα.

Είµαι εδώ για να υποστηρίξουµε τρεις τροπολογίες του Υπουρ-
γείου Υγείας. Αφορούν παρατάσεις: την παράταση των γιατρών
οι οποίοι βρίσκονται στο πρόγραµµα «PHILOS», την τροπολογία
για την παράταση των ατόµων τα οποία έχουν αποσπαστεί στην
κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου έως ότου ολοκληρωθούν οι
διαδικασίες µέσω ΑΣΕΠ για την πρόσληψη καινούργιου προσω-
πικού και η τρίτη αφορά την παράταση των ατόµων τα οποία
είχαν συνταξιοδοτηθεί το τέλος Δεκεµβρίου του 2020, 2021 και
2022 και µε προηγούµενη νοµοθετική ρύθµιση ήταν µέχρι 30-8-
2023 και 30-9-2023. Αυτοί παρατείνονται µέχρι 31-3-2024 για την
κάλυψη των αναγκών που υπάρχουν στο σύστηµα υγείας. Είναι
κρίσιµες ειδικότητες. Οπότε παρατείνουµε για άλλους έξι µήνες
αυτές τις ειδικότητες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. Ήταν πολύ σύντοµος και περιεκτικός. 
Λοιπόν, θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην Πρόεδρο της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Κωνσταντο-
πούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσοι τέλος πάντων και
όσες είστε παρόντες και παρούσες, γιατί για άλλη µια φορά η
Βουλή συνεδριάζει µε ελάχιστους Βουλευτές, κύριε Υπουργέ και
κύριοι Υφυπουργοί, νοµίζω ότι θα πρέπει να µιλήσουµε µε ειλι-
κρίνεια στον ελληνικό λαό, που περιµένει πολλά και, δυστυχώς,
είναι καταδικασµένος να βιώνει ξανά και ξανά την ίδια κατα-
στροφή που του επιφυλάσσουν οι κυβερνήσεις των πολλών τε-
λευταίων ετών. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µια τυχαία µέρα. Ανεβήκατε
στο Βήµα σαν να µην τρέχει τίποτα. Business as usual. 

Κύριε Υπουργέ, έχει καεί όλος ο Έβρος. Ένα εκατοµµύριο
στρέµµατα έχουν γίνει στάχτη. Ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του
την προηγούµενη εβδοµάδα µας είπε ανερυθρίαστα ότι είµαστε
από άλλο πλανήτη που περιµένουµε η Κυβέρνηση να προστατεύ-
σει τον δασικό πλούτο της χώρας. Δεν µπορούµε –λέει- να προ-
στατεύσουµε και τα εβδοµήντα εκατοµµύρια στρέµµατα. Κάποια
θα τα αφήσουµε να καούν. Έχετε την καλοσύνη να µας πείτε
πόσα σκοπεύετε να αφήσετε να καούν; Πόσα ακόµη; Ενάµισι εκα-
τοµµύριο στρέµµατα κάηκαν φέτος και, σας είπα, εάν αυτό επα-
ναλαµβάνεται κάθε χρόνο, σε σαράντα έξι χρόνια δεν θα υπάρχει
δέντρο στην Ελλάδα. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός δήλωσε στο Υπουργικό Συµβούλιο
που σας κάλεσε όλους ότι θα βαδίσετε µόνοι σας τον δρόµο της
ευθύνης. Τι εννοείτε θα βαδίσετε µόνοι σας τον δρόµο της ευθύ-
νης και ποιας ευθύνης; Είναι δείγµα ευθύνης ότι η Κοινοβουλευ-
τική σας Οµάδα για άλλη µια φορά είναι απούσα; Εκατόν πενήντα
οχτώ Βουλευτές. Αυτό το 41%, το οποίο επικαλείστε κάθε φορά,
σηµαίνει ότι εξελέγησαν εκατόν πενήντα οχτώ Βουλευτές –εκα-
τόν πενήντα επτά στα αλήθεια γιατί µας πήρατε και µία έδρα, για
την οποία έχουµε κάνει ένσταση και θα την πάρουµε πίσω. Είναι
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παρόντες στην αίθουσα επτά Βουλευτές σας. Αυτός είναι ο µο-
ναχικός δρόµος της ευθύνης;

Κατακαίγεται η χώρα, όπως φαίνεται η φωτιά στον Έβρο θα
σβήσει τελικά από τη βροχή και όχι από τις ενέργειες της Κυβέρ-
νησης και συζητάµε στη Βουλή το νοµοσχέδιο µε το οποίο µας
λέτε ότι θα πατάξετε τη φοροδιαφυγή, και θα µου επιτρέψετε να
πω ότι σας έχω ακούσει πολλές φορές να λέτε ότι θα πατάξετε
τη φοροδιαφυγή. Όµως, βασική προϋπόθεση για να παταχθεί η
φοροδιαφυγή είναι η πολιτική βούληση να παταχθεί η φοροδια-
φυγή, πολιτική βούληση η οποία δεν έχει εκδηλωθεί ποτέ ούτε
από εσάς προσωπικά, ούτε από τους υφισταµένους του Υπουρ-
γείου σας ούτε από την Κυβέρνηση. 

Η πολιτική βούληση όχι απλώς αναζητείται, καταζητείται. Κα-
ταζητείται η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης να πατάξει τη φο-
ροδιαφυγή. Και την ίδια ώρα καταζητείται η πολιτική βούληση
της Κυβέρνησης να προστατεύσει τη χώρα, να προστατεύσει τον
δηµόσιο πλούτο, να προστατεύσει το περιβαλλοντικό κεκτηµένο,
να προστατεύσει τις ανθρώπινες ζωές, να προστατεύσει τα ζώα,
τα οικοσυστήµατα, την πατρίδα µας.

«Δεν µπορούµε να τα προστατεύσουµε όλα» είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός και απήλθε την Πέµπτη ,και την Παρασκευή σάς
συγκάλεσε σε Υπουργικό Συµβούλιο για να διορίσετε αντιπρο-
έδρους του Συµβουλίου της Επικρατείας και βούτηξε στο βάθος
της δικαστικής επετηρίδας και επέλεξε για Αντιπρόεδρο του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας –ποιον;- τον Σύµβουλο της Επικρατείας
κ. Ντουχάνη, ο οποίος παρέσχε διαβεβαιώσεις στη Διάσκεψη των
Προέδρων ότι δεν υπάρχει απαγόρευση στις καµένες εκτάσεις
για εργασίες και οικοδοµικές εργασίες, εκείνον, δηλαδή, ο
οποίος ευχαρίστησε τα αυτιά του κυρίου Προέδρου της Βουλής
που έκανε και ειδική παρέµβαση και είπε «θα σας µοιράσω τα
Πρακτικά της Διάσκεψης των Προέδρων». Επιβραβεύτηκε ο συ-
γκεκριµένος δικαστής και έγινε Αντιπρόεδρος του Συµβουλίου
της Επικρατείας, ώστε να αγωνιούµε όλοι πόσα ακόµα θα καούν,
προκειµένου να εξυπηρετηθούν άλλα συµφέροντα και άλλες
εγκαταστάσεις και πόσα ακόµα θα αφήσετε απροστάτευτα.

Πόσα ακόµα δάση, κύριε Υπουργέ; Γιατί το Υπουργικό Συµβού-
λιο στο οποίο συµµετείχατε επιβράβευσε και αναβίβασε τον δι-
καστή ο οποίος έκανε την κατ’ εξοχήν αντιπεριβαλλοντική τοπο-
θέτηση στη Διάσκεψη των Προέδρων, σε στοίχιση µε τη γραµµή
που έχει χαράξει η κ. Σακελλαροπούλου που αναβιβάστηκε σε
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ότι, δηλαδή, δεν χρήζουν ειδικής
προστασίας οι αναδασωτέες εκτάσεις και οι καµένες εκτάσεις;
Τι θα γίνει µε αυτή τη λογική και την πρακτική του «προβιβάζοµεν
και επιβραβεύοµεν εκείνους οι οποίοι είτε έχουν αποδειχθεί ανά-
ξιοι της ευθύνης και του καθήκοντος που έχουν αναλάβει, είτε
συγκεκριµένα και καταγεγραµµένα παίρνουν θέση αντικοινωνική,
αντιπεριβαλλοντική, επιζήµια για το δηµόσιο συµφέρον και για το
κοινωνικό συµφέρον»;

Ρώτησα τον κύριο Πρωθυπουργό γιατί έκανε Αρχηγό της Πυ-
ροσβεστικής τον Διοικητή της ΕΜΑΚ που έκανε τεσσερισήµισι
ώρες να πάει στο Μάτι, τον κ. Κολοκούρη. Τον ρώτησα και ξέρετε
τι µου απάντησε; «Έχει τεκµήριο αθωότητας ο κ. Κολοκούρης για
το Μάτι». Ναι, αλλά ο κ. Κολοκούρης είναι υπεύθυνος που κάηκε
η Εύβοια, η βόρεια Εύβοια και η Βαρυµπόµπη τρία χρόνια αργό-
τερα επί θητείας σας. Τον ρώτησα γιατί έχει κάνει τρίτο τη τάξει
στην Πυροσβεστική τον κ. Λάµπρη, τον οποίο τον επιδεικνύει κιό-
λας να είναι το κατ’ εξοχήν πρόσωπο ενηµέρωσης. Ο κ. Λάµπρης
ήταν ο οδηγός του συντονιστικού ελικοπτέρου που εγκατέλειψε,
του µοναδικού πτητικού µέσου που ήταν παρόν όταν µπήκε η
φωτιά στον οικισµό του Νέου Βουτζά σε κατοικηµένη περιοχή.
Ήταν ο µόνος που ήταν εκεί και εγκατέλειψε την κρίσιµη ώρα!
Και τον έχετε προβιβάσει! Και ρώτησα τον Πρωθυπουργό γιατί.
Γιατί είναι ξεκάθαρο ότι καίγεται ξανά και ξανά η χώρα, γιατί κα-
νείς ποτέ δεν τιµωρήθηκε και γιατί οι υπαίτιοι συνεχίζουν να επι-
βραβεύονται και να προβιβάζονται. Και τι µου απάντησε ο
Πρωθυπουργός; «Έχει τεκµήριο αθωότητας ο κ. Λάµπρης». Πάλι
καλά που δεν µου είπε «συκοφαντείτε ή να πάτε στον εισαγγε-
λέα», γιατί έχω ήδη πάει προ πολλού.

Με αυτή τη στάση, δηλαδή µε το να µη λογοδοτεί κανείς και
το να προβιβάζονται εκείνοι που πρέπει να δώσουν λογαριασµό
και εξηγήσεις, οδηγείτε τη χώρα σε διαρκή µαρασµό και σε κα-

ταστροφή.
Τώρα λέτε, κύριε Υπουργέ, κύριε Χατζηδάκη, ότι θα πατάξετε

το 2023 τη φοροδιαφυγή και θα το κάνετε µε τη βοήθεια του κ.
Χάρη Θεοχάρη, του Υφυπουργού σας, που τον ευχαριστήσατε
θερµά για όλα όσα κάνει. Με συγχωρείτε, µόνον εγώ αναρωτιέµαι
τι απέγινε η φοροδιαφυγή που αφορά τη λίστα Λαγκάρντ; Μόνον
εγώ αναρωτιέµαι πώς γίνεται το πρόσωπο που εµπλέκεται στην
υπόθεση της λίστας Λαγκάρντ, που ήταν το δεξί χέρι του κ. Πα-
πακωνσταντίνου και στη συνέχεια Γενικός Γραµµατέας και Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων και Δηµοσίων Εσόδων, δηλαδή στην
ίδια αρµοδιότητα επί της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ και υπουργίας Πα-
πακωνσταντίνου, µόνον εγώ αναρωτιέµαι πώς είναι δυνατόν αυτό
το πρόσωπο να µας λέει δεκατρία χρόνια µετά ότι θα πατάξει
τώρα τη φοροδιαφυγή; Μόνον εγώ και η Πλεύση Ελευθερίας θέ-
τουµε το θέµα αυτό; Εσείς και ο κ. Μητσοτάκης θεωρείτε ότι ο
κατάλληλος για να πατάξει τη φοροδιαφυγή είναι ο κ. Θεοχάρης;

Και τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, µε όλες αυτές τις υποθέσεις
απιστίας σε βάρος του δηµοσίου από κυβερνητικά και κρατικά
στελέχη και από υπηρεσιακούς παράγοντες τις οποίες αµνή-
στευσε το κόµµα σας; Το ξέρετε αυτό, ότι έχετε φέρει διατάξεις
αµνήστευσης ποινικών ευθυνών για απιστία σε βάρος του ελλη-
νικού δηµοσίου. Το ξέρετε ότι στις µείζονες οικονοµικές υποθέ-
σεις και στις µείζονες υποθέσεις διαφθοράς, όπως είναι η
«SIEMENS», όπως είναι τα υποβρύχια, όπως είναι τα εξοπλιστικά,
η δράση σας διαχρονικά και η δράση του κόµµατός σας είναι
δράση συγκάλυψης.

Θα δώσετε εντολή –σε αυτό θα ήθελα να µου απαντήσετε,
είναι δική σας αρµοδιότητα, κύριε Χατζηδάκη, αν σας δώσει την
άδεια ο Πρωθυπουργός, βέβαια- να ασκηθούν αγωγές του ελλη-
νικού δηµοσίου για τη βλάβη που έχει προκληθεί από όλα τα οι-
κονοµικά αδικήµατα σε βάρος του δηµοσίου από ιδιώτες, από
κυβερνητικά πρόσωπα, από κρατικούς παράγοντες, από υπηρε-
σιακούς παράγοντες; Θα δώσετε εντολή, κύριε Χατζηδάκη; Θα
δώσετε τέτοια εντολή, επιτέλους; Διότι δεν έχει γίνει καµµία τέ-
τοια ενέργεια και εάν το δηµόσιο δεν ασκεί τις αξιώσεις του για
τέτοιες υποθέσεις και για υποθέσεις µείζονος φοροδιαφυγής,
τότε κοροϊδεύετε, όταν λέτε «θα πατάξουµε τη φοροδιαφυγή».
Θέλω να µου απαντήσετε αν θα δώσετε εντολή, αν θα κάνετε
αγωγές. Για τη «SIEMENS» θα γίνουν αγωγές επιτέλους του ελ-
ληνικού δηµοσίου που εκπροσωπεί τον ελληνικό λαό;

Έρχοµαι τώρα στο θέµα που είναι µάλλον αγαπηµένο σας, το
θέµα των ιδιωτικοποιήσεων. Έχετε κάνει ο ίδιος την αρχή, ιδιω-
τικοποιώντας τον ΟΤΕ, ιδιωτικοποιώντας την Ολυµπιακή σε χρό-
νο κατά τον οποίο δεν µας το επέβαλε κανείς, ήταν µία πολιτική
επιλογή σας. Το αποτέλεσµα αυτών των ιδιωτικοποιήσεων είναι
ότι η Ολυµπιακή σήµερα δεν υπάρχει και οι Έλληνες πολίτες κα-
λούνται να ανταποκριθούν σε πάρα πολύ υψηλά ναύλα για τις µε-
τακινήσεις τους και οι κάτοικοι των αποµακρυσµένων περιοχών,
των άγονων γραµµών, της περιφέρειας όλης της χώρας στενά-
ζουν για να µετακινηθούν. Οι τηλεπικοινωνίες στη χώρα είναι
εξαιρετικά ακριβές και έχετε αποποιηθεί ένα στρατηγικό εργα-
λείο που είναι οι δηµόσιες τηλεπικοινωνίες, χωρίς να µπορείτε
σήµερα να έρθετε να πείτε ότι «αυτή ήταν µία πολιτική επωφελής
για τη χώρα και να τα αποτελέσµατα!».

Δεν µε ενδιαφέρουν καθόλου οι προσωπικές σχέσεις σας µε
τους διευθύνοντες συµβούλους και τους επιτελείς της COS-
MOTE, του ΟΤΕ και όλων αυτών των οµίλων. Με ενδιαφέρει αν ο
ελληνικός λαός ωφελήθηκε από αυτή την πράξη ιδιωτικοποίησης,
όπως επίσης µε ενδιαφέρει γιατί δεν µαθαίνετε το µάθηµα που
έδωσε το Συµβούλιο της Επικρατείας και που υποτίθεται ότι το
καταλάβατε, µε µεγάλη έστω καθυστέρηση, ότι, δηλαδή, υπάρ-
χουν δηµόσια αγαθά τα οποία δεν εκποιούνται και δεν επιτρέπε-
ται να εκποιούνται.

Διαφηµίσατε στις προγραµµατικές δηλώσεις ότι θα θέσετε την
ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ στον δηµόσιο έλεγχο ξανά, όπως οφείλετε,
και έρχεστε τώρα ξανά και υπερασπίζεστε την ιδιωτικοποίηση και
λέτε προς τον ΣΥΡΙΖΑ «και εσείς τα ίδια κάνατε»; Το ξέρουµε ότι
κάνανε τα ίδια. Το ξέρουµε και το ξέρουν και εκείνοι και προσπα-
θούν τώρα να βρουν πώς θα πορευτούν, έχοντας κάνει τα ίδια
ακριβώς. Εσείς όµως για τα δηµόσια αγαθά, για τα κοινωνικά
αγαθά, για το νερό, για το ρεύµα, για τους αιγιαλούς, για τις πα-
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ραλίες, για τα αεροδρόµια, για τα λιµάνια, δεν έχετε µάθει το µά-
θηµα;

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι υπάρχει επιµονή στο να ενισχύε-
ται αυτό το έκτρωµα, το ΤΑΙΠΕΔ, στο οποίο οι κυβερνήσεις όλης
της τελευταίας δωδεκαετίας επιφυλάσσουν και ειδική µεταχεί-
ριση και τροπολογίες επί τροπολογιών για να µην έχουν ποινική
ευθύνη τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου, για να µην ελέγχο-
νται ποινικά όσοι ελέγχονται για πάρα πολλές εκποιήσεις. Το ξέ-
ρετε ότι πάρα πολλές υποθέσεις ιδιωτικοποίησης αποτελούν
ταυτόχρονα ποινικές δικογραφίες ενώπιον ανακριτών και ενώπιον
της δικαιοσύνης για µεγάλα σκάνδαλα, όπως ήταν η ιδιωτικοποί-
ηση του Ελληνικού. Λέτε στον ΣΥΡΙΖΑ «εσείς το κάνατε». Μαζί τα
κάνατε, όπως και την ιδιωτικοποίηση άλλων περιουσιακών στοι-
χείων του δηµοσίου. 

Η λογική, λοιπόν, µε την οποία εµφανίζεστε και µας λέτε ότι
κάποιοι έχουν κάποια ιδεολογική αλλεργία στη δική σας πολιτική,
είναι µία λογική παραπλανητική και παραπειστική, κύριε Υπουργέ. 

Κάποιοι έχουµε αλλεργία -εµείς τουλάχιστον στην Πλεύση
Ελευθερίας έχουµε αλλεργία- στο ψέµα, στην καταστρατήγηση
των κανόνων της διαφάνειας, στην καταστρατήγηση των συµφε-
ρόντων του ελληνικού λαού και στην παραβίαση των καθηκόντων
από πλευράς ιθυνόντων. 

Εσείς φαίνεται να έχετε µια αγάπη γι’ αυτές τις πρακτικές και
η αγάπη σας εµφανίζεται πολύ ζωντανά και στις διατάξεις που
αφορούν, ουσιαστικά, την παράκαµψη και την αποµείωση του
συµβατικού ελέγχου που ασκεί το Ελεγκτικό Συνέδριο στις δη-
µόσιες συµβάσεις. Δεν θέλετε αυτός ο θεσµός, το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο, που αισθάνεστε ότι προφανώς δεν το ελέγχετε αρκετά
-και δεν ξέρω τι θα δούµε στις επόµενες κρίσεις δικαστικών- να
ασκεί προσυµβατικό έλεγχο στις ιδιωτικοποιήσεις που κάνει το
ΤΑΙΠΕΔ και αυτό τελικά σηµαίνει ότι δεν είστε υπέρ της διαφά-
νειας ούτε υπέρ της πάταξης των γκρίζων πρακτικών, αλλά αντί-
θετα θέλετε και αυτές να τις προστατέψετε και να τις συγκαλύ-
ψετε.

Θα κλείσω αναφερόµενη σε αυτά που πραγµατικά συγκλονί-
ζουν τους πολίτες αυτής της χώρας, αλλά και τους αφήνουν ανυ-
περάσπιστους απέναντι στις πολιτικές σας. 

Την ίδια ώρα που έρχεστε να µας πείτε ότι θα λύσετε το θέµα
της φοροδιαφυγής µε πρακτικά µέτρα, όπως τα POS, έχετε αφή-
σει ανυπεράσπιστους απέναντι στη φορολογία τους συµπολίτες
µας. Το φορολογικό σύστηµα το οποίο εφαρµόζετε είναι παρά-
λογο και άδικο και οδηγεί σε τακτικό και γενικό αδιέξοδο την πλει-
οψηφία της κοινωνίας. Το έχετε σχεδιάσει µε τεκµήριο φορο-
διαφυγής, αντιµετωπίζετε τους πολίτες σαν να φοροδιαφεύγουν
κατά τεκµήριο, ενώ η πραγµατικότητα είναι ότι ακριβώς οι ηλε-
κτρονικές συναλλαγές αυτή την κατά τεκµήριο φοροδιαφυγή δεν
την επιτρέπουν. Και παρ’ όλα αυτά συνεχίζετε να τιµωρείτε τους
πολίτες και να υποθάλπετε τους κρατικούς υπαίτιους.

Είναι µία πρακτική και είναι µία πολιτική στην οποία θα µας
βρείτε απέναντι και θα µε βρείτε απέναντι. Η Πλεύση Ελευθερίας,
όσο και αν καταλαβαίνω ότι θέλετε να µην υπάρχει µέσα στη
Βουλή η Αντιπολίτευση, θα υπάρχει. Εµείς θα είµαστε εδώ, θα
λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους και µε το όνοµά σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Κωνσταντοπούλου.
Εισερχόµαστε στον κατάλογο των οµιλητών. 
Καλούµε στο Βήµα τον Γεώργιο Κωτσό από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. Ακολουθεί η κ. Φωτίου, η κ. Λιακούλη, ο κ. Λοβέρδος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι το

δεύτερο νοµοσχέδιο που έρχεται στη νέα κοινοβουλευτική πε-
ρίοδο από το Υπουργείο Οικονοµικών. Το προηγούµενο νοµοσχέ-
διο το οποίο ήρθε περίπου στο τέλος του Ιουλίου αποτέλεσε µία
ατράνταχτη απόδειξη της εξαιρετικής βελτίωσης των δηµοσιο-
νοµικών µεγεθών του κράτους µας και της χώρας µας.

Οι λέξεις οι οποίες χαρακτηρίζουν εκείνο το νοµοσχέδιο είναι
«εµπιστοσύνη» και «αξιοπιστία», εµπιστοσύνη και αξιοπιστία από
την Κυβέρνησή µας, δεδοµένου ότι µε ένα νοµοσχέδιο, µε το «κα-
ληµέρα» στην αρχή της κοινοβουλευτικής περιόδου επί της ου-

σίας υλοποιήσαµε το 50% των προεκλογικών µας δεσµεύσεων.
Προεκλογικές δεσµεύσεις που χαρακτηρίστηκαν από µετρηµένα
λόγια, κοστολογηµένες δράσεις και βεβαίως δόθηκε η δυνατό-
τητα µε το πρώτο νοµοσχέδιο να υλοποιηθούν.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο θα έλεγα ότι το χαρακτηρίζει η λέξη
«δικαιοσύνη». Και θα έλεγα συγκεκριµένα η φορολογική δικαιο-
σύνη, δείχνοντας την αποφασιστικότητα της Κυβέρνησής µας να
πατάξει τη φοροδιαφυγή. Σκοπός του νοµοσχεδίου µας είναι η
αύξηση των εισοδηµάτων η οποία θα επέλθει µε την πάταξη της
φοροδιαφυγής, την εξυγίανση της οικονοµικής δραστηριότητας,
ώστε το ακαθάριστο εθνικό προϊόν της χώρας µας να αυξάνει
αποτελεσµατικά, ο περιορισµός των µαύρων εισοδηµάτων που
είναι ένα καρκίνωµα του δηµοσιονοµικού και φορολογικού µας
συστήµατος, δικαιοσύνη σε σχέση µε τον ανταγωνισµό, δηλαδή
όλες οι επιχειρήσεις, µικρές και µεγάλες, να τηρούν τις υποχρε-
ώσεις τους. Το δηµόσιο οφείλει να µεγιστοποιήσει τα έσοδά του,
ούτως ώστε να µπορεί να επιστρέψει στην κοινωνία και στους συ-
νανθρώπους µας αυτά που δικαιούνται. Και φυσικά µέσα από
αυτή τη διαδικασία θα υπάρξει και µείωση των φορολογικών συ-
ντελεστών και φορολογική ελάφρυνση. 

Επίσης, στόχος είναι η βελτίωση του κοινωνικού κράτους. Ου-
σιαστικά ένα αποτελεσµατικό κράτος είναι αυτό που στηρίζει
τους αδύναµους συµπολίτες του και αυτούς που πραγµατικά το
έχουν ανάγκη και οι οποίοι όµως -και όχι µόνον αυτοί αλλά το σύ-
νολο των πολιτών- θα πρέπει και να δηλώνει και να δείχνει τα πρα-
γµατικά του εισοδήµατα. 

Η οδηγία 2021/514 της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι ουσιαστικά
θα µπορούσα να πω ένα αποτέλεσµα και των δικών µας πρακτι-
κών της προηγούµενης τετραετίας. Παρατηρήθηκαν οι καλές
πρακτικές της χώρας µας, καθώς και των υπολοίπων χωρών. Εί-
χαµε αρχίσει να θεσπίζουµε ως κυβέρνηση κάποια µέτρα κυρίως
στις πλατφόρµες που είχαν σχέση µε βραχυχρόνιες µισθώσεις
και είχαµε µία θεαµατική αύξηση των εσόδων από τα 50, 60 εκα-
τοµµύρια ευρώ ετησίως στα 500 έως 600 εκατοµµύρια ευρώ ετη-
σίως. Αν µη τι άλλο αποτελεί µια τρανταχτή απόδειξη της επιτυ-
χίας των µεθόδων και των πρακτικών που ακολουθήσαµε. Είναι
έσοδα που προέρχονται από την ενοικίαση υπηρεσιών -Airbnb,
Booking- όταν ήταν αρρύθµιστη αυτή η αγορά και τώρα έχουµε
αυτή την αύξηση των εσόδων µέσα από την πολύ καλή προσέγ-
γιση του συγκεκριµένου ζητήµατος. 

Η οδηγία, λοιπόν, είδε το επιτυχηµένο µοντέλο της χώρας µας,
ήρθε να το επεκτείνει και σε ενοικίαση αγαθών και όχι µόνο υπη-
ρεσιών και να εναρµονίσει µε ενσωµάτωση διατάξεων, ώστε οι
πλατφόρµες της οικονοµίας του διαµοιρασµού να συνεργάζονται
µε τις φορολογικές αρχές και να αντλούνται τα πραγµατικά στοι-
χεία και έσοδα. Διαφορετικά να επιβάλλονται οι ανάλογες κυρώ-
σεις σε αυτούς που δεν είναι συνεπείς και δεν εφαρµόζουν αυτές
τις διατάξεις. 

Επίσης, µε το παρόν σχέδιο νόµου εκσυγχρονίζεται και το πλαί-
σιο και η διαχείριση των κινητών αξιών του ΤΑΙΠΕΔ, αφού προ-
στίθεται η δυνατότητα να συνάπτει συµβάσεις αναδοχής κινητών
αξιών για τα οµόλογα τα οποία εισάγονται στο Χρηµατιστήριο και
έτσι αποκτά αναπτυξιακές δυνατότητες. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, τα νοµοσχέδιά µας δεί-
χνουν ξεκάθαρα, όπως είπα και στην αρχή, τη βελτίωση των δη-
µοσιονοµικών µεγεθών της πατρίδας µας, την πρόοδο της χώρας
µας στην οικονοµική δραστηριότητα. 

Δεσµευτήκαµε απέναντι στους Έλληνες πολίτες και ακολου-
θούµε την οδό της ανάπτυξης. Στόχος µας είναι να δηµιουργή-
σουµε ένα δίκαιο, ένα ανθεκτικό, ένα σταθερό φορολογικό
σύστηµα. Δεν συµβιβαζόµαστε µε όσους λεηλατούν το κράτος,
αλλά αντιθέτως είµαστε εδώ για να βάλουµε φρένο στη φορο-
διαφυγή, να δηµιουργήσουµε τα θεµέλια εκείνα πάνω στα οποία
θα χτίσουµε ένα σταθερό, ένα αξιοκρατικό, ένα δίκαιο κράτος.
Πιστεύουµε βαθιά σε αυτό και θα το πετύχουµε. Το οφείλουµε
εξάλλου στις επόµενες γενιές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωτσό.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
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ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Το νοµοσχέδιο της εναρµόνισης µε την ευ-
ρωπαϊκή οδηγία που συζητάµε σήµερα έδινε µια µεγάλη ευκαιρία
να αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση ένα θέµα το οποίο ρηµάζει τα ελ-
ληνικά νοικοκυριά, το Airbnb. Η Κυβέρνηση, όµως, το αντιµετω-
πίζει ως θέµα αποκλειστικά φοροεισπρακτικό και όχι ως βασική
παράµετρο που επηρεάζει πρώτον, το εισόδηµα των πολιτών και
δεύτερον, την αγορά των ακινήτων δηµιουργώντας φούσκα ακι-
νήτων. 

Γιατί το εισόδηµα των πολιτών; Διότι σήµερα στην Ελλάδα το
ένα στα τρία νοικοκυριά, ποσοστό 32,4% του πληθυσµού, ξοδεύει
το µισό του περίπου εισόδηµα σε έξοδα στέγης, ενοίκιο ή δάνειο,
ηλεκτρικό, νερό, θέρµανση ή ψύξη. Η χώρα κατέχει µια θλιβερή
πρωτιά µε αυτό το ποσοστό, το 32,4% του πληθυσµού. Δεύτερη
ξέρετε ποια είναι; Η Δανία µε 21,9% του πληθυσµού και τρίτη η
Ολλανδία µε 15,3% του πληθυσµού. Το ξέρετε; Κάνετε τον
βλάκα, όµως;

Πρόκειται για χώρες που το εισόδηµα των νοικοκυριών τους
είναι τριπλάσιο ως εξαπλάσιο από το δικό µας. Η EUROSTAT θε-
ωρεί ότι τα έξοδα στέγης είναι η αιτία που το 36,4% του πληθυ-
σµού καθυστερεί τις οφειλές του. Γι’ αυτό δεν είναι µπαταχτσή-
δες, όπως νοµίζετε. 

Τα πράγµατα, όµως, είναι χειρότερα για όσους νοικιάζουν κα-
τοικία. Τα τελευταία τρία χρόνια τα ενοίκια αυξήθηκαν κατά 20%
έως 30% και γι’ αυτό τα τρία στα τέσσερα νοικοκυριά που ζουν
σε ενοικιαζόµενη κατοικία ξοδεύουν πάνω από το 50% του εισο-
δήµατός τους για δαπάνες στέγης. Είπα το δεύτερο που επηρε-
άζει, δηµιουργεί µια τεράστια φούσκα ακινήτων. Γιατί αυτό; 

Η ανεξέλεγκτη εξάπλωση του Airbnb κυρίως ευθύνεται γι’
αυτές τις υπερτιµηµένες τιµές. Αυτή είναι η φούσκα, οι υπερτι-
µηµένες τιµές ενοικίασης - πώλησης. Δυστυχώς το πρόβληµα
είναι ότι η φούσκα τα επόµενα χρόνια θα µεγαλώνει. Διότι εδώ
και δέκα χρόνια δεν υπάρχουν νέα ακίνητα για να ριχτούν στην
αγορά και να πέσουν οι τιµές, λόγω κρίσης στον κατασκευαστικό
τοµέα.

Για να κατασκευαστεί, όµως, και να διατεθεί ένα ακίνητο στην
αγορά, απαιτούνται τρία χρόνια τουλάχιστον και η προϋπόθεση
γι’ αυτή την ανάκαµψη του κατασκευαστικού τοµέα είναι ο φθη-
νός δανεισµός. Όµως, για πείτε µας, εσείς, λοιπόν, οι πρωταθλη-
τές στον φθηνό δανεισµό. Με βάση τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος το πρώτο τετράµηνο του 2023 υπήρξε µείωση κατά
7,2% των στεγαστικών δανείων. 7,2% είναι αυτά τα δάνεια που
έδωσαν δήθεν στους νέους φθηνά. Τόσα έδωσαν για να συµπλη-
ρώσουν το κενό, να δείτε τι ωραία που δένουν όλα. Τόσα δώσανε
δήθεν φθηνά δάνεια για να συµπληρώσουν το κενό των τραπε-
ζών. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, λοιπόν, ήταν µια καλή ευκαιρία
γι’ αυτό. Και είχε εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός ότι θα το ρυθµί-
σετε προεκλογικά. Και γι’ αυτό άλλωστε όλα τα ΜΜΕ αυτό το νο-
µοσχέδιο το προβάλλουν ως ρύθµιση του Airbnb. 

Εδώ µιλάµε ότι η Κυβέρνηση δεν θέλει να θίξει στο ελάχιστο
τις ξένες εταιρείες που αγοράζουν ολόκληρες πολυκατοικίες ή
και οικοδοµικά τετράγωνα και τα µετατρέπουν σε µπουτίκ hotels,
εµφανίζοντάς τα ως ξεχωριστά διαµερίσµατα. 

Λοιπόν εµείς κάναµε µια πρόταση, την έκανε ο Αλέξης Τσίπρας
το 2022. Εσείς κωφεύετε συνεχώς. Θα την πω τώρα και ακούστε
µε προσεκτικά. Η µόνη ενδεδειγµένη πρόταση για να αντιµετω-
πιστεί η κατάσταση είναι αυτή.

Πρώτον, περιορισµός του Airbnb, να µην επιτρέπονται δραστη-
ριότητες βραχυχρόνιας µίσθωσης σε νοµικά πρόσωπα -αυτά που
δεν θίγετε και ίσα ίσα τα διευκολύνετε, µπας και τους πάρετε κα-
νένα ευρώ από τη φοροδιαφυγή- διότι αυτά υποκρύπτουν τουρι-
στικό προϊόν. Επιτρέπεται σε φυσικά πρόσωπα η δραστηριότητα
βραχυχρόνιας µίσθωσης για εµάς σε δύο ως τρία ακίνητα σε φυ-
σικά πρόσωπα, σε πολίτες, ανά ΑΦΜ, ιδιοκτήτη και διαχειριστή.
Κυρίως όµως, σας προτείνουµε τη δηµιουργία τράπεζας στέγης,
αποθέµατος κατοικιών. Δεν έχει σχέση µε αυτό που λέει το
ΠΑΣΟΚ, είναι εντελώς καινούργιο µέτρο και θα το εξηγήσω, για
να πέσουν στην αγορά χιλιάδες ακίνητα κυρίως προς ενοικίαση,
γιατί αυτό είναι η πληγή σήµερα, αλλά και για πώληση, για να
ανακοπεί η πορεία της φούσκας ακινήτων. 

Γιατί είπα ότι αυτή η τράπεζα στέγης δεν έχει καµµία σχέση µε

αυτά που λέει το ΠΑΣΟΚ που και αυτό µιλάει για τη δηµιουργία
ενός αποθέµατος; Γιατί για πρώτη φορά δηµιουργούµε κοινωνική
κατοικία µε την τράπεζα ακινήτων, την τράπεζα στέγης µε νέους
όρους και για πρώτη φορά ενοικιαζόµενη κοινωνική κατοικία. Δεν
υπήρξε ποτέ ούτε µε τον ΟΕΚ ούτε µε κανέναν. 

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να επιβαρύνουµε τις πόλεις µε τόνους
καινούργιους γιατί έχουµε δύο πράγµατα: ένα τεράστιο απόθεµα
ακινήτων ανενεργών, κενών, που µπορούν να επιδιορθωθούν και
να πάνε για πώληση γρήγορα. Ένα δεύτερο, όµως, µεγάλο προ-
σόν είναι ότι η χώρα µας έχει τα υψηλότερα ποσοστά ιδιοκατοί-
κησης και γι’ αυτό έχουµε χιλιάδες ιδιοκτήτες που νοικιάζουν το
σπίτι τους. Αυτούς τους ιδιοκτήτες καλούµε ένα ενεργό απόθεµα
που δεν χρειάζεται να το φτιάξουµε -φτιαγµένο είναι προς ενοι-
κίαση και µπορούµε να το ρίξουµε τώρα- και τους λέµε, λοιπόν,
«Ελάτε και δώστε το στο δηµόσιο για τρία, πέντε ή οκτώ χρόνια,
χάρις σε ένα εξαιρετικά ελκυστικό πακέτο κινήτρων».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, για λίγο θα καταχραστώ τον χρόνο σας.
Τι έχει αυτό το πακέτο; Πρώτον, φοροελαφρύνσεις, κατάρ-

γηση του ΕΝΦΙΑ και του φόρου ενοικίου για όποιον δώσει δηλαδή
το ακίνητό του στο κράτος για τρία, πέντε ή οκτώ χρόνια. Δεύτε-
ρον, εξασφάλιση δώδεκα ενοικίων τον χρόνο ό,τι και να γίνει -
κατά 20% λιγότερο, θα δούµε- ανά περιοχή.

Τρίτον, αναβάθµιση ακινήτου και ενεργειακό πιστοποιητικό. Τέ-
ταρτον, ασφάλεια πυρός και νοµική κάλυψη. Πέµπτον, ανακαί-
νιση και παράδοση σε καλή κατάσταση µετά τη λήξη της παρα-
χώρησης. Η διαχείριση της τράπεζας στέγης γίνεται µέσω ψη-
φιακού συστήµατος, που λειτουργεί στον δήµο και στο κεντρικό
κράτος και περιλαµβάνει µητρώα κατοικιών, µητρώα δικαιούχων
και online σύνδεση δικαιούχων και κατοικιών.

Τέλος -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- κατεπείγοντα µέτρα για
να αντιµετωπιστεί ο εφιάλτης των ενοικίων για νέους και για φοι-
τητές. Γι’ αυτά λέµε δύο πράγµατα. Πρώτον, διπλασιασµός της
επιδότησης ενοικίου για εκατόν πενήντα χιλιάδες νοικοκυριά,
νέους µε τετρακόσιες χιλιάδες µέλη. Αυτοί είναι που σήµερα
πλήττονται από 70 ευρώ σε 140 ευρώ το µήνα ο ένας, µέχρι από
175 ευρώ σε 350 ευρώ το µήνα για ζευγάρι µε παιδί.

Δεύτερον, εγγύηση ενοικίου για νέες, νέους που εργάζονται
σε επισφαλείς ή εποχικές θέσεις εργασίας και εξασφάλιση στέ-
γης σε εποχικούς εργαζόµενους και δηµόσιους λειτουργούς σε
τουριστικές περιοχές µέσω και της τράπεζας στέγης. Λοιπόν, αν
δεν κάνετε τίποτα σε όλα αυτά, δυστυχώς, βρισκόµαστε σε πολύ
άσχηµη κατάσταση και είσαστε εσείς υπεύθυνοι.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ.  Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ.
Ελάτε, κυρία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα µπο-

ρούσα να ξεκινήσω την πρώτη οµιλία µου στην Ολοµέλεια του
ελληνικού Κοινοβουλίου, στην αρχή της νέας σεζόν, χωρίς να ευ-
χηθώ πραγµατικά να είµαστε δηµιουργικοί, παραγωγικοί, να αφή-
σουµε ένα θετικό αποτύπωµα στην κοινοβουλευτική διαδικασία
και να καταφέρουµε ο καθένας ξεχωριστά κι όλοι µαζί, να είµαστε
χρήσιµοι, ωφέλιµοι για την πατρίδα, για τον τόπο και για τους Έλ-
ληνες.

Η συγκυρία στην οποία διεξάγεται η σηµερινή συζήτηση δεν
χωρεί αµφιβολία ότι είναι από τις δυσµενέστερες και µόνο ελπίδα
δεν γεννά η κατάσταση που υπάρχει στη χώρα. Εκατοµµύρια
στρέµµατα δάσους συνεχίζουν να καίγονται και σήµερα που συ-
ζητάµε, συνάνθρωποι ξεψύχησαν µε τον πιο φρικτό τρόπο, συ-
µπολίτες βρίσκονται στο χείλος της απόγνωσης ανάµεσα σε
καµένα σπίτια, χωράφια, επιχειρήσεις, σοδειές, µαντριά, εξοπλι-
σµούς επιχειρήσεων, ιδρώτα µε άλλα λόγια, µιας ζωής.

Και ενώ το περιβαλλοντικό πλήγµα στην πανίδα και χλωρίδα
του τόπου µας είναι τεράστιο, εσείς «αγρόν ηγοράζετε!» Δεν
ιδρώνει το αυτί σας, αλήθεια. Ήρθατε στο Κοινοβούλιο κι ενώ ξέ-
ρετε ότι χρέος πρώτιστο της Κυβέρνησης είναι να αναλαµβάνει
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την πρωτοβουλία, προκειµένου να υπάρξει εθνική συνεννόηση,
να υπάρξει σεβασµός, ενσυναίσθηση στον πόνο, να υπάρχει
κοινή δράση ενώ ξέρετε ότι έχετε χρέος αλήθειας, αυτοκριτικής
και υπευθυνότητας, λυπηθήκαµε  πάρα πολύ βαθιά και το λέω ει-
λικρινά και προσωπικά το καταθέτω για τα Πρακτικά του Κοινο-
βουλίου, να βλέπω τον Πρωθυπουργό της χώρας, να τον παρα-
κολουθώ στην προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση, µε ειρωνικά
χαµόγελα, µε κυνική οίηση, µε ειρωνείες, µε έλλειψη αυτοκριτι-
κής, άρνηση ειλικρινούς λογοδοσίας προς το Κοινοβούλιο. Ξε-
χείλωµα της πολιτικής ευθύνης, σε κάθε κατεύθυνση. Ευτελισµός
του κοινοβουλευτικού διαλόγου, αναιτιολόγητη αδιαφορία την
ώρα που καίγεται ο τόπος και πεθαίνουν άνθρωποι.

Και βεβαίως όλα αυτά σκιαγραφούν την επιλογή σας. Αυτοί
είστε, αυτό κάνετε. Αυτοί είστε, αυτό µπορείτε. Και στις δάφνες
σας, το περιβόητο 41% που βαρεθήκαµε πια σε αυτή την Αίθουσα
να το ακούµε, έτσι όπως το χρησιµοποιείτε, µε σεβασµό σε κάθε
ψηφοφόρο της Νέας Δηµοκρατίας. Και θέλω να ακουστεί από το
Βήµα της Ολοµέλειας. Όλοι οι άνθρωποι αυτοί που σας εµπιστεύ-
τηκαν -και απευθύνοµαι σε κάθε άνθρωπο που ψήφισε τη Νέα
Δηµοκρατία, που σας επέλεξε, που ένιωσε ότι του ταιριάζετε πε-
ρισσότερο και καλά έκανε- σας έδωσαν λευκή επιταγή; Τι είπε,
δηλαδή, ο κάθε άνθρωπος που ψήφισε Νέα Δηµοκρατία; Πή-
γαινε, λοιπόν, και σάρωσέ τα όλα τέσσερα χρόνια; Κλείσε τα
αυτιά και τα µάτια στα πάντα; Μην ακούς το οτιδήποτε; 

Τι εννοούσε αφού έφυγε από τη Βουλή και πήγε στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο ο Πρωθυπουργός της χώρας και Πρόεδρός σας;
Τι εννοούσε όταν είπε «είµαστε µόνοι µας»; Τι είστε µόνοι σας,
πού είστε µόνοι σας; Δεν έχετε αυτιά, δεν έχετε µάτια, δεν
ακούτε, δεν βλέπετε, δεν θέλετε να διαβουλευτείτε απολύτως τί-
ποτα; Ήταν αυτό εθνικό σχέδιο που παρουσιάσατε εδώ; 

Ο Πρόεδρος του δικού µας κόµµατος, ο κ. Ανδρουλάκης, σας
παρουσίασε επτά προτάσεις. Ούτε ναι, ούτε όχι, ούτε να πείτε το
ένα, το δύο, το πέντε και το επτά, τα υπόλοιπα τα απορρίπτω.
Δεν σας νοιάζει, δεν δίνετε δεκάρα, µε λόγια απλά, για οποιονδή-
ποτε άλλο σας µιλά. Και σας µιλάω µε ένα γνήσιο ενδιαφέρον για
την πατρίδα, για τον τόπο και τους ανθρώπους. Ορθώσατε κοµ-
µατικά στεγανά, σπέρνετε συνέχεια διχαστικό λόγο. Όλα σας πει-
ράζουν, όλα σας ενοχλούν, το ύφος, τι λέει ο καθένας από εσάς
και δεν κοιτάζετε την ουσία. Όλα είναι επικοινωνία και δεν τεκµη-
ριώνεται λόγο, δυστυχώς, µε επιχειρήµατα. 

Στο διά ταύτα, όµως, το τεφτέρι, ο λογαριασµός, τελικά τι λέει;
Λέει ότι είναι σε αδιέξοδο τα νοικοκυριά απέναντι στην ακρίβεια,
στα τρόφιµα, απέναντι στο ενεργειακό κόστος, σε αδιέξοδο
αγρότες και κτηνοτρόφοι, σε αδιέξοδο φοιτητές που δεν µπο-
ρούν να πάνε σε άλλη πόλη να σπουδάσουν, γιατί θέλουν τουλά-
χιστον 1.000 ευρώ τον µήνα όταν ο µέσος µισθός είναι επτά
κατοστάρικα τον µήνα. Σε αδιέξοδο βρίσκονται τα νέα ζευγάρια
που δεν έχουν σπίτι, δεν µπορούν να κάνουν οικογένεια και βε-
βαίως το δηµογραφικό πρόβληµα είναι οξύτερο παρά ποτέ. 

Σε αδιέξοδο βρίσκονται οι δανειολήπτες, στους οποίους επί-
σης τάξατε προεκλογικά λαγούς µε πετραχήλια, αλλά τίποτα δεν
είδαµε. Σε αδιέξοδο βρίσκονται οι χαµηλοσυνταξιούχοι, το αδιέ-
ξοδο της κοινωνίας που αγωνιά µε ανασφάλεια και φόβο. Πάνω
στον φόβο αυτό -και είναι ιδεολογικό θέµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι- πάτησε η Κυβέρνηση και στην ανασφάλεια των ανθρώ-
πων, προκειµένου να πετάξει και να εκλεγεί για άλλη µια φορά. 

Σας µιλάµε, δεν ακούτε. Σας φωνάζουµε και ξύνετε τα αυτιά
σας, λέγοντας ότι κάποιος είπε κάτι αλλά δεν θυµάµαι τι. Σας µι-
λήσαµε για τα µέτρα που πρέπει να πάρετε τώρα κι εχθές, για τη
µείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα, για τη µείωση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης, για τη φορολόγηση των υπερκερδών, για τους ου-
σιαστικούς ελέγχους, για την πάταξη της αισχροκέρδειας και φο-
ροδιαφυγής, για το πλαφόν στη λιανική τιµή του ρεύµατος, για
την ολοκληρωµένη πρότασή µας για το ιδιωτικό χρέος. Απολύτως
τίποτα και σε αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο έµπειρος ειδικός αγορητής
µας, ο Πάρις Κουκουλόπουλος, ανέπτυξε σε κάθε λεπτοµέρεια
τις θέσεις µας τόσο επί της αρχής και επί των άρθρων του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου, αλλά και γενικότερα για το ποια είναι η δική
µας οπτική για την οικονοµία, τα µέτρα και για το πώς θα κάνουµε
καλύτερες τις συνθήκες ζωής, µε αξιοπρέπεια για τους ανθρώ-

πους και τις επιχειρήσεις. 
Η πάταξη της φοροδιαφυγής συνεχίζει δυστυχώς να αποτελεί

ζητούµενο. Φορολογική δικαιοσύνη, όνειρο απατηλό. Σηµείο -
κλειδί στο σύνολο της αναπτυξιακής πρότασης, της δικής µας
πρότασης, της πρότασης του ΠΑΣΟΚ που δυστυχώς ποτέ δεν
δεχτήκατε να διαβουλευτείτε, αλλά και κάποια πράγµατα τα
οποία πρέπει εσείς οι Υπουργοί να µας πείτε σήµερα. Αναφερό-
µαστε στο ΤΑΙΠΕΔ. Εγώ θυµάµαι κι άλλα πράγµατα, όπως την
επίκαιρη ερώτηση που έφερα στη Βουλή στις 15 Ιουνίου του
2020, συνάδελφοι -άκουσον άκουσον!-, πριν από τρία χρόνια. 

Και σας µιλούσαµε τότε, γιατί το 2019 που ήµασταν εµείς εδώ
σας ακούγαµε να τάζετε και πάλι λαγούς µε πετραχήλια, λέγο-
ντας για το έγκληµα που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ -σωστά το λέγατε τότε,
γιατί ήταν έγκληµα- να βάλει την ακίνητη περιουσία όλης της
χώρας και να τη δεσµεύσει στο Υπερταµείο και ότι εσείς θα κι-
νούσασταν στην κατεύθυνση τού να επαναφέρετε µετά τα µνη-
µόνια το καθεστώς της ελεύθερης διαχείρισης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας ελάχιστα
Αντί αυτού τι κάνατε; Μεταφέρατε κι άλλες αρµοδιότητες, δη-

µιουργήσατε κι άλλες παραµέτρους στο Υπερταµείο, ώστε να
επεµβαίνει και στα εσωτερικά µας θέµατα και τελικά αυτό που
κάνατε ήταν να δηµιουργήσετε δυσµενέστερες συνθήκες. Απο-
λογείστε τώρα για όλα αυτά τα ακίνητα που παραµένουν δεσµευ-
µένα. 

Τέλος, θεωρώ ότι έχω χρέος να πω µια κουβέντα ως Γραµµα-
τέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ –απευθύνοµαι,
κύριε Πρόεδρε, και σε εσάς και σε ολόκληρο το Προεδρείο και
θα το φέρω το θέµα και στη Διάσκεψη των Προέδρων- για τη σύν-
δεση ενός κοινοβουλευτικού κόµµατος µε έναν εγκληµατία, φα-
σίστα, φυλακισµένο. Αποτελεί στίγµα στην τρέχουσα κοινοβου-
λευτική περίοδο και όνειδος για τη δηµοκρατία. Δεν µπορούµε
αυτό να το βάζουµε «κάτω από το χαλάκι». Δεν µπορούµε. Θα
πρέπει να «σηκώσουµε» το θέµα, να το ανοίξουµε. 

Ελάτε, λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, και πείτε µας τη θέση σας γι’
αυτό. Έχουµε εξελίξεις στο κόµµα των Σπαρτιατών και στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα. 

Εµείς, λοιπόν, ζητήσαµε ως ΠΑΣΟΚ να ελεγχθούν άµεσα από
τη δικαιοσύνη οι σχετικές καταγγελίες που ακούστηκαν απ’ αυτό
το Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κυ-
ρία Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, να ανασταλεί η κρατική χρηµατοδότηση σ’ αυτό το ακ-

ροδεξιό µόρφωµα. 
Υπηρετούµε την κοινοβουλευτική δηµοκρατία. Μιλάµε εδώ

έχοντας όχι µόνο θέσεις για το εκάστοτε νοµοσχέδιο, αλλά συ-
νολικά για τη δηµοκρατία και αν αυτό δεν είναι θέµα δηµοκρα-
τίας, τότε ποιο είναι; Ζητάµε από την Κυβέρνηση να τοποθετηθεί
στο θέµα και µάλιστα σήµερα κιόλας, τώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης - Μιχαήλ Λοβέρδος από τη Νέα Δη-

µοκρατία και µετά θα δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-

λύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα και καλή εβδοµάδα, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές. 

Το νοµοσχέδιο που συζητείται σήµερα στη Βουλή και που ελ-
πίζω και εύχοµαι να επικυρωθεί από περισσότερα -πέραν της
Νέας Δηµοκρατίας- κόµµατα είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο όχι
µόνο γιατί κυρώνει µια ευρωπαϊκή κοινοτική οδηγία, αλλά γιατί
µαζί µε αυτό φέρνει στην επιφάνεια ορισµένες από τις δυσλει-
τουργίες του ελληνικού κράτους στην καταπολέµηση της φορο-
διαφυγής, ένα θέµα που όσο θυµάµαι τον εαυτό µου, ήταν από
τα πρώτα που συζητούσαν όλες οι κυβερνήσεις. Εγώ είµαι επαγ-
γελµατίας δηµοσιογράφος από το 1985. Αισίως κλείνω σαράντα
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χρόνια, αλλά ασχολούµαι µε την πολιτική όλη µου τη ζωή. 
Το 1981, όταν είχε έρθει ο Ανδρέας Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ

τότε στην εξουσία, ένα από τα µεγαλύτερα ζητήµατα τα οποία
ετέθησαν τότε ήταν η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Επί σα-
ράντα πέντε χρόνια συζητάµε για την καταπολέµηση της φορο-
διαφυγής. Έχουν γίνει βήµατα, αλλά όχι αρκετά. 

Και τώρα τι γίνεται; Έχουν έρθει καινούργια δεδοµένα, τα
οποία δεν είχαµε µέχρι τώρα. Ποια είναι τα καινούργια δεδοµένα;
Η τεχνολογία, αυτή η απίστευτη τεχνολογία την οποία δεν µπορεί
να παρακολουθήσει κανένας άνθρωπος και είναι πολύ δύσκολο
να προσαρµοστούν τα ανθρώπινα µυαλά στις αλλαγές που γίνο-
νται στην τεχνολογία, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν ένα σωρό
άλλες παράµετροι που ούτε καν τις υπολογίζαµε πριν από µερικά
χρόνια. Ποιος περίµενε, ας πούµε, τα κρυπτονοµίσµατα, τα οποία
τείνουν να αλλάξουν ακόµη και το νοµισµατικό µας σύστηµα; 

Συνεπώς η Κυβέρνηση της Ελλάδος, η οποία είναι µια µικρή
χώρα, αλλά και ολόκληρη η Ευρώπη πρέπει να ακολουθεί την τε-
χνολογία και όχι δυστυχώς να προηγείται. Έστω όµως και έτσι,
πρέπει να κάνουµε βήµατα τολµηρά και ένα από τα βήµατα τα
τολµηρά που πρέπει να κάνουµε είναι να βάλουµε επιτέλους στον
έλεγχο -που είναι απαραίτητος και λογικός- του Υπουργείου Οι-
κονοµικών και του κράτους γενικότερα, τις πλατφόρµες τις ψη-
φιακές, όπως επίσης αυτό που γίνεται µε τα POS, δηλαδή µε τα
µηχανήµατα που γίνονται οι αυτόµατες συναλλαγές. Με αυτά,
όπως ξέρετε, γίνονται απίστευτες κοµπίνες µέχρι τώρα. Σου φέρ-
νουν και πληρώνεις µεν µε το POS σ’ ένα µαγαζί, σ’ ένα καφέ, σ’
ένα εστιατόριο, όµως, στην πραγµατικότητα δεν είναι διασυνδε-
δεµένο, δεν εγγράφεται ως αγορά, η αγοραπωλησία δεν βρίσκε-
ται πολλές φορές, µε αποτέλεσµα να χάνονται έσοδα για το
δηµόσιο. Και εκεί έχουµε καθυστέρηση. 

Νοµίζω ότι ο Χάρης Θεοχάρης, που τώρα είναι Υφυπουργός
Οικονοµικών, ήταν επικεφαλής της ΑΑΔΕ πριν από χρόνια, όταν
πάλι συζητούσαµε πώς θα γίνει διασύνδεση των POS µε το
Υπουργείο Οικονοµικών απευθείας. Ευτυχώς, όµως, το προχω-
ράµε και αυτό είναι θετικό και όλα θα γίνουν. Όλα αυτά είναι
µέσα στο πλαίσιο µιας αλλαγής που θέλει να κάνει η παρούσα
Κυβέρνηση προκειµένου να µπορέσει να φέρει µια σηµαντική αλ-
λαγή, µια σηµαντική καταπολέµηση στον τοµέα της φοροδιαφυ-
γής. 

Για να είµαστε ρεαλιστές, δεν αρκούν αυτά. Για παράδειγµα,
ακούστηκαν πάρα πολλά γι’ αυτές τις πλατφόρµες της βραχυ-
χρόνιας µίσθωσης, το booking, το Arbnb και ούτω καθεξής. Εκεί
ναι µεν δεν µπορεί να κρυφτεί και θα το βρεις, αλλά είναι πάρα
πολλά τα σπίτια που νοικιάζονται µέσω αυτών των πλατφορµών
που µετά δίνουν τηλέφωνα και γίνεται εξωθεσµικά η συναλλαγή
µε τον πελάτη και εκεί θα υπάρχει φοροδιαφυγή. 

Επίσης, µιας και µου δίνεται η ευκαιρία να πω για τα διαµερί-
σµατα και τα σπίτια βραχυχρόνιας µίσθωσης, εκεί υπάρχει ένα
σοβαρό θέµα που αφορά τον τρόπο λειτουργίας των πόλεών
µας, κυρίως της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης και τα νοίκια. Ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά ότι είναι ένα πανευρωπαϊκό ζήτηµα, δεν
είναι ελληνικό. Στη Βαρκελώνη έχουν εξοβελιστεί πλήρως οι κά-
τοικοι από τη Βαρκελώνη και έχουν πάει στην περιφέρεια. Και
εδώ αντιµετωπίζουµε σιγά-σιγά το ίδιο πρόβληµα. Τα ενοίκια
έχουν πάει «στον θεό». 

Εγώ εκπροσωπώ µια λαϊκή περιφέρεια, τη Δυτική Αθήνα. Αν
δείτε πού έχουν πάει τα ενοίκια στο Περιστέρι, δεν θα το πιστέ-
ψετε. Ισόγειο διαµέρισµα 60 τετραγωνικών, 700 ευρώ. Είναι αδύ-
νατο να ανταποκριθεί µια οικογένεια σε τέτοια ενοίκια. Ένας από
τους παράγοντες που οδηγούν στην αύξηση αυτών των ενοικίων
είναι η βραχυχρόνια µίσθωση σε διαµερίσµατα και βέβαια το ότι
υπάρχουν λιγότερες κατασκευές και βέβαια το ότι υπάρχει αυτή
η golden visa η οποία δίνει τη δυνατότητα σε ξένες εταιρείες να
έρχονται και να παίρνουν ολόκληρα κτήρια για να τα κάνουν βρα-
χυχρόνιας µίσθωσης και ούτω καθεξής. 

Αυτό είναι ένα ζήτηµα που παρακαλώ την Κυβέρνηση να το µε-
λετήσει πάρα πολύ σοβαρά, γιατί όταν µιλάµε για ακρίβεια στην
Ελλάδα, η ακρίβεια είναι κυρίως σε τρεις τοµείς. Οι δύο είναι εξω-
γενείς, η ακρίβεια στα τρόφιµα και η ακρίβεια στα καύσιµα. Το
τρίτο, όµως, η ακρίβεια στα ενοίκια, είναι ενδοχώριο πρόβληµα
και πρέπει να βρούµε τρόπους να λύσουµε αυτό το ζήτηµα, το

οποίο είναι πολύ επίκαιρο λόγω των εγγραφών των νέων φοιτη-
τών αυτόν τον µήνα σε ολόκληρη την Ελλάδα. 

Θέλω να αναφερθώ και σε ένα άλλο ζήτηµα για να τελειώσω,
γιατί δεν θέλω να καταχρώµαι του χρόνου, γιατί πρέπει να σεβό-
µαστε τον Κανονισµό της Βουλής και όλοι να µιλάµε όπως προ-
βλέπει ο Κανονισµός της Βουλής και να είµαστε υπεύθυνοι
απέναντι στο Σώµα. Ξέρετε, ένας από τους λόγους που δεν πα-
ρακολουθούνται οι συνεδριάσεις της Βουλής είναι ακριβώς
αυτός, δηλαδή ότι δεν τηρείται η χρονική διάρκεια και ο τρόπος
µε τον οποίο θα έπρεπε να µιλάµε στη Βουλή.

Θέλω, λοιπόν, να τελειώσω µε ένα θέµα που δεν έχει άµεση
σχέση µε την πάταξη της φοροδιαφυγής, αλλά συνδέεται εµµέ-
σως. Είναι το θέµα µε τις πλατφόρµες που πουλάνε διάφορα
αντικείµενα, ρούχα και άλλα. Και αυτό έχει επεκταθεί πάρα πολύ.
Το ηλεκτρονικό εµπόριο είναι στα ύψη, όπως ξέρετε, και θα συ-
νεχίσει να µεγαλώνει. Υπάρχει θέµα µε τις απάτες που γίνονται.
Πάρα πολλοί συµπολίτες µας δεν είναι εξοικειωµένοι µε τα µέσα
αυτά και πολλές φορές γίνονται σοβαρές απάτες. Η καταπολέ-
µηση της απάτης µέσω του e-commerce, του ηλεκτρονικού εµπο-
ρίου είναι πάρα πολύ σηµαντική για τη σταθερότητα των
συναλλαγών στη χώρα µας και πανευρωπαϊκά, αλλά εµάς µας εν-
διαφέρει κυρίως η χώρα µας. Αυτά είναι θέµατα που πρέπει να
τα δει πολύ σοβαρά η Κυβέρνηση και ιδίως το Υπουργείο Οικο-
νοµικών. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λοβέρδο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Χήτας και θα ακολουθήσουν ο κ. Ακτύπης, ο κ. Καββα-
δάς, ο κ. Πέτσας και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσιάρας.

Ορίστε, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πετραλιά, µείνατε µόνος σας. Πριν ανέβω στο Βήµα είδα

λίγο το βιογραφικό σας. Εξαιρετικό βιογραφικό. Επιχειρηµατίας
δεν υπήρξατε, όµως.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Έχω εργαστεί …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Επιχειρηµατίας, λέω. Και έχετε δι-
δάξει στα πανεπιστήµια και για χρόνια ήσασταν στα οικονοµικά
επιτελεία και σύµβουλος ήσασταν, αλλά και η θέση που έχετε
τώρα είναι πολύ σηµαντική. Επιχειρηµατίας, όµως, δεν υπήρξατε.
Άλλο «έχω εργαστεί», άλλο αν υπήρξατε επιχειρηµατίας. Να νιώ-
σετε τι εστί επιχειρηµατίας στην Ελλάδα και πώς η φορολογία
µπορεί να σας τσακίσει. Και να κλείσεις ενώ είσαι ένας µικροµε-
σαίος επιχειρηµατίας που παλεύεις για τον επιούσιο, αγαπητέ
κύριε Κοινοβουλευτικέ της Νέας Δηµοκρατίας, που είστε του επι-
χειρείν. Γιατί το να νοµοθετούµε είναι εύκολο, αλλά το να ακούµε
την κοινωνία είναι κοµµατάκι δύσκολο. 

Θα κάνω µια ερώτηση, κύριε Υφυπουργέ. 
Η παράνοµη αποφυγή φόρων πώς ονοµάζεται επίσηµα; Φορο-

διαφυγή. Η νόµιµη; Γιατί έχουµε και νόµιµη αποφυγή φόρων. Δεν
έχουµε νόµιµη αποφυγή φόρων; Λέγεται φοροαποφυγή. 

Η διαφορά µεταξύ τους είναι ουσιαστική. Η πρώτη χρησιµο-
ποιείται κυρίως από τους µεσαίους κυρίως και οι άνθρωποι έχουν
ποινικό αδίκηµα. Η δεύτερη χρησιµοποιείται από τις µεγάλες
εταιρείες, τους «καρχαρίες» που λέµε, τους µεγαλοεπενδυτές.
Και τι κάνουν αυτοί οι άνθρωποι; Και διαθέτουν ένα ειδικό τµήµα
στρατηγικού σχεδιασµού αποφυγής φόρων και εκµεταλλεύονται
φυσικά όλα τα πλεονεκτήµατα που έχουν εξασφαλιστεί από τις
πολυεθνικές σε διάφορες χώρες. Τι να κάνουµε; Αυτό ισχύει. 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Το διάβαζα στον κ. Βιλιάρδο
προηγουµένως. Το παράδειγµα της «AMAZON». Η «AMAZON»
δεν συγκρίνεται µε την επιχείρηση του Χήτα που έχει τζίρο 50 χι-
λιάρικα τον χρόνο και παλεύω να βγάλω ένα µεροκάµατο. 

Η «AMAZON» είχε έσοδα 4 δισεκατοµµύρια, κύριε Υφυπουργέ,
το προηγούµενο έτος. 4 δισεκατοµµύρια! Δεν πλήρωσε τίποτα.
Γιατί, κύριε Τσιάρα, δεν πλήρωσε τίποτα; Γιατί έχουµε το Λου-
ξεµβούργο, έναν φορολογικό παράδεισο. Δήλωσε το υποκατά-
στηµά της η «AMAZON» στο Λουξεµβούργο σαν µια απλή απο-
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θήκη διανοµής, µετέφερε τα κέρδη εκεί και δεν πλήρωσε στη Με-
γάλη Βρετανία ούτε δεκάρα τσακιστή φόρο. Ενώ ο κυρ Αλέκος
στον Κορυδαλλό µε το τυροπιτάδικο πλήρωσε 40 χιλιάρικα φόρο
και προσπαθεί να κρατήσει την οικογένειά του όρθια. 

Θέλω να πω ότι δεν είναι όλα ίδια. Γιατί εγώ λίγο σκιάχτηκα µε
τον κ. Χατζηδάκη σήµερα έτσι όπως βγήκε πάλι σαν σερίφης και
είπε ότι «θα σας διαλύσουµε κ.λπ..». 

Κανένας δεν θέλει τη φοροδιαφυγή. Ξέρετε, όµως, ποιο είναι
το πρόβληµα; Πάλι χτυπάµε, κύριε Υφυπουργέ, το αποτέλεσµα
και δεν προσπαθούµε να δώσουµε λύση στο αίτιο. Για ποιον λόγο
έχουµε τόσο µεγάλη φοροδιαφυγή; Δηλαδή, έχουµε στο DNA
µας ως Έλληνες ότι είµαστε µπαταχτσήδες; Μάλλον όχι. Σίγουρα
όχι, λέµε εµείς. Άρα, λοιπόν, να δούµε για ποιον λόγο ο κόσµος
φοροδιαφεύγει, οι επιχειρήσεις, οι µεσαίες, οι µικροµεσαίες.
Γιατί κυρίως εκεί εστιάζουµε το ενδιαφέρον µας. 

Πάλι εµείς κυνηγάµε το αποτέλεσµα. Τι έχω; Φοροδιαφυγή.
Πώς θα καταπολεµήσω τη φοροδιαφυγή; Θα βάλω πρόστιµα, θα
βάλω µηχανισµούς, θα σας «ξεσκίσω» κ.λπ.. Δεν είναι έτσι. 

Αναγκάζεται ο επιχειρηµατίας να το κάνει κάποιες φορές, για
να µείνει όρθιος. Γιατί όµως; Γιατί η φορολογία είναι πάρα πολύ
υψηλή στην Ελλάδα.  Ουσιαστικά το κράτος είναι συνεταίρος του
επιχειρηµατία. Αυτά λέει η απλή λογική όλων όσων έχουν επιχει-
ρήσει έστω και λίγο έξω από την Αίθουσα αυτή. Εγώ, εκτός από
τη δηµοσιογραφική µου καριέρα, είχα και την εταιρεία µου. Ε,
λοιπόν, δεινοπαθούσα. Πάνω από 46% - 47% έδινα. Έτσι ήταν. 

Κύριε Υφυπουργέ, διαφωνείτε κάπου σε όλα αυτά; Χαίροµαι
που δεν διαφωνείτε. Θα είχατε ξεσηκωθεί αν διαφωνούσατε
πολύ. Τουλάχιστον δεν διαφωνείτε πολύ. 

Και κάτι άλλο. Αν κυνηγήσουµε µε αυτό τον βάναυσο τρόπο
που λέει η Κυβέρνηση τις επιχειρήσεις, κύριε Κοινοβουλευτικέ,
ξέρετε πόσες θα κλείσουν; Αυτό δεν µας ενδιαφέρει, το πόσες
θα κλείσουν; 

Ανταπαντάς και λες: «Και τι θες να κάνουµε; Να τους αφή-
σουµε να φοροδιαφεύγουν;». Όχι. Να δούµε γιατί φοροδιαφεύ-
γουν, πώς θα τους στηρίξουµε, πώς θα µειώσουµε φόρους, όπως
συµβαίνει σε αρκετές χώρες στην Ευρώπη, που δεν έχουν τους
δανειστές πάνω από το κεφάλι τους µε τις εξαντλητικές φορολο-
γικές στις οποίες είναι υποχρεωµένη η Ελλάδα. Να δούµε γιατί
κλιµακωτά µειώνεται η φορολογία σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, ενώ στην Ελλάδα αυξάνεται και δεν µπορεί ο Έλ-
ληνας επιχειρηµατίας να αντεπεξέλθει. 

Αυτά να δείτε ως Κυβέρνηση, για να πούµε ότι κάτι κάνουµε
εδώ µέσα και φροντίζουµε τους ανθρώπους που εκεί έξω πρα-
γµατικά δίνουν µάχη. 

Θα κάνω ένα πολύ σύντοµο σχόλιο για το ΠΑΣΟΚ. 
Κύριοι συνάδελφοι, επτά λεπτά από τα δεκαπέντε ο εισηγητής

σας απολογούνταν γιατί θα υπερψηφίσετε: «Εµείς θα υπερψηφί-
σουµε, αλλά διαφωνούµε εδώ, διαφωνούµε εκεί». Το ίδιο και ο
Κοινοβουλευτικός. Δριµεία κριτική στην Κυβέρνηση, αλλά θα
υπερψηφίσουν. Δεν γίνεται, όµως, έτσι. Το αντιλαµβάνοµαι, αλλά
µέχρι ένα σηµείο. Αυτό ως παρατήρηση, αν θέλετε. Και κλείνω
την παρένθεση πάρα πολύ γρήγορα. 

Κύριε Υφυπουργέ, δεν είναι µόνο η φορολογία που θα πρέπει
πραγµατικά να σκύψετε πάνω στο πρόβληµα. Γι’ αυτό σας είπα
πριν ότι οι «µεγαλοκαρχαρίες» έχουν τρόπους φοροαποφυγής,
ενώ ο µικροµεσαίος, αν φοροδιαφύγει, είναι ποινικό. Πρέπει να
ακούσουµε, λοιπόν, την κοινωνία, τι συµβαίνει εκεί έξω. 

Θα αναφέρω ένα άλλο παράδειγµα που δεν έχει να κάνει µε
την φοροδιαφυγή και την φοροαποφυγή, τους φόρους, τη φο-
ρολογία γενικότερα, κύριε Υφυπουργέ. Έχει να κάνει µε τα µέτρα
που παίρνει µία κυβέρνηση για να απαλύνει τον οικονοµικό πόνο
των πολιτών. 

Εγώ να δεχτώ ότι είναι πανευρωπαϊκό, ότι είναι παγκόσµιο το
φαινόµενο αυτό το καινούργιο της ακρίβειας, της δυσκολίας, του
ροκανίσµατος του µηνιαίου εισοδήµατος κ.λπ.. 

Διάβαζα, λοιπόν, µε ενδιαφέρον προχθές, και κρίνω σκόπιµο
να ακουστεί, ότι ο Υπουργός Οικονοµικών της Γαλλίας την περα-
σµένη Πέµπτη, πριν λίγες µέρες, συµφώνησε µε εµπόρους λιανι-
κής και παραγωγούς τροφίµων -µε εταιρείες-, οι οποίοι δεσµεύ-
τηκαν να παγώσουν ή να µειώσουν τις τιµές σε πέντε χιλιάδες
προϊόντα, γιατί ο κόσµος έχει φοβερή µείωση στις αγορές του

λόγω των αυξανόµενων τιµών. 
Δείτε τι έκανε τώρα ο «µάγκας» ο Υπουργός. Κατονόµασε τις

εταιρείες που αρνήθηκαν να συνεργαστούν, τις έβγαλε στον
«τάκο» δηλαδή. Ποιες είναι αυτές; Η «UNILEVER», τεράστια εται-
ρεία, αρνήθηκε. Επίσης, η «NESTLE» και η «PEPSICO». Αυτές οι
εταιρείες αρνήθηκαν και ο άνθρωπος βγήκε και είπε: «Εµείς ήρ-
θαµε σε διαπραγµάτευση και συµφωνία µε µεγάλες εταιρίες, είτε
παραγωγή είτε πώληση, για πέντε χιλιάδες προϊόντα. Αυτές οι
τρεις αρνήθηκαν, κύριοι. 

Εµείς εδώ τι κάνουµε; Αντί να πάρουµε τέτοιου είδους µέτρα -
σοβαρά µέτρα, θα πω εγώ-, δίνουµε κουπόνια, τα οποία φυσικά
τα πληρώνουµε µε δανεικά. Γιατί τα κουπόνια δεν φυτρώνουν,
δεν έχουµε καµµιά «κουπονιά» στο σπίτι µας που την κόβουµε.
Τα χρήµατα αυτά από κάπου τα παίρνουµε. Άρα τα δανειζόµα-
στε. Άρα θα τα γυρίσουµε κάποια στιγµή πίσω. Και στην ουσία τι
κάνουµε; Χρηµατοδοτούµε αυτούς που «πίνουν το αίµα» του κο-
σµάκη. Απλά, λιτά, απέριττα. Δεν έχει κάτι άλλο να πω. 

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε, κάνοντας χρήση του δι-
καιώµατός µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να κάνω δύο
ή τρία σχόλια ακόµη που αφορούν σε θέµατα πάρα πολύ σηµα-
ντικά της επικαιρότητας. 

Δεν θα πω τι έγινε την Πέµπτη εδώ µέσα, το πόσο χαµηλά έριξε
ο Πρωθυπουργός το επίπεδο συζήτησης, το πόσο αλαζόνας
είναι, το πόσο προσβλητικός ήταν απέναντι στα κόµµατα της
Ελάσσονος Αντιπολίτευσης. Όµως, ενώ µέχρι και χθες ο Έβρος
καιγόταν και η καταστροφή πλέον είναι µη αναστρέψιµη, θεώ-
ρησε σκόπιµο ο Πρωθυπουργός µε ένα πανηγυρικό κείµενο να
τοποθετηθεί στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. 

Πρόκειται για έναν άνθρωπο -πραγµατικά αναρωτιόµαστε- που
δεν µπορεί να ξεχωρίσει τις λέξεις «καλό» ή «κακό». Προκαλεί το
πανελλήνιο κάνοντας λόγο για ρεκόρ της Κυβέρνησής του, όταν
το µόνο ρεκόρ που έχει καταγράψει είναι η πρωτοφανής, είναι η
αδιανόητη, είναι η ασύλληπτη καταστροφή της Ελλάδος και των
Ελλήνων πολιτών. 

Και διαβεβαίωνε τους Έλληνες ότι θα πάρει όλα τα απαραίτητα
µέτρα την επόµενη χρονιά. Πριν δύο ηµέρες τα έλεγε αυτά.
Έλεγε ότι «θα πάρουµε όλα τα απαραίτητα µέτρα», ό,τι έλεγε δη-
λαδή το 2022, γι’ αυτό το κακό που πάθαµε φέτος και ιδίως στο
δάσος της Δαδιάς. 

Αυτά µε τις φωτογραφίες ο Πρόεδρός µας τα έδειχνε πριν από
δεκαπέντε χρόνια. Είναι καλός µαθητής ο κ. Μητσοτάκης. Άρχισε
προχθές να κάνει κι αυτός τα δικά του, να βγάζει φωτογραφίες
εδώ και να δείχνει. 

Αυτή, λοιπόν, η φωτογραφία -γιατί εγώ είµαι σχολής Βελόπου-
λου, δεν ξέρω αν φαίνεται, είµαι όµως- δείχνει το ένα εκατοµµύ-
ριο καµένα στρέµµατα στη Δαδιά, στον Έβρο. Όλο το κόκκινο.
Καταστροφή! 

Με την πρωτοφανή, λοιπόν, αυτή καταστροφή, η οποία συνε-
χίστηκε µέχρι και χθες -σήµερα νοµίζω ότι έσβησε η φωτιά, είναι
η πρώτη ήρεµη µέρα εκεί πάνω-πραγµατικά δεν καταλαβαίνουµε
τι θα πάει να πει ο Πρωθυπουργός µεθαύριο, το Σάββατο, στην
πόλη µου τη Θεσσαλονίκη στους Έλληνες πολίτες. Τι θα πει!

Και τώρα, κλείνω µε ένα πολύ ενδιαφέρον θέµα: Ανεµογεννή-
τριες. Επειδή ο κ. Τασούλας προχθές από το Προεδρείο επάνω
υπερασπίστηκε τη θεωρία φυσικά, αυτού που πρότεινε η Κυβέρ-
νηση για Αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου, ο οποίος είναι φαν των
ανεµογεννητριών -εννοείται!- και ο άνθρωπος εξέφρασε την
άποψή του ανοιχτά στη Διάσκεψη των Προέδρων. Βέβαια, δεν
µας είπε ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής ότι µία άλλη υποψήφια
για την αντιπροεδρία του Αρείου Πάγου -δεν θα πω το όνοµα,
είναι στη διάθεσή µου. Μπορεί η γυναίκα να µην θέλει να ακου-
στεί το όνοµά της- συζητώντας µαζί της, επιβεβαίωσε όλα όσα
λέµε. 

Δηλαδή, συγγνώµη, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της
Νέας Δηµοκρατίας, πώς είναι πιο εύκολο να ανέβει µία ανεµογεν-
νήτρια, όταν το πτερύγιό της είναι ογδόντα-εκατό µέτρα πάνω
στα φορτηγά; Σε καµένο δάσος ή σε πυκνό δάσος; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και εάν κόψουν ή εάν ανοίξουν δρόµους για να ανέβουν αυτές
οι ανεµογεννήτριες πάνω, ξέρετε ότι η υπεύθυνη εταιρεία, ο ερ-
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γολάβος πρέπει να αποκαταστήσει και να παραδώσει το δάσος
στην κατάσταση που ήταν; Άρα, τι µου λέτε τώρα; Και η γυναίκα
το επιβεβαίωσε, όλα γίνονται για τις ανεµογεννήτριες. Και η από-
φαση του Σ.τ.Ε. του 2012 της κ. Σακελλαροπούλου, η οποία φυ-
σικά ξεπλήρωσε το γραµµάτιό της µε την Προεδρία της Δηµο-
κρατίας. 

Όλοι τα ξέρουν αυτά. Είναι γνωστά αυτά, όλοι τα ξέρουν. Τι
αναρωτιέστε, πραγµατικά, δεν το καταλαβαίνω. Αυτά, λοιπόν, για
τις ανεµογεννήτριες και για τις φωτιές, και είναι στη διάθεσή σας
όλα.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αµέσως. Και είχε µειοψηφήσει κιό-
λας η συγκεκριµένη κυρία, όταν το 2012 επέτρεψε η κ. Σακελλα-
ροπούλου να µπαίνουν ανεµογεννήτριες στα καµένα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Χήτα.

Καλούµε στο Βήµα τον κ. Πέτσα Στυλιανό από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Θα ακολουθήσει ο κ. Καββαδάς, ο κ. Ακτύπης, ο κ. Τσιά-
ρας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, και µετά η κ. Καραγεωργο-
πούλου, επίσης Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος.

Κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ (ΣΤΕΛΙΟΣ) ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Χήτα, ο Πρωθυπουργός στην ανάρτησή του εχθές στο

µόνο ρεκόρ που αναφέρθηκε ήταν στον έλεγχο του αιγιαλού και
στους πάνω από τις δύο χιλιάδες διακόσιους ελέγχους που έγι-
ναν για αυθαίρετη κατάληψη δηµόσιου χώρου. Τα υπόλοιπα είναι
δικά σας συµπεράσµατα για ρεκόρ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη συνεχίζει αταλάντευτα στον δρόµο των ουσιωδών, πρα-
γµατικών µεταρρυθµίσεων που απαιτούν οι καιροί. Συνεχίζει έτσι
να οικοδοµεί σε γερά θεµέλια τη σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ πο-
λιτικής και πολιτών. 

Με το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών που συζη-
τούµε αυτές τις ηµέρες στη Βουλή των Ελλήνων, δεν ενσωµατώ-
νουµε µόνο µια ευρωπαϊκή οδηγία, αλλά αξιοποιούµε κάθε δυ-
νατότητα που µας παρέχουν οι νέες τεχνολογίες, καθώς και κάθε
δυνατότητα συνεργασίας στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
προκειµένου να αντιµετωπίσουµε ακόµη πιο αποτελεσµατικά τη
φοροδιαφυγή.

Όπως ανέφερε ο Πρωθυπουργός στη συζήτηση για τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, για να πετύχουµε τη µό-
νιµη ενίσχυση των δηµοσίων οικονοµικών που είναι και αναγκαία
συνθήκη για ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος, απαιτείται να κερδί-
σουµε επιτέλους τον πόλεµο κατά της φοροδιαφυγής. Η φορο-
διαφυγή, όµως, είναι βαθιά ριζωµένη στην Ελλάδα, απότοκος της
εκτεταµένης παραοικονοµίας και µιας κουλτούρας δυσπιστίας
και χαµηλής φορολογικής συνείδησης διαχρονικά. 

Το µέγεθος της παραοικονοµίας της Ελλάδας κινείται σε
υψηλά επίπεδα και µάλιστα, υψηλότερα από πολλές άλλες ανε-
πτυγµένες χώρες. Επειδή η εκτίµηση της παραοικονοµίας και της
φοροδιαφυγής είναι πολύ δύσκολη, θα ακολουθήσω ως πηγή τις
εκτιµήσεις του γκουρού του θέµατος, του Αυστριακού Φρίντριχ
Σνάιντερ, ο οποίος από το 2003 διεξάγει την έρευνά του για πολ-
λές ανεπτυγµένες χώρες του ΟΟΣΑ και της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία, λοιπόν, η παραοικονοµία
στην Ελλάδα ανήλθε στο 20,93% του ΑΕΠ το 2022 έναντι 17,29%
του ΑΕΠ που κατέγραψε ο µέσος όρος είκοσι οκτώ κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πράγµατι, είναι υψηλή η παρα-
οικονοµία, αλλά πρέπει να αναγνωριστεί ότι βρίσκεται σε στα-
θερή πτωτική τροχιά από το 2003, όταν είχε καταγραφεί στο
28,2% του ΑΕΠ. 

Αναµενόµενα η φοροδιαφυγή στην Ελλάδα είναι και αυτή
υψηλή, γεγονός που οδηγεί σε απώλεια σηµαντικότατων φορο-
λογικών εσόδων. Σύµφωνα µε µελέτη της ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ, το 2016 το
µέγεθος της φοροδιαφυγής στην Ελλάδα µπορεί να προσδιορι-
στεί σε ένα ποσοστό από 6% έως 9% του ΑΕΠ, δηλαδή, ανάµεσα
σε 11 και 16 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο µε βάση το τότε
ΑΕΠ του 2016. 

Με βάση, λοιπόν, το εκτιµώµενο ΑΕΠ ύψους περίπου 224 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για το 2023, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε να αντιµετωπίσουµε σήµερα τον Λεβιάθαν της παραοικο-
νοµίας ύψους περίπου 45 δισεκατοµµυρίων ευρώ και τη Λερναία
Ύδρα της φοροδιαφυγής ύψους 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ πε-
ρίπου. Το θέµα είναι, λοιπόν, τι κάνουµε γι’ αυτό και ποιες είναι
οι κύριες πολιτικές παρεµβάσεις που µπορούν να µειώσουν το
φαινόµενο και να σκοτώσουν το θηρίο. 

Στη µελέτη της ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ που προαναφέρθηκε συµπυκνώνο-
νται οκτώ από αυτές για τη µείωση της φοροδιαφυγής. Συγκε-
κριµένα: µείωση των συντελεστών φορολογίας, εκτεταµένη
χρήση πλαστικού χρήµατος, έλεγχοι και απονοµή φορολογικής
δικαιοσύνης, οργάνωση και τεχνολογικός εκσυγχρονισµός των
φορολογικών αρχών, κατάρτιση και εκπαίδευση των υπαλλήλων
διοίκησης, καταπολέµηση των φαινοµένων διαφθοράς, σταθερό
και απλοποιηµένο φορολογικό σύστηµα και δηµιουργία φορολο-
γικής συνείδησης. 

Και πράγµατι, τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει βήµατα προς
αυτές τις κατευθύνσεις. Για παράδειγµα, η πρώτη Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019 µέχρι το 2023: µείωσε πε-
ρίπου πενήντα φόρους αποκλιµακώνοντας φορολογικούς συντε-
λεστές ιδίως στην άµεση φορολογία και στην ακίνητη περιουσία.
Οι ηλεκτρονικές συναλλαγές και λόγω της πανδηµίας του COVID-
19 εκτοξεύτηκαν. Οι αγροτικοί και επιτόπιοι έλεγχοι αυξήθηκαν,
ενώ ενισχύθηκε και η θεσµική ανεξαρτησία του προσωπικού της
ΑΑΔΕ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα έχουµε ακόµη να κά-
νουµε πολλά, µεταξύ των οποίων είναι και η ενσωµάτωση της κοι-
νοτικής οδηγίας που γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο αναφορικά
µε τις ψηφιακές πλατφόρµες. Η ενσωµάτωση αυτή βοηθάει να
έρθει στην επιφάνεια φορολογητέα ύλη και εποµένως, να αυξη-
θούν τα φορολογικά έσοδα και να µειωθεί η φοροδιαφυγή. 

Εγώ όµως θα επικεντρωθώ στο βασικό ερώτηµα χωρίς τη
σωστή απάντηση του οποίου δεν νοµίζω ότι µπορούµε να πετύ-
χουµε τα γρήγορα και θεαµατικά αποτελέσµατα που όλοι θέ-
λουµε: Είναι οι υψηλοί φορολογικοί συντελεστές που τροφο-
δοτούν τη φοροδιαφυγή ή αντίθετα, είναι η φοροδιαφυγή που
επιβάλλει τη διατήρηση υψηλών φορολογικών συντελεστών; 

Θεωρώ ότι παρά τη µείωση που έγινε τα τελευταία τέσσερα
χρόνια σε µια σειρά από φόρους, υπάρχει ακόµη σηµαντικό πε-
ριθώριο µείωσης των φορολογικών συντελεστών και αυτός είναι
ο δρόµος που πρέπει να ακολουθήσουµε για να αυξήσουµε τη
φορολογική συµµόρφωση, δηλαδή, τα έσοδα που εισπράττουµε
πραγµατικά ως ποσοστό των φόρων που βεβαιώνονται. 

Η πεποίθησή µου αυτή εδράζεται στους εξής λόγους: 
Πρώτον, όπως προκύπτει από τη 10η έκθεση της Ευρωπαϊκής

Επιτροπής για τον λεγόµενο «κενό ΦΠΑ», που είναι η διαφορά
µεταξύ των προσδοκώµενων και των πραγµατικών εσόδων από
τον φόρο προστιθέµενης αξίας, η Ελλάδα το 2020 πέτυχε µία από
τις µεγαλύτερες µειώσεις του κενού αυτού στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στο 19,7% του σχετικού δείκτη, έναντι του 23,4% του
2019, περιορίζοντας σηµαντικά τις απώλειες εσόδων. Η µείωση
αυτή προήλθε κυρίως, από την ουσιαστική αύξηση της συµµόρ-
φωσης εξαιτίας και της µείωσης φορολογικών συντελεστών από
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από τον Ιούλιο του 2019. 

Δεύτερον, το ποσοστό εισπραξιµότητας από άµεσους φόρους
σε φυσικά και νοµικά πρόσωπα, καθώς και στον ΕΝΦΙΑ, σύµφωνα
µε τα στοιχεία της ΑΑΔΕ και του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, έχει αυξηθεί τα τελευταία χρόνια χάρη και στη µείωση των
φορολογικών συντελεστών. 

Τρίτον, οι φορολογικές δηλώσεις των φυσικών προσώπων είναι
µια εικονική πραγµατικότητα, καθώς υποδεικνύουν ότι όχι µόνο
δεν υπάρχουν πλούσιοι στην Ελλάδα, αλλά ούτε καν µεσαία τάξη.
Σύµφωνα µε τις φορολογικές δηλώσεις του 2022 για τα εισοδή-
µατα του 2021 το 40% των φορολογουµένων δηλώνει κάτω από
5.000 ευρώ ετήσιο εισόδηµα, ενώ τρεις στους τέσσερις φορολο-
γούµενους δηλώνουν ετήσιο εισόδηµα µέχρι 15.000 ευρώ. Αντί-
θετα, πάνω από 50.000 ευρώ ετήσιο εισόδηµα δηλώνει µόλις το
2% των φορολογουµένων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

2276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα χρειαστώ την ανοχή σας για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό και είναι εντελώς άτοπο και λανθασµένο να ακούµε

προτάσεις, όπως αυτή του ΚΚΕ νωρίτερα για αφορολόγητο στα
20.000 ευρώ, όταν το 83% των φορολογουµένων φυσικών προ-
σώπων δηλώνει κάτω από 20.000 ευρώ εισόδηµα. 

Επιπλέον, από τα 84 δισεκατοµµύρια ευρώ εισοδηµάτων που
δήλωσαν για το φορολογικό έτος 2021 τα φυσικά πρόσωπα, τα
66 δισεκατοµµύρια ευρώ προήλθαν από µισθούς και συντάξεις
και µόλις τα 4,3 δισεκατοµµύρια ευρώ -το 5%, δηλαδή- από επι-
χειρηµατική δραστηριότητα, ενώ τέσσερα στα πέντε νοικοκυριά
που έχουν επιχειρηµατική δραστηριότητα δηλώνουν εισοδήµατα
µικρότερα από 10.000 ευρώ. 

Είναι προφανές, ότι η απόκρυψη των εισοδηµάτων είναι συστη-
µατική, καθώς το κίνητρο της απόκρυψης, που είναι τα χρήµατα
που µένουν στην τσέπη του ιδιώτη αντί του κρατικού προϋπολο-
γισµού, είναι υψηλό και ίσο µε τον πραγµατικό φορολογικό συ-
ντελεστή που θα επιβαρύνει ένα επιπλέον ευρώ που θα δηλωθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως, πρέπει να συνεχίσουµε αταλάντευτα στον δρόµο
της µείωσης των φόρων και των ασφαλιστικών εισφορών, πάντα
µε µέτρο και πάντα λελογισµένα, ώστε να µην τίθεται σε κίνδυνο
η επίτευξη των δηµοσιονοµικών στόχων που εµπεδώνει την εµπι-
στοσύνη στην ελληνική οικονοµία και τις προοπτικές της. Πρέπει
ακόµη να συνεχίσουµε σε αυτόν τον δρόµο, λαµβάνοντας υπ’
όψιν, ότι η µείωση των φορολογικών συντελεστών αυξάνει τη φο-
ρολογική συµµόρφωση.

Εποµένως, τυχόν απώλεια εσόδων, που υπολογίζεται στατι-
στικά από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµικών, είναι πρα-
γµατικά στο τέλος του έτους πολύ µικρότερη ή και ανύπαρκτη,
αν υπολογιστεί πού βρίσκεται η χώρα µας στην καµπύλη Laffer,
για να χρησιµοποιήσω, κύριε Πρόεδρε, για λόγους σεβασµού
στον χρόνο, ένα τεχνικό επιχείρηµα.

Επιπλέον, η µείωση των φορολογικών συντελεστών είναι βα-
σικό στοιχείο κοινωνικής δικαιοσύνης, καθώς µειώνει το φορολο-
γικό βάρος από τις πλάτες εκείνων που δεν µπορούν αντικει-
µενικά να φοροδιαφύγουν: των µισθωτών και των συνταξιούχων.
Είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η Κυβέρνηση διαθέτει την πολιτική νο-
µιµοποίηση, τη βούληση και την τεχνογνωσία, για να βάλει τέλος
σε αυτή τη διαχρονική αδικία, στο να επωµίζονται τη µερίδα του
λέοντος των φορολογικών βαρών όσοι δεν µπορούν να κρύψουν
τα εισοδήµατά τους. Αυτή η στρέβλωση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πρέπει να τελειώσει. Είναι χρέος µας, κοιτώντας στα
µάτια κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα, να διασφαλίσουµε το αυ-
τονόητο, να πληρώνει καθένας τους φόρους που αναλογούν στο
πραγµατικό του εισόδηµα και να µην επιβαρύνει τους συνανθρώ-
πους του µε βάρη που είναι δίκαιο να φέρει ο ίδιος. Τότε µόνο
µπορούµε να µιλάµε για κοινωνική δικαιοσύνη που συνεπάγεται
κοινωνική συνοχή σε ένα πλαίσιο βιώσιµης ανάπτυξης που κινεί-
ται µεθοδικά από το 2019 η εθνική µας οικονοµία. Και όσο εµείς
οι εκπρόσωποί του εδώ στο Κοινοβούλιο τα αντιλαµβανόµαστε
αυτά και οµονοούµε για να αντιµετωπίσουµε διαχρονικές παθο-
γένειες, χωρίς να κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, τόσο
θα βοηθούµε να χτίζεται ακόµη πιο στέρεα η σχέση εµπιστοσύ-
νης των πολιτών προς τους θεσµούς της Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Κλείνω λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι η φοροδιαφυγή είναι µια
πολύ µεγάλη πληγή. Ας την κλείσουµε!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Αθανάσιος Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

Θα ακολουθήσει ο κ. Ακτύπης, όπως ήδη έχει εκφωνηθεί, ο κ.
Τσιάρας και η κ. Καραγεωργοπούλου.

Έχετε τον λόγο, κύριε Καββαδά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την πρώτη Ολο-
µέλεια της Βουλής, έπειτα από τη θερινή διακοπή των εργασιών,
θέλω να ευχηθώ σε όλους τους συναδέλφους καλό φθινόπωρο
και καλή επάνοδο στο κοινοβουλευτικό έργο.

Στο δεύτερο αυτό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, µετά τις εκλογές του Ιουλίου, η Κυβέρ-

νηση συνεχίζει να προχωρά σε θεσµικές παρεµβάσεις και µεταρ-
ρυθµίσεις, συνεπής στις δεσµεύσεις της, αλλά και στην εντολή
που πήρε από τους πολίτες. 

Το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση
συνιστά µια µεγάλη µεταρρυθµιστική προσπάθεια στην κατεύ-
θυνση της αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής που όσο συνεχίζε-
ται ζηµιώνει όχι µόνο τα δηµόσια οικονοµικά, αλλά κυρίως τους
νοµοταγείς πολίτες, της φοροδιαφυγής που δηµιουργεί έναν
αθέµιτο ανταγωνισµό εις βάρος των συνεπών επαγγελµατιών και
των επιχειρήσεων, αλλά συχνά και των πελατών και που βεβαίως,
στερεί σηµαντικά έσοδα από το κράτος, το οποίο έτσι αδυνατεί
να υλοποιήσει την κοινωνική του πολιτική. Ουσιαστικά, το νοµο-
σχέδιο συνιστά ενσωµάτωση στην εθνική νοµοθεσία της οδηγίας
2021/514, σχετικά µε τη διοικητική συνεργασία στον τοµέα της
φορολογίας και ιδιαίτερα σε ό,τι έχει σχέση µε τις ψηφιακές
πλατφόρµες.

Για πρώτη, ίσως, φορά επιβάλλονται υποχρεώσεις στους δια-
χειριστές πλατφορµών, της οικονοµίας του διαµοιρασµού, στις
οποίες συµπεριλαµβάνονται και τα airbnb. Αναφέροµαι στις πλατ-
φόρµες που δραστηριοποιούνται στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Οι ψηφιακές πλατφόρµες έχουν πλέον την υποχρέωση
να συλλέγουν και να κοινοποιούν στις φορολογικές αρχές δεδο-
µένα σχετικά µε τους πωλητές που αξιοποιούν τις πλατφόρµες
για µισθώσεις ακίνητης περιουσίας και µέσων µεταφοράς, για την
παροχή προσωπικών υπηρεσιών και για την πώληση αγαθών.

Σε ό,τι αφορά τη χώρα µας, σύµφωνα µε τα όσα περιλαµβάνο-
νται στην οδηγία, οι ψηφιακές πλατφόρµες είναι πλέον υποχρε-
ωµένες να διαβιβάζουν στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
τα δεδοµένα των συναλλαγών που πραγµατοποιούν οι χρήστες
τους. Παράλληλα, προβλέπονται διασταυρώσεις στοιχείων,
καθώς και κοινοί και ταυτόχρονοι έλεγχοι µε τις φορολογικές
αρχές των άλλων κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Είναι σαφές ότι αξιοποιούνται όλες οι δυνατότητες που προ-
σφέρει η τεχνολογία, για να ενισχυθεί η αποτελεσµατικότητα των
ελεγκτικών µηχανισµών στη µάχη ενάντια στη φοροδιαφυγή. Ο
στόχος, όπως είπε σήµερα κι ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, είναι ο εντοπισµός αδήλωτων εισοδηµάτων και
ο περιορισµός της φοροδιαφυγής από τις συναλλαγές που διε-
ξάγονται µέσα από τις ψηφιακές πλατφόρµες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Τα πεδία που τίθενται σε έλεγχο µέσα από τη λειτουργία των
ψηφιακών πλατφορµών επικεντρώνονται σε δραστηριότητες
όπως µισθώσεις ακινήτων κάθε µορφής, πώληση αγαθών, µί-
σθωση οποιουδήποτε µέσου µεταφοράς, παροχή προσωπικής
υπηρεσίας. Μέχρι σήµερα ο έλεγχος των συναλλαγών µέσα από
τις ψηφιακές πλατφόρµες δεν ήταν εύκολη υπόθεση. Υπήρχαν
δυσκολίες. Δεν υπήρχε ένα σαφές και δεσµευτικό πλαίσιο για την
υποχρέωση παροχής στοιχείων και ως εκ τούτου, υπήρχε ένα ζή-
τηµα αποτελεσµατικού ελέγχου.

Με την ενσωµάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας στην εθνική
νοµοθεσία και τις ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέ-
διο τα δεδοµένα µεταβάλλονται. Με την ανταλλαγή στοιχείων και
δεδοµένων για τις συναλλαγές που πραγµατοποιούνται στις ψη-
φιακές πλατφόρµες θα µπορεί να γίνει διασταύρωση αυτών των
στοιχείων µε τις δηλώσεις που υποβάλλουν οι φορολογούµενοι
ως προς το εισόδηµα από τις πλατφόρµες. Και αυτό πλέον µπο-
ρεί να γίνεται και σε διακρατικό επίπεδο, κάτι που είναι απαραί-
τητο µε δεδοµένο ότι και οι πλατφόρµες λειτουργούν ταυτό-
χρονα και συνεργάζονται µε επιχειρήσεις από πολλές χώρες. 

Για τον σκοπό αυτόν, λοιπόν, δίνεται η δυνατότητα στους ελε-
γκτές της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων να πραγµατο-
ποιούν ελέγχους και στο εξωτερικό. Επιπλέον, για πρώτη φορά
προβλέπονται σαφείς και αυστηρές κυρώσεις, ειδικές κυρώσεις,
πέραν των γενικών που προβλέπονται για φορολογικές παραβά-
σεις από το ισχύον πλαίσιο. 

Συγκεκριµένα, προβλέπονται αυστηρές ποινές και πρόστιµα
για τις ηλεκτρονικές πλατφόρµες που είτε δεν δίνουν στοιχεία
είτε δίνουν ελλιπή και παραπλανητικά στοιχεία. Τα πρόστιµα µπο-
ρούν να φτάσουν έως και τις 500.000 ευρώ και να αυξάνονται κλι-
µακωτά εφόσον υπάρχει υποτροπή. Στις πλατφόρµες που δεν
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συνεργάζονται θα επιβάλεται διακοπή της πρόσβασης στους
ιστότοπους των ψηφιακών πλατφορµών. Στις κυρώσεις συµπερι-
λαµβάνονται, επίσης, και το κλείσιµο του λογαριασµού, αλλά και
η παρακράτηση των πληρωµών για τους πωλητές που δεν παρέ-
χουν τα απαιτούµενα στοιχεία στις πλατφόρµες. 

Μια ακόµα πολύ σηµαντική πρόβλεψη του νοµοσχεδίου είναι
η ψηφιακή διασύνδεση των ταµειακών µηχανισµών µε τα POS η
οποία θα συµβάλει όχι µόνο στην περαιτέρω ανάπτυξη των ηλε-
κτρονικών συναλλαγών, αλλά και στην αύξηση των δηµοσίων
εσόδων. Κυρίως, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διασύν-
δεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές θα συµβάλει στον πε-
ριορισµό της φοροδιαφυγής. Γι’ αυτό και είναι σηµαντικές οι
ρυθµίσεις που εισάγονται, προκειµένου να δηµιουργηθεί ένα
ρυθµιστικό πλαίσιο. Αναφέροµαι στην υποχρέωση των παρόχων
υπηρεσιών πληρωµών, µέσω κάρτας, να συµµορφώνονται προς
τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεσης των POS µε την Ανε-
ξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων. Παράλληλα, οι επιχειρήσεις θα
πρέπει να χρησιµοποιούν POS τα οποία πληρούν συγκεκριµένες
προϋποθέσεις. Για τον σκοπό αυτόν θα δοθούν στις επιχειρήσεις
που κατασκευάζουν τέτοια µηχανήµατα συγκεκριµένες προδια-
γραφές, ώστε να συµµορφώνονται µε τις απαιτήσεις του κρά-
τους. Έτσι γίνεται το πρώτο και αποφασιστικό βήµα, για να
προχωρήσει η διασύνδεση των POS µε την ΑΑΔΕ, που θα δια-
σφαλίσει τη δίκαιη και ίση φορολογική µεταχείριση όλων των επι-
χειρήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φοροδιαφυγή και η φοροαπο-
φυγή έχουν κόστος και για το κράτος και για την ιδιωτική οικο-
νοµία και φυσικά για την κοινωνία. Η αντιµετώπισή της πρέπει να
γίνει µε ουσιαστικά, εφαρµόσιµα και αποτελεσµατικά µέτρα και
αυτό ήταν και παραµένει σταθερά προτεραιότητα για την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κύριε Πρόεδρε, τα προηγούµενα χρόνια υπήρξαν νοµοθετικές
πρωτοβουλίες που έχουν αποδώσει καρπούς. Σε αυτές προστί-
θεται σήµερα ένα ακόµη πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, που θέτει
τις βάσεις για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και µάλιστα
µε διεθνή συνεργασία και προδιαγραφές. Θέλω να πιστεύω ότι
όλες οι πολιτικές δυνάµεις θα στηρίξουν αυτό το νοµοσχέδιο,
χωρίς αστερίσκους και µικροκοµµατικούς υπολογισµούς. Σε κάθε
περίπτωση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει µε
αµείωτη ένταση το µεταρρυθµιστικό και εκσυγχρονιστικό της
έργο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Διονύσιος Ακτύπης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη

στιγµή της ανάληψης της διακυβέρνησης του τόπου, τόσο ο
Πρωθυπουργός όσο και συνολικά η Κυβέρνηση και η παράταξή
µας έθεσε πολύ υψηλά το ζήτηµα της καταπολέµησης της φορο-
διαφυγής, της µείωσης των φόρων και την ενίσχυση της οικονο-
µίας. Ήδη από την πρώτη περίοδο της διακυβέρνησης του Κυριά-
κου Μητσοτάκη δεκάδες φόροι µειώθηκαν, ενώ, όποτε χρει-
άστηκε, η µεσαία τάξη και οι χαµηλόµισθοι στηρίχτηκαν και ενι-
σχύθηκαν. Παρά τις αντιξοότητες, παρά το γεγονός ότι βιώσαµε
µια πρωτοφανή υγειονοµική κρίση και τις συνέπειες ενός πολέ-
µου, σταθήκαµε δίπλα σε όσους έχουν ανάγκη, χωρίς µεγάλα
λόγια και βαρύγδουπες υποσχέσεις, µε σχέδιο, ρεαλισµό και ει-
λικρίνεια. Αυτό ήταν µάλιστα και εκείνο για το οποίο µας επιβρά-
βευσε προ ολίγων µηνών ο ελληνικός λαός, απορρίπτοντας την
τοξικότητα και την αλαζονεία.

Μπαίνοντας πλέον στη δεύτερη θητεία, θα συνεχίσουµε να ερ-
γαζόµαστε σκληρά, µε σχέδιο, όραµα και επιµονή, για να βελτιώ-
σουµε όλες τις κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες και να εµπεδώ-
σουµε ένα κλίµα ασφάλειας και σιγουριάς στον ελληνικό λαό. Την
ώρα που άλλοι αναλώνονται σε εσωτερικές περιδινήσεις, µικρο-
πολιτικά παιχνίδια ή και στην υποστήριξη αβάσιµων θεωριών και
σεναρίων, για εµάς και την Κυβέρνηση παραµένει βασικός στό-
χος η βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών, η συνέχιση
των µεταρρυθµίσεων και η γεωστρατηγική αναβάθµιση της πα-
τρίδας µας. 

Κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου που ενσωµατώ-
νουµε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κυβέρνηση στο-
χεύει στον εντοπισµό των αδήλωτων εισοδηµάτων και στον πε-
ριορισµό της φοροδιαφυγής από τις συναλλαγές που διεξάγο-
νται µέσω των ψηφιακών πλατφορµών. Όπως ήδη ανέλυσαν κατά
τη διάρκεια των επιτροπών τόσο ο εισηγητής µας όσο και ο κύ-
ριος Υπουργός, µε την ευρωπαϊκή οδηγία βελτιώνεται η διαδικα-
σία ανταλλαγής πληροφοριών και η αποτελεσµατικότητα της
συνεργασίας µεταξύ των φορολογικών αρχών των κρατών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα της φορολογίας εισοδήµα-
τος, του ΦΠΑ και των λοιπών έµµεσων φόρων.

Με την ενσωµάτωση της οδηγίας επιτυγχάνεται η επέκταση
της ετήσιας αυτόµατης ανταλλαγής πληροφοριών µεταξύ των
κρατών-µελών µε πληροφορίες για εισόδηµα που αποκτάται από
πωλητές µέσω χρήσης τέτοιου είδους πλατφόρµας. Στόχος είναι
ο εντοπισµός των αδήλωτων εισοδηµάτων και η αντιµετώπιση της
φοροδιαφυγής από τις συναλλαγές που διεξάγονται µέσω αυτών
των ψηφιακών πλατφορµών, καθώς και τα δεδοµένα που θα συλ-
λέγονται από τις πλατφόρµες και θα χρησιµοποιούνται για την
εκτίµηση και επιβολή κάθε είδους φόρων, δασµών και εισφορών
κοινωνικής ασφάλισης. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι κατά την προ-
ηγούµενη θητεία µας έγιναν σηµαντικές προσπάθειες ελέγχου
αυτών των πλατφορµών, κάτι που οδήγησε πλέον στο να δίνουν
στοιχεία, ενώ φυσικά οι ίδιες προσπαθούν διαρκώς να το αποφύ-
γουν. Απόρροια των κινήσεών µας ήταν το κράτος να βάλει στα
ταµεία του σχεδόν µισό δισεκατοµµύριο από αυτές τις δραστη-
ριότητες.

Πάµε τώρα να δούµε πιο αναλυτικά. Το πεδίο εφαρµογής των
ρυθµίσεων αφορά πρόσωπα που διεξάγουν µέσω αυτών των ψη-
φιακών πλατφορµών δραστηριότητες µίσθωσης ακίνητης περι-
ουσίας, συµπεριλαµβανοµένων των ακινήτων κατοικίας και
εµπορικών κατοικιών, καθώς και κάθε άλλης ακίνητης περιου-
σίας, προσωπικές υπηρεσίες, πωλήσεις αγαθών ή µίσθωση οποι-
ουδήποτε µέσου µεταφοράς. Πολύ απλά, τέτοιες πλατφόρµες οι
οποίες είναι εγκατεστηµένες σε άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, θα παρέχουν στοιχεία για πωλήσεις που διεξάγο-
νται στην Ελλάδα και αντίστροφα εµείς για πωλήσεις που διε-
ξάγονται σε άλλες χώρες από πλατφόρµες που είναι εγκατεστη-
µένες στη χώρα µας. Με λίγα λόγια, η οδηγία αυξάνει και τις ελε-
γκτικές δυνατότητες. Δίνεται έτσι η δυνατότητα στις αρµόδιες
υπηρεσίες να διεξάγουν τακτικούς και ενδελεχείς ελέγχους µε
τη συµµετοχή περισσοτέρων του ενός κρατών-µελών. 

Επιπρόσθετα, θέλω να σταθώ και σε ένα άλλο σηµείο του νο-
µοσχεδίου και στο γεγονός ότι προωθούνται και υιοθετούνται ση-
µαντικές τεχνικές ρυθµίσεις, οι οποίες αποτελούν προϋπόθεση
για τη διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές, συνεισφέ-
ροντας σηµαντικά στην ευρύτερη προσπάθεια για την καταπολέ-
µηση της φοροδιαφυγής. Εν όψει και της διασύνδεσης των POS
µε τις ταµειακές µηχανές θεσπίζεται η υποχρέωση των παρόχων
υπηρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας να συµµορφώνονται προς
τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεση των POS µε την
ΑΑΔΕ. Προβλέπεται η υποβολή δήλωσης συµµόρφωσης από την
πλευρά των παρόχων, η οποία θα δηµοσιοποιείται στον ιστότοπο
της ΑΑΔΕ. Η µη υποβολή της δήλωσης θα οδηγεί στην παύση νό-
µιµης λειτουργίας των POS καθώς και σε πρόστιµα έως διακο-
σίων χιλιάδων ευρώ για τους παρόχους και έως 10.000 ευρώ για
τις επιχειρήσεις που εξακολουθούν να χρησιµοποιούν τα ακατάλ-
ληλα τερµατικά. Η υιοθέτηση των τεχνικών αυτών ρυθµίσεων
είναι απαραίτητη προϋπόθεση για τη διασύνδεση µε τις ταµει-
ακές µηχανές και την επίτευξη των χρονοδιαγραµµάτων που
έχουµε ανακοινώσει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου θα συµ-
βάλει καθοριστικά στην αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής, καθώς
βελτιώνει τη συνεργασία µεταξύ των κρατών-µελών για φορολο-
γικά θέµατα και τον ΦΠΑ. Όπως πολύ σωστά αναφέρθηκε και
στην επιτροπή, µέρος της δυνατότητας να αυξηθούν τα εισοδή-
µατα των πολιτών είναι φυσικά και η αντιµετώπιση της φοροδια-
φυγής, πολύ απλά γιατί έτσι θα οδηγηθούµε σε µια εξυγίανση
της οικονοµικής δραστηριότητας και το ΑΕΠ θα αυξηθεί πολύ πιο
ουσιαστικά, πολύ πιο γρήγορα, µε µεγαλύτερους ρυθµούς και
συνεπώς αυτό θα µας οδηγήσει στην αύξηση των εισοδηµάτων. 
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Σας καλώ, λοιπόν, όλους να στηρίξετε και να υπερψηφίσετε το
παρόν νοµοθέτηµα, το οποίο θα συµβάλει καθοριστικά στην πά-
ταξη της φοροδιαφυγής, στην ενίσχυση των κρατικών εσόδων
και φυσικά θα έχει ως αποτέλεσµα την αύξηση των εισοδηµάτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Τσιάρας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σας το
κρύβω ότι, ξεκινώντας η συζήτηση στο ελληνικό Κοινοβούλιο σε
σχέση µε το νοµοσχέδιο το οποίο πρόκειται να ψηφιστεί µε την
ολοκλήρωση της συνεδρίασης, η αίσθησή µου ήταν πως τα πο-
λιτικά κόµµατα και οι εκπρόσωποί τους κυρίως θα κινούνταν στη
σφαίρα της κριτικής των συγκεκριµένων άρθρων και της ουσίας
του νοµοσχεδίου. Αντί όµως, τουλάχιστον από τη συντριπτική
πλειοψηφία όσων βρέθηκαν στο Βήµα από την Αντιπολίτευση, να
ακούσουµε κριτική ή απόψεις που αφορούν στο νοµοσχέδιο
πέραν µιας, αν θέλετε, συγκεκριµένης κατεύθυνσης που αφορά
στο ΤΑΙΠΕΔ, ακούσαµε µια κριτική η οποία είναι γενική και η
οποία έρχεται ως συνέχεια της προ ηµερησίας συζήτησης που
έγινε την προηγούµενη Πέµπτη και φυσικά αφορούσε τις πυρκα-
γιές. Και πραγµατικά, είναι απορίας άξιο αν κανείς πιστεύει ότι
αυτή η συζήτηση δεν εξαντλήθηκε κατά τη συγκεκριµένη συνε-
δρίαση του ελληνικού Κοινοβουλίου µε την παρουσία όλων των
Πολιτικών Αρχηγών και µε την κατάθεση των απόψεων και βε-
βαίως µε την κριτική που µπορούν να ασκήσουν σε εµάς οι Έλ-
ληνες πολίτες που παρακολουθούν τη συγκεκριµένη διαδικασία.

Και το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί απευθυ-
νόµενοι από το Βήµα αρκετοί εκ των συναδέλφων αναρωτήθηκαν
και µάλιστα µίλησαν περιπαικτικά σε σχέση µε την άποψη που
εξέφρασε ο Πρωθυπουργός κατά τη διάρκεια του Υπουργικού
Συµβουλίου λέγοντας ότι «αν κάποιοι δεν θέλουν, εµείς θα συνε-
χίσουµε µόνοι µας σε αυτόν τον δρόµο της ευθύνης». 

Για να τα βάλουµε, λοιπόν, τα πράγµατα σε µια σειρά. Ανακα-
λύπτει κανείς σήµερα ότι υπάρχει η κλιµατική κρίση, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Κατανοεί κανείς σήµερα ότι οι χώρες οι ο-
ποίες είναι το παράδειγµα του κόσµου, όπως ο Καναδάς, οι Ηνω-
µένες Πολιτείες, η Αυστραλία, σε ό,τι αφορά φυσικά την οργά-
νωση και την αντιµετώπιση των κρίσεων, βρίσκονται σε απόλυτη
αδυναµία να αντιµετωπίσουν πυρκαγιές οι οποίες διαρκούν ηµέ-
ρες, εβδοµάδες, µήνες; Αλήθεια, τι πιστεύετε ότι θα µπορούσε
να συµβεί;

Και για να είµαστε ακόµη πιο σαφείς -και απευθύνοµαι κυρίως
στην πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- πότε αλήθεια είναι
η µέρα που συντονίζονται όλες οι υπηρεσίες της ελληνικής πολι-
τείας κάτω από µια συγκεκριµένη αρχή; Όταν πριν από δύο χρό-
νια ο σηµερινός Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
αποφάσισε να συστήσει το Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής και
Πολιτικής Προστασίας. Και είναι από τότε ακριβώς που οριοθε-
τείται η στιγµή που η ελληνική πολιτεία αρχίζει να βλέπει µε τη
σοβαρότητα και την ευθύνη που πρέπει ένα φαινόµενο το οποίο
ταλαιπωρεί πλέον και τη χώρα µας, ταλαιπωρεί το σύνολο των
µεσογειακών χωρών και πραγµατικά πολλές χώρες του κόσµου,
και το οποίο είναι µοιραίο ότι θα το συναντήσουµε τα επόµενα
χρόνια. 

Αντί, λοιπόν, να προσέλθει κανείς σε αυτήν τη συζήτηση µε συ-
γκεκριµένες απόψεις και µε συγκεκριµένες θέσεις, συνήθως το
µόνο το οποίο ακούει κανείς είναι µια άνευ ουσίας κριτική, η
οποία προφανώς δεν στέκεται και δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
µε βάση τις συγκεκριµένες δυνατότητες, τις επιχειρησιακές, τις
πραγµατικές, τις υπηρεσιακές που µπορεί να διαθέτει η χώρα
αυτήν τη στιγµή.

Είµαστε, λοιπόν, µόνοι µας, ναι, είµαστε µόνοι µας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Είµαστε µόνοι µας απέναντι στην υπεραπλού-
στευση των πάντων. Είµαστε µόνοι µας απέναντι στον λαϊκισµό.
Είµαστε µόνοι µας απέναντι στην κριτική χωρίς προτάσεις. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Μπορεί να µη σας αρέσει, αλλά αυτή
είναι η πραγµατικότητα και, βεβαίως, αυτήν την πραγµατικότητα
έρχονται να επιβεβαιώσουν οι Έλληνες πολίτες.

Γιατί, ας µην ξεχνάµε, την κριτική, την οποία ακούσαµε και η
οποία είχε αναφορά σε πολλά χρόνια στο παρελθόν, προφανώς,
πρέπει να τη δει κανείς και µέσα από το πρίσµα ότι σε µια διπλή
εκλογική διαδικασία τον Μάιο και τον Ιούνιο οι Έλληνες πολίτες
κατέθεσαν τη δική τους άποψη. Είδαµε την ετυµηγορία της ελ-
ληνικής κοινωνίας, βεβαίως, µε τις εθνικές εκλογές. Άρα, πρέπει
κανείς να βλέπει περισσότερο τον εαυτό του στον καθρέφτη της
δικής του επίδρασης απέναντι στην κοινωνία και όχι να αναζητά,
ενδεχοµένως, θέµατα ή ζητήµατα τα οποία εν πολλοίς έχουν απα-
ντηθεί ακόµη και από τους ίδιους τους Έλληνες πολίτες στη
διπλή εκλογική διαδικασία του Μαΐου και του Ιουνίου.

Σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση, νοµίζω ότι είναι η πρώτη φορά
στη µεταπολιτευτική ιστορία της Ελλάδος που µια Κυβέρνηση
συναντάται -εννοώ το έργο της Κυβέρνησης συναντάται- µε τις
προεκλογικές δεσµεύσεις και τις προεκλογικές υποσχέσεις. Ήδη
µε το πρώτο νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε λίγο πριν την ολιγοήµερη
διακοπή του ελληνικού Κοινοβουλίου, το πρώτο νοµοσχέδιο που
κατέθεσε το Υπουργείο Οικονοµικών, καλύφθηκε το 50% των
προεκλογικών δεσµεύσεων της Κυβέρνησης.

Πείτε µου, αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πότε έγινε
ξανά αυτό στη νεότερη πολιτική ιστορία της Ελλάδος τη µεταπο-
λιτευτική, για να ακριβολογώ; Υπήρξε ποτέ µια Κυβέρνηση η
οποία να υλοποιεί µε τόσο µεγάλη ταχύτητα ένα µεγάλο µέρος,
αλλά βεβαίως και το σύνολο των προεκλογικών της δεσµεύσεων
κατά τη διάρκεια της δικής της κυβερνητικής θητείας;

Έχουµε διαφορετικές απόψεις. Είναι απολύτως κατανοητό
αυτό, είναι θεµιτό, είναι µέσα στο πλαίσιο της δηµοκρατίας.
Όµως, κάποια στιγµή πρέπει να βλέπουµε, να εκτιµούµε και, βε-
βαίως, να αξιολογούµε ανάλογα αυτό το οποίο λέµε στους Έλ-
ληνες πολίτες και αυτό το οποίο τελικά είµαστε σε θέση να
κάνουµε απέναντί τους. Και αυτό στο τέλος της ηµέρας κρίνουν
οι Έλληνες πολίτες, όταν οι ίδιοι καλούνται µέσω φυσικά των
εθνικών εκλογών να καταθέσουν τη δική τους ετυµηγορία.

Μάλιστα, στο χρονικό σηµείο που βρισκόµαστε, λίγες µέρες
πριν την οµιλία του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσα-
λονίκης, είναι βέβαιο ότι η ελληνική κοινωνία παρακολουθεί θα
έλεγα µε προσδοκία και αναµονή τις εξαγγελίες του Πρωθυπουρ-
γού. Και το ξέρουµε καλά ότι η ελληνική οικονοµία είναι σε µια
πολύ καλύτερη µοίρα από ότι ήταν στο παρελθόν. Υπάρχει µια
µεγάλη προσδοκία για την αναβάθµισή της, πολύ δε περισσότερο
τα βήµατα τα οποία έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια εγγυώνται
ότι πλέον η ελληνική οικονοµία κινείται σε ασφαλή ύδατα, ότι έχει
καταφέρει να διασφαλίσει όλες αυτές τις συνθήκες και τις προ-
ϋποθέσεις που δεν θα τη βάλουν ξανά σε κίνδυνο σε επόµενο
χρονικό διάστηµα, ανεξάρτητα από τους κλυδωνισµούς που µπο-
ρεί να υπάρξουν στην παγκόσµια οικονοµία, αλλά και που βε-
βαίως δίνουν ένα σοβαρό, σταθερό και ελπιδοφόρο µήνυµα
στους πολίτες ότι αυτή η Κυβέρνηση τολµά, προχωράει, βλέπει
το µέλλον, βλέπει µπροστά, µε σταθερά, µετριοπαθή και σίγουρα
βήµατα οδηγεί και την οικονοµία και τη χώρα εκεί που πραγµα-
τικά αξίζει και στην κοινωνία, αλλά και στους πολίτες. 

Ο Πρωθυπουργός έχει δεσµευτεί ο ίδιος για µείωση των
φόρων. Απορώ πραγµατικά πως έρχονται συνάδελφοι από το
Βήµα της Βουλής και λένε ότι εδώ υπάρχει µια φοροεπιδροµή ή
αύξηση των φορολογικών συντελεστών. Θέλετε να θυµηθούµε
ξανά τι έχει συµβεί κατά καιρούς; 

Το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι υπήρξαν θέ-
µατα και ζητήµατα τα οποία σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό οι Έλλη-
νες πολίτες και τα είδαν στη δική τους πρακτική και στη δική τους
καθηµερινότητα, η δε ελληνική οικονοµία τα είδε να διαρθρώνο-
νται µέσα από θεσµικές παρεµβάσεις, αλλαγές, αλλά βεβαίως και
µέσα από δυνατότητες που η ίδια έχει ειδικά το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα.

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, υπάρχει αµφιβολία ότι είναι ένα
τεχνικό νοµοσχέδιο; Προφανώς όχι. Βασικό πυρήνα έχει την εν-
σωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας. 

Εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Του-
λάχιστον τα κόµµατα τα οποία θέλουν να θέτουν τον εαυτό τους
εντός της µεγάλης ευρωπαϊκής οικογένειας πρέπει κάποια στιγµή
να αποφασίσουν αν θα συνεχίσουν να κρατάνε ως σταθερή πο-
λιτική θέση την προσέγγισή τους στο ευρωπαϊκό ιδεώδες ή θα
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πρέπει κάθε φορά για µικροπολιτικούς λόγους να βρίσκουν, αν
θέλετε, την αιτία ή την αφορµή να µην ψηφίζουν ένα νοµοσχέδιο
επί της αρχής. 

Κατανοώ ότι η αντιπολιτευτική, εν πάση περιπτώσει, παρουσία,
η επιχειρηµατολογία πρέπει κάθε φορά να βρίσκει χώρο, ώστε
να εκφράζονται διαφορετικές απόψεις. Αυτό είναι απολύτως κα-
τανοητό. Δεν νοµίζω, όµως, ότι είναι κατανοητό ένα νοµοσχέδιο
το οποίο έχει ως βασικό πυρήνα µια οδηγία που αφορά ενσωµά-
τωση ευρωπαϊκής νοµοθεσίας στην οικεία νοµοθεσία, η οποία ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι θα φέρει πολλά πλεονεκτήµατα που ανέ-
λυσαν επαρκώς ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, πολλοί Βου-
λευτές που βρέθηκαν στο Βήµα, αναλύθηκε  διεξοδικά κατά τη
συζήτηση στις κοινοβουλευτικές επιτροπές. Δεν µπορώ να κατα-
λάβω γιατί ένα τέτοιο νοµοσχέδιο δεν µπορεί να τύχει τουλάχι-
στον της υπερψήφισης επί της αρχής και -βεβαίως θεµιτό- της
διαφωνίας ενδεχοµένως, για κάποιο από τα ζητήµατα τα οποία
υπάρχουν σε άλλα κεφάλαια του νοµοσχεδίου.

Όµως, το να µη βλέπει κανείς ότι η τεχνολογία µας δίνει νέες
δυνατότητες, το να µη βλέπει κανείς ότι η αξιοποίηση των πλατ-
φορµών θα µας δώσει τη δυνατότητα της αύξησης των φορολο-
γικών εσόδων, το ότι τελικά εντοπίζονται αδήλωτα εισοδήµατα
για τα οποία γινόταν λόγος πολλά χρόνια µέχρι τώρα και µε
αυτόν τον τρόπο περιορίζεται η φοροδιαφυγή µε τη συλλογή και
την αξιοποίηση των δεδοµένων, νοµίζω ότι είναι απλά µια υπο-
κρισία, η οποία δυστυχώς, επαναλαµβάνεται στερεότυπα απλά
και µόνο για µικροαντιπολιτευτικούς λόγους χωρίς κανείς να βλέ-
πει την ουσία ούτε πολύ περισσότερο να υποστηρίζει τον λόγο
για τον οποίον τα πολιτικά κόµµατα έρχονται να εκφράσουν τις
θέσεις και τις απόψεις τους σε επίπεδο Εθνικού Κοινοβουλίου. 

Η µεγάλη συζήτηση είναι κατανοητό ότι έγινε για τα άρθρα τα
οποία αφορούν στο ΤΑΙΠΕΔ. 

Πείτε µου, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση θα είχε µεγαλύτερη εµπειρία ακόµη και από
εµάς σε σχέση µε τα θέµατα της διαχείρισης του ΤΑΙΠΕΔ. Δεν
διασφαλίζεται το µεγαλύτερο δυνατό αντάλλαγµα από την αξιο-
ποίηση των µετοχών µέσω της συγκεκριµένης νοµοθετικής πρω-
τοβουλίας; Δεν διασφαλίζεται κατά πρόσθετο λόγο η πρόβλεψη
του προσυµβατικού ελέγχου που δεν υπήρχε έως σήµερα; Όλα
αυτά είναι ζητήµατα τα οποία τα αγνοεί κάποιος προκειµένου µε
ένα συγκεκριµένο τρόπο να έρθει και να εναντιωθεί στο νοµοσχέ-
διο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η ίδια η πραγµατικό-
τητα είναι αυτή η οποία µας οδηγεί και µας οδηγεί µε έναν πολύ
συγκεκριµένο τρόπο. Η προσπάθεια που γίνεται από την Κυβέρ-
νηση το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχει δώσει τη δυνατότητα
σε όλη την ελληνική κοινωνία να κατανοεί ότι µε σοβαρότητα -
επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά- µε ευθύνη και µε µετριοπά-
θεια κάνουµε τα απαραίτητα βήµατα προς την κατεύθυνση, ώστε
η ελληνική οικονοµία να εξυγιανθεί και να στέκεται στο ύψος των
περιστάσεων ανεξάρτητα µε το ποια θα είναι τα παγκόσµια γε-
γονότα στην παγκόσµια οικονοµία, αλλά πολύ περισσότερο µέσα
από µια λογική η οποία ποτέ στο παρελθόν δεν είχε υιοθετηθεί
και ποτέ στο παρελθόν δεν είχε επαναληφθεί τουλάχιστον στη
µεταπολιτευτική ιστορία της Ελλάδος. 

Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός έχουν ένα δρόµο µόνο
µπροστά τους και αυτόν ακολουθούν. Είναι ο δρόµος ο οποίος
θα φέρει την πατρίδα µας, θα φέρει την κοινωνία µας, κατά συ-
νέπεια και την οικονοµία µας σε µια πολύ καλύτερη πραγµατικό-
τητα από την οποία θα επωφελούνται οι Έλληνες πολίτες. Είναι
ο δρόµος, ο οποίος αφήνει πλέον πίσω του τον λαϊκισµό. Είναι ο
δρόµος της ευθύνης, είναι ο δρόµος της µετριοπάθειας, είναι ο
δρόµος της σοβαρότητας και αυτό αποδεικνύεται σε κάθε νοµο-
θετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, σε κάθε συγκεκριµένη επι-
λογή που έχουν ουσιαστικά σαν λόγο ή σαν αιτία το πώς θα
σταθούµε σοβαρά, µε αξιοπρέπεια, µε ήθος και πολύ περισσό-
τερο µε µια αίσθηση ευθύνης απέναντι στους Έλληνες πολίτες
και την ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
για µια µικρή παρέµβαση ο κ. Μαµουλάκης και ο κ. Κατρίνης, Κοι-

νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
και του ΠΑΣΟΚ αντιστοίχως. Θα δώσω τον λόγο για δύο λεπτά
στον καθένα σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Προηγείται η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η τάξη των κοµµάτων.
Βεβαίως έχει τον λόγο, αλλά ζήτησαν τον λόγο να παρέµβουν για
δύο λεπτά από τα κόµµατα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Κατρίνης έχει κάνει πρωτοµιλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το ξέρω. Με δεδοµένη
την τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας
Δηµοκρατίας µπορούν να πάρουν τον λόγο για δύο λεπτά και στη
συνέχεια για δώδεκα λεπτά θα έχει τον λόγο η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε,
απευθύνοµαι στον κ. Τσιάρα, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. 

Κύριε Τσιάρα, αναφέρατε από το Βήµα της Βουλής ότι αδιαµ-
φισβήτητα η Κυβέρνηση έχει ως γνώµονα τη θωράκιση του δη-
µοσίου συµφέροντος και ότι µε τη διάθεση µετοχών του ελληνι-
κού δηµοσίου στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών διασφαλίζεται
αυτό.

Ξέρετε κανέναν επενδυτή, κύριε Τσιάρα, ο οποίος θα επενδύ-
σει και θα αγοράσει µετοχές στο Χρηµατιστήριο Αξιών µε υψη-
λότερο τίµηµα από το προβλεπόµενο; Προφανώς, δεν θα επιδιώ-
ξει τιµές µε χαµηλό τίµηµα, ώστε να έχει και όφελος;

Και απορώ, έχετε βάλει ως προµετωπίδα της επιχειρηµατολο-
γίας σας ένα και µόνο πράγµα -τι;- τον προσυµβατικό έλεγχο για
τέτοιες δράσεις. Νοµίζω ότι αυτό αποτελεί πολιτική εξαπάτηση.
Ξέρετε γιατί; Διότι είναι προαπαιτούµενο να υπάρχει προσυµβα-
τικός έλεγχος για µετοχές που θα διατεθούν στο Χρηµατιστήριο
Αξιών, δηλαδή βάζετε ως επιχείρηµα κάτι που είναι αναγκαίο και
επιβεβληµένο.

Και µάλιστα, ο κ. Χατζηδάκης -όχι εσείς- ανέφερε από το Βήµα
της Βουλής προηγουµένως ότι εν πάση περιπτώσει αν είναι να
αφαιρέσουµε τον προσυµβατικό. Καταλαβαίνετε τι λέτε; Λέτε ου-
σιαστικά τι; Δεν δικαιολογείτε, δεν εξηγείτε για ποιον λόγο το κά-
νετε. Άραγε, για ποιες εταιρείες είναι αυτό; Το ΤΑΙΠΕΔ ελέγχει
συγκεκριµένες εταιρείες του δηµοσίου, τα ΕΛΠΕ, τον Διεθνή Αε-
ρολιµένα, τη ΔΕΠΑ Εµπορίας και τις θυγατρικές των ΕΛΠΕ. Για
ποιες; Ποια είναι η πολιτική σας για αυτές τις εταιρείες; Δεν µι-
λάτε, δεν τολµάτε, δεν βγάζετε «κιχ» να πείτε για ποιες εταιρείες
προτίθεστε να το κάνετε. Είναι εταιρείες-κτήµα του ελληνικού
λαού.

Και το τελευταίο, σηµαντικό όµως: Σας είπαµε και σας επιση-
µάναµε ότι υπάρχει αιωνία απώλεια του µάνατζµεντ που έχει αυτή
τη στιγµή το ελληνικό δηµόσιο µε την αποµείωση και ταπείνωση
της συµµετοχής του στα ΕΛΠΕ. Απώλεια του µάνατζµεντ! Το µά-
νατζµεντ είναι περιουσιακό στοιχείο του δηµοσίου και θα το απω-
λέσουµε χωρίς αντίτιµο. Τι έχετε να πείτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Να κάνετε κοινοβουλευτική ερώ-
τηση για να την απαντήσουµε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Κατρίνη,
έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το νέο δόγµα της Κυβέρνησης είναι ότι όποιος διαφωνεί κάνει

λαϊκισµό. Και αναρωτιέµαι, άραγε, µιλούν για λαϊκισµό αυτοί που
δεν µπορούν να απαντήσουν αν θυµούνται στη νεότερη ιστορία
στο ίδιο µέρος δεκαεπτά µέρες συνεχόµενες να καίει φωτιά και
να θεωρείται κανονικότητα; Μιλούν για λαϊκισµό αυτοί που στο
τέλος του πέµπτου χρόνου διακυβέρνησης λένε ότι θα είναι έτοι-
µοι για την Πολιτική Προστασία; Μιλούν για λαϊκισµό αυτοί που
µιλούσαν για αλητήριους και εµπρηστές, όταν ήταν οι φωτιές
στην Πάρνηθα, για να αποκαλυφθεί ότι και οι τέσσερις συλλη-
φθέντες τελικά δεν είχαν καµµία σχέση; Πριν από λίγο πάλι φωτιά
στη Σταµάτα, πάλι διαρροή για εµπρηστές. Μιλούν για λαϊκισµό
αυτοί οι οποίοι, ενώ είχαµε προαναγγελία των επεισοδίων, δυ-
στυχώς, του φονικού στη Νέα Φιλαδέλφεια, απέδωσαν τις ευθύ-
νες στους αξιωµατικούς της Τροχαίας. Μιλούν για λαϊκισµό αυτοί
οι οποίοι όταν έγινε η έκρηξη σε αποθήκη πυροµαχικών -πρωτο-
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φανές περιστατικό στα νεότερα πολιτικά και ιστορικά χρονικά της
χώρας- είπαν ότι έκαναν ΕΔΕ, ότι φταίνε οι αξιωµατικοί.

Και βέβαια, για να συνδέσω και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, µι-
λούν για λαϊκισµό -έχουν το θράσος να µιλούν για λαϊκισµό- αυτοί
που προεκλογικά έλεγαν «θα καταργήσουµε το τέλος επιτηδεύ-
µατος, θα µειώσουµε µια σειρά επιβαρύνσεων» µε πηχυαίους τί-
τλους προεκλογικού χαρακτήρα, αλλά σήµερα µας λένε αυτό
που µε µικρά γράµµατα έλεγαν προεκλογικά ότι «όλα αυτά συν-
δέονται µε τους στόχους πάταξης της φοροδιαφυγής». Όµως, οι
προεκλογικοί τίτλοι ήταν µια σειρά εξαγγελιών και ελαφρύνσεων
από τον κ. Μητσοτάκη.

Εµείς, λοιπόν, απέναντι σε αυτούς που µιλούν για λαϊκισµό
αναζητούµε, κυρία Πρόεδρε, την ευθύνη και την ανάληψη ευθύ-
νης. Και σε όσους στην Κυβέρνηση θεωρούν ότι µπορούν να απο-
ποιούνται την ευθύνη µεταθέτοντάς τη σε αξιωµατικούς, σε υπαλ-
λήλους και σε όλους τους άλλους πλην των µελών της Κυβέρνη-
σης, εµείς τους υπενθυµίζουµε ότι η ευθύνη είναι αµείλικτη και
ανήκει αποκλειστικά σε αυτούς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχω ήδη δώσει τον

λόγο στην κ. Καραγεωργοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο
της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Πολύ γρήγορα µια απάντηση,
κυρία Πρόεδρε. Δεν έχω απαντήσει, δεν πρέπει να απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσετε σε
λίγο. Είµαστε στον κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων,
εποµένως δεν χάνεται η σειρά σας.

Ο χρόνος σας, κυρία Καραγεωργοπούλου, µε δεδοµένο ότι
έχει τοποθετηθεί η Πρόεδρος είναι έξι λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Μαµουλάκης είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει αντικατασταθεί
για λίγο, ναι.

Ορίστε, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Εγώ θα ήθελα κατ’ αρχάς να θυµίσω ότι η Πλεύση Ελευθερίας

καταψηφίζει το εν λόγω νοµοσχέδιο και ακροθιγώς θα εστιάσω
στον σχολιασµό ορισµένων διατάξεων που αφορούν σε µια εικο-
νική πραγµατικότητα που παρουσίασε ο κ. Χατζηδάκης και οι
Υφυπουργοί στις συζητήσεις στις επιτροπές.

Πραγµατικά, µου κάνει εντύπωση πώς αγνοείτε ότι η περιφέ-
ρεια µαστίζεται από πάρα πολλά προβλήµατα και ένα από τα βα-
σικά της προβλήµατα αφορά και στη µετάβαση των πολιτών και
των επιχειρηµατιών στα µεγαλύτερα αστικά κέντρα και στις δυ-
σκολίες που αντιµετωπίζουν όλες οι µικρές επιχειρήσεις τις
οποίες καλείτε µε έναν τρόπο τιµωρητικό να προσαρµοστούν
πάρα πολύ σύντοµα σε κάποια νέα δεδοµένα λόγω της διασύν-
δεσης των τερµατικών POS µε τις ταµειακές µηχανές, αγνοώντας
ότι και τα ψηφιακά εργαλεία λείπουν και η ψηφιακή κατάρτιση.
Κάνετε ότι δεν σας αφορά, παρουσιάζετε ότι αυτό είναι λυµένο,
ενώ δεν είναι λυµένο.

Η Ελλάδα ως χώρα αποτελείται κατά το µέγιστο µέρος της από
την περιφέρεια. Πώς, λοιπόν, αγνοείτε την έλλειψη πραγµατικής
ψηφιακής παιδείας των Ελλήνων πολιτών, για την οποία δεν είναι
υπεύθυνοι οι Έλληνες πολίτες, είναι υπεύθυνο το ελληνικό κρά-
τος; Πώς, λοιπόν, αγνοείτε ότι δεν υπάρχουν αυτά τα εργαλεία;
Και καλείτε όλους αυτούς τους µικρούς επιχειρηµατίες πρακτικά
και τιµωρητικά να αντεπεξέλθουν στις νέες απαιτήσεις, χωρίς να
εγγυάσθε κατ’ αρχήν το πώς θα διαχειριστεί η ΑΑΔΕ όλον αυτόν
τον όγκο των τεράστιων δεδοµένων. Υπάρχουν τα «error» που
συµβαίνουν πάρα πολύ συχνά, υπάρχουν παθογένειες της ίδιας
της διαχείρισης της ψηφιακής σας διακυβέρνησης. Ελεύθερη
επαγγελµατίας είµαι και πλήθος άλλων ανθρώπων καταγγέλλουν
διαρκώς το ότι το σύστηµα πέφτει.

Άρα όταν αυτές οι πλατφόρµες δυσλειτουργούν ή δεν λειτουρ-
γούν, µε βάση και τον νέο τεράστιο όγκο δεδοµένων τον οποίο

καλούνται να διαχειριστούν, πώς, λοιπόν, µε το πολύ απλό πρό-
βληµα που ανακύπτει και πολύ σοβαρό ταυτόχρονα -γιατί τιµω-
ρείτε τον παραβάτη και τον τιµωρείτε µε έναν τρόπο εξοντωτικό-
εγγυάσθε στον Έλληνα πολίτη ότι µε όλες αυτές τις δυσκολίες
και µε όλη αυτή την πραγµατική ζωή που καθηµερινά βιώνει ο µι-
κροέµπορος και ο µεγαλύτερος έµπορος θα µπορέσετε πραγµα-
τικά να ανταπεξέλθετε στη νέα κατάσταση της νοµοθεσίας µε την
ίση µεταχείριση των πολιτών; Και πραγµατικά, πώς οι Έλληνες
πολίτες θα µπορέσουν να το διαχειριστούν όλο αυτό;

Η πολιτεία θα πρέπει να είναι πολύ προσεκτική στην επιβολή
των προστίµων. Μιλάµε για τεράστια πρόστιµα τα οποία θα κλη-
θούν οι πολίτες µέσα από αυτό το πρίσµα των δυσκολιών να πλη-
ρώνουν, εξοντώνοντας στην πραγµατικότητα την επιχειρηµατικό-
τητα. Θα τους αναγκάσετε σε ατέρµονους δικαστικούς αγώνες,
θα προβούν σε διαιτησία. Θα πρέπει στο πλαίσιο της διοικητικής
δίκης να προκαταβάλουν τεράστια ποσά µέχρι να συµβεί να δι-
καιωθούν κάποιες φορές. Όλα αυτά, λοιπόν, τα παραγνωρίζετε
και όλα αυτά αποτελούν βασικά σηµεία που έχει κανείς να αντι-
λέξει σε όλη αυτή την εικονική πραγµατικότητα που έχετε διαχει-
ριστεί µε το εν λόγω νοµοσχέδιο.

Όσον αφορά την ανταλλαγή πληροφοριών και τους µεικτούς
ελέγχους σε άλλο σηµείο του νοµοσχεδίου, αυτό το µέτρο ανα-
σύρει στη µνήµη µνηµονιακές µεθοδεύσεις. Ειδικά τα κράτη-µέλη
του ευρωπαϊκού Νότου κινδυνεύουν να µπουν σε θέση απολο-
γίας προς τους ισχυρούς του βόρειου ευρωπαϊκού τόξου µε κρι-
τήρια που δηµιουργούν ανασφάλεια και φόβους ως προς τις
πραγµατικές προθέσεις των ισχυρών εταίρων.

Ειδικά σχετικά µε το άρθρο 3, µε αφορµή τη διάταξη ότι οι πλη-
ροφορίες µπορούν να χρησιµοποιούνται εκεί για την εκτίµηση και
επιβολή άλλων φόρων και δασµών ή για την εκτίµηση και επιβολή
υποχρεωτικών εισφορών κοινωνικής ασφάλισης, αναρωτιέται κα-
νείς αν ο απώτερος στόχος είναι η χρήση της εν λόγω οδηγίας
ως εφαλτήριο µιας νέας επιβολής µέτρων και οικονοµικών υπο-
χρεώσεων σε βάρος των Ελλήνων πολιτών µε την επέκταση του
λόγου και της κρίσης περί των υποχρεωτικών εισφορών της κοι-
νωνικής τους ασφάλισης ακόµα και στους ξένους εταίρους.

Σε κάθε περίπτωση, ο χρόνος προσαρµογής της οδηγίας στο
εθνικό δικαιικό σύστηµα δεν κρίνεται επαρκής και ικανός για την
πλήρη ανάλυση των συνεπειών των ρυθµίσεων που διαλαµβάνει.

Άξιο παρατήρησης, επίσης, είναι γιατί δεν περιορίζεται η
χρήση των πληροφοριών για την εκτίµηση και την επιβολή άλλων
φόρων και δασµών που καλύπτονται από το άρθρο 296 του
ν.4072/2012. Είναι το άρθρο 2 της οδηγίας 2010/24 του Συµβου-
λίου της 16ης Μαρτίου 2010 «περί αµοιβαίας συνδροµής για την
είσπραξη απαιτήσεων σχετικών µε φόρους, δασµούς και άλλα
µέτρα». Όµως, προστίθεται «και χρησιµοποίηση για την εκτίµηση
και επιβολή υποχρεωτικών εισφορών κοινωνικής ασφάλισης»,
που είναι µία κατ’ εξοχήν αρµοδιότητα κάθε κράτους-µέλους.

Στο κεφάλαιο περί ΤΑΙΠΕΔ καταψηφίζουµε τη µε συνοπτικές
διαδικασίες συρρίκνωση του χρόνου ελέγχου προσυµβατικών
υποχρεώσεων και αύξηση του χρηµατικού ποσού ως ορίου εξέ-
τασης προϋποθέσεων για την εκποίηση δηµόσιας περιουσίας ή
άλλως περιουσίας των Ελλήνων πολιτών στο πλαίσιο της µνηµο-
νιακής πολιτικής του κυβερνώντος κόµµατος που η Πλεύση Ελευ-
θερίας έχει καταδικάσει συνολικά ως πολιτική, σε σχέση µε τον
γενικό ρόλο του ΤΑΙΠΕΔ και του Υπερταµείου.

Κλείνοντας, σε σχέση µε την επαναλαµβανόµενη ρήση του
Υπουργού των Οικονοµικών ότι η σοβαρή δηµοσιονοµική πολιτική
είναι φιλολαϊκή πολιτική, όπως κατ’ επανάληψη έχει ακουστεί στο
ελληνικό Κοινοβούλιο από τον κ. Χατζηδάκη, αλλά και όπως δή-
λωσε στη χθεσινή κυριακάτικη εφηµερίδα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»,
θα ήθελα στο πλαίσιο της παραπάνω ανάλυσης σε σηµεία των
υπό ψήφιση διατάξεων, αλλά και επί του περιεχοµένου του εν
λόγω νοµοσχεδίου εν συνόλω ως πνεύµα και πολιτική που εκφρά-
ζει, να υπενθυµίσω στον κύριο Υπουργό ότι η εξουσία που ασκεί-
ται διά της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων απονέµεται
από την έννοµη τάξη που διέπεται από τη θεµελιώδη αρχή της
ενότητας. 

Η θεµελιώδης αρχή υπέρ της ενότητας της έννοµης τάξης άγει
στο συµπέρασµα ότι εφόσον η απονεµόµενη εξουσία είναι µία,
οι περισσότερες διατάξεις πρέπει να θεωρηθούν ως διαφορετι-
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κές θεµελιώσεις της ίδιας αξίωσης. Άρα στο βαθµό που υπάρχει
πραγµατική ζηµία του δηµοσίου από φοροδιαφυγή η ευθύνη που
απορρέει µπορεί να θεµελιώνεται σε περισσότερες διατάξεις που
δεν καταργούνται µε την ενσωµάτωση µιας οδηγίας µε ασαφή,
αβέβαιο τρόπο ως προς την προσαρµογή των πολιτών, γεγονός
που αναιρεί το δήθεν φιλολαϊκό χαρακτήρα των µέτρων. 

Υποκριτικά και µόνο µπορεί κανείς να θεωρεί ότι είναι φιλο-
λαϊκή η πολιτική, όταν η επιστήµη της τεχνητής νοηµοσύνης δεν
επιδέχεται ακόµα µέσον απόδειξης των πορισµάτων που εξάγο-
νται από τους ελέγχους. Ακόµη κι αν υποθέσει κανείς ότι µπορεί
να παραγάγει εν προκειµένω η ΑΑΔΕ έναν ικανό όγκο αποδεί-
ξεων, αυτό από µόνο του δεν συνιστά δίκαιο για τον πολύ απλό
λόγο ότι συγκεντρώνει όλες τις εξουσίες ως το όργανο που δια-
θέτει την πλατφόρµα, το λογισµικό και τον έλεγχο του αλγορίθ-
µου. Η άποψή µας είναι ότι απαιτείται περισσότερος χρόνος,
καταλληλότεροι, δικαιότεροι τρόποι αντιµετώπισης της φοροδια-
φυγής µε εργαλεία προσβάσιµα στη χρήση και στην απόδειξη σε
όλους. Αυτή είναι η πραγµατική φιλολαϊκή πολιτική που αναγνω-
ρίζει την κατάσταση όλων των φορολογούµενων µε τις ειδικότε-
ρες κατηγορίες προβληµάτων που τους αφορούν, πολιτική που
δεν τείνει να δηµιουργεί συγκρούσεις ανάµεσα σε µια ελίτ υπε-
ρανθρώπων ενισχυµένων µε αλγορίθµους και µια τεράστια υπο-
τελή τάξη ανίσχυρων homo sapiens.

Σε κάθε περίπτωση η χρήση της τεχνολογίας για τη ρύθµιση
της οικονοµίας είναι αποδεκτή, αρκεί να µην αποσκοπεί στη χει-
ραγώγηση και στον έλεγχο της κοινωνίας των Ελλήνων και µάλι-
στα υπό το βλέµµα, τον πρόσθετο έλεγχο και τις κατευθύνσεις
ξένων κέντρων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο για

δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κυρία

Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Μαµουλάκη, το γεγονός ότι προσπαθήσατε να φέρετε

στη συζήτηση και άλλους φορείς δείχνει τη δυσκολία στην οποία
βρίσκεστε. Και το λέω γιατί αν θέλετε να σας απαντήσει κάποιος
για τα ΕΛΠΕ αυτή τη στιγµή, προφανώς έχετε το δικαίωµα και τη
δυνατότητα να κάνετε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και να µάθετε
ακριβώς τι συµβαίνει και τι δεν συµβαίνει. Αυτή τη στιγµή συζη-
τάµε για συγκεκριµένα πράγµατα στο νοµοσχέδιο και οι συγκε-
κριµένες κατευθύνσεις νοµίζω ότι είναι περισσότερο από σαφείς.
Με άλλα λόγια το ΤΑΙΠΕΔ µέσα από τη συγκεκριµένη νοµοθετική
πρωτοβουλία διασφαλίζει το µεγαλύτερο δυνατό αντάλλαγµα
από την αξιοποίηση των µετοχών. Αυτός είναι ο στόχος και βε-
βαίως µέσα από θεσµικούς φορείς οι οποίοι είναι κατά βάση εξει-
δικευµένοι στα χρηµατοδοτικά προϊόντα και στις χρηµατοπιστω-
τικές συναλλαγές. 

Από κει και πέρα είναι κατανοητό ότι υπάρχει δυσκολία, αφ’
ενός µεν γιατί ξέρετε και τη δική σας πορεία ως κυβερνητικού
κόµµατος και τη σχέση σας µε το ΤΑΙΠΕΔ και όλα αυτά τα οποία
µε καµµία ευκολία δεν θα µπορούσατε σήµερα να υποστηρίξετε.

Δεν είναι εδώ ο κ. Κατρίνης, αλλά θέλω να επαναλάβω αυτά τα
οποία µάλλον δεν άκουσε καλά κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου
από το βήµα του Κοινοβουλίου.

Η προσπάθεια που έχει γίνει τα τελευταία δύο χρόνια, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, στην κατεύθυνση της οργάνωσης όλων
των υπηρεσιών προκειµένου να αντιµετωπιστεί η κλιµατική κρίση
είναι πραγµατικά πρωτόγνωρη. Και είναι πρωτόγνωρη γιατί επι-
τέλους για πρώτη φορά υπάρχει ένα ενιαίο Υπουργείο, ένας ενι-
αίος φορέας, ο οποίος έρχεται να αντιµετωπίσει κάθε αντίστοιχη
πρόκληση µε κατά γενική οµολογία ικανοποιητικό τρόπο. 

Μην ξεχνάµε τι έγινε µε τις πυρκαγιές της Εύβοιας δύο χρόνια
πριν, όταν µετά από δύο χρόνια ερχόµαστε να εγκαινιάσουµε την
εκ νέου λειτουργία του Δασικού Χωριού, αλλά βεβαίως και όλα
αυτά τα µέτρα τα οποία είχαν ληφθεί προκειµένου να υποστηρι-
χθεί η τοπική οικονοµία της Εύβοιας. 

Μην ξεχνάµε επίσης τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίστηκαν
πολλές άλλες µεγάλες κρίσεις, η πληµµύρα του «Ιανού» και οι

σεισµοί σε πολλά και διαφορετικά µέρη της Ελλάδας. 
Νοµίζω ότι όλα αυτά στην πραγµατικότητα αποδεικνύουν ότι

επιτέλους έπρεπε να δηµιουργηθεί µια δοµή και αυτή είναι έργο,
αποτέλεσµα και επιλογή αυτού του Πρωθυπουργού, του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, και αυτής της Κυβέρνησης.

Τώρα, αν θέλετε να κάνω και µια σύγκριση σε σχέση µε τα
µέσα που είχαµε το 2019 και τα µέσα που διαθέτουµε το 2023,
σας διαβεβαιώνω ότι και αυτή η σύγκριση θα είναι µία ακόµη από-
δειξη και σε ό,τι αφορά τον αριθµό των εναέριων µέσων και σε
ό,τι αφορά τον αριθµό των πυροσβεστικών οχηµάτων και σε ό,τι
αφορά τον πραγµατικό αριθµό των πυροσβεστών, µονίµων και
εποχικών, οι οποίοι προσπαθούν να τα αντιµετωπίσουν αυτή την
κρίση και αυτά τα προβλήµατα. 

Όµως θα σας ρωτήσω για άλλη µια φορά: Χώρες σοβαρές,
όπως είναι ο Καναδάς -αφήστε τις Ηνωµένες Πολιτείες, σε κά-
ποιους προκαλούν «αλλεργία»-, η Ισπανία, η Ιταλία, η Αυστραλία,
που δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν για εβδοµάδες και για µήνες
πυρκαγιές, πιστεύετε ότι δεν θέλουν να αντιµετωπίσουν το συ-
γκεκριµένο ζήτηµα; Αγνοεί κανείς ότι έγινε µια τεράστια κατα-
στροφή οικολογική και όχι µόνο; Προφανώς όχι. Κανείς δεν το
αγνοεί αυτό. Είµαστε εδώ όµως προκειµένου -και αυτή ήταν η
πρόταση-έκκληση του Πρωθυπουργού κατά τη διάρκεια της προ
ηµερησίας συζήτησης- να συνεργαστούµε και να βρούµε από κοι-
νού λύσεις να αντιµετωπίσουµε ένα ζήτηµα µε το οποίο θα βρε-
θούµε όλο και συχνότερα στο µέλλον αντιµέτωποι. Αυτό είναι το
µεγάλο θέµα που πρέπει κανείς να δει.

Όταν κανείς κάνει κριτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς
στην πραγµατικότητα να προτείνει, όταν ανέξοδα µε µια υπερα-
πλούστευση µπορεί να λέει οτιδήποτε για οτιδήποτε, προφανώς
αυτό δεν διαφέρει πολύ από τον λαϊκισµό. Και το λέω όχι µε την
έννοια να ερεθίσω ή να δηµιουργήσω -εντός εισαγωγικών- αρνη-
τικά συναισθήµατα αυτή τη στιγµή στους αξιότιµους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης, αλλά γιατί ακριβώς είµαι από αυτούς
που πιστεύουν ότι υπάρχουν επιτέλους και ορισµένα ζητήµατα
για τα οποία το πολιτικό σύστηµα πρέπει να συνεργαστεί, διότι
δεν αφορούν µόνο τον χρόνο της ζωής µιας κυβέρνησης ούτε
τον χρόνο της ζωής ενός υπουργικού συµβουλίου, αλλά θα είναι
ζητήµατα τα οποία θα τα βρούµε µπροστά µας τα πολλά επόµενα
χρόνια.

Ας δούµε µε σοβαρότητα και ευθύνη αυτά που πρέπει να κά-
νουµε και είναι βέβαιο ότι και οι Έλληνες πολίτες θα µας το πι-
στώσουν αναλόγως.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ο οποίος έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι

σήµερα έρχεται προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή ένα ση-
µαντικό νοµοσχέδιο στην κατεύθυνση του περιορισµού της φο-
ροδιαφυγής αποτελεί ιδιαίτερη ηθική ικανοποίηση σε προσωπικό
επίπεδο. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο για το οποίο υπήρξε προετοιµα-
σία και προεργασία την προηγούµενη τετραετία προκειµένου να
ενσωµατωθεί στην εθνική νοµοθεσία µε τον πλέον άρτιο τρόπο η
ευρωπαϊκή οδηγία 2021/514 του Συµβουλίου της 22ας Μαρτίου
2021. Με την ενσωµάτωση των διατάξεων της οδηγίας αυτής ου-
σιαστικά επικαιροποιείται και εναρµονίζεται πλήρως η εθνική νο-
µοθεσία µε την αντίστοιχη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να
ελέγχονται µε µεγαλύτερη ακρίβεια, ταχύτητα και αποτελεσµα-
τικότητα οι συναλλαγές στις σύγχρονες ψηφιακές πλατφόρµες. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, στοχεύει στον εντοπι-
σµό αδήλωτων εισοδηµάτων και στον περιορισµό της φοροδια-
φυγής από τις συναλλαγές που διεξάγονται µέσω των ψηφιακών
πλατφορµών. Ουσιαστικά τα δεδοµένα που θα συλλέγονται από
τις ψηφιακές πλατφόρµες θα χρησιµοποιούνται για τη διασταύ-
ρωση στοιχείων, την εκτίµηση και την επιβολή κάθε είδους
φόρων, δασµών ή εισφορών κοινωνικής ασφάλισης.

Με τις νέες διατάξεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο
ενισχύεται η συνεργασία µεταξύ των φορολογικών αρχών των
χωρών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διευκολύνονται οι
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έλεγχοι για τον εντοπισµό εισοδηµάτων που αποκτώνται µέσω
των ψηφιακών πλατφορµών. Μάλιστα για πρώτη φορά οι ψηφια-
κές πλατφόρµες υποχρεούνται να συλλέγουν στοιχεία από τους
πωλητές ή εκµισθωτές και να διαβιβάζουν τα στοιχεία αυτά στις
φορολογικές αρχές. Στο πλαίσιο αυτό η ΑΑΔΕ θα συλλέγει τα δε-
δοµένα των συναλλαγών που θα πραγµατοποιούν οι χρήστες των
πλατφορµών, θα µπορεί να προβαίνει σε διασταυρώσεις στοι-
χείων, ενώ προβλέπεται και η δυνατότητα ταυτόχρονων ελέγχων
µε τις φορολογικές αρχές των άλλων κρατών - µελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Όπως γίνεται ευρέως αντιληπτό, µε βάση τις διατάξεις της
προς ενσωµάτωση οδηγίας βελτιώνεται σηµαντικά η διαδικασία
ανταλλαγής πληροφοριών, καθώς και η αποτελεσµατικότητα της
συνεργασίας ανάµεσα στις φορολογικές αρχές των κρατών -
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα της φορολογίας ει-
σοδήµατος, του φόρου προστιθέµενης αξίας και των λοιπών έµ-
µεσων φόρων. 

Ουσιαστικά θεσπίζονται υποχρεώσεις στους διαχειριστές
πλατφορµών της οικονοµίας του διαµοιρασµού οι οποίοι υποχρε-
ούνται πλέον να συλλέγουν και να µεταβιβάζουν στις φορολογι-
κές αρχές δεδοµένα σχετικά µε τους πωλητές που αξιοποιούν τις
πλατφόρµες για να δραστηριοποιούνται σε τοµείς όπως µίσθωση
ακίνητης περιουσίας, συµπεριλαµβανοµένων των ακινήτων κατοι-
κίας, εµπορικών ακινήτων, καθώς και κάθε άλλη ακίνητη περιου-
σία και χώρων στάθµευσης, µίσθωση οποιουδήποτε µέσου µετα-
φοράς, παροχή προσωπικών υπηρεσιών και πώληση αγαθών. 

Με τον τρόπο αυτό στοχεύουµε στον περιορισµό της φοροδια-
φυγής και της φοροαποφυγής και στην αποσαφήνιση µε απόλυτη
σαφήνεια της φορολογητέας ύλης σε ό,τι αφορά τον φόρο εισο-
δήµατος, στον ΦΠΑ και στους λοιπούς έµµεσους φόρους. 

Θεσπίζεται δηλαδή ένα νέο και αποτελεσµατικό θεσµικό πλαί-
σιο µε ρυθµίσεις που προβλέπουν πρώτον, την αυτόµατη ανταλ-
λαγή δεδοµένων για τις συναλλαγές που πραγµατοποιούνται στις
ψηφιακές πλατφόρµες µε τις φορολογικές αρχές των χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στα δεδοµένα που διαβιβάζονται περιλαµ-
βάνονται το όνοµα, η διεύθυνση, ο ΑΦΜ, το IBAN του τραπεζικού
λογαριασµού του πωλητή, το εισόδηµα που εισπράχθηκε, προ-
µήθειες, αµοιβές και φόροι που καταβλήθηκαν, η διεύθυνση του
ακινήτου, οι ηµέρες µίσθωσης και άλλα. Με τον τρόπο αυτό θα
µπορούν να διασταυρώνονται τα εισοδήµατα που δήλωσαν οι πω-
λητές µε εκείνα που καταγράφηκαν από τις πλατφόρµες. 

Δεύτερον, θεσπίζεται η δυνατότητα κοινών ή και ταυτόχρονων
φορολογικών ελέγχων από περισσότερες φορολογικές αρχές. Οι
υπάλληλοι ξένων φορολογικών αρχών θα έχουν πλέον τη δυνα-
τότητα να εξετάζουν φακέλους και να διενεργούν συνεντεύξεις
στην Ελλάδα, ενώ αντίστοιχα δικαιώµατα προβλέπεται και για
τους ελεγκτές της ΑΑΔΕ στο εξωτερικό. 

Τρίτον, προβλέπονται αυστηρές ποινές σε περίπτωση µη συµ-
µόρφωσης τόσο για τις ψηφιακές πλατφόρµες όσο και για τους
πωλητές. Συγκεκριµένα για τις ψηφιακές πλατφόρµες που δεν
υποβάλλουν πληροφορίες ή υποβάλλουν ανακριβείς ή ελλιπείς
πληροφορίες και αρνούνται να συνεργαστούν µε τη φορολογική
διοίκηση, θεσπίζονται πρόστιµα που µπορούν να φτάσουν και τις
500.000 ευρώ, ενώ αν υπάρξει ανάλογη συµπεριφορά και υπο-
τροπή εντός µίας πενταετίας τα πρόστιµα αυτά διπλασιάζονται,
ενώ αν εντοπιστεί παράβαση για τρίτη φορά, ανεξάρτητα από τον
χρόνο τέλεσής της, τότε τα πρόστιµα τετραπλασιάζονται. Μάλι-
στα για τις περιπτώσεις άρνησης συνεργασίας, διακοπή της πρό-
σβασης στους ιστότοπους των ψηφιακών πλατφορµών.

Για τους πωλητές υπηρεσιών ή αγαθών που δεν παρέχουν τα
απαιτούµενα στοιχεία στις ψηφιακές πλατφόρµες προβλέπεται
το κλείσιµο του λογαριασµού τους και η παρακράτηση των πλη-
ρωµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα περιλαµβάνονται επίσης ρυθµίσεις µε τις οποίες ξεκινά
η διαδικασία διασύνδεσης των POS και άλλων αντίστοιχων µηχα-
νηµάτων µε την ΑΑΔΕ. Ειδικότερα θεσπίζεται υποχρέωση των πα-
ρόχων υπηρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας να συµµορφώνονται
προς τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεσης των POS µε
την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων. 

Αντίστοιχα θεσπίζεται υποχρέωση των επιχειρήσεων να χρησι-

µοποιούν POS που θα πληρούν τις προϋποθέσεις αυτές. Μάλιστα
προβλέπεται η υποβολή δήλωσης συµµόρφωσης από την πλευρά
των παρόχων, η οποία θα δηµοσιοποιείται στον ιστότοπο της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων. 

Η υιοθέτηση των τεχνικών αυτών ρυθµίσεων αποτελεί απαραί-
τητη προϋπόθεση για τη διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές
µηχανές και εντάσσεται στο συνολικότερο σχέδιο της Κυβέρνη-
σης του Κυριάκου Μητσοτάκη για την αξιοποίηση σύγχρονων τε-
χνολογικών εργαλείων στο πλαίσιο αντιµετώπισης της φοροδια-
φυγής. 

Επίσης στο νοµοσχέδιο προβλέπονται µεταξύ άλλων διατάξεις,
όπως η παράταση έως τις 31 Οκτωβρίου 2023 της προθεσµίας
δήλωσης απόδοσης και της καταβολής του τέλους παρεπιδηµού-
ντων για το 2022 και για τους µήνες Ιανουάριο ως Σεπτέµβριο
του 2023, η επέκταση της ρύθµισης που προβλέπει την παρακρά-
τηση 10% των αποδόσεων υπέρ τρίτων ως δηµοσίων εσόδων έως
και τις 31 Δεκεµβρίου του 2027, καθώς και σειρά ρυθµίσεων µε
τις οποίες εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο για τη διαχείριση κινητών
αξιών του ΤΑΙΠΕΔ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο θεσµικό πλαί-

σιο που εισάγει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη στοχεύει
στην ενίσχυση της διαφάνειας των συναλλαγών και τον περαι-
τέρω περιορισµό της φοροδιαφυγής. Αποτελεί συνέχεια του µε-
ταρρυθµιστικού έργου της προηγούµενης τετραετίας που
οδήγησε σε σηµαντικό περιορισµό της φοροδιαφυγής. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη συνεχίζει στον δρόµο
των αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων, έναν δρόµο που επέλεξαν
για ακόµη µία φορά µε την ψήφο τους οι Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Νε-
οκλής Κρητικός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου επι-
διώκει σηµαντικούς στόχους. Πρώτα απ’ όλα, επιδιώκει τη βελ-
τίωση της διαδικασίας ανταλλαγής πληροφοριών, ώστε να κατα-
στεί αποτελεσµατικότερη η συνεργασία µεταξύ των φορολογικών
αρχών των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα
της φορολογίας εισοδήµατος, του φόρου προστιθέµενης αξίας
και των υπόλοιπων έµµεσων φόρων. 

Η φορολογική συνεργασία καθίσταται αποτελεσµατικότερη µε
την καθιέρωση κοινών ελέγχων εκ µέρους των ελληνικών αρχών
και των αρχών των υπολοίπων κρατών µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αλλά και µε την επιβολή υποχρεώσεων στους φορείς
εκµετάλλευσης πλατφορµών για την παροχή στοιχείων που είναι
απαραίτητα για τη διαπίστωση της φορολογητέας ύλης. Βε-
βαίως, παράλληλα διασφαλίζεται πως αυτές οι διαδικασίες διε-
νεργούνται µε απόλυτο σεβασµό και προστασία των δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα. 

Στο ίδιο πλαίσιο επιδιώκεται η καταπολέµηση της φοροδιαφυ-
γής µέσω νέων και συµπληρωµατικών ρυθµίσεων στον κώδικα
φορολογικής διαδικασίας, για τη διασύνδεση των τερµατικών
ηλεκτρονικής µεταφοράς κεφαλαίων µε τη φορολογική διοίκηση.

Με άλλες διατάξεις του σχεδίου νόµου επιλύονται τεχνικά ζη-
τήµατα που τίθενται εν όψει της κατάρτισης του κρατικού προ-
ϋπολογισµού για την επόµενη χρονιά. 

Τέλος, σκοπείται η αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση των κινη-
τών αξιών του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του δη-
µοσίου ώστε να είναι δυνατή η αποδοτική και µε επίκαιρους
όρους αξιοποίησή τους σε ρυθµιζόµενες αγορές. 

Τώρα λίγο πιο αναλυτικά όσον αφορά τις φορολογικές διατά-
ξεις. 

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις οι πλατφόρµες της οικονοµίας
του διαµοιρασµού υποχρεώνονται να συνεργάζονται πλέον µε τις
φορολογικές αρχές και να παρέχουν πληροφορίες για τα εισο-
δήµατα που αποκτώνται. Πρόκειται για εισοδήµατα σηµαντικού
ύψους, τα οποία προέρχονται από τη µίσθωση κατοικιών, εµπο-
ρικών καταστηµάτων και χώρων στάθµευσης, αλλά επίσης προ-
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έρχονται και από την παροχή προσωπικών υπηρεσιών και την πώ-
ληση αγαθών. Προφανής στόχος αποτελεί η αποκάλυψη και τε-
λικά πραγµατική φορολόγηση των αδήλωτων εισοδηµάτων. 

Επίσης οι ίδιες οι συναλλαγές που διεξάγονται µέσω των πλατ-
φορµών πλέον θα ελέγχονται. Τα δεδοµένα από τις πλατφόρµες
θα αξιοποιούνται από τις αρµόδιες αρχές για την εκτίµηση και
επιβολή κάθε είδους έµµεσων φόρων, αλλά και εισφορών κοινω-
νικής ασφάλισης. Συνεπώς πρόκειται για διατάξεις που καταπο-
λεµούν πολύπλευρα τη φοροδιαφυγή. 

Τώρα όσον αφορά τις διατάξεις για το ΤΑΙΠΕΔ, µε αυτές εκ-
συγχρονίζεται το πλαίσιο για τη διαχείριση των κινητών αξιών του
ταµείου. Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου δίνει τη δυνατότητα στο
ΤΑΙΠΕΔ να συνάπτει συµβάσεις αναδοχής κινητών αξιών για τα
οµόλογα τα οποία εισάγονται στο Χρηµατιστήριο. Οι συµβάσεις
αναδοχής συνάπτονται µε πιστωτικά ιδρύµατα, τα οποία στη συ-
νέχεια διαθέτουν τις κινητές αξίες στο Χρηµατιστήριο. Μάλιστα
οι ανάδοχοι µπορούν να αξιοποιήσουν τον µηχανισµό σταθερο-
ποίησης των τιµών ώστε να είναι δυνατές οι απαραίτητες διορ-
θωτικές κινήσεις για τη στήριξη στις τιµές των κινητών αξιών. 

Βεβαίως, µε τη στήριξη αυτή των τιµών το ΤΑΙΠΕΔ βεβαίως,
όπως είπα, θα είναι σε θέση να λάβει το µεγαλύτερο και καλύ-
τερο δυνατό αντάλλαγµα από την αξιοποίηση των µετοχών. 

Σηµαντική επίσης είναι η προτεινόµενη διάταξη του άρθρου
34, µε την οποία προβλέπεται ότι η γνωµοδότηση για το δίκαιο
και εύλογο της συναλλαγής θα διενεργείται από πιστωτικά ιδρύ-
µατα ή από επενδυτικούς φορείς, δηλαδή από θεσµούς που είναι
εξειδικευµένοι στις χρηµατιστηριακές συναλλαγές. Η διάταξη
αυτή διασφαλίζει και πάλι την αξιοποίηση της περιουσίας του ΤΑΙ-
ΠΕΔ κατά το βέλτιστο δυνατό τρόπο. 

Πάλι στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σταθώ στο άρθρο 35 του
σχεδίου νόµου το οποίο συζητήσαµε αρκετά κατά τη διάρκεια
των συνεδριάσεων µας στη Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υπο-
θέσεων. Με τη διάταξη αυτή προβλέπεται αλλαγή στο σύστηµα
του ελέγχου που ισχύει για τις χρηµατιστηριακές συναλλαγές,
τον προσυµβατικό έλεγχο αυτών των συναλλαγών, αλλά και τις
συναλλαγές του ΤΑΙΠΕΔ. Πλέον προβλέπεται ότι ο προσυµβατι-
κός έλεγχος ασκείται από κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου και
εποµένως εναρµονίζεται το καθεστώς µε όσα ισχύουν για τους
ελέγχους του δηµοσίου και των νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου. 

Σχετικά µε τις διατάξεις αυτές θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό
το από 31ης Αυγούστου έγγραφο της Ένωσης Δικαστικών Λει-
τουργών του Ελεγκτικού Συνεδρίου µε το οποίο έθεσαν υπ’ όψιν
µας τις παρατηρήσεις τους. Είναι αξιοσηµείωτο ότι οι αρµόδιοι
δικαστές αναγνωρίζουν πως δεν επιβάλλεται από το Σύνταγµα ο
προηγούµενος έλεγχος των συµβάσεων διάθεσης µετοχών.

Αποτελεί, λοιπόν, επιλογή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας να καθιερώσει τον έλεγχο των εν λόγω συµβάσεων µε από-
λυτη προσήλωση στο αίτηµα των πολιτών για διαφάνεια στη
διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας. 

Περαιτέρω, η ρύθµιση του σχεδίου νόµου για την εφεξής ανά-
θεση σε κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τη διεξαγωγή του
σύµφωνα µε όσα γενικώς ισχύουν για τον προσυµβατικό έλεγχο,
συνιστά παράδειγµα υγιούς συνοµιλίας µεταξύ αφενός της νο-
µοθετικής και εκτελεστικής και αφ’ ετέρου της δικαστικής εξου-
σίας. Συνεπώς αποτελεί µία ακόµα έµπρακτη απόδειξη της
δέσµευσης της Νέας Δηµοκρατίας για σεβασµό των θεσµών και
των δηµοκρατικών διαδικασιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου
αφ’ ενός ενισχύει την αποδοτικότητα των φορολογικών µηχανι-
σµών και αφ’ ετέρου αποδίδει σηµαντικές αναπτυξιακές δυνατό-
τητες στο ΤΑΙΠΕΔ. Πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα που κινείται σε
εξαιρετικά θετική κατεύθυνση και γι’ αυτό κι εγώ σας καλώ µε τη
σειρά µου να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Χριστίνα Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ

- Κίνηµα Αλλαγής. Θα ακολουθήσει ο κ. Παύλος Γερουλάνος και
στη συνέχεια ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες µέρες η Κυβέρ-

νηση καταβάλλει αγωνιώδεις -θα έλεγα- προσπάθειες προκειµέ-
νου να κατευθύνει τα φώτα της δηµοσιότητας, αλλά και της
κριτικής µακριά από τις τεράστιες ευθύνες της στην τραγική δια-
χείριση των δασικών πυρκαγιών. Ο ίδιος µάλιστα ο Πρωθυπουρ-
γός έφτασε στο σηµείο να κάνει µια ατυχέστατη -κατά την άποψή
µας- σύγκριση, λέγοντας ότι η απόδοση της οικονοµίας µπορεί
να αντισταθµίσει το σκοτεινό κλίµα των πυρκαγιών. Η παράταξη
που παραδίδει, ως συνήθως τουλάχιστον, καµένη γη θέλει πάλι
να σβήσει από την ιστορική µνήµη το γεγονός ότι ευθύνεται και
για τη χρεοκοπία της χώρας µε τη διαχείριση που έκανε την πε-
ρίοδο 2004 - 2009. 

Ο ιστορικός του µέλλοντος βέβαια θα αποτιµήσει τη συµβολή
της κάθε παράταξης στην πορεία της χώρας, τόσο τη δική σας,
κύριοι της Κυβέρνησης, όσο και της δικής µας παράταξης που
µόλις χτες είχε γενέθλια για τα σαράντα εννέα χρόνια από την
ίδρυσή της µε µια προσφορά συµβολής στη βιώσιµη ανάπτυξη
και στην ισχυροποίηση του τόπου, αλλά και στην ισότιµη άνοδο
του βιοτικού επιπέδου της κάθε Ελληνίδας και του κάθε Έλληνα. 

Εάν υπάρχει µια πολιτική που πραγµατικά αποτυπώνει τη δί-
καιη κατανοµή των βαρών και την ισότιµη άνοδο του βιοτικού επι-
πέδου των πολιτών, δεν είναι άλλη από τη φορολογική πολιτική. 

Φέρνετε, λοιπόν, σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής την εν-
σωµάτωση µιας σηµαντικής ευρωπαϊκής οδηγίας για τη βελτίωση
της διοικητικής συνεργασίας µεταξύ των κρατών-µελών της Ένω-
σης στον τοµέα της φορολογίας, µια οδηγία που προφανώς την
υπερψηφίζουµε, όπως ανέπτυξε ο αρµόδιος εισηγητής µας Πά-
ρις Κουκουλόπουλος στην επιτροπή.

Το βασικό ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πέραν
από την ενσωµάτωση και τον τυπικό εξευρωπαϊσµό της δηµόσιας
διοίκησης, κατά πόσο όντως εφαρµόζονται στην πράξη όλα αυτά
και κατά πόσο υπάρχει ισχυρή πολιτική βούληση να προωθηθούν
αυτές οι διατάξεις και να µην µπαίνουν εµπόδια και προσκόµ-
µατα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητήσαµε να έρθει και η ΑΑΔΕ στην ακρόαση
φορέων ενώπιον της επιτροπής, για να µάθουµε τον πραγµατικό
βαθµό υλοποίησης στην πράξη της ενσωµάτωσης τού ήδη υφι-
στάµενου νοµικού πλαισίου, ένα νοµικό πλαίσιο για τη συνεργα-
σία µεταξύ φορολογικών αρχών που έχει τεθεί σε λειτουργία ήδη
µε τον ν.4170/2013. Δεν είναι, δηλαδή, να λέµε απλά ότι ψηφί-
σαµε τις οδηγίες, αλλά να ξέρουµε και ποια είναι η πραγµατική
αποτελεσµατικότητά τους και κυρίως κατά πόσο η διοίκηση κι-
νείται ανεπηρέαστη, µε αποφασιστικότητα και κατά πόσο συνερ-
γάζεται οµαλά µε τα άλλα κράτη ή εξαρτάται από πολιτικές
παρεµβάσεις και επιρροές. 

Δυστυχώς, όµως, τα δείγµατα επί Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας δεν είναι θετικά σε αυτό τον τοµέα. Έχουµε δει µεγά-
λες αδυναµίες στη συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία
Καταπολέµησης της Απάτης, όπως κατέδειξαν, για παράδειγµα,
τα στοιχεία που υποχρεώθηκε το Υπουργείο Οικονοµικών και η
ΑΑΔΕ να µας χορηγήσει στο τέλος του 2022. Σας θυµίζω ότι αφο-
ρούσαν απώλειες από δασµούς λόγω υπερκοστολόγησης µεγά-
λων ποσοτήτων εισαγόµενων ειδών κλωστοϋφαντουργίας και
υποδηµάτων από την Κίνα. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, η διεθνής συνεργασία στην αντιµε-
τώπιση φορολογικών ζητηµάτων δεν γίνεται πραγµατικότητα θε-
σπίζοντας µόνο τους σχετικούς κανόνες, αλλά χρειάζονται και τα
όργανα που θέλουν και µπορούν να τους εφαρµόσουν.

Όσον αφορά τώρα τις διατάξεις των POS, και εδώ ζητήσαµε
να προσέλθει στην ακρόαση φορέων η Ένωση Ελληνικών Τρα-
πεζών, να συζητήσουµε ανοικτά επιτέλους και να ενηµερωθούµε
υπεύθυνα για τις υπερβολικές χρεώσεις των τραπεζών στα POS.
Γιατί συµβαίνει αυτό στην Ελλάδα και έχουµε αυτές τις διαµαρ-
τυρίες τόσο από τους πολίτες όσο και από τους επαγγελµατίες;
Γιατί δεν συµβαίνει αυτό τουλάχιστον στις περισσότερες –απ’
όσο γνωρίζουµε- ευρωπαϊκές χώρες; Η περίφηµη διασύνδεση
των ταµειακών µηχανών µε τα POS έχει πραγµατικά καταντήσει
ανέκδοτο. Ένα µέτρο που συµβάλλει στην αντιµετώπιση της φο-
ροδιαφυγής έχει µπλέξει στις ελληνικές καλένδες για άλλη µία
φορά. Ποιος θα απολογηθεί επιτέλους για τις σοβαρές ευθύνες
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της παρούσας Κυβέρνησης που αποτυπώνονται χαρακτηριστικά
και στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, το οποίο κάνει
λόγο για έλλειψη συνεκτικού νοµικού πλαισίου για διασύνδεση
ταµειακών µηχανών µε τα POS; 

Τέλος, δεν µπορώ να µην αναφερθώ σε µια σειρά διατάξεων
που δυστυχώς κατά τη συνήθη πρακτική σας, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, δεν τέθηκαν ποτέ σε διαβούλευση. Απεχθάνεστε και φο-
βάστε τη διαφάνεια. Οι διατάξεις για το ΤΑΙΠΕΔ, αλλά και για το
Διεθνές Αεροδρόµιο Αθηνών και τα ΕΛΠΕ δεν τέθηκαν ποτέ σε
διαβούλευση και αναδεικνύουν τη βαθιά υποκριτική στάση της
Νέας Δηµοκρατίας για τη δηµόσια περιουσία. 

Εσείς ήσασταν κύριοι της Κυβέρνησης, που κατακεραυνώνατε
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για την παράδοση της δηµόσιας πε-
ριουσίας για ενενήντα εννιά χρόνια στο ΤΑΙΠΕΔ και όταν αναλά-
βατε εσείς, κάνατε τα ίδια, ίσως και χειρότερα. 

Ειδικότερα, η αλλαγή του ορίου του προσυµβατικού ελέγχου
που ουσιαστικά υπερτριπλασιάζεται από µισό εκατοµµύριο σε 1,7
εκατοµµύρια αποτελεί για εµάς µια πρόκληση και έχουµε διατυ-
πώσει πάνω σε αυτό σοβαρές ενστάσεις. Δεν συµφωνούµε µε
αυτές σας τις µεθοδεύσεις. 

Εξάλλου, η ιστορία του Διεθνούς Αεροδροµίου Αθηνών δείχνει
διαχρονικά τις διαφορές των παρατάξεών µας, ποιος πραγµατικά
πάλεψε για τη διασφάλιση του δηµόσιου συµφέροντος και ποιος
µε µεθοδεύσεις αντιλαµβάνεται το «Ελευθέριος Βενιζέλος» ως
«ασηµικό» για τους ξένους και όχι ως µοχλό ανάπτυξης της εθνι-
κής µας οικονοµίας. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι όσο συνεχίζετε να πολιτεύεστε µε
αυτή τη λογική και αρνείστε να κάνετε την όποια αυτοκριτική σας
σε αποδεδειγµένες αστοχίες τόσο οι πολίτες θα κληθούν να πλη-
ρώνουν µε µεγαλύτερο κόστος. 

Σταµατήστε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, την
υποκρισία. Κάντε αυτοκριτική και ακούστε τις προτάσεις µας για
µια δίκαιη και αποτελεσµατική φορολογική πολιτική. Άλλωστε, η
σοβαρή και υπεύθυνη αντιπολίτευση που κάνουµε εµείς στο
ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής θα σας αναγκάσει, είτε αργά είτε γρή-
γορα, να αλλάξετε ρότα σε πάρα πολλούς τοµείς της οικονοµίας. 

Το κάνατε, για παράδειγµα, ήδη µε την οπισθοχώρηση του κ.
Μητσοτάκη για την αναθεώρηση του Ταµείου Ανάκαµψης. Το τό-
νισε χθες ο Πρόεδρός µας στην οµιλία του. Το ίδιο και µε την υιο-
θέτηση της πρότασής µας να δοθούν κίνητρα σε ιδιοκτήτες
κατοικιών, ώστε µετά την ανακαίνισή τους να µπορούν να δοθούν
µε χαµηλό ενοίκιο στους νέους µας. 

Επιτέλους, ακούστε µας προς όφελος του ελληνικού λαού. 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

κ. Παύλος Γερουλάνος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, για την ουσία του νοµοσχεδίου µίλησε

ο εισηγητής µας. Αρκεί µόνο να πω ότι τη µεγαλύτερη αδυναµία
που έχουµε δει στο ΤΑΙΠΕΔ, την αξιοποίηση όλων των περιου-
σιακών στοιχείων υπέρ της χώρας και του πολίτη, την είχαµε αντι-
µετωπίσει στην Εταιρεία Τουριστικών Ακινήτων κατά τη θητεία
µου ως Υπουργός, µεταφέροντας πάγια σε φορείς που µπορούν
να τα αξιοποιήσουν, όπως είναι οι ΟΤΑ, τα επιµελητήρια κ.λπ..
Θα ήταν ένα πολύ καλό σηµείο εκκίνησης µιας αναδιαπραγµά-
τευσης µε την Ευρώπη και µια εντυπωσιακή µεταρρύθµιση απο-
συγκέντρωσης της εξουσίας στη χώρα µας. 

Σήµερα, όµως, θα εστιάσω σε κάτι που µου έµεινε από τη δια-
δικασία συζήτησης του νοµοσχεδίου στις επιτροπές. Και αυτό
είναι το ύφος µε το οποίο προσήλθαν σε αυτήν οι τραπεζίτες. Δεν
µιλώ -και δεν το κάνω ποτέ- σε προσωπικό επίπεδο. Εννοώ τον
τρόπο µε τον οποίον απαξίωσαν την πολιτική διαδικασία της Επι-
τροπής Οικονοµικών. Και σας το λέω σε σύγκριση µε δέκα χρόνια
πριν που είχα την τιµή να συµµετέχω σε αντίστοιχες τέτοιες επι-
τροπές. 

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, µου είναι αδύνατο να πιστέψω ότι οι
τράπεζες που ανακεφαλαιοποιήσαµε πριν από δέκα χρόνια, που
στηρίξαµε «µε νύχια και µε δόντια», για να µην έχουµε κουρέµατα

στις καταθέσεις, που επιτρέψαµε να λειτουργήσουν µε τις διοι-
κήσεις τους ως είχαν, έρχονται στο ελληνικό Κοινοβούλιο δέκα
χρόνια µετά νιώθοντας τόσο «καβάλα στο άλογο» που –επιτρέψτε
µου τη φράση- να «φτύνουν» τους εκπροσώπους του ελληνικού
λαού. 

Πώς και πότε επιτρέψατε, και εσείς της Κυβέρνησης αλλά και
εσείς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αυτού του είδους τη συ-
µπεριφορά σε ανθρώπους οι οποίοι έρχονται να ενηµερώσουν το
Κοινοβούλιο; 

Για όσους δεν το γνωρίζουν, µεταξύ των άρθρων που αφορούν
εναρµόνιση µε οδηγίες της Ευρώπης κάποιοι επιβάλλουν ακόµα
µεγαλύτερη χρήση των POS σε επαγγελµατίες, στο οποίο και φυ-
σικά συµφωνούµε, φτάνει να γίνει µε σωστό τρόπο για το κράτος,
για τους επαγγελµατίες και για τις τράπεζες. 

Ωστόσο, κάναµε αυτό που θα κάναµε ως Κυβέρνηση, ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση. Καλέσαµε την Ένωση Ελληνικών Τραπε-
ζών να µας εξηγήσουν αν και πώς θα επηρεάσει τα κέρδη των
τραπεζών η υποχρεωτική χρήση των µηχανηµάτων. Και ρωτή-
σαµε, χωρίς καµµία διάθεση επιθετικότητας ή λαϊκισµού, µε µόνη
έγνοια να καταλάβουµε πώς το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο περ-
νάµε επηρεάζει την αγορά, πόσα µηχανήµατα POS λειτουργούν
στην Ελλάδα, ποιος είναι ο τζίρος των υπαρχόντων µηχανηµάτων,
πόσο θα αυξηθούν οι συναλλαγές µε τον νέο νόµο και τι τζίρο πε-
ριµένουν οι τράπεζες από τον νόµο τον οποίο θα ψηφίσουµε. Και
αν ξέρουν τελικά κάποια άλλη χώρα της Ευρώπης όπου η υπο-
χρεωτική χρήση µηχανηµάτων συνδέεται µε όρια στις χρεώσεις
των συναλλαγών. 

Αν υποθέσουµε ότι το οριακό κόστος προσθήκης ενός µηχα-
νήµατος στην αγορά είναι µικρό, ο τζίρος για τους παρόχους,
είτε αυτό είναι τράπεζα είτε όχι, θα µπορούσε να είναι σκέτο κέρ-
δος. 

Προφανώς, όταν η χρήση των POS είναι εθελοντική και υγιές
το τραπεζικό σύστηµα, αργά ή γρήγορα ο ανταγωνισµός λειτουρ-
γεί προβλέψιµα. Μήπως όµως δηµιουργούνται υπερκέρδη κάτω
από τις συγκεκριµένες συνθήκες και ειδικά όταν αυτά γίνονται
υποχρεωτικά; Και αν είναι έτσι, µήπως πρέπει να βάλουµε ένα
όριο βάζοντας και όριο στο πόσο χρεώνουν οι τράπεζες; 

Επαναλαµβάνω. Δεν ξέρουµε. Ρωτάµε, όπως µας επιβάλλει ο
συνταγµατικός µας ρόλος και η διαδικασία ψήφισης του νοµο-
σχεδίου. 

Για να µην σας κουράζω, η εκπρόσωπος της Ένωσης Ελληνι-
κών Τραπεζών προσήλθε χωρίς καµµία διάθεση να απαντήσει.
Στις λίγες ερωτήσεις που απάντησε η απάντησή της ήταν -επι-
τρέψτε µου τον όρο- «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε» και µας πα-
ρέπεµψε αλλού για θέµατα για τα οποία, αν δεν τα γνωρίζει, τότε
δεν κάνει καλά τη δουλειά της. 

Θα µου πείτε, είναι πολιτικό θέµα το ύφος της εκπροσώπου
των τραπεζών; Όχι βέβαια. Ούτε καν το γεγονός ότι µας εκµυ-
στηρεύθηκε ως απλή πολίτης την προσωπική της άποψη ότι ένα
- δύο ευρώ στη συναλλαγή δεν είναι και µεγάλο ποσό. 

Αυτό, όµως, που είναι πολιτικό θέµα, κύριε Υπουργέ, κύριε
Πρόεδρε της Επιτροπής Οικονοµικών και κύριε Πρόεδρε της
Βουλής, είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει δώσει δικαίωµα στους
τραπεζίτες να θεωρούν τους εαυτούς τους πάνω και πέρα από
τον έλεγχο του ελληνικού Κοινοβουλίου. Και για να νιώθουν οι
τράπεζες στο «απυρόβλητο», αυτό σηµαίνει ή ότι έχετε υποβαθ-
µίσει το Κοινοβούλιο ή ότι έχετε αναβαθµίσει σε προνοµιακό συ-
νοµιλητή τις τράπεζες, τόσο που µπορούν να αγνοούν τους
εκπροσώπους του ελληνικού λαού. 

Είναι πολιτικό πρόβληµα ή απλά προσβάλλει το βουλευτικό
µας εγώ; Είναι βαθιά πολιτικό πρόβληµα. Και εξηγώ γιατί. Γιατί η
σωστή και ισορροπηµένη λειτουργία των τραπεζών µπορεί να ενι-
σχύσει σηµαντικά την ελληνική οικονοµία, ενώ η αίσθηση ότι βρί-
σκονται στο «απυρόβλητο» τους αφήνει χώρο να αυξήσουν τα
κέρδη τους πέρα απ’ ό,τι είναι υγιές για την κοινωνία και την επι-
χειρηµατική ανάπτυξη της χώρας. 

Για να είµαι ξεκάθαρος, το ΠΑΣΟΚ αντιλαµβάνεται πέρα για
πέρα τη σηµασία ενός υγιούς τραπεζικού συστήµατος. Αντιλαµ-
βανόµαστε πλήρως ότι η κερδοφόρα λειτουργία τους είναι προς
όφελος της ελληνικής οικονοµίας. Και αντιλαµβανόµαστε επίσης
ότι στο σηµερινό περιβάλλον ο υγιής ανταγωνισµός και όχι τα δι-
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οικητικά µέτρα που προτείνουν άλλα κόµµατα είναι ο καλύτερος
τρόπος να αποκτήσουµε και τα δύο. 

Το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα, όµως, παραµένει ασθενές και
δεν λειτουργεί µε όρους αγοράς. Και αυτό γιατί είναι λίγες οι
τράπεζες, γιατί είναι ακόµη λιγότερες οι µικρές που θα µπορού-
σαν να εντείνουν τον ανταγωνισµό –η αναλογία συστηµικών και
µη συστηµικών τραπεζών στην Ελλάδα υπολείπεται κάθε πολιτι-
σµένης χώρας- και γιατί έχουµε βοηθήσει τις τράπεζες µε χρή-
µατα των φορολογουµένων, καθυστερώντας έτσι την εξυγίανση
στην οποία θα είχαν προβεί από ανταγωνισµό µεταξύ τους. 

Γι’ αυτό και ο έλεγχος από το Υπουργείο και το Κοινοβούλιο
καθίσταται ακόµα πιο ουσιαστικός, επιτακτικός και χρήσιµος. Και
αν έχετε απαξιώσει το δεύτερο, δεν θέλω να γνωρίζω πώς µιλάτε
µε τους τραπεζίτες στο Υπουργείο σας πίσω από κλειστές πόρ-
τες. Γιατί εσείς σε αυτό το τραπεζικό σύστηµα έχετε αναθέσει,
όχι µόνο τον κοµβικό ρόλο της ανάπτυξης της χώρας, δηλαδή τη
χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων από προγράµµατα, αλλά και
κεντρικό ρόλο στις πτωχεύσεις. Είναι ένα πρόβληµα που τόσο
για οικονοµικούς όσο και για κοινωνικούς λόγους δεν θα έπρεπε
ποτέ να βρίσκεται αποκλειστικά στα χέρια ενός ασθµαίνοντος
τραπεζικού συστήµατος. 

Και ενώ οι δικές µας ερωτήσεις ξεκίνησαν από απλή ανάγκη
να ενηµερωθούµε και να καταλάβουµε πώς το νοµοσχέδιο επη-
ρεάζει τους επαγγελµατίες και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, η
αντιµετώπιση της Ένωσης µας οδηγεί να αναρωτηθούµε αυτό
που αναρωτιέται κάθε Έλληνας πολίτης και που πρέπει να συζη-
τηθεί περισσότερο στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Δηλαδή, για παρά-
δειγµα, ερωτήσεις, όπως γιατί είναι τόσο µεγάλη η διαφορά
µεταξύ επιτοκίων καταθέσεων και επιτοκίων χορηγήσεων. Το είπε
και ο κ. Κατρίνης πριν. 

Προχθές η Τράπεζα της Ελλάδος εξέδωσε έναν εξαιρετικά
αποκαλυπτικό πίνακα. Η διαφορά στα µέσα σταθµισµένα επιτόκια
του συνόλου των καταθέσεων και των δανείων έχει πάει από 3,53
µονάδες σε 5,83 µέσα σε µόλις έναν χρόνο, σχεδόν έχει διπλα-
σιαστεί. Κρατήστε το αυτό για τα στοιχεία του πληθωρισµού.
Μπορώ να καταθέσω, αν θέλετε, αργότερα τον πίνακα της Τρά-
πεζας της Ελλάδος. 

Ή γιατί χρεώνουν, για παράδειγµα, τόσο πολύ οι τράπεζες για
συναλλαγές; Τους ρωτήσαµε και δεν µας απάντησαν. Η απά-
ντησή τους ήταν εξαιρετικά διφορούµενη. Τι λένε; Ότι σε σχέση
µε τις τράπεζες της Ευρωζώνης οι ελληνικές παρουσιάζουν χα-
µηλό ποσοστό προµηθειών στα οργανικά τους έσοδα, τόσο ως
ποσοστό του ΑΕΠ όσο και ως ποσοστό επί των συνολικών τους
εσόδων. 

Συγχωρέστε την άγνοιά µου, αλλά η απλή λογική µού λέει ότι
αν έχεις περισσότερα υπερκέρδη από µία δραστηριότητα µει-
ώνεται το ποσοστό συµµετοχής των υπερκερδών µιας άλλης.
Είναι ή δεν είναι έτσι; Δεν ξέρω, ρωτάω. 

Όταν λοιπόν τέτοια ερωτήµατα µένουν στον «αέρα», είναι ή
δεν είναι λογικό και εύλογο να αναρωτιόµαστε αν οι τράπεζες
εκµεταλλεύονται διατάξεις υποχρεωτικότητας σαν αυτές που επι-
βάλλονται µε αυτό το νοµοσχέδιο απέναντι στο τι είναι καλό για
την κοινωνία και την οικονοµία; 

Κυρία Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής Οικονοµικών,
θα έπρεπε σε τακτά χρονικά διαστήµατα σε αυτό το Κοινοβούλιο
να αφουγκραζόµαστε και να αναλύουµε µε στοιχεία εάν ο αντα-
γωνισµός λειτουργεί υπέρ της κοινωνίας και της οικονοµίας,
ακόµα και των τραπεζών. Διότι αυτός εδώ ο χώρος δηµοκρατικού
διαλόγου είναι ο µόνος χώρος που ο πολίτης µπορεί να εκφρα-
στεί συλλογικά εκεί που διάφορα συµφέροντα δρουν συλλογικά. 

Και εάν η Κυβέρνησή σας τον έχει απαξιώσει τόσο δραστικά
σε τόσο µικρό χρονικό διάστηµα, τότε έχετε επιφέρει ένα τερά-
στιο πλήγµα τόσο στη δηµοκρατία όσο και στα συµφέροντα της
κοινωνίας. Οφείλετε να διορθώσετε αυτό το λάθος που έχετε
κάνει και, εάν το αποφασίσετε, εµείς θα είµαστε στο πλευρό σας.
Εάν συνεχίσετε όµως έτσι, θα µας βρείτε και εµάς απέναντι, αλλά
αργά ή γρήγορα θα βρείτε και την ελληνική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Γερουλάνος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Γερουλάνο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, πριν από περίπου έναν µήνα βρισκόµα-
σταν εδώ και συζητούσαµε και πάλι για ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Οικονοµικών, όπως συµβαίνει και σήµερα. Τότε εί-
χαµε την ευκαιρία να υποστηρίξουµε ένα σχέδιο νόµου σύµφωνα
µε το οποίο υλοποιείτο περίπου το 50% των προεκλογικών οικο-
νοµικών δεσµεύσεων της Νέας Δηµοκρατίας. Μόλις µέσα σε
λίγες µέρες κάναµε πράξη τα µισά από όσα είχαµε υποσχεθεί
στους πολίτες, κάτι το οποίο δεν συµβαίνει συχνά στα κοινοβου-
λευτικά χρονικά. 

Σήµερα η ευτυχής ακολουθία συνεχίζεται και έχουµε και πάλι
µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών που
επιφέρει σηµαντικές αλλαγές στη λειτουργία των φορολογικών
υπηρεσιών και στις σχέσεις τους µε τους πολίτες, τους επαγγελ-
µατίες και τις επιχειρήσεις. Η τροποποίηση της κοινοτικής οδη-
γίας η οποία κρίνεται σήµερα κάνει το κράτος µας ακόµη πιο
αποτελεσµατικό στη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος σε
ό,τι έχει να κάνει µε φορολογικά ζητήµατα και ένα πιο αποτελε-
σµατικό κράτος σε αυτά τα ζητήµατα είναι ταυτόχρονα και πιο
δίκαιο κράτος. 

Μία µατιά στο τι ακριβώς αντιµετωπίζουν οι διατάξεις που σή-
µερα συζητάµε αποδεικνύει του λόγου το αληθές. Οι διατάξεις
αυτές έρχονται να αντιµετωπίσουν τη φοροδιαφυγή και να περιο-
ρίσουν τις δυνατότητες που έχουν σήµερα ορισµένοι να λειτουρ-
γούν στην γκρίζα ζώνη της οικονοµίας µη φανερώνοντας τα
εισοδήµατά τους σε βάρος των πολλών, οι οποίοι στη συνέχεια
υποχρεώνονται έµµεσα αλλά σαφέστατα να καλύψουν την τρύ-
πα. 

Υπάρχει κάτι πιο δίκαιο από αυτό -µε όρους πάντοτε φορολο-
γικής δικαιοσύνης- δηλαδή από την καταπολέµηση και τον περιο-
ρισµό της φοροδιαφυγής; Πώς αλλιώς θα µετέχουν όλοι στις
κοινές δαπάνες καταπώς τους αναλογεί και πώς αλλιώς θα µπο-
ρέσουν να ανοίξουν ευκαιρίες για επιπλέον φορολογικές ελα-
φρύνσεις που είναι, φυσικά, στοχευµένες στη νέα γενιά και στους
πιο αδύναµους, στο µέλλον και στην ανάγκη; 

Με την ενσωµάτωση των τροποποιήσεων της κοινοτικής οδη-
γίας η ΑΑΔΕ εξοπλίζεται µε ακόµα περισσότερα όπλα ελέγχου
στον πόλεµο κατά της φοροδιαφυγής, και είναι ένας πόλεµος ση-
µαντικός και δύσκολος. Ας µην ξεχνάµε ότι η µη φορολογήσιµη
ύλη είναι σηµαντικό ποσοστό του ΑΕΠ της Ελλάδας. Υπάρχουν
έρευνες που τοποθετούν αυτό το ποσοστό και πάνω από το 20%,
που σηµαίνει πολλά δισεκατοµµύρια απώλεια στα δηµόσια τα-
µεία, δισεκατοµµύρια που χρειαζόµαστε για να βελτιώσουµε την
υγεία, την παιδεία, να εκσυγχρονίσουµε τις υποδοµές, να θωρα-
κίσουµε την άµυνά µας και να αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις
της κλιµατικής αλλαγής που αντιµετωπίζουµε τόσο βίαια τις τε-
λευταίες ηµέρες. 

Σύγχρονα και αποτελεσµατικά εργαλεία, όπως η καθιέρωση
της αυτόµατης ανταλλαγής δεδοµένων για συγκεκριµένες συ-
ναλλαγές µε τις φορολογικές αρχές των υπολοίπων χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης θα βοηθήσουν σηµαντικά σε αυτή την κα-
τεύθυνση. Ακόµα περισσότερο βοηθητική θα είναι η δυνατότητα
διενέργειας κοινών ή και ταυτόχρονων ελέγχων από περισσότε-
ρες φορολογικές αρχές για κάθε περίπτωση. 

Τη δεδοµένη στιγµή κατά την οποία η κυκλοφορία του χρήµα-
τος δεν γνωρίζει όρια, αλλά αντιθέτως αξιοποιεί τις πάµπολλες
ψηφιακές δυνατότητες που προσφέρει αφειδώς η πρόοδος της
τεχνολογίας, οι φορολογικές αρχές κάθε χώρας δεν µπορεί να
παραµένουν στα παραδοσιακά χωρικά όρια δικαιοδοσίας τους.
«Follow the money», αυτός είναι ο κανόνας ακόµα και ψηφιακά.
Στόχος είναι ο εντοπισµός αδήλωτων εισοδηµάτων και ο περιο-
ρισµός της φοροδιαφυγής από τις συναλλαγές που διεξάγονται
µέσω αυτών των ψηφιακών πλατφορµών και τα δεδοµένα που θα
συλλέγονται από τις πλατφόρµες θα χρησιµοποιούνται για την
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εκτίµηση και την επιβολή κάθε είδους φόρων, δασµών ή εισφο-
ρών κοινωνικής ασφάλισης. Και ας µην το ξεχνάµε αυτό. 

Και έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα που περισσότερο από όλα τα
άλλα αφορά στην εδώ εµπειρία ηλεκτρονικών συναλλαγών, όπως
την έχουµε ζήσει όλοι και όλες µας τα τελευταία χρόνια ως κα-
ταναλωτές και κάποιοι από εµάς ως επαγγελµατίες. Σας ζητώ να
ανακαλέσετε στη µνήµη σας τα εντυπωσιακά δηµοσιεύµατα και
τα ρεπορτάζ των τελευταίων µηνών για ιλιγγιώδεις τζίρους που
χάνονταν στη µετάδοση των στοιχείων. Θα θυµάστε ότι συχνά εί-
χαµε αναφορές για αδήλωτα εκατοµµύρια µε αποδείξεις όχι ακρι-
βώς ηλεκτρονικές, αλλά κατά βάση αόρατες. 

Ως τώρα το κράτος επαφιόταν στους εκ των υστέρων ελέγ-
χους για να αντιµετωπίσει το φαινόµενο. Μπορούσε να δράσει,
δηλαδή, µόνο κατασταλτικά και δεν µπορούσε να προλάβει όσα
γίνονταν. Είδαµε τι ποσά αποκάλυψαν οι έλεγχοι και αυτά είναι
µόνο όσα µπόρεσαν να φέρουν στο φως οι ελεγκτές. Υπάρχουν
πολλές περιπτώσεις ακόµα και οι έλεγχοι δεν µπορεί να είναι ανε-
ξάντλητοι σε αριθµό. Γι’ αυτό έρχεται τώρα πλέον η Κυβέρνηση
και προχωρά στη διασύνδεση των POS µε την ΑΑΔΕ σε πραγµα-
τικό χρόνο, σε άµεση και διαρκή σύνδεση µε τις ταµειακές µηχα-
νές. 

Ορίζονται µε λεπτοµέρειες οι προδιαγραφές που θα ισχύουν
πλέον για την πιστοποίηση των POS και µπαίνει µια τάξη σε αυτό
το κοµµάτι. Οι εταιρείες που διαθέτουν τα POS στην αγορά
πλέον είναι υποχρεωµένες να συµµορφώνονται µε συγκεκριµέ-
νους κανόνες και να διαθέτουν µία πολύ αυστηρή πιστοποίηση
για τα µηχανήµατά τους. Πρόκειται για µία ακόµα ψηφιακή επα-
νάσταση στη δηµόσια διοίκηση, µία αποτελεσµατική επανά-
σταση, µια δίκαιη επανάσταση. 

Ξαναγύρισα, λοιπόν, στο δίπολο αποτελεσµατικότητα και δι-
καιοσύνη και γύρισα ξανά σε αυτές τις δύο έννοιες ακριβώς γιατί
τις θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικές για την κρατική λειτουργία, για
τους σκοπούς της διακυβέρνησης. Το ερώτηµα επανέρχεται: Τι
θέλουµε από το κράτος; Με δύο λέξεις, θέλουµε να είναι αποτε-
λεσµατικό και δίκαιο. 

Η αποτελεσµατικότητα είναι και στόχος, αλλά είναι και εργα-
λείο, διότι η δικαιοσύνη του κράτους ενισχύεται αφάνταστα από
την αποτελεσµατικότητα στη λειτουργία του, όπως εξήγησα. Και
εδώ ακριβώς είναι που έρχεται και κουµπώνει το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Οικονοµικών, ακριβώς διότι και τα δύο αυτά, δηλαδή
η αποτελεσµατικότητα και η δικαιοσύνη, υπηρετούν το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο.

Θα προσέθετα εδώ ότι και το προηγούµενο νοµοσχέδιο υπη-
ρετούσε τους ίδιους αυτούς στόχους, γιατί, όταν νοµοθετείς το
50% της οικονοµικής σου πολιτικής µέσα σε λίγες µέρες από την
εκλογή σου, τότε πράγµατι δείχνεις αποδείξεις αποτελεσµατικό-
τητας και ακόµα περισσότερο, όταν το περιεχόµενο είναι όπως
τότε, αυξήσεις µισθών, συντάξεων και φορολογικές ελαφρύν-
σεις. 

Σήµερα προσθέτουµε σε όλα αυτά και την αναµόρφωση της
λειτουργίας του φοροελεγκτικού µηχανισµού, οπότε η Κυβέρ-
νηση παραµένει συνεπής σε όσα έχει διακηρύξει. Και για τα δύο
αυτά νοµοσχέδια του Υπουργείου Οικονοµικών τα εύσηµα θα
πρέπει να πάρουν ο Υπουργός, οι Υφυπουργοί και το επιτελείο
του Υπουργείου. Δείχνουν αποφασιστικότητα, ετοιµότητα και σω-
στό προγραµµατισµό, γιατί αυτά τα σηµάδια είναι θετικά για µία
τετραετία που µόλις ξεκίνησε για όλους και για την οποία έχουµε
αναλάβει σηµαντικές δεσµεύσεις απέναντι στους πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι η σηµερινή µας συ-
ζήτηση έχει αναδείξει πολλά περισσότερα που µας ενώνουν
παρά µας χωρίζουν στο ζήτηµα της καταπολέµησης της φορο-
διαφυγής. Ακούστηκε κριτική -απολύτως σεβαστή-, όµως δεν
ακούστηκαν απορρίψεις. Νοµίζω πως αυτό θα αποτυπωθεί και
στο αποτέλεσµα της ψηφοφορίας ως το επιστέγασµα µιας πα-
ραγωγικής ηµέρας για το Κοινοβούλιό µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος, για δώδεκα λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Με αφορµή τη συζήτηση του σηµερινού νοµοσχεδίου από όλα

τα άλλα κόµµατα της Βουλής, πλην του ΚΚΕ, ακούσαµε διάφορα
φληναφήµατα περί απόκτησης φορολογικής συνείδησης. Ένας
εκπρόσωπος ενός ακροδεξιού κόµµατος µάλιστα µίλησε για οι-
κονοµική παιδεία που πρέπει να αποκτήσουµε και διάφορες
άλλες τέτοιες αρλούµπες, όπως τις λέει ο λαός µας. 

Όµως, αλήθεια, αναρωτηθήκαµε τι είναι το φορολογικό σύ-
στηµα; Διαχρονικά, όχι µόνο τα τελευταία χρόνια. Το φορολογικό
σύστηµα δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα άδικο, αντιλαϊκό και τα-
ξικό εργαλείο. Έτσι ήταν πάντοτε, δεν ήταν ποτέ προς όφελος
των λαϊκών αναγκών. Γιατί; Διότι µέσα από αυτό γίνεται µία ανα-
διανοµή, η κρατική αναδιανοµή ενός τµήµατος του παραγόµενου
πλούτου. Από πού τα παίρνει το κράτος; Τα παίρνει από τους
πολλούς, από τον λαό, για να τα δώσει στους λίγους. 

Και βεβαίως αυτό το φορολογικό σύστηµα µε την πάροδο των
δεκαετιών γίνεται ακόµα πιο άδικο, ακόµα πιο αντιδραστικό. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα και κριτήριο για τον βαθµό αδικίας του
φορολογικού συστήµατος είναι η συµµετοχή των έµµεσων
φόρων, των φόρων δηλαδή στην κατανάλωση, των αντιλαϊκών
φόρων στα φορολογικά έσοδα. Πόσο είναι τώρα περίπου, κύριε
Υπουργέ, στο 60%; Πάνω κάτω εκεί κινείται, άντε να πάει 62%. Τι
σηµαίνει, λοιπόν, αυτό; Ότι το σηµαντικότερο κοµµάτι το πληρώ-
νει ο λαός για τον φόρο στην προσπάθειά του να ικανοποιήσει
βασικές ανάγκες του. 

Θέλετε να δείτε πόσο άδικο είναι αυτό το φορολογικό σύστηµα
το οποίο µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο υπερασπίζεστε ή ως
κυβερνητικά κόµµατα έχετε εφαρµόσει; Δεν µπορεί να είναι τί-
ποτα άλλο παρά το µέγεθος των ληξιπρόθεσµων χρεών των λαϊ-
κών στρωµάτων στην εφορία, στα ασφαλιστικά ταµεία αλλά και
στις τράπεζες, για παράδειγµα, το ιδιωτικό χρέος των λαϊκών
στρωµάτων. Τεσσεράµισι εκατοµµύρια ΑΦΜ χρωστάνε στην εφο-
ρία. Από το 80% από αυτούς που χρωστάνε στην εφορία, χρω-
στάνε έως 5.000 ευρώ µόλις το 3% του συνολικού ληξιπρόθεσ-
µου χρέους στην εφορία. Οι υπόλοιποι; Το 1% που χρωστάει το
80% του ληξιπρόθεσµου χρέους; Αυτό δεν είναι χρέος που µπο-
ρεί να εισπραχθεί. Ανείσπραχτο! 

Να, λοιπόν, που ο λαός δεν µπορεί να πληρώσει την εφορία
γιατί δεν έχει και αυτοί οι µεγαλόσχηµοι επιχειρηµατίες, οι µεγα-
λοµέτοχοι επιχειρήσεων δεν πλήρωσαν στην εφορία για να αυ-
ξήσουν τα περιουσιακά τους στοιχεία, τα οποία βεβαίως δεν
εντοπίζονται. Γιατί; Λόγω των φορολογικών παραδείσων, λόγω
των offshore εταιρειών, λόγω των τραπεζικών απορρήτων. Άρα,
λοιπόν, ποιος καλείται να πληρώσει τώρα µε την επίθεση µέσω
των αναγκαστικών µέτρων σε αυτούς που χρωστάνε; Τα λαϊκά
στρώµατα. Αυτοί οι οποίοι δεν έχουν να πληρώσουν. Προχωράτε
σε µέτρα κατάσχεσης των περιουσιακών τους στοιχείων.

Και βεβαίως το φορολογικό σύστηµα, κύριε Υπουργέ, θα γίνει
ακόµη πιο άδικο και ακόµη πιο αντιλαϊκό. Γιατί; Γιατί και για τη
Νέα Δηµοκρατία και για τον ΣΥΡΙΖΑ και για το ΠΑΣΟΚ αλλά και
για άλλα κόµµατα, τι είναι; Είναι ένα εργαλείο προσέλκυσης επεν-
δύσεων. Είναι ένα εργαλείο το οποίο διαµορφώνει ένα ακόµη πιο
ευνοϊκό περιβάλλον για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Σε συν-
θήκες φορολογικού ανταγωνισµού, πού οδηγεί αυτή η αντίληψη
και αυτή η λογική; Στο να µειώνουµε όλο και περισσότερο τους
φορολογικούς συντελεστές των επιχειρηµατικών οµίλων, να δη-
µιουργούµε όλο και µεγαλύτερα πεδία εισοδήµατος, τα οποία
δεν περιλαµβάνονται στο φορολογητέο εισόδηµα και απαλλάσ-
σονται, για να µπορεί να γίνει ακριβώς ελκυστικό. Πόσα κόµµατα
δεν κάνουν συγκρίσεις ανάµεσα στους φορολογικούς συντελε-
στές Ελλάδας και Βουλγαρίας; Για να τονίσουν τι; Ότι οι φορο-
λογικοί συντελεστές των επιχειρηµατικών οµίλων πρέπει να
µειωθούν κι άλλο. Ή η αντίληψη που έχει η Ελληνική Λύση για
παράδειγµα, και όχι µόνο, για 15% φορολογικό συντελεστή. Και
αυτός που παίρνει 1.000 ευρώ 15% και αυτός που βγάζει
1.000.000 ευρώ τον µήνα 15%. Ωραία λογική αυτή! Πάρα πολύ
ωραία λογική και δίκαιη πάνω απ’ όλα! 

Το λέµε αυτό, λοιπόν, γιατί όλες αυτές οι εξελίξεις οδηγούν σε
όλο και µικρότερη συµµετοχή στα φορολογικά έσοδα των επιχει-
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ρηµατικών οµίλων, που βεβαίως αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτά τα
φορολογικά βάρη δεν µεταφέρονται. Μεταφέρονται. Μεταφέρο-
νται στις πλάτες των λαϊκών στρωµάτων, διότι σε συνθήκες δη-
µοσιονοµικής πειθαρχίας και δηµιουργίας πρωτογενών πλεονασ-
µάτων µεγαλώνει περισσότερο το βάρος των φορολογικών εσό-
δων που καλούνται να πληρώσουν τα λαϊκά στρώµατα. Και από
αυτή την άποψη, όλο αυτό το παραµύθι το οποίο πουλάτε δια-
χρονικά περί πάταξης της φοροδιαφυγής; Σας έπιασε ο πόνος
να πατάξετε τη φοροδιαφυγή; Να σας πω ορισµένα παραδεί-
γµατα φοροδιαφυγής, κύριε Υπουργέ, λοιπόν, που πρέπει να τα
πατάξετε. 

Καταργήστε τη φορολογική ασυλία των εφοπλιστών. Αυτό δεν
είναι φοροδιαφυγή; Επειδή είναι νόµιµοι; Καταργήστε τον ανα-
βαλλόµενο φόρο των τραπεζών. Αυτό δεν είναι φοροδιαφυγή;
Γιατί είναι νόµιµη; Καταργήστε τις υπεραποσβέσεις σε µια σειρά
επιχειρήσεων και ιδιαίτερα σε επιχειρήσεις νέας τεχνολογίας. Κα-
ταργήστε µια σειρά από απαλλαγές, για παράδειγµα στον φόρο
ακινήτων που παρέχετε στις offshore εταιρείες, ιδιαίτερα τις εφο-
πλιστικές που διατηρούν µεγάλα ακίνητα και δεν πληρώνουν
φόρο καθόλου για τα ακίνητα ούτε ΕΝΦΙΑ ή στις εταιρείες δια-
χείρισης των ακινήτων που ούτε αυτές πληρώνουν φόρο ΕΝΦΙΑ. 

Να, λοιπόν, ορισµένα παραδείγµατα. Γιατί αυτά δεν τα κάνετε;
Γιατί έτσι πλήττετε τον ανταγωνισµό και την κερδοφορία των επι-
χειρηµατικών οµίλων. Άρα, λοιπόν, τα έσοδα από πού θα προκύ-
ψουν; Από τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα, από τον λαό. Και
υπάρχουν και µια σωρό άλλες φορολογικές διατάξεις και απαλ-
λαγές, όπως ορισµένα φορολογικά καθεστώτα.

Στο κάτω κάτω της γραφής για ποιου είδους φορολογία µιλάµε
για τα µονοπώλια και τις πολυεθνικές; Σε συνθήκες ελευθερίας
και κίνησης κεφαλαίων, αλήθεια διαφωνεί το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ
για την ελευθερία κίνησης κεφαλαίων; Όχι βέβαια. Σε συνθήκες
ύπαρξης φορολογικών παραδείσων υπάρχει εδώ χθεσινό δηµο-
σίευµα κυριακάτικης εφηµερίδας που λέει ότι µέσα σε δώδεκα
µήνες αυξήθηκε 4,8% ο υπεράκτιος πλούτος που βρίσκεται κρυµ-
µένος από offshore εταιρείες σε διάφορους φορολογικούς πα-
ραδείσους, φτάνοντας στο ιλιγγιώδες ποσό των δώδεκα τρισε-
κατοµµυρίων δολαρίων. Ιδού πεδίο δόξης λαµπρόν! 

Άρα και offshore εταιρείες υπάρχουν και τριγωνικές συναλλα-
γές υπάρχουν και φορολογικοί παράδεισοι υπάρχουν και τραπε-
ζικά απόρρητα υπάρχουν, για να µπορούν ακριβώς οι µεγάλοι
επιχειρηµατικοί όµιλοι  να αποφεύγουν τις φορολογικές επιβα-
ρύνσεις τους. Και αυτό δεν είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο φορο-
λογικό, είναι παγκόσµιο φαινόµενο. Γιατί όλοι αυτοί οι οποίοι λένε
ότι εδώ πρέπει να πατάξετε τη φοροδιαφυγή στις χώρες τους,
όλοι έχουν φορολογικούς παραδείσους. Και οι Ηνωµένες Πολι-
τείες έχουν φορολογικούς παραδείσους, και η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει πολλαπλούς φορολογικούς παραδείσους, εντός των
γεωγραφικών της ορίων. Κατά τα άλλα κάνουν ότι δεν τα βλέ-
πουν όλα αυτά. Υποκρισία! Γιατί; Διότι µέσα από αυτή τη διαδι-
κασία τι θέλουν να πετύχουν; Θέλουν να εξαπολύσουν ένα κυνήγι
µαγισσών απέναντι στα λαϊκά στρώµατα. Και τι θα είναι αυτό το
κυνήγι µαγισσών; Θα είναι απέναντι στους εµπόρους, στους
επαγγελµατοβιοτέχνες, στους αυτοαπασχολούµενους και σε
όλους αυτούς τους βιοπαλαιστές που τους έχετε βαπτίσει επι-
χειρηµατίες και οι οποίοι προσπαθούν να επιβιώσουν και να µην
αυξήσουν κι άλλο τα χρέη τους. Ταυτόχρονα, µέσα από αυτή τη
διαδικασία θέλετε να αυξήσετε τα φορολογικά έσοδα για να δη-
µιουργήσετε έναν νέο δηµοσιονοµικό χώρο για να µπορέσετε να
χρηµατοδοτήσετε τις επενδύσεις των µεγάλων επιχειρηµατικών
οµίλων. Αλλά πάνω απ’ όλα το διαίρει και βασίλευε: Στοχοποιείτε
ένα συγκεκριµένο στρώµα, το στρώµα των λαϊκών στρωµάτων,
για να πάει ο µισθωτός, ο συνταξιούχος και να τα βάλει µε τον
επαγγελµατία. Θέλετε να συγκαλύψετε µέσα από αυτή τη διαδι-
κασία, το τεράστιο, αµύθητο παιχνίδι που γίνεται µε όλους αυ-
τούς τους φορολογικούς παραδείσους και τα δεκάδες δισεκα-
τοµµύρια και τρισεκατοµµύρια που είναι κρυµµένα σε αυτούς και
µε τι θα φορολογείται το µεγάλο κεφάλαιο.

Αντί συνολικά, λοιπόν, να στραφεί ο λαός απέναντι σε αυτούς
οι οποίοι νόµιµα φοροδιαφεύγουν και φοροαποφεύγουν, να βγά-
λει τα µάτια του µεταξύ του. Αυτό προσπαθείτε να κάνετε, για να
µπορείτε εσείς –η όποια κυβέρνηση- να εφαρµόζετε τις ταξικές

σας πολιτικές, ενισχύοντας το µεγάλο κεφάλαιο και τους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους. Αλήθεια, γιατί δεν διευρύνατε τη φορολο-
γική βάση χτυπώντας την παράνοµη οικονοµία, τη λεγόµενη
παραοικονοµία που έχει µια σειρά από λαθρεµπόρια; Λαθρεµπό-
ριο καυσίµων, τσιγάρων, ποτών, αλλά και παράνοµων δραστη-
ριοτήτων, όπως των όπλων, των ναρκωτικών. Για αυτά; Διάφορα
µέτρα και ρυθµίσεις που έρχονται και ξαναέρχονται αλλά το απο-
τέλεσµα; Μηδέν εις το πηλίκον.

Από αυτή λοιπόν την άποψη, εµείς για αυτό κάνουµε κριτική
στην Κυβέρνηση. Θα ρωτήσει κάποιος «µα, καλά δεν θέλετε να
φορολογηθούν διάφορες πλατφόρµες;». Βεβαίως και θέλουµε,
αλλά πιστεύετε ότι µε αυτή την οδηγία θα φορολογηθούν; Και τις
πλατφόρµες που είναι στηµένες σε φορολογικούς παραδείσους,
τι θα τις κάνετε αυτές; Ή αυτές που αλλάζουν το ΑΦΜ τους; Και
θα το κάνουν αυτό, γιατί έχουν αυτή την ελευθερία. Ή για άλλα
ζητήµατα τα οποία υπάρχουν στη συζήτηση. Τις τεράστιες υπερ-
τιµολογήσεις και υποτιµολογήσεις που κάνουν οι µονοπωλιακοί
όµιλοι, πώς θα τις αντιµετωπίσετε; Και µη µου πείτε ότι δεν γίνο-
νται αυτά τα πράγµατα. Πάρτε διάφορες δηµόσιες συµβάσεις και
θα τις βρείτε εκεί καλά κρυµµένες όλες αυτές τις υποτιµολογή-
σεις και υπερτιµολογήσεις και το µαύρο χρήµα το οποίο βγαίνει
από εκεί µε τα τσουβάλια. 

Γι’ αυτό ακριβώς λέµε ότι µέσα από όλη αυτή τη διαδικασία,
όχι µόνο δεν θα αντιµετωπιστεί, δεν θα γίνει πιο δίκαιο το φορο-
λογικό σύστηµα, αντίθετα θα γίνει όλο και πιο άδικο το φορολο-
γικό σύστηµα. Και γι’ αυτό ακριβώς το ΚΚΕ το καταψηφίζει, γιατί
στο στόχαστρο της δικιάς µας πολιτικής είναι ακριβώς η δράση
των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτοί πρέπει να πληρώσουν και όχι
ο λαός και στα φορολογικά έσοδα. 

Και αν νοµίζετε ότι µέσα από αυτήν τη διαδικασία θα κάνετε
παρέµβαση, για παράδειγµα, την ανταλλαγή πληροφοριών για
τις διάφορες πλατφόρµες στην πορεία των ενοικίων, είστε βαθύ-
τατα γελασµένοι. Και είστε βαθύτατα γελασµένοι ακριβώς γιατί
η στέγη στον καπιταλισµό είναι ένα εµπόρευµα και ένα πανάκριβο
εµπόρευµα για τη λαϊκή οικογένεια. Και παρ’ ότι υπάρχουν αδιά-
θετα και κλειστά -για διακόσιες χιλιάδες έγραφε ένα χθεσινό δη-
µοσίευµα- σπίτια τα οποία µένουν αχρησιµοποίητα, παρ’ όλα
αυτά τα νέα ζευγάρια, οι νέοι φοιτητές δεν µπορούν να καλύψουν
τις στεγαστικές τους ανάγκες. 

Και άλλη µια πλευρά επί της ουσίας την οποία αποφεύγετε
είναι το ζήτηµα της φοιτητικής µέριµνας και της φοιτητικής στέ-
γης. Τώρα ξεκινάνε και οι πρωτοετείς. Αλήθεια, πόσες κλίνες σε
φοιτητικές εστίες υπάρχουν; Στην Πάτρα, για παράδειγµα, είναι
επτακόσιες είκοσι τέσσερις οι φοιτητικές κλίνες και το σύνολο
των φοιτητών τριάντα πέντε χιλιάδες. Μία κλίνη για πενήντα φοι-
τητές, δηλαδή τίποτα. Τίποτα απολύτως, ελάχιστο µέγεθος αυτό
µε βάση τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν σήµερα τα λαϊκά
στρώµατα, µε βάση τις τεράστιες µειώσεις στους µισθούς που
έχουν υποστεί όλα αυτά τα χρόνια, µε βάση τις τεράστιες µει-
ώσεις στη σύνταξη που έχουν υποστεί, µε βάση τις τεράστιες αυ-
ξήσεις στη φορολογία που καλούνται να πληρώσουν και βεβαίως
το κύµα ακρίβειας. Αλλά στην Πάτρα, για παράδειγµα, δεκαπέντε
χρόνια τώρα διακόσιες κλίνες είναι ανενεργές λόγω του σεισµού,
γιατί ήταν ακατάλληλες για κατοικίες. Και αντί να φτιαχτούν και-
νούργιες και να αντικατασταθούν κι αυτές, µειώνονται όλο και
περισσότερο οι κλίνες, ενώ αυξάνεται ο αριθµός των φοιτητών
και των φοιτητών που έχουν ανάγκη, για να µπορέσουν να µεί-
νουν στη φοιτητική εστία.

Το λέµε αυτό γιατί ακριβώς ακούστηκαν από κόµµατα ότι εδώ
πέρα πρέπει να διαφυλαχθούν, λέει, τα δηµόσια και κοινωνικά
αγαθά. Αλήθεια, ποια είναι αυτά; Υπάρχει δηµόσιο και κοινωνικό
αγαθό στον καπιταλισµό; Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό; Δεν το
πληρώνει ο κόσµος; Δεν είναι εµπόρευµα; Τα πάντα στον καπι-
ταλισµό είναι εµπόρευµα. Τα πάντα τα πληρώνει ο λαός, ανεξάρ-
τητα το πόσο, αλλά είναι εµπορεύµατα. Και βεβαίως τα τελευταία
είκοσι χρόνια µε τις πολιτικές απελευθέρωσης της αγοράς οι δη-
µοσίου χαρακτήρα επιχειρήσεις σε τι έχουν µετατραπεί; Έχουν
µετατραπεί και λειτουργούν οι ίδιες ως ιδιωτικές εταιρείες κεφα-
λαιοκρατικού χαρακτήρα, µε αποτέλεσµα ο µόνος στόχος που
έχουν είναι το κέρδος. Και το κέρδος από πού θα το βγάλουνε;
Μέσα από την τιµολογιακή πολιτική και την εκµετάλλευση των
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εργαζοµένων τους.
Άρα, λοιπόν, ποιο είναι το ζήτηµα; Το αν θα παραµείνει υπό δη-

µόσιο έλεγχο η ΔΕΗ, η ΕΥΔΑΠ και όλα τα υπόλοιπα; Και οι ιδιώ-
τες µέτοχοι γιατί έχουν µπει εκεί; Για την ψυχή της µάνας τους ή
για να βγάλουν κέρδη; Ακόµη και υπό δηµόσιο έλεγχο. Ή αν δεν
έχουν κέρδη, τα χρέη αυτών των επιχειρήσεων υπό δηµόσιο
έλεγχο ποιος τα πληρώνει; Ο ίδιος ο λαός τα πληρώνει ως µέσο
για να καλυφθούν οι ζηµιές τους.

Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι µέσα από αυτή τη διαδικασία και την
ψευδεπίγραφη διαπάλη ανάµεσα στο δηµόσιο και στο ιδιωτικό -
γιατί το κράτος και οι κρατικές επιχειρήσεις είναι ο συλλογικός
καπιταλιστής που εξυπηρετεί τις ανάγκες, όχι του λαού, αλλά τις
ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων- όλο αυτό είναι µια αδιέ-
ξοδη συζήτηση. Βεβαίως, για να µπω στις διατάξεις του ΤΑΙΠΕΔ,
αυτό για εµάς δεν σηµαίνει ότι αδιαφορούµε αν θα ιδιωτικοποι-
ηθούν επιχειρηµατικοί όµιλοι. Κάθε άλλο. Γιατί θα επιδεινωθούν
ακόµη περισσότερο οι συνθήκες ικανοποίησης των λαϊκών ανα-
γκών και οι συνθήκες εργασίας των ίδιων των εργαζοµένων
στους χώρους αυτούς. Άρα, δεν µπορούµε να τα βλέπουµε όλα
µε τα µάτια στραµµένα στο παρελθόν.

Να ξαναγυρίσει, λοιπόν, ο δηµόσιος έλεγχος, λες και όταν η
ΔΕΗ ήταν κρατική επιχείρηση δεν πούλαγε σκανδαλωδώς στην
ΠΕΣΙΝΕ το ρεύµα κάτω του κόστους παραγωγής. Λες και όταν
ήταν υπό δηµόσιο έλεγχο και όχι αµιγώς κρατική δεν είχε τις
ΝΟΜΕ για να πουλάει στους ανταγωνιστές της ρεύµα κάτω του
κόστους παραγωγής για να µπορούν να έχουν κέρδος αυτοί. 

Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι στο σήµερα αυτό το οποίο χρει-
άζεται, πέρα από την αντίθεση στις ιδιωτικοποιήσεις, είναι ακρι-
βώς να προβάλουµε τον στόχο ο οποίος είναι ρεαλιστικός. Ποιος
είναι αυτός; Η κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής, υπό κοι-
νωνικό έλεγχο τα συγκεντρωµένα µέσα παραγωγής και µια οικο-
νοµία η οποία θα είναι οργανωµένη µε βάση τον κεντρικό
επιστηµονικό σχεδιασµό και τον εργατικό έλεγχο, αλλά γι’ αυτό
χρειάζεται βεβαίως να αλλάξει χέρια η εξουσία. 

Γι’ αυτό εµείς ως ΚΚΕ λέµε ότι η µοναδική ρεαλιστική διέξοδος
από αυτήν την κατάσταση είναι ο σοσιαλισµός. Το να προσπα-
θούµε να εξανθρωπίσουµε τον καπιταλισµό είναι σαν να προσπα-
θούµε να τετραγωνίσουµε τον κύκλο ή να κάνουµε τον ήλιο να
ανατείλει από τη δύση. Από αυτή την άποψη, λοιπόν, το εφικτό
και το ρεαλιστικό είναι να ανατρέψουµε αυτό το βάρβαρο σύ-
στηµα το οποίο βιώνουµε σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Η Βουλευτής Κυριακή Μάλαµα αιτείται άδεια απουσίας στο

εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Στέφανος Παραστατίδης, Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

η ενσωµάτωση µιας ευρωπαϊκής οδηγίας δεν είναι απλά µια τυ-
πική υποχρέωση, είναι η εφαρµογή της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας
στο Εθνικό Δίκαιο. Κατά το σύνηθες, το εθνικά σύνηθες, παρει-
σφρέουν διατάξεις άσχετες κατά βάση ή κάποιες οι οποίες θα
είχαν και την επίκριση των πολιτών αν έρχονταν αυτόνοµα, όπως
είδαµε άλλωστε να επαναλαµβάνει ο κ. Γεωργιάδης στο νοµο-
σχέδιο για τα εργασιακά. Να µην αναρωτιόµαστε, λοιπόν, αν οι
πολίτες έχουν χαµηλή εµπιστοσύνη προς την Ευρωπαϊκή Ένωση
όταν υιοθετούνται κακές πρακτικές στην εθνική νοµοθέτηση για
να κρυφτούν µε δήθεν ευρωπαϊκό περιτύλιγµα οι συντηρητικές
πολιτικές επιλογές αυτής της Κυβέρνησης. 

Είµαστε σαφώς υπέρ της διοικητικής συνεργασίας των κρα-
τών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη φορολογία. Θα συνέ-
βαλλε ουσιαστικά στην καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και,
βεβαίως, στην εδραίωση της φορολογικής δικαιοσύνης. Άλλω-
στε, είναι µία εξίσωση αυτή, ένας ανοιχτός διασυνδεδεµένος κό-
σµος στον οποίο ζούµε. Οι συνεργασίες επιβάλλονται για να
µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε και να δηµιουργήσουµε αυτά
τα µέτωπα τα οποία θα οδηγήσουν, τουλάχιστον για εµάς τους

σοσιαλδηµοκράτες, στην αναδιανοµή του πλούτου και βεβαίως
στην κοινωνική συνοχή. 

Με παρόµοιες διατάξεις -θυµίζω- ήρθαν λίστες όπως η περί-
φηµη λίστα Λαγκάρντ µε δυόµισι χιλιάδες ονόµατα, η λίστα Νι-
κολούδη µε ογδόντα πέντε χιλιάδες ονόµατα που έχρηζαν
φορολογικού ελέγχου, που θα αύξαναν τα έσοδα του κράτους.
Ωστόσο, δέκα χρόνια µετά δεν έχουµε µάθει ούτε τι έγινε για
τους ελέγχους ούτε αν ήρθαν χρήµατα στα εθνικά µας ταµεία.
Παραµένει έτσι βασικό ερώτηµα αν έχει τη βούληση η Κυβέρνηση
να καταπολεµήσει τη φοροδιαφυγή και να διευρύνει τη φορολο-
γική βάση αντί να συγκεντρώνει τα έσοδα από τους ίδιους. 

Παραµένει, επίσης, ως ζητούµενο και η προθυµία των ελληνι-
κών φορολογικών αρχών να αξιοποιούν το οπλοστάσιο που τους
παρέχει η ευρωπαϊκή νοµοθεσία, ώστε να καταπολεµούν τη φο-
ροδιαφυγή, η οποία πλέον δεν γνωρίζει σύνορα. Και εδώ οι επι-
δόσεις µας δυστυχώς είναι χαµηλές µε υψηλό κόστος για τη
χώρα και τους πολίτες της. 

Η Νέα Δηµοκρατία διακρίνεται από µία ηχηρή αναβλητικότητα
σε ό,τι αφορά τη λήψη ουσιαστικών µέτρων κατά της φοροδια-
φυγής, ενώ επιδεικνύει ιδιαίτερη προθυµία στη µείωση της φο-
ρολογίας των υψηλών εισοδηµάτων και κερδών, στην απαλλαγή
της φορολογίας στις µεταβιβάσεις µεγάλης περιουσίας και βε-
βαίως στην εξάλειψη πρακτικά της φορολογίας µερισµάτων ανε-
ξαρτήτως ύψους. 

Ταυτόχρονα, η Ελλάδα διαθέτει ένα από τα πιο άδικα φορολο-
γικά συστήµατα διεθνώς µε χαρακτηριστικά που προσιδιάζουν
σε χώρα εκτός του τόξου των ανεπτυγµένων χωρών, µε µία από
τις χειρότερες αναλογίες άµεσων-έµµεσων φόρων. Το είπε και ο
εισηγητής µας, ο Πάρις Κουκουλόπουλος. 

Εγώ θέλω να θέσω και κάποια συγκεκριµένα στοιχεία: Το 2019
ο λόγος άµεσων-έµµεσων φόρων ήταν 0,56 έναντι 0,74 το 2009
και έναντι 0,981 του µέσου ευρωπαϊκού όρου. Δηλαδή, στα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε 1 ευρώ που συλλέγεται
από άµεσους φόρους αντιστοιχεί περίπου και 1 ευρώ από έµµε-
σους φόρους. Στην Ελλάδα στο 1 ευρώ άµεσης φορολογίας αντι-
στοιχεί 1,8 ευρώ έµµεσης.

Προσωπικά αν µε ρωτούσαν για την ποιότητα δηµοκρατίας
µιας χώρας στο πεδίο της οικονοµίας, θα έθετα µία ερώτηση, τον
λόγο άµεσων-έµµεσων φόρων ο οποίος θα µας έδειχνε και την
ποιότητα δηµοκρατίας της χώρας µας. 

Είναι ένα χαρακτηριστικό, λοιπόν, για το οποίο το ΠΑΣΟΚ
έκανε προεκλογικά το αυτονόητο. Τοποθετήθηκε, συγκρούστηκε,
στοχοποιήθηκε µε καταιγίδα fake news από τον µιντιακό προπα-
γανδιστικό µηχανισµό της Κυβέρνησης. Όµως, εµείς είµαστε εδώ
να δώσουµε τη µάχη και θα τη δώσουµε µέχρι τέλους, γιατί πι-
στεύουµε σε αυτή τη µάχη και πιστεύουµε στη φορολογική δι-
καιοσύνη, η οποία απαιτείται στη χώρα και η οποία δεν υπάρχει,
γιατί για εµάς η διαιώνιση αυτού του καθεστώτος είναι µια ακραία
συντηρητική πολιτική, µια πολιτική άδικη, την οποία ο τροµακτι-
κός πληθωρισµός ιδιαίτερα στα είδη διατροφής καθιστά κατα-
στροφική για την αγοραστική ικανότητα των Ελληνίδων και των
Ελλήνων.

Σε ό,τι αφορά την αναβλητικότητα και την αναποτελεσµατικό-
τητα της Νέας Δηµοκρατίας στο µέτωπο της φοροδιαφυγής,
είναι χαρακτηριστικές και οι διατάξεις του νοµοσχεδίου για τη
διασύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές, όπου για µια
ακόµη φορά αποτυπώνονται οι συνεχείς καθυστερήσεις στην
υλοποίηση ενός έργου σηµαντικού για την αντιµετώπιση της φο-
ροδιαφυγής, καθυστερήσεις οι οποίες οφείλονται σε τεχνολογι-
κούς και νοµοτεχνικούς λόγους από µια Κυβέρνηση που
επαίρεται για τις ψηφιακές της ικανότητες.

Χρειαζόµαστε ένα ουσιαστικό πολιτικό σχέδιο που θα ξεπερ-
νάει την πεπατηµένη των pass και των ολιγοπωλίων και θα χτυ-
πάει στον πυρήνα τον πληθωρισµό της απληστίας, των ολιγο-
πωλίων και των αθέµιτων πρακτικών τους, ένα σχέδιο παραγωγι-
κών δραστηριοτήτων και επενδύσεων που αυξάνουν τον ΑΕΠ και
µεγεθύνουν την οικονοµία µας αντί να αφήνουν το χρήµα να φεύ-
γει στο εξωτερικό µέσω λογιών-λογιών εισαγωγών, ένα σχέδιο
«πράσινης» οικονοµίας που αξιοποιεί τον φυσικό πλούτο αντί να
τον αφήνει να καίγεται, που παράγει ενέργεια από αυτόν αντί να
ξοδεύουµε τεράστια ποσά στις εισαγωγές της. Όµως, τίποτα από
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όλα αυτά δεν είναι προτεραιότητα αυτής της Κυβέρνησης.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω την οµιλία µου ανα-

φερόµενος στη διάταξη στην τροπολογία που επιτρέπει την εγ-
γραφή των µαθητών των ΕΠΑΣ, των επαγγελµατικών σχολών της
ΔΥΠΑ στη Β’ τάξη επαγγελµατικού λυκείου, ακόµη και αν δεν
έχουν την απαιτούµενη πιστοποίηση από τον νόµο του ΕΟΠΠΕΠ
και την οποία το Υπουργείο Παιδείας αναγκάζεται να φέρει άρον
άρον. 

Διαβάζοντάς την παράφρασα τη φράση «ο διάβολος κρύβεται
στις λεπτοµέρειες» λέγοντας στην αντίστοιχη «ο διάβολος κρύ-
βεται στις τροπολογίες», γιατί καλές είναι οι µεγαλόπνοες προ-
γραµµατικές δηλώσεις από τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό
Παιδείας, η θεοποίηση της ψηφιοποίησης, οι εκθέσεις ιδεών, οι
αγιογραφίες στον Τύπο, αλλά η πραγµατικότητα είναι αµείλικτη
και η πραγµατικότητα στην προκειµένη περίπτωση είναι ότι ο
ΕΟΠΠΕΠ, δηλαδή ο Εθνικός Οργανισµός Πιστοποίησης Προσό-
ντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού, δεν διενήργησε ως
όφειλε τις εξετάσεις πιστοποίησης τόσο στους µαθητές των
ΕΠΑΣ της ΔΥΠΑ όσο και στους µαθητές του µεταλυκειακού
έτους µαθητείας των ΕΠΑΛ, όπως επίσης και στους εκπαιδευτές
ανηλίκων. 

Τις συνέπειες αυτής της πλήρους αδιαφορίας της Κυβέρνησης
για τον ΕΟΠΠΕΠ φοβάµαι ότι θα συνεχίσουν και στο µέλλον να
υφίστανται οι απόφοιτοι ΕΠΑΛ-ΕΠΑΣ-ΙΕΚ, καθώς και πολλές κα-
τηγορίες επαγγελµατιών.

Περιµένω µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τον Υπουργό Παιδείας
και τις κυρίες Υφυπουργούς να µας αναλύσουν, πέραν των γενι-
κών και αόριστων εξαγγελιών τους, πώς θα αντιµετωπίσουν τα
φλέγοντα προβλήµατα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης που
τους υποχρεώνουν να φέρουν άρον-άρον και εκ των υστέρων
πρόχειρες τροπολογίες όπως αυτή.

Κλείνω έχοντας την αίσθηση, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι κυ-
βερνάτε λες και βρίσκεστε σε περίοδο χάριτος, λες και δεν είστε
στην Κυβέρνηση πενήντα µήνες, αλλά µόλις δύο και το κακό είναι
ότι κάθε χρόνο γίνεστε και χειρότεροι. Η δηµοκρατία φθίνει, οι
θεσµοί κλείνουν, γίνονται περισσότερο προσοδοθηρικοί και η
εξουσία συγκεντρώνεται στα χέρια σας ολοένα και περισσότερο. 

Το ΠΑΣΟΚ έχει ευθύνη να σταθεί απέναντι σε ό,τι βλάπτει τη
δηµοκρατία, βλάπτει τους θεσµούς, βλάπτει τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Έχουµε άλλους δύο οµιλητές και µετά θα ξεκινήσουν οι δευτε-
ρολογίες του. 

Κύριε Υπουργέ, υποθέτω θα µιλήσετε µετά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συ-

ζήτηση νοµοσχέδιο συνεχίζεται η προσπάθεια που έχει ξεκινήσει
η Κυβέρνηση ήδη από την περασµένη τετραετία για έλεγχο των
πλατφορµών µέσω της βελτίωσης της διαδικασίας ανταλλαγής
πληροφοριών και της συνεργασίας µεταξύ των φορολογικών
αρχών των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τοµέα
της φορολογίας εισοδήµατος, του φόρου προστιθέµενης αξίας
και των λοιπών έµµεσων φόρων. 

Επίσης, για το ίδιο νοµοσχέδιο εν όψει της διασύνδεσης του
POS µε τις ταµειακές µηχανές θεσπίζεται η υποχρέωση των πα-
ρόχων υπηρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας να συµµορφώνονται
προς τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεσης των POS µε
την ΑΑΔΕ και αντίστοιχα των επιχειρήσεων να χρησιµοποιούν
POS που πληρούν τις προϋποθέσεις αυτές. 

Ειδικότερα, µε το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνεται η οδηγία
2021/514 της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε τη διοικητική συ-
νεργασία στον τοµέα της φορολογίας, ώστε τελικά οι πλατφόρ-
µες να γίνουν σύµµαχοι της φορολογικής διοίκησης αντί να είναι
οι ίδιες φορείς φοροδιαφυγής. 

Το πεδίο εφαρµογής αφορά σε πρόσωπα που διεξάγουν δρα-

στηριότητες µίσθωσης ακίνητης περιουσίας, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των ακινήτων κατοικίας ή εµπορικών κατοικιών, χώρων στάθ-
µευσης και κάθε άλλης ακίνητης περιουσίας, προσωπικές
υπηρεσίες, πωλήσεις αγαθών ή µίσθωσης οποιουδήποτε µέσου
µεταφοράς. 

Έτσι τέτοιες πλατφόρµες, οι οποίες είναι εγκατεστηµένες σε
άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα παρέχουν στοι-
χεία για πωλήσεις που διεξάγονται στην Ελλάδα και αντίστροφα
εµείς για πωλήσεις που διεξάγονται σε άλλες χώρες από πλατ-
φόρµες που είναι εγκατεστηµένες στη χώρα µας. 

Τα δεδοµένα περιλαµβάνουν όνοµα, διεύθυνση, ΑΦΜ, ΙΒΑΝ,
τραπεζικό λογαριασµό του πολίτη, το εισόδηµα που εισπρά-
χθηκε, προµήθειες, αµοιβές και φόροι που καταβλήθηκαν, διεύ-
θυνση ακινήτου, ηµέρες µίσθωσης και άλλα. 

Προβλέπεται, επίσης, η δυνατότητα κοινών ή ταυτόχρονων
ελέγχων από περισσότερες φορολογικές αρχές και παρέχεται
ρητά το δικαίωµα σε υπαλλήλους ξένων φορολογικών αρχών να
εξετάζουν φακέλους και να κάνουν συνεντεύξεις στην Ελλάδα
και αντίστοιχα δικαιώµατα δίνονται για τους ελεγκτές της ΑΑΔΕ
στο εξωτερικό.

Όπως προανέφερα, ήδη από την προηγούµενη τετραετία εκ
µέρους της Κυβέρνησης έγιναν σηµαντικές προσπάθειες ελέγ-
χου αυτών των πλατφορµών, όπως έγινε µε την «Airbnb», προ-
σπάθεια η οποία απέφερε στα ταµεία του κράτους δεκαπλάσια
έσοδα από τέτοιες δραστηριότητες, φθάνοντας οι εισπράξεις
σχεδόν µισό δισεκατοµµύριο από τις δηλώσεις που έγιναν µέσω
της συγκεκριµένης πλατφόρµας. 

Αξίζει να κάνουµε µια αναφορά στα στοιχεία µέσω της υπογρα-
φής µνηµονίου συνεργασίας µεταξύ της ΑΑΔΕ και των τριών µε-
γαλύτερων πλατφορµών παγκοσµίως, της «Airbnb», της «Boo-
king» και της «Expedia». Από περίπου 60 εκατοµµύρια ευρώ δη-
λωµένα εισοδήµατα το 2017 φτάσαµε στα 540 εκατοµµύρια το
2022, ενώ για το 2023 οι εκτιµήσεις κυµαίνονται περίπου στα 700
εκατοµµύρια ευρώ. 

Γίνεται, εποµένως, απολύτως κατανοητό ότι η αυτόµατη ανταλ-
λαγή δεδοµένων µε τις φορολογικές αρχές των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τη διασταύρωση των δηλώσεων που
υποβάλλουν οι φορολογούµενοι ως προς το εισόδηµα από τις
ψηφιακές πλατφόρµες είναι πάρα πολύ σηµαντική, δεδοµένου
ότι θα επιλύσει ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα των δηµό-
σιων οικονοµικών, δηλαδή τη φοροδιαφυγή, η οποία στερεί πο-
λύτιµους πόρους από την οικονοµία και έχει τεθεί ορθά ως άµεση
προτεραιότητα της Κυβέρνησης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, όµως, αντιµετωπίζεται και ένα ακόµη
πρόβληµα, που δυστυχώς τόσα χρόνια δεν έχει λυθεί για τη χώρα
µας και θα συµβάλει πλέον καθοριστικά στην αντιµετώπιση της
φοροδιαφυγής. Είναι η διασύνδεση του POS µε τις ταµειακές µη-
χανές. Εν όψει, λοιπόν, της διασύνδεσης αυτής, των POS µε τις
ταµειακές µηχανές, θεσπίζεται η υποχρέωση των παρόχων υπη-
ρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας να συµµορφώνονται προς τις
απαιτήσεις της λειτουργίας και της διασύνδεσης των POS µε την
ΑΑΔΕ και αντίστοιχα των επιχειρήσεων να χρησιµοποιούν POS
που πληρούν τις προϋποθέσεις αυτές.

Επίσης, προβλέπεται η υποβολή πλήρους συµµόρφωσης από
την πλευρά των παρόχων, η οποία θα δηµοσιοποιείται στον ιστό-
τοπο της ΑΑΔΕ. 

Η µη υποβολή της δήλωσης συνεπάγεται την παύση της νόµι-
µης λειτουργίας POS, καθώς και πρόστιµα έως και 200.000 ευρώ
για τους παρόχους και έως 10.000 ευρώ για τις επιχειρήσεις που
εξακολουθούν να χρησιµοποιούν ακατάλληλα POS. 

Εκτός των προαναφεροµένων το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει
διατάξεις µε τις οποίες εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο για τη διαχεί-
ριση των κινητών αξιών του ΤΑΙΠΕΔ. Ειδικότερα, µε το άρθρο 33
προστίθεται δυνατότητα να συνάπτει το ΤΑΙΠΕΔ συµβάσεις ανα-
δοχής κινητών αξιών, δηλαδή µετοχών, οµολόγων κ.λπ. στο Χρη-
µατιστήριο. Οι συµβάσεις αυτές αναδοχής συνάπτονται µε
τράπεζες ή εταιρείες παροχής επενδυτικών υπηρεσιών, οι οποίες
στη συνέχεια προχωρούν στη διάθεση των κινητών αξιών στο
Χρηµατιστήριο. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι πρόκειται για ένα θετικό
νοµοσχέδιο που σηµατοδοτεί τη µεγάλη µάχη κατά της φοροδια-
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φυγής που αποτελεί το µεγάλο στοίχηµα της τετραετίας που ξε-
κίνησε. Τα νέα ψηφιακά εργαλεία αναµφισβήτητα µπορούν να
διαδραµατίσουν καταλυτικό ρόλο στη διαφάνεια και στην αποτε-
λεσµατικότητα του ελεγκτικού οργανισµού και να συµβάλουν
στην καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Τόσο η συλλογή των δε-
δοµένων από τις πλατφόρµες και η θέσπιση της διασύνδεσής
τους µε τις ταµειακές µηχανές στοχεύουν στον εντοπισµό των
αδήλωτων εισοδηµάτων και στην πάταξη της φοροδιαφυγής
µέσω της βελτίωσης της αποτελεσµατικότητας του ελεγκτικού
µηχανισµού και της διοικητικής συνεργασίας στον τοµέα της φο-
ρολογίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος, µετά η κ. Χρηστίδου
και ολοκληρώνεται ο αριθµός των συναδέλφων οµιλητών.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα,
πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, να εκφράσω τη βαθιά µου ευγνω-
µοσύνη προς τους ήρωες πυροσβέστες, τους πιλότους, τους
εθελοντές και όλους όσοι αγωνίστηκαν και συνεχίζουν να αγωνί-
ζονται σε όλα τα πύρινα µέτωπα της πατρίδας µας αυτό το κα-
λοκαίρι. Τους ευχαριστούµε θερµά από καρδιάς. 

Σήµερα συζητάµε ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο το οποίο εισάγει
µια γκάµα νέων ψηφιακών εργαλείων, τα οποία µε τη σειρά τους
θα σταθούν ως ανάχωµα αλλά και ως έµπιστος σύµµαχος απέ-
ναντι στη φοροδιαφυγή και θα ενισχύσουν την προσπάθεια για
την αποτελεσµατική πάταξη αλλά και τη διαφάνεια στη φοροδια-
φυγή. Με τα εργαλεία αυτά διευκολύνεται η διεξαγωγή ελέγχων
τόσο στο πεδίο των διαδικτυακών συναλλαγών µέσα από ψηφια-
κές πλατφόρµες όσο και σε εκείνο των αγορών από φυσικά κα-
ταστήµατα µε πιστωτικές και χρεωστικές κάρτες σύµφωνα µε τις
ευρωπαϊκές κατευθύνσεις της οδηγίας 514 του 2021. Αυτό θα
επιτευχθεί, καθώς θα παρέχεται πλέον η δυνατότητα ηλεκτρονι-
κής διασταύρωσης στοιχείων, η οποία θα πραγµατοποιείται στις
ψηφιακές πλατφόρµες. Για τον σκοπό αυτό καθίσταται υποχρε-
ωτικό πλέον να διαβιβάζονται στην ΑΑΔΕ τα δεδοµένα των συ-
ναλλαγών που πραγµατοποιούν οι χρήστες. Στόχος είναι να
εντοπίζονται τα αδήλωτα εισοδήµατα από συναλλαγές που πρα-
γµατοποιούνται ηλεκτρονικά και να υποβάλλονται οι ανάλογοι δα-
σµοί, φόροι και εισφορές κοινωνικής ασφάλισης. 

Πεδίο εφαρµογής των παραπάνω είναι οι διασυνοριακές και µη
δραστηριότητες σε κλάδους, όπως η µίσθωση µέσων µεταφο-
ράς, η πώληση αγαθών, οι προσωπικές υπηρεσίες, αλλά και η µί-
σθωση ακίνητης περιουσίας. Διαπιστώνει κανείς εύκολα ότι
πρόκειται για τον µεγαλύτερο όγκο των συναλλαγών που πρα-
γµατοποιούνται διαδικτυακά σήµερα και για τις οποίες υφίσταται
κίνδυνος φορολογικών παραβάσεων αλλά και µεγάλες απώλειες
εσόδων για το ελληνικό κράτος. Ανταλλάσσοντας πλέον πληρο-
φορίες µε τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα άτοµα
που συναλλάσσονται ηλεκτρονικά θα µπορούµε να παρέµβουµε
καίρια και αποτελεσµατικά σε κάθε περίπτωση γι’ αυτόν τον λόγο.

Μέσω του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου προβλέπονται και οι
ανάλογες κυρώσεις, προκειµένου όλοι να ευθυγραµµίζονται µε
τα νέα µέτρα. Οι κυρώσεις αυτές είναι αυστηρές και λειτουργούν
ενισχυτικά στην ήδη ισχύουσα νοµοθεσία. Προβλέπεται ότι οι
πλατφόρµες που δεν συµµορφώνονται θα υπόκεινται σε ανα-
στολή λειτουργίας αλλά και σε χρηµατικά πρόστιµα που θα αγ-
γίζουν ακόµα και τις 500.000 ευρώ. Παράλληλα, υφίσταται
πρόβλεψη ότι για τους χρήστες που δεν δηλώνουν τα απαραί-
τητα στοιχεία οι λογαριασµοί θα κλείνουν και οι πληρωµές τους
θα παρακρατούνται. Σαφώς υπάρχουν και οι εξαιρέσεις, καθώς
δεν µπορούν όλοι να επιβαρύνονται το ίδιο φορολογικά, και αυτό
αφορά πωλητές και επιχειρήσεις που διεξάγουν λιγότερες από
τριάντα συναλλαγές ετησίως µέσω της πλατφόρµας και τα έσοδα
αυτά δεν ξεπερνούν τις 2.000 ευρώ. 

Ακόµη επιτρέψτε µου να σταθώ για ένα λεπτό και στις ρυθµί-
σεις του νοµοσχεδίου που αφορούν τη λειτουργία και τη διασύν-
δεση των POS µε την ΑΑΔΕ, ένα θέµα για το οποίο δέχοµαι πολύ

συχνά ερωτήσεις και από τους δικούς µας επιχειρηµατίες της
Πιερίας, τους συµπολίτες µου. Καθίσταται στο εξής υποχρεω-
τικό, εν όψει και της διασύνδεσης των POS µε τις ταµειακές µη-
χανές, οι πάροχοι υπηρεσιών πληρωµής µε χρεωστικές ή πιστω-
τικές κάρτες να συµµορφώνονται προς τις απαιτήσεις λειτουρ-
γίας και διασύνδεσης των POS µε την ΑΑΔΕ και αντίστοιχα οι επι-
χειρήσεις που χρησιµοποιούν POS που πληρούν τις προϋπο-
θέσεις αυτές. Η δήλωση συµµόρφωσης από πλευράς παρόχων
θα δηµοσιεύονται στην ΑΑΔΕ και η µη συµµόρφωση θα σηµαίνει
την παύση νόµιµης λειτουργίας των POS και τα πρόστιµα θα είναι
έως και 200.000 ευρώ για τους παρόχους και έως 10.000 ευρώ
για τις επιχειρήσεις αντίστοιχα. 

Αντιλαµβάνεται κανείς την αξία εφαρµογής όλων των παρα-
πάνω µέτρων, αν τα εξετάσει και µε όρους κοινωνικής δικαιοσύ-
νης. Δεν µπορούµε να επιτρέπουµε σε λίγους να φοροδιαφεύ-
γουν εις βάρος της πληθώρας των πολιτών που είναι συνεπείς
και υπεύθυνοι µε τις φορολογικές τους υποχρεώσεις. 

Κλείνοντας, θέλω να σταθώ στις διατάξεις που αφορούν το
ΤΑΙΠΕΔ που έχουν τη δική τους ιδιαίτερη σηµασία και αξία. Δίνε-
ται στο ΤΑΙΠΕΔ η δυνατότητα να συµµετέχει στο Χρηµατιστήριο
κάνοντας τοποθετήσεις µε όρους και κανόνες ανάλογους µε αυ-
τούς όλων των επιχειρήσεων, κυρίως για τη διασφάλιση της
αξίας των µετοχών. Πρόκειται για ρυθµίσεις που έχουν έναν πολύ
συγκεκριµένο σκοπό, την αξιοποίηση στο µέγιστο των περιουσια-
κών στοιχείων του δηµοσίου. Η χώρα µας έχει σαφείς ευρωπαϊ-
κές υποχρεώσεις, αλλά και στόχους που οφείλει να εξυπηρετεί,
και δεν µπορεί αυτό να συµβεί σε καµµία περίπτωση χωρίς το
πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων του ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο δεν απο-
τελεί καµµία κρυφή ατζέντα, αλλά είναι δηµοσιοποιηµένο και
κατά περιόδους βελτιστοποιείται κατά περιόδους µε αλλαγές
που ενισχύουν την ωφέλειά του για την πατρίδα µας και τους πο-
λίτες της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα κάνουµε ακόµα ένα ση-
µαντικό βήµα νοικοκυρέµατος του κράτους, ένα βήµα υπευθυνό-
τητας τόσο στον κρίσιµο φορολογικό τοµέα, όσο και στον τοµέα
της αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας, µετατρέποντάς την
από ένα ανεκµετάλλευτο βάρος σε µια ευκαιρία που θα δώσει
ώθηση στην κατάκτηση των διεθνών µας στόχων. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ακολουθεί µόνιµη πολι-
τική φορολογικών ελαφρύνσεων συνοδευόµενη από µια στρατη-
γική κατά της φοροδιαφυγής, η οποία ενισχύει το αίσθηµα
δικαίου και της κοινωνικής και φορολογικής δικαιοσύνης, εξυπη-
ρετεί το δηµόσιο συµφέρον και θωρακίζει τους κανόνες του υγι-
ούς ανταγωνισµού, εξασφαλίζει επιπλέον έσοδα στα κρατικά
ταµεία, τα οποία θα επαναπροωθεί προς τους πολίτες µε στοχευ-
µένα µέτρα στήριξης ανακουφίζοντας τους από σηµαντικά βάρη. 

Σας καλώ, λοιπόν, όλους και όλες να στηρίξετε το νοµοσχέδιο
µε τη θετική σας ψήφο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Θα µιλήσει τώρα η κ. Χρηστίδου και ολοκληρώνονται οι οµιλη-
τές. Θα υπάρξει µετά µια τρίλεπτη δευτερολογία από τους ειση-
γητές, θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός για λίγο και θα ολοκληρω-
θεί η διαδικασία.

Το λόγο έχει η κ. Χρηστίδου.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς δεν πάνε καλά τα

πράγµατα. Και αναφέροµαι στην καταστροφή που βιώνει όλη η
Ελλάδα όχι από τις πυρκαγιές, αλλά από την ανικανότητα της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε αποτύχει παταγωδώς
για ακόµα µια χρονιά και επαναλαµβάνετε στις εξαγγελίες σας
µέτρα που έχετε ανακοινώσει ξανά. Κενό στο προσωπικό; Η απά-
ντηση είναι 41%! Κενό στον σχεδιασµό; Η απάντηση είναι 41%!
Κενά στον συντονισµό; Η απάντηση είναι 41%! Πνίγεται η χώρα
στους καπνούς; 41%! Πνίγεται η χώρα στις στάχτες; 41%! Πνίγε-
ται εν τέλει η χώρα στην απελπισία; Η απάντησή σας είναι 41%!
Πότε πιστεύετε ότι πρέπει να σταµατήσει να ακούγεται ως µόνιµη
επωδός η απάντηση 41%; 

Το σύνθηµα της Κυβέρνησής σας του 41% είναι ότι µια βροχή
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θα µας σώσει. Αλίµονο όµως αν το 41% περιµένει είτε µια βροχή
είτε το να φτάσει η φωτιά στη θάλασσα, προκειµένου να σταµα-
τήσει. Υπάρχουν και οι παραιτήσεις, αν δεν µπορείτε να φέρετε
εις πέρας κάποια ευθύνη τόσο σηµαντική. 

Πάµε τώρα, λοιπόν, στο σηµερινό νοµοσχέδιο, ένα φορολογικό
νοµοσχέδιο που επιδεικτικά αρνείται -αν θέλετε- να ασχοληθεί µε
την πραγµατικότητα. Επισηµάνθηκε κατ’ επανάληψη στις επιτρο-
πές και από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ και από άλλους οµιλητές
το πρόβληµα µε τις συµβάσεις βραχυπρόθεσµης µίσθωσης. Είναι
ένα πρόβληµα που έχει πάρει εκρηκτικές διαστάσεις, που έχει
δηµιουργήσει πραγµατική στεγαστική κρίση. 

Είναι ένα πρόβληµα που δεν αφορά µόνο τους εκπαιδευτικούς
ή τους άλλους δηµόσιους υπαλλήλους που φτάνουν Σεπτέµβρη
σε τουριστικές περιοχές, δηλαδή στη µισή Ελλάδα και δεν υπάρ-
χει στέγη ούτε για δείγµα. Δεν αφορά µόνο τους φοιτητές που
δεν µπορούν να βρουν δωµάτιο να µείνουν στον τόπο των σπου-
δών τους. Δεν αφορά γενικότερα µόνο τη νεολαία που παραµένει
στο εφηβικό δωµάτιο, γιατί δεν αντέχει οικονοµικά να κάνει το
δικό της νοικοκυριό και να στήσει τη δική της ζωή. Επτά στους
δέκα νέους ζουν έτσι. Το λένε τα στοιχεία.

Και τελικά αφορά ένα στα τρία νοικοκυριά στην Ελλάδα σύµ-
φωνα πάλι µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που ξοδεύουν πάνω από το
50% του εισοδήµατός τους για ενοίκιο ή δάνειο, ηλεκτρικό, νερό,
κοινόχρηστα, θέρµανση ή ψύξη. Αυτή είναι η κατάσταση στον
χώρο της στέγασης. Αυτή είναι η κατάσταση στη χώρα µας. Και
αυτή την κατάσταση επιλέγει το σηµερινό νοµοσχέδιο να την
αγνοεί. 

Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχουµε καταθέσει προτά-
σεις για την πραγµατική ενίσχυση όσων αναζητούν σπίτι. Αλλά
έχουµε καταθέσει και συγκεκριµένες προτάσεις προκειµένου να
εισαχθούν περιορισµοί στις βραχυχρόνιες µισθώσεις. Έχουµε πει
ότι η βραχυχρόνια µίσθωση πρέπει να επιτρέπεται µόνο σε φυ-
σικά πρόσωπα και για δύο µε τρία ακίνητα και όχι σε επιχειρήσεις
που κρύβονται µε διάφορους τρόπους πίσω από το ισχύον νοµικό
καθεστώς. Υπάρχουν αυτή τη στιγµή µεγάλα ακίνητα µε πολλά
διαµερίσµατα. Το βλέπουµε σε όλο το Λεκανοπέδιο -ιδίως στο
λεκανοπέδιο της Αττικής-, τα οποία λειτουργούν στην αγορά
βραχυχρόνιας µίσθωσης σαν σπίτια ιδιωτών, όχι ως ξενοδοχεία
εξαιτίας των νοµοθετικών κενών που υπάρχουν. 

Υπάρχει επίσης και το φαινόµενο της συγκέντρωσης ακινήτων
από ενδιάµεσους διαχειριστές, οι οποίοι λαµβάνουν προµήθεια
από τους ιδιοκτήτες σε κάθε ενοικίαση. Οι διαχειριστές αυτοί
δρουν σε µία γκρίζα ζώνη από πλευράς νοµιµότητας µέσω ιδιω-
τικών συµφωνητικών µε ψευδή τιµολόγια. Λειτουργούν συγκε-
ντρωτικά, εκτοξεύουν τις τιµές. Και, βέβαια, αυτό που µας αφορά
και το συζητάµε πολύ συχνά και εσείς και εµείς και όλοι πιστεύω,
όλοι όσοι πιστεύουν στην κοινή λογική, είναι ότι δεν αποδίδουν
τελικά τον φόρο, φοροδιαφεύγουν. Σας πρότεινε ο εισηγητής
µας, κατά τη δήλωση ενός ακινήτου στην πλατφόρµα της ΑΑΔΕ
να αναγράφεται και ο διαχειριστής και το ΑΦΜ του πέραν του
ιδιοκτήτη. 

Είναι µια πρόταση που πιστεύουµε ότι θα διευκολύνει τον
έλεγχο της πολιτείας επί των στρεβλώσεων της αγοράς, αλλά
όπως φαίνεται ακόµη και αυτός ο στοιχειώδης έλεγχος σκοντά-
φτει στις ιδεολογικές σας παρωπίδες. Αυτός ο στοιχειώδης έλεγ-
χος που φαντασιώνεται την αγορά ανεξέλεγκτη να αυτορρυθµί-
ζεται. 

Μα δεν αυτορρυθµίζεται, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Το αποδεικνύει αυτό η διεθνής εµπειρία. Το αποδεικνύει εν
προκειµένω η αγωνία ανεύρεσης σπιτιού που βιώνουν τετρακό-
σιες χιλιάδες νέοι εγκλωβισµένοι µαζί µε τους γονείς τους και το
γεγονός ότι οι πολίτες πληρώνουν για ενοίκιο το µισό και παρα-
πάνω από το µηνιαίο εισόδηµά τους. 

Ο κύριος Υπουργός σήµερα είπε ότι θα υπάρξει νέα πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης αποδεχόµενος ότι το παρόν νοµοσχέδιο
δεν είναι επαρκές. Μένει να αποδειχθεί αν αυτά τα λόγια απηχούν

πράγµατι σε κάποιον σχεδιασµό ή αν είναι απλά υποσχέσεις. 
Ο κύριος Υφυπουργός αναφέρθηκε σε έναν δήθεν κίνδυνο να

πληγεί η επιχειρηµατική δραστηριότητα. Ο σωστός και δίκαιος
έλεγχος στην αγορά δεν πνίγει τους έντιµους επιχειρηµατίες, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η απουσία του ελέγχου είναι που
τους πνίγει σε όφελος των αεριτζήδων, σε όφελος των παρασιτι-
κών στοιχείων. Η απουσία του ελέγχου είναι που προκαλεί τις
στρεβλώσεις που βλέπουµε, να πρέπει οι πολίτες να ψάχνουν
στέγη, να πρέπει να πληρώνουν υπέρογκα ενοίκια. Και εκεί η πο-
λιτεία που τους νοιάζεται πραγµατικά, πρέπει να παρεµβαίνει.
Δεν πρέπει να παρακολουθεί απλά µε τα χέρια σταυρωµένα. 

Υπάρχει όµως κι άλλο ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα στο σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο που αφορά το ΤΑΙΠΕΔ. Στην ακρόαση φορέων
ο εκπρόσωπος των εργαζοµένων των ΕΛΠΕ κατήγγειλε ότι η ει-
σαγωγή µετοχών του δηµοσίου στο χρηµατιστήριο θα έχει ως
συνέπεια την απώλεια δικαιωµάτων διοίκησης από το δηµόσιο.
Πρόκειται για ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτηµα. Εκχωρείτε τη διοί-
κηση των ΕΛΠΕ στους ιδιώτες και αρνείστε να δώσετε οποι-
αδήποτε εξήγηση για ποιον λόγο το κάνετε. 

Σας ρωτήσαµε στις επιτροπές γιατί συνέβη αυτό. Τι επιλέξατε;
Τη σιωπή. Όχι επειδή δεν καταλαβαίνετε τι ρωτάµε, όχι επειδή
ντρέπεστε γι’ αυτό που επιχειρείτε, αλλά γιατί θέλετε το ζήτηµα
να προχωρήσει στα γρήγορα, να µην πάρει δηµοσιότητα. Περι-
µέναµε ότι θα πείτε κάτι στην Ολοµέλεια και ο Υπουργός να απα-
ντήσει, να εξηγήσει γιατί θα δοθεί το µάνατζµεντ µιας τόσο
κερδοφόρας εταιρείας στους ιδιώτες, ενώ σήµερα και ως προς
το µάνατζµεντ έχει λόγο το δηµόσιο. Μάταια περιµέναµε. 

Κλείνω κύριε Πρόεδρε, στην οµιλία σας κάνατε για άλλη µια
φορά επίθεση στον ΣΥΡΙΖΑ διαστρεβλώνοντας τις θέσεις µας,
αλλά δεν είπατε επί της ουσίας τίποτα ούτε για τα σχέδιά σας,
ούτε για τις µετοχές των ΕΛΠΕ, ούτε για όσα γράφονται στον οι-
κονοµικό Τύπο όπου υπάρχει πλήθος δηµοσιευµάτων -το κατα-
θέτω στα Πρακτικά- που υπογραµµίζει ότι ο σηµερινός Διευθύ-
νων Σύµβουλος του ΤΑΙΠΕΔ υπήρξε πρώην συνεργάτης ιδιώτη
µετόχου των ΕΛΠΕ και ότι τυχόν πώληση των µετοχών των ΕΛΠΕ
και της «ΔΕΠΑ ΕΜΠΟΡΙΑΣ» όχι µόνο δεν εξασφαλίζει το δηµόσιο
συµφέρον, όπως λέτε, αλλά αντίθετα το υπονοµεύει κιόλας σε
όφελος του συγκεκριµένου επιχειρηµατικού φορέα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραλλία Χρηστίδου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε µείνει, λοιπόν, µε την απορία, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, για ποιον λόγο θεωρείτε σκόπιµη και µε την προτεινό-
µενη διαδικασία την πώληση µετοχών των ΕΛΠΕ µέσω χρηµα-
τιστηρίου; Θα µας απαντήσετε ή θα κοιτάτε αλλού και αδιάφορα;
Η σιωπή πολλές φορές δεν είναι µόνο χρυσός. Μερικές φορές
είναι και εξαιρετικά εύγλωττη. 

Και εµείς θα επιµένουµε να κάνουµε γνωστή τη σιωπή σας. Θα
επιµένουµε να την ελέγχουµε. Θα επιµένουµε να θέτουµε ερω-
τήσεις, να ζητάµε απαντήσεις, να διευκολύνουµε τους πολίτες να
αντιλαµβάνονται τις ευθύνες σας και τα κρυφά σας σχέδια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλει να

καταθέσει νοµοτεχνική βελτίωση ο κύριος Υπουργός.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς καταθέτω λίγες, εννέα τον αριθµό νοµοτεχνικές βελτιώ-

σεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες
έχουν ως εξής:

2292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, να µοιραστούν τώρα άµεσα.

Θα ξεκινήσουµε λίγο αντίστροφα από τον κ. Καζαµία.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριοι Βουλευτές, στην πρωτολο-

γία µου αναφέρθηκα στους λόγους για τους οποίους θα καταψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Είµαστε αφ’ ενός θετικοί, υπέρ των διατάξεων που προβλέ-
πουν κάποια µείωση της φοροδιαφυγής. Από την άλλη όµως εί-
µαστε αρνητικοί απέναντι σε διατάξεις που αφορούν τους κοι-
νούς ελέγχους µεικτών κλιµακίων εφοριακών από άλλα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και Ελλήνων εφοριακών στην επι-
κράτεια. Είµαστε επίσης αρνητικοί απέναντι στις διατάξεις του
νοµοσχεδίου που δίνουν σηµαντικές αρµοδιότητες στην ΑΑΔΕ
και πιστεύουµε ότι αυτές οι αρµοδιότητες πρέπει να περάσουν
απευθείας στον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. 

Και, τέλος, πρέπει να πω ότι είµαστε αρνητικοί στις διατάξεις
που αφορούν τον ρόλο του ΤΑΙΠΕΔ.

Όσον αφορά αυτές, θα ήθελα πολύ σύντοµα να περιγράψω
µια µικρή διαδικαστική ιστορία, για να καταλάβετε πώς περνούν
αυτές οι διατάξεις που αφορούν στο ΤΑΙΠΕΔ.

Αρχικά, το νοµοσχέδιο τέθηκε σε διαβούλευση για δύο εβδο-
µάδες, από τις 4 µέχρι τις 18 Αυγούστου. Τα άρθρα που τέθηκαν
σε διαβούλευση ήταν τα 1 ως 30, ενώ τα άρθρα 31 µέχρι 35 δεν
τέθηκαν σε διαβούλευση. Αυτά περιέχουν τις διατάξεις που αφο-
ρούν στη διευκόλυνση της διαδικασίας εκποίησης δηµόσιας πε-
ριουσίας από το ΤΑΙΠΕΔ.

Το θέσαµε αυτό στη διάρκεια της επιτροπής και ο κύριος Υφυ-
πουργός είπε ότι δεν ήταν έτοιµα τα άρθρα για τη διαδικασία.
Όταν τα διαβάσαµε αυτά τα πέντε άρθρα, είδαµε ότι περιορίζουν
τον ρόλο του Ελεγκτικού Συνεδρίου σε έναν προσυµβατικό
έλεγχο διάρκειας σαράντα οκτώ ωρών, κάτι το οποίο µας φάνηκε
πολύ σύντοµο και όχι ικανό, ούτως ώστε να επιτρέψει στο Ελε-
γκτικό Συνέδριο να διεξαγάγει σωστό έλεγχο.

Ζητήσαµε στη διάρκεια της επιτροπής, στην ακρόαση φορέων,
να δούµε εκπρόσωπο από το Ελεγκτικό Συνέδριο για να διατυ-
πώσει τις απόψεις του. Ήµασταν οι µόνοι, η Πλεύση Ελευθερίας,
που υπέβαλε αυτό το αίτηµα. Απορρίφθηκε.

Ωστόσο, το ίδιο απόγευµα, στις 29 Αυγούστου, λάβαµε επι-
στολή από το Ελεγκτικό Συνέδριο, του οποίου οι δικαστικοί λει-
τουργοί ζητούσαν να παραστούν στη διαδικασία ακρόασης
φορέων και διαµαρτυρήθηκαν, διότι ένα νοµοσχέδιο και άρθρα
τα οποία περιέχουν σηµαντικές αλλαγές στον ρόλο του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου δεν προέβλεπαν διαδικασία στην οποία θα καλού-
νταν για να διατυπώσουν την άποψή τους.

Τελικά, το Ελεγκτικό Συνέδριο έστειλε την άποψή του δύο
µέρες αργότερα, στις 31 Αυγούστου.

Θα ήθελα να καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, και τα δύο έγγραφα
στα Πρακτικά. Εκεί διαµαρτύρεται η Ένωση Δικαστικών Λειτουρ-
γών του Ελεγκτικού Συνεδρίου για το γεγονός ότι η διαδικασία
των σαράντα οκτώ ωρών είναι υπερβολικά βραχεία και δεν επι-
τρέπει, όπως λένε µε τα δικά τους λόγια, έναν σοβαρό έλεγχο
των συµβάσεων διάθεσης µετοχών στο Χρηµατιστήριο.

Ο κύριος Υφυπουργός και νωρίτερα, ο κύριος Υπουργός ερ-
µήνευσαν τις διαµαρτυρίες και την επιστολή του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου ως και να εγκρίνει τις διατάξεις του νοµοσχεδίου,
συγκεκριµένα τα άρθρα 33 και 35, ενώ είναι σαφές και είναι υπο-
γραµµισµένο µε µαύρα γράµµατα ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο έχει
θέµα µε αυτό.

Και ποιο είναι το θέµα; Το θέµα δεν είναι ότι το Σύνταγµα προ-
βλέπει ή δεν προβλέπει. Το Σύνταγµα, λέει το Ελεγκτικό Συνέ-
δριο, στο άρθρο 98, πράγµατι, δεν προβλέπει τη συµµετοχή του
στη διαδικασία προσυµβατικού ελέγχου.

Αφ’ ης στιγµής, όµως, βάζετε αυτό, το Ελεγκτικό Συνέδριο
θέλει αυτή η διαδικασία να γίνεται σωστά και εσείς αυτό που κά-
νετε είναι ότι τους βάζετε για να δηµιουργήσετε ένα πρόσχηµα
διαφάνειας, ενώ, αφ’ ετέρου, συµπιέζετε τον χρόνο σε ασφυκτικά
περιθώρια, ούτως ώστε το Ελεγκτικό Συνέδριο να µη µπορεί να
κάνει τον έλεγχο διαφάνειας σωστά. Και έτσι έχετε και τα δύο.
Και λέτε ότι το αναµειγνύετε και από την άλλη, δεν το αφήνετε
να κάνει έλεγχο της διαφάνειας.

Γι’ αυτόν, αλλά και για άλλους λόγους, θα καταψηφίσουµε και
αυτά τα άρθρα του νοµοσχεδίου.

Θα ήθελα να καταθέσω τα δύο έγγραφα του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο εισηγητής της Ελληνικής Λύσης κ. Φωτόπουλος. Ο χρόνος
είναι ο ίδιος.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε
µεγάλη προσοχή τους οµιλητές όλων των κοµµάτων, όπως και
τον Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη.

Για αρχή θα κάνω κάποιες παρατηρήσεις γι’ αυτά που άκουσα
από συναδέλφους της Συµπολίτευσης κυρίως.

Παρατήρηση πρώτη: Δεν ασχοληθήκαµε όλοι εµείς της Αντι-
πολίτευσης στις πρωτολογίες µας µε το νοµοσχέδιο κατ’ άρθρο.
Λάθος. Σας ενηµερώνω ότι το κάναµε µε πολύ µεγάλη συνέπεια
όλη την προηγούµενη εβδοµάδα στην αρµόδια Επιτροπή Οικο-
νοµικών. Ανατρέξτε στα Πρακτικά.

Παρατήρηση δεύτερη: Συνάδελφος της Συµπολίτευσης µας
είπε ότι µε τη διασύνδεση των POS µε την ΑΑΔΕ θα εξαλειφθεί
το φαινόµενο των εικονικών POS, τα οποία, ενώ φαίνεται ότι πρα-
γµατοποιούν συναλλαγές, στην ουσία αυτό δεν γίνεται.

Επειδή εδώ έχει γίνει µια σύγχυση, θα πρέπει να ενηµερώ-
σουµε το Σώµα. Θέλω να ενηµερώσω -γιατί, προφανώς, ο συνά-
δελφος συγχέει τα POS µε τις φορολογικές ταµειακές µηχανές-
ότι ο πρώτος ο οποίος ενδιαφέρεται να λειτουργήσει κανονικά
το POS είναι ο επιχειρηµατίας. Διαφορετικά, δεν θα µπορέσει να
εισπράξει.

Παρατήρηση τρίτη: Πάλι συνάδελφος της Συµπολίτευσης ανα-
φέρθηκε στο φαινόµενο επιχειρήσεων και ελεύθερων επαγγελ-
µατιών να υποδηλώνουν τα εισοδήµατά τους, ενώ ταυτόχρονα,
µας είπε ότι η πάταξη της φοροδιαφυγής θα επιτρέψει τη µείωση
των φορολογικών συντελεστών. Λάθος.

Το αντίστροφο θα πρέπει να συµβεί, κύριοι. Η µείωση των φο-
ρολογικών συντελεστών θα καταστήσει τη φοροδιαφυγή ασύµ-
φορη και αυτό µε τη σειρά του θα οδηγήσει και στον πιο δίκαιο
διαµοιρασµό των κάθε είδους επιδοµάτων και pass, τα οποία
εσείς µε εισοδηµατικά κριτήρια δίνετε και µε τη λογική των
οποίων εµείς διαφωνούµε. Είµαστε κάθετα αντίθετοι µε την επι-
δοµατική πολιτική. Όπως δεν µπορούµε να έχουµε έναν τροχο-
νόµο πίσω από κάθε οδηγό για να διαπιστώσουµε αν παραβιάζει
τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, έτσι δεν µπορούµε να έχουµε
και έναν εφοριακό πίσω από κάθε φορολογούµενο.

Η λύση είναι µία, να καταστήσετε τη φοροδιαφυγή µη ελκυ-
στική για τους µικρούς και µεσαίους φορολογούµενους και τότε
θα δείτε µεταβολή και στο θέµα της εισπραξιµότητας των φόρων,
για το οποίο κανένας, ούτε στην επιτροπή ούτε σήµερα, δεν
έκανε αναφορά. Δεν αρκεί να επιβάλεις φόρους. Δεν αρκεί να
πατάξεις τη φοροδιαφυγή. Θα πρέπει να µπορείς και να εισπρά-
ξεις αυτούς τους φόρους, πράγµα που δεν φαίνεται να γίνεται
µε µεγάλη επιτυχία, µε µοναδική εξαίρεση ίσως τον ΕΝΦΙΑ,
καθώς κάθε µήνα βλέπουµε τα ληξιπρόθεσµα νοικοκυριών και
επιχειρήσεων να αυξάνονται.

Έρχοµαι τώρα στα λεχθέντα από τον Υπουργό, τον κ. Χατζη-
δάκη. Τον ακούσαµε µε ιδιαίτερη ένταση και αποφασιστικότητα
να µας πληροφορεί για την πρόθεση της Κυβέρνησης να υλοποι-
ήσει τη διασύνδεση των POS µε την ΑΑΔΕ.

Με συγχωρείτε, αλλά δεν θυµάµαι ούτε στη διάρκεια της αρ-
µόδιας επιτροπής, αλλά ούτε και από τους οµιλητές σήµερα
άκουσα κάποιον να διαφωνεί µε την ίδια τη διασύνδεση των POS
µε την ΑΑΔΕ. Διαφωνούµε µε τα πρόστιµα. Διαφωνούµε µε τα τε-
χνικά µε τα οποία επιβάλλονται λόγω τεχνικών προβληµάτων.
Διαφωνούµε, επίσης, µε το κόστος χρήσης και απόκτησης των
POS, το οποίο παραµένει πάρα πολύ υψηλό για τις µικρές επιχει-
ρήσεις, οι οποίες δεν έχουν τη δυνατότητα διαπραγµάτευσης µε
τις τράπεζες, κάτι για το οποίο δεν ακούσαµε τίποτα ούτε από
τον ίδιο τον κύριο Υπουργό, αλλά ούτε και από την εκπρόσωπο
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της Ένωσης των Ελληνικών Τραπεζών στη διαδικασία ακρόασης
των φορέων. Η εκπρόσωπος των τραπεζών, αφ’ ενός, δεν απά-
ντησε στις ερωτήσεις µας -αυτό µπορεί να το επιβεβαιώσει και ο
κ. Γερουλάνος του ΠΑΣΟΚ- αφ’ ετέρου, µας έκανε και υποδείξεις
να µην επαναφέρουµε το θέµα του κόστους χρήσης και διατήρη-
σης των POS στον δηµόσιο διάλογο, ως κάτι το οποίο είναι ανά-
ξιο λόγου.

Με συγχωρείτε, αλλά αυτό προσβάλλει την ίδια τη Βουλή, προ-
σβάλλει τον ίδιο τον θεσµό. Δεν προσβάλλει εµάς σαν πρόσωπα
και αυτό είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να δούµε. Είναι καθαρά
πολιτικό το φαινόµενο.

Παρατήρηση δεύτερη στα λεχθέντα από τον κύριο Υπουργό.
Εµφανίστηκε βέβαιος ο κ. Χατζηδάκης για την επιτυχία του µέ-
τρου της διασύνδεσης των POS, χαρακτηρίζοντάς το ως κορω-
νίδα στη µάχη κατά της φοροδιαφυγής.

Θα τολµήσω και εγώ να πω ότι τα αποτελέσµατα δεν θα είναι
τα αναµενόµενα για τα δηµόσια ταµεία, σε αντίθεση µε την πά-
ταξη του λαθρεµπορίου στα καύσιµα και τα καπνοβιοµηχανικά
προϊόντα, µε τρόπους τους οποίους έχουµε υποδείξει κατά και-
ρούς και µε άµεσα και εντυπωσιακά αποτελέσµατα για τα δηµό-
σια ταµεία.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Συντυ-
χάκης έχει τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο επί της αρχής και αυτό γιατί
η Κυβέρνηση επιχειρεί µε ιδιαίτερα επιτηδευµένο τρόπο να δια-
µορφώσει ένα κλίµα ανοχής και συνενοχής στον λαό, ότι τάχα
φοροδιαφεύγουµε και πρέπει να παταχθεί αυτό. Και αυτό στην
πράξη σηµαίνει νοµιµοποίηση, αφ’ ενός, της φοροληστείας για
τη συντριπτική πλειοψηφία του λαού, αφήνοντας όµως στο απυ-
ρόβλητο τόσο τη νόµιµη όσο και την παράνοµη κλοπή από τους
λίγους, τους κεφαλαιοκράτες δηλαδή, βιοµήχανους, εφοπλιστές,
τραπεζίτες κ.ο.κ., δηλαδή φοροαπαλλαγή, φοροαποφυγή, φορο-
διαφυγή των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, µε σκανδαλώδη
προνόµια και ζεστό κρατικό χρήµα, από τη µία, και εξουθένωση
των λαϊκών στρωµάτων, µε µπαράζ φοροληστείας µέσω άδικων
έµµεσων και άµεσων φόρων, τον ΕΝΦΙΑ, τέλη, µέσω των δήµων
κ.ο.κ..

Σε σχέση µε τις τροπολογίες, η Κυβέρνηση ακολουθεί, όπως
φυσικά και όλες οι κυβερνήσεις, αυτή την πάγια τακτική των τρο-
πολογιών «πασπαρτού», δηλαδή τροπολογίες που περιλαµβά-
νουν πέντε-δέκα άρθρα. Με ορισµένα µπορεί να συµφωνείς, να
καταψηφίζεις άλλα, σε άλλα να θες να δηλώσεις «παρών». Λει-
τουργεί εκβιαστικά όµως, γιατί υπάρχουν περιπτώσεις άρθρων
που θες, για παράδειγµα, να στηρίξεις ή να πεις ένα «παρών». 

Για παράδειγµα στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 8 και ειδικό
2 θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί κατά την άποψή µας βαραίνει το
πρώτο άρθρο. Στην ουσία είναι τρία τα άρθρα στο σύνολο αυτής
της τροπολογίας. Τα δύο τα καταψηφίζουµε. Στο 1 ψηφίζουµε
«παρών». Και στο σύνολό της θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί βα-
ραίνει η παράταση των συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου προσωπικού καθαριότητας σε υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων και
πάει λέγοντας. Ψηφίζουµε «παρών», γιατί οι άνθρωποι πρέπει να
συνεχίσουν τη δουλειά τους.

Όµως θέλω και απ’ αυτό το Βήµα να πούµε ότι είναι άθλιο αυτό
το καθεστώς των συµβάσεων ορισµένου χρόνου, οι οποίες θα
έπρεπε να είχαν µετατραπεί σε αορίστου χρόνου. Να µονιµοποι-
ηθούν αυτοί οι εργαζόµενοι και όχι να είναι σε αυτή τη διαρκή
οµηρία που τους βάζουν διαρκώς οι κυβερνήσεις. 

Σε σχέση µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 9 και ειδικό 2,
επίσης θα πούµε «παρών» στο σύνολο της τροπολογίας, γιατί βα-
ραίνει το άρθρο 1 για την παράταση των συµβάσεων ιατρών του
Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας. Πρόκειται για εξάµηνη
παράταση των συµβάσεων, όπως ακριβώς έχει επαναληφθεί και
το προηγούµενο διάστηµα. Αφορά προσωπικό µε σχέση εργα-
σίας µε το γνωστό µπλοκάκι και ορισµένου χρόνου εργασίας,
τµήµα των οποίων διατίθεται στις δηµόσιες µονάδες υγείας για
τις ανάγκες των µεταναστών. 

Εµείς ως ΚΚΕ προβάλλουµε την ανάγκη για επαρκή αριθµό
προσωπικού τόσο στις δηµόσιες µονάδες υγείας όσο και στις
δοµές των µεταναστών, µε µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας.
Ψηφίζουµε, λοιπόν, «παρών» στο συγκεκριµένο άρθρο, γιατί
παίρνουµε υπ’ όψιν µας τις ανάγκες των µεταναστών που πρέπει
να καλυφθούν και ταυτόχρονα την ανάγκη αυτών των υγειονοµι-
κών να συνεχίσουν να έχουν δουλειά έστω και για επιπλέον έξι
µήνες, παρ’ όλο που, επαναλαµβάνω, µιλάµε για µόνιµη σχέση
εργασίας παύοντας αυτό το άθλιο καθεστώς. 

Στο άρθρο 2, για παράδειγµα, θα καταψηφίσουµε. Αφορά την
παράταση της διάρκειας απόσπασης υπαλλήλων στην κεντρική
υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας. Αποτελεί ρύθµιση που αξιο-
ποιεί τις αποσπάσεις για την κάλυψη αναγκών, προκειµένου να
µη γίνονται προσλήψεις µόνιµου προσωπικού για την κάλυψή
τους.

Τέλος, θα καταψηφίσουµε το άρθρο 3, που αφορά την παρά-
ταση χρόνου παραµονής στην υπηρεσία ιατρών κλάδου Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Η ρύθµιση είναι συνέχεια της προηγούµε-
νης, που προέβλεπε την παράταση της θητείας γιατρών. Πρόκει-
ται για ρύθµιση που επαναλαµβάνεται και παρουσιάζεται ως λύση
στα πραγµατικά σοβαρά προβλήµατα από την έλλειψη γιατρών.
Αποτελεί στοιχείο της συνολικής πολιτικής της Κυβέρνησης, και
των προηγουµένων βέβαια, που ο πυρήνας της είναι η απόρριψη
του σχεδιασµού και της υλοποίησης των αναγκαίων νέων µόνιµων
προσλήψεων, προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες, να υπάρξει
η έγκαιρη διαδοχή του ιατρικού προσωπικού, η εκπαίδευση και
η µεταφορά της πείρας και της γνώσης. 

Αντί αυτού, σε συνθήκες ακόµα µεγαλύτερης µείωσης των για-
τρών, λόγω των καλοκαιρινών αδειών, προωθεί αυτή τη λύση η
Κυβέρνηση, µε ηλικιωµένους γιατρούς άνω των εξήντα επτά ε-
τών, µε µειωµένες αντοχές, οι περισσότεροι µε προβλήµατα
υγείας, που θα εντάσσονται στις εφηµερίες και στην καθηµερινή
δουλειά σε δηµόσιες µονάδες υγείας όπου επικρατούν συνθήκες
πολέµου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εγώ. 
Ο κ. Κουκουλόπουλος έχει τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Επί των τροπολογιών και µόνο θα µιλήσω. Θα πω και µία µικρή

φράση στο κλείσιµο.
Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η περίφηµη φράση

«επιστροφή στην κανονικότητα», που είναι αρκετά δηµοφιλής και
στην οποία προσφεύγει συχνά η Κυβέρνηση, είναι µία ανάγκη.
Είναι ανάγκη για όλους, για το Κοινοβούλιο, για τους Έλληνες
πολίτες. Όλοι θέλουν επιστροφή στην κανονικότητα. 

Νοµίζω ότι πολύ καλό µέτρο είναι ο τρόπος µε τον οποίο νο-
µοθετούµε. Ο αριθµός των τροπολογιών, το αν είναι σχετικές ή
όχι µε το νοµοσχέδιο, το αν είναι ενός, δύο ή τριών Υπουργείων,
όπως έχουµε σε µια τροπολογία, είναι κάποια ασφαλή, ουδέτερα
κριτήρια, µε τα οποία κανείς µπορεί να έχει µία σαφή γνώµη για
το κατά πόσον έχουµε επιστρέψει πραγµατικά σε µια κανονικό-
τητα. Το λέω αυτό γιατί οι έκτακτες συνθήκες στις οποίες βρέ-
θηκε η χώρα πριν από δεκατρία χρόνια είναι γνωστό ότι επέβαλαν
-µε ή χωρίς εισαγωγικά, ο καθένας ας το δει όπως θέλει- µία δια-
δικασία επί αρκετά χρόνια όπου οι τροπολογίες η µία διαδεχόταν
την άλλη. Υπήρξε, εν πάση περιπτώσει, αναπόσπαστο στοιχείο
µιας περιπέτειας της χώρας, για την οποία ο καθένας έχει την
άποψή του, όπως είπα κι άλλη φορά, την οποία µπορεί να διατη-
ρεί και δηµόσια και για τον εαυτό του. 

Ωστόσο, ερχόµαστε σήµερα και το ίδιο το Υπουργείο Οικονο-
µικών, κύριε Υπουργέ, µας στερεί τη δυνατότητα να ψηφίζουµε,
για παράδειγµα, την παράταση για τις καθαρίστριες, µε την πα-
ρατήρηση ότι είναι η πολλοστή φορά που την ψηφίζουµε και µε
την προτροπή να δώσετε επιτέλους µία µόνιµη λύση σε αυτό το
πρόβληµα. Αλλά διατυπώνω την απορία: το ίδιο το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, η ίδια η ΑΑΔΕ, της οποίας νοµοσχέδιο συζητάµε,
βγήκε σε διαβούλευση κ.λπ., δεν γνώριζε ότι λήγουν οι συµβά-
σεις και πρέπει να παραταθούν για να τις συµπεριλάβει στο νο-
µοσχέδιο; 

Για ποιον λόγο έχετε στο τρίτο άρθρο αυτής της τροπολογίας
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µια διάταξη για τη «ΛΑΡΚΟ», για παράταση µιας προθεσµίας την
οποία δεν ψηφίσαµε έτσι κι αλλιώς; Είχαµε ψηφίσει «παρών» την
προηγούµενη φορά. Δεν µπορούµε να την ψηφίσουµε ούτε τώρα
την παράταση. Άρα εµφανιζόµαστε να µην µπορούµε να ψηφί-
σουµε ούτε την παράταση για τις καθαρίστριες. Γι’ αυτό είναι
αντικοινοβουλευτική αυτή η πρακτική. 

Το ίδιο, ίσως και πολύ περισσότερο, θα έλεγα, ισχύει για την
άλλη τροπολογία, στην οποία ενώνουν δυνάµεις τρία Υπουργεία:
Παιδείας, Εσωτερικών και Υγείας. Προφανώς και θέλουµε να ψη-
φίσουµε τη δυνατότητα παράτασης για τους γιατρούς, για πα-
ράδειγµα, στο άρθρο 1, όπως επίσης την παράταση διάρκειας
της απόσπασης των υπαλλήλων στο Υπουργείο Υγείας, όπως επί-
σης, κατ’ ανάγκη, όπως εξήγησε νωρίτερα ο κ. Παραστατίδης, ο
εισηγητής µας σε θέµατα παιδείας, το άρθρο 4 του Υπουργείου
Παιδείας. Δεν θα αναφερθώ. Αναφέρθηκε πριν από λίγα λεπτά ο
συνάδελφός µου. 

Είναι εύλογη η διάταξη για την απαγόρευση προσλήψεων για
τις εκλογές, αλλά και εδώ υπάρχει η ίδια απορία. Δηλαδή, έχει
οριστεί ότι θα κλείσουν τα ψηφοδέλτια για τις αυτοδιοικητικές
εκλογές στις 31 Αυγούστου κι αυτή είναι µια επαναλαµβανόµενη
διάταξη. Με τίποτα δεν θα ψηφίζαµε αυτή τη διάταξη, όχι γιατί
είµαστε κατά της απαγόρευσης της αναστολής τέτοιων πράξεων,
αλλά ξέφυγε από το Υπουργείο Εσωτερικών το γεγονός ότι,
όπως είναι η διατύπωση του άρθρου, παγώνουν και τυχόν προσ-
λήψεις που έχουν σχέση µε αποκατάσταση οικογενειών θυµάτων
στην τραγωδία των Τεµπών αν είναι σε ΟΤΑ. Για ποιον λόγο; Ποια
σκοπιµότητα κρύβεται πίσω από κάτι τέτοιο; 

Αυτή νοµίζω ότι είναι µια διάταξη που είχε στηριχθεί σχεδόν
από το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων όταν υπήρξε η τραγωδία
των Τεµπών και δεν υπάρχει λόγος να συµπεριλαµβάνεται εδώ.
Δεν υποκρύπτει κάτι. Δεν δηµιουργεί µια πονηρία, αν κάποιος,
δηλαδή, θα έπρεπε να πάει στον τάδε ή δείνα δήµο. 

Έτσι, λοιπόν, είµαστε υποχρεωµένοι να ψηφίσουµε «παρών»
και στις δύο τροπολογίες, λέγοντας ότι αυτή η καθόλου καλή νο-
µοθέτηση για την κοινοβουλευτική πρακτική πρέπει να περιορι-
στεί, γιατί είναι ένα βασικό κριτήριο, όπως είπα, επιστροφής στην
κανονικότητα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μα-

µουλάκης έχει τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να ξεκινήσω από τις τροπολογίες. Αυτό που είπε

και ο συνάδελφος, ο κ. Κουκουλόπουλος, νοµίζω ότι µας βρίσκει
και εµάς σύµφωνους. Πρέπει κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ, να
σταµατήσει αυτή η επιτοµή της κακής νοµοθέτησης. Είναι τρο-
πολογίες οι οποίες θα µπορούσαν να πάρουν και τη µορφή σχε-
δίου νόµου. Δεν µιλάω για τη συγκεκριµένη. Ήδη µε την έναρξη
της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου -σας θυµίζω- τον Ιούλιο εί-
χαµε την περίφηµη τροπολογία που µέσα σε µία τροπολογία κα-
ταφέρατε και το «Ελ. Βενιζέλος» να ιδιωτικοποιήσετε, αλλά και
να φέρετε την ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ σε δηµόσιο έλεγχο, εν πάση πε-
ριπτώσει εκτός Υπερταµείου, δηλαδή αυτά τα οξύµωρα, για να
δεσµεύσετε την Αντιπολίτευση και να βγείτε -ενώ έχετε κάνει το
πολιτικό σφάλµα κατά την άποψή µας- από πάνω. Νοµοθετικά
πρέπει να εναρµονιστούµε και να πάµε ορθόδοξα, κύριε Θεο-
χάρη. Δεν είναι δυνατόν να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση.

Για το Υπουργείο Υγείας δεν το συζητάµε. Μένω µόνο σε ένα
σκέλος της τροπολογίας και θα πάω στα υπόλοιπα. Στη συγκε-
κριµένη τροπολογία κάνετε µη σύννοµη διαδικασία. Δίνεται δεύ-
τερη παράταση στο καθεστώς των καθαριστριών και καθαριστών.
Το ερώτηµα είναι σαφές: Γιατί δεν προχωράτε σε µια πρόσληψη
συµβατική εκ θεµελίων, µια προσπάθεια να προσληφθεί προσω-
πικό, νόµιµα και µόνιµα; Γιατί όχι; Γιατί µπαίνετε σε µια διαδικασία
-το τονίζω- µη σύννοµη, για να αιτιολογήσετε τα αδικαιολόγητα
κατά την άποψή µας;

Πάµε τώρα στον κεντρικό πυρήνα που αφορά το νοµοσχέδιο,
την κοινοτική οδηγία, άσχετα που το δικό σας κόµµα -εννοώ το
Λαϊκό Κόµµα- δεν την υπερψήφισε. Εδώ είστε στη δύσκολη θέση
µετά από καθυστέρηση δύο ετών να τη φέρετε στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Βεβαίως και είναι σωστή η κατεύθυνση. Δίνει τη δυνα-

τότητα στις φορολογικές διοικήσεις των κρατών-µελών να µπο-
ρούν να ανταλλάσσουν πληροφορίες προς το κοινό συµφέρον
και την αλίευση όλων αυτών που φοροδιαφεύγουν. Όµως, σας
το είπα ξανά, ο ελέφαντας στο δωµάτιο είναι άλλος. Είναι το gen-
trification, είναι η συγκεντροποίηση αυτή τη στιγµή σε κοµβικές
αστικές περιοχές της χώρας κατοικιών, που ως αποτέλεσµα έχει
να αυξηθούν άρδην οι τιµές των ακινήτων, είτε προς πώληση είτε
προς µίσθωση, σε σηµείο αδιανόητο εν έτει 2023, να µην µπορεί
µια οικογένεια να δώσει τη δυνατότητα στο παιδί της να φοιτήσει
εκτός από την πόλη από την οποία κατάγεται. Ειδικά η Αθήνα, το
Ηράκλειο, οι νησιωτικές περιοχές βάλλονται πανταχόθεν από
αυτό το ζήτηµα. Βλέπουµε το τι συµβαίνει στις τιµές ακινήτων,
ειδικά τα τελευταία πέντε χρόνια. Τι κάνετε γι’ αυτό; Τίποτα, απο-
λύτως τίποτα.

Είπε ο κ. Χατζηδάκης βέβαια -οφείλω να είµαι δίκαιος- ότι προ-
τίθεστε λίαν συντόµως να φέρετε νέα νοµοθετική ρύθµιση για να
πατάξετε ή να ανασχέσετε το εν λόγω φαινόµενο. Και ποια είναι
αυτή η πρωτοβουλία; Μήπως θα ελέγξετε επιτέλους τους διαχει-
ριστές; Όλοι ξέρουµε ότι αυτοί είναι η πηγή των κυριότερων προ-
βληµάτων. Και αν ναι, θα βάλετε κάποιο όριο, κάποιον περιορισµό
όσον αφορά το πλήθος των κατοικιών που µετατρέπονται και αλ-
λάζουν χρήση βίαια και µη ορθά -κατά την άποψή µας- πολεοδο-
µικά; Περιµένουµε να δούµε, περιµένω από εσάς µια απάντηση
για το ποιο είναι το σκεπτικό της επιτελικής Κυβέρνησης γύρω
από το ζήτηµα αυτό.

Εν κατακλείδι, πάµε στο θέµα του ΤΑΙΠΕΔ, που όπως είδατε
εστιάσαµε και στις επιτροπές και σήµερα µε ένταση -θα έλεγα-
την προσέγγισή µας αντιπολιτευτικά. Γιατί; Δεν απαντήσατε τί-
ποτα, ούτε για τα ΕΛΠΕ ούτε για τις θυγατρικές του ούτε για τις
ΔΕΠΑ Εµπορίας ούτε για τον Διεθνή Αερολιµένα Αθηνών. Και
όλες αυτές οι επιχειρήσεις που αναφέρω που εντάσσονται στο
ΤΑΙΠΕΔ είναι θεµελιώδους σηµασίας για το εθνικό συµφέρον. Και
σας ρωτάµε και εσάς και ειδικά τον κ. Χατζηδάκη, που είναι ο επι-
σπεύδων Υπουργός και ο υπεύθυνος του ΤΑΙΠΕΔ: Τι προτίθεστε
να κάνετε; Ποιες είναι αυτές οι εταιρείες; Φωνή βοώντος εν τη
ερήµω. Δεν είπε «κιχ» γι’ αυτό. Αυτό καταλαβαίνετε ότι πυροδοτεί
τον προβληµατισµό µας έτι περαιτέρω.

Εδώ είναι ένα ζήτηµα, όµως, κύριε Θεοχάρη. Είστε εσείς εδώ
τώρα, δεν ξέρω αν ο κ. Χατζηδάκης έρθει στο τέλος της διαδικα-
σίας. Υποτίµησε τη διαδικασία. Δεν εµφανίστηκε σε καµµία επι-
τροπή. Στην Ολοµέλεια ήρθε λίγο το πρωί και αποχώρησε. Έτσι
αντιλαµβάνεται τη θεσµική ιδιότητα; Εσείς ήσασταν παρών. Εγώ
µιλάω για τον κ. Χατζηδάκη, ο οποίος είναι και ο Υπουργός σας.
Ποιο είναι το κοµβικό ζήτηµα; Αυτό το επιχείρηµα που κατάλαβα
ότι δοµήσατε εσχάτως περί προσυµβατικού ελέγχου για τις εται-
ρείες αυτές. Νοµίζω ότι κοροϊδεύετε και υποτιµάτε τη νοηµοσύνη
µας, αφού ο προσυµβατικός έλεγχος είναι προαπαιτούµενο για
την εισαγωγή µετοχών στο Χρηµατιστήριο. Δηλαδή τι µας είπε ο
Χατζηδάκης από το Βήµα της Βουλής και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος; Ότι κοµίζετε κάτι καινούργιο, την υποχρέωση εφόσον
προχωρήσετε. Το ζήτηµα είναι να µην προχωρήσετε σε ιδιωτικο-
ποίηση και όχι να κάνουµε προσυµβατικούς ελέγχους ως προτε-
λευταίο βήµα πριν την ιδιωτικοποίηση των µετοχών.

Ρωτάµε και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ
για τον χρόνο που µου διαθέσατε. Ποιες είναι οι εταιρείες τις
οποίες προτίθεστε να ιδιωτικοποιήσετε και να τις εντάξετε µέσω
free floats στο Xρηµατιστήριο; Πείτε συγκεκριµένα. Πρέπει ο κό-
σµος να γνωρίζει. Διότι όταν θα έρθει ξανά εδώ, άπαξ και ληφθεί
αυτή η απόφαση και γίνει νόµος του κράτους, δεν θα έρθει κα-
νένα ΤΑΙΠΕΔ και κανένας Υπουργός να µας πει ότι το ελληνικό
δηµόσιο έχασε τον έλεγχο των ΕΛΠΕ.

Και το τελευταίο, αλλά πιο σηµαντικό, γιατί εδώ υπάρχει και
ένα θέµα χρηστής διαχείρισης. Άπαξ και αποµειωθεί η συµµετοχή
του ελληνικού δηµοσίου, τότε αυτόµατα βάσει καταστατικού
χάνει το δηµόσιο τον έλεγχο διαχείρισης. Ποιος είναι ο έλεγχος
διαχείρισης; Το µάνατζµεντ, το οποίο είναι περιουσιακό στοιχείο
για τη χώρα, είναι περιουσιακό στοιχείο του ελληνικού λαού. Πώς
θα το χάσουµε χωρίς αντίτιµο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Κοτρωνιάς από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά ο κύριος
Υπουργός και κλείνει η συνεδρίαση.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω να προ-
σθέσω κάτι σηµαντικό ως δευτερολογία, παρά µόνο µία παρατή-
ρηση για την υψηλού επιπέδου συζήτηση που έγινε και στην
επιτροπή και σήµερα στην Ολοµέλεια.

Μια ακόµη παρατήρηση είναι ότι µπορεί να ακούστηκε κριτική
και παρατηρήσεις για το νοµοσχέδιο, δεν υπήρξε, όµως, απόρ-
ριψη ή απαξίωση του από καµµία πλευρά της Βουλής. Εγώ
θεωρώ ότι είναι ένα χρήσιµο νοµοσχέδιο. Συµπληρώνει το πρώτο
νοµοσχέδιο του Ιουλίου, µε το οποίο ουσιαστικά υλοποιήθηκε
από την Κυβέρνηση το 50% των προεκλογικών δεσµεύσεων. Συµ-
βάλλει και αυτό το νοµοσχέδιο στην καταπολέµηση της φοροδια-
φυγής, γιατί η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής αποτελεί στόχο
κάθε ευνοµούµενης πολιτείας, γιατί η πάταξή της αποτελεί κο-
ρυφαίο ζήτηµα κοινωνικής ηθικής αλλά και ισονοµίας των πολι-
τών, ενώ παράλληλα σταθεροποιεί και αυξάνει τα κρατικά έσοδα
προς όφελος πάνω απ’ όλα του κοινωνικού συνόλου και της πα-
τρίδας.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µετά την κατάθεση όλων των επιχειρηµά-
των και τις οµιλίες του Υπουργού και του Υφυπουργού, όλες οι
πλευρές της Βουλής πλέον µπορούν να υπερψηφίσουν το παρόν
νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κύριος Υπουργός για εννέα λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε κάτι που συνήθως τελειώνουµε,

µε τις ευχαριστίες. Θα ήθελα να δώσω ευχαριστίες στην οµάδα
του Υπουργείου Οικονοµικών και τη Γενική Γραµµατέα, την κ.
Μαίρη Ψύλλα, τη νοµική µας οµάδα, οι οποίοι εργάστηκαν αρµο-
νικά για να µπορέσει να ολοκληρωθεί µε µεγάλη ταχύτητα, πολύ
γρήγορα µετά το άνοιγµα της νέας Βουλής και αυτό το νοµοσχέ-
διο. Τους ευγνωµονώ και τους ευχαριστώ για την καλή συνεργα-
σία. Επίσης να ευχαριστήσω τον εισηγητή µας, τον κ. Κοτρωνιά,
αλλά και όλη την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, τον πρόεδρο της
επιτροπής, προκάτοχό µου στο Υπουργείο Οικονοµικών, για την
πολύ καλή και εποικοδοµητική συζήτηση, εγώ θα έλεγα ακόµα
και εσάς της Αντιπολίτευσης γι’ αυτή τη συζήτηση που κάναµε
στις επιτροπές. 

Προσπαθήσαµε να ακούσουµε όλες τις απόψεις και να ξεδια-
λύνουµε απορίες, προβλήµατα που κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης τέθηκαν, όπως για παράδειγµα αυτή η εξαίρεση για τις
δύο χιλιάδες συναλλαγές που φοβηθήκαµε µήπως θα έβγαζε
πάρα πολλούς από την υποχρέωση αποστολής στοιχείων. Τελικά
ξεδιαλύναµε ότι πρόκειται για ένα κτήριο και συνεπώς δεν
υπήρχε κανένας λόγος ανησυχίας. Συνεπώς φτάνουµε στο τέλος
µιας διαδικασίας που νοµίζω ότι ήταν εποικοδοµητική, αλλά εν
πάση περιπτώσει το αποτέλεσµα είναι πολύ συγκεκριµένο και θα
φανεί τώρα στην ψηφοφορία τι στάση θα πάρει ο καθένας.

Έχουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά ένα αυτο-
νόητα θετικό σχέδιο νόµου, όχι γιατί ενσωµατώνει υποχρεωτικά
µια οδηγία -και συνεπώς από τις ευρωπαϊκές µας υποχρεώσεις
θα πρέπει να την ενσωµατώσουµε-, αλλά γιατί αυτή η οδηγία χτί-
ζει πάνω στις εγχώριες βέλτιστες πρακτικές. Από τη χώρα µας
και άλλες χώρες ξεκίνησε η διαδικασία αυτή, για να φτάσουµε
στην οδηγία την οποία ενσωµατώνουµε σήµερα.

Είναι αυτονόητα θετικό το νοµοσχέδιο, όχι γιατί βάζει νέες υπο-
χρεώσεις στο πλαίσιο του έργου διασύνδεσης των POS µε τις τα-
µειακές, αλλά γιατί αυτές οι υποχρεώσεις σηµατοδοτούν µια
επιτάχυνση του έργου αυτού, µε ορίζοντα ολοκλήρωσης στις
αρχές του 2024. Παίρνουµε, λοιπόν, αυτό το έργο από εκεί που
ήταν και αλλάζουµε ταχύτητα.

Συνολικά αυτό το σχέδιο νόµου, όπως είπα στην επιτροπή,
είναι ένα νοµοσχέδιο φορολογικής δικαιοσύνης και σηµατοδοτεί
τη βούληση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη να θέσει
σε πρώτη προτεραιότητα τη µάχη εναντίον της φοροδιαφυγής,
τη µάχη της νοµιµότητας ενάντια στην ανοµία. 

Η αυτονόητα θετική αποτίµηση που θα πρέπει να έχουµε, η θε-
τική διάσταση αυτού του νοµοσχεδίου, φαίνεται από τρία πρά-
γµατα: Πρώτον, από τα πολύ θετικά σχόλια στη διαβούλευση.
Πραγµατικά, δεν είχαµε ένα σχόλιο το οποίο να εξέφραζε κά-

ποιες αντιρρήσεις. Ίσα-ίσα, κάποια λίγα σχόλια που έµπαιναν
στην ουσία του µας έλεγαν πώς να το επεκτείνουµε και να το κά-
νουµε να δουλέψει λίγο περισσότερο. Είχαµε, λοιπόν, µια πολύ
θετική ανταπόκριση από το κοινό. 

Δεύτερον, από τα πολύ θετικά σχόλια και των φορέων κατά τη
διάρκεια της κοινοβουλευτικής ακρόασής τους. Αναφέρθηκε ο κ.
Καζαµίας πολύ ιδιαίτερα στο υπόµνηµα -θα έρθω σε αυτό- της
Ένωσης Δικαστών του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Πράγµατι, δεν
υπάρχει νοµοσχέδιο, στη δικιά µου εµπειρία τουλάχιστον, που να
είχε µόνο θετικά σχόλια όπως ακούσαµε από τους φορείς. 

Τρίτον, και κυριότερον, από την -επιτρέψτε µου την εκτίµηση-
αναιµική αντιπολιτευτική διάθεση που ακούσαµε στις επιτροπές
και που ακούµε σήµερα. Θα εξηγήσω τι εννοώ και για ποιον λόγο
χαρακτηρίζω αναιµική την αντιπολιτευτική στάση. 

Δύο πράγµατα στην πραγµατικότητα είδαµε να συζητάµε.
Πρώτα συζητήσαµε το κατά πόσον η Κυβέρνηση έχει βούληση
να χτυπήσει τη φοροδιαφυγή και υπήρχαν διάφορες αντιρρήσεις
περί της βούλησης αυτής, δηλαδή αν είναι πραγµατική ή όχι. Και
το δεύτερο ήταν µια κριτική όχι επί των διατάξεων, αλλά κυρίως
ουσιαστικά µια κριτική εκτός θέµατος και θα το αναλύσω και
αυτό. 

Όσον αφορά τη βούληση για τη φοροδιαφυγή, το γεγονός ότι
η Κυβέρνηση φέρνει τόσο γρήγορα ένα νοµοσχέδιο κατά της φο-
ροδιαφυγής, µετά το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών που είχε σχέση µε τις προεκλογικές παρεµβάσεις µας
και την υλοποίηση του 50% του προγράµµατός µας, αποδεικνύει
για τον καλόπιστο ότι πράγµατι υπάρχει αυτή η βούληση. 

Τέθηκαν όµως και συγκεκριµένες αντιρρήσεις, για παράδειγµα
περί των συστηµάτων εισροών-εκροών ότι δεν λειτουργούν. Κι
όµως, τα συστήµατα εισροών-εκροών λειτουργούν σε διάφορους
τοµείς. Όµως, προφανώς υπάρχουν πάρα πολλοί τοµείς και
υπάρχουν διαφορετικά επίπεδα προόδου. Όσον αφορά τα GPS
στα πλωτά εφοδιαστικά, και γεωεντοπισµό έχουµε, µέσω του συ-
στήµατος AIS, και τα συστήµατα αυτά λειτουργούν και δίνουν σή-
µατα στα τελωνεία. Μάλιστα πρόσφατα µε τον κ. Χατζηδάκη και
τον Διοικητή της ΑΑΔΕ κ. Πιτσιλή βρεθήκαµε στο Ενιαίο Συντονι-
στικό Κέντρο, όπου έρχονται αυτά τα σήµατα και δίνονται οι εντο-
λές στις µονάδες ελέγχου και κάνουν τον έλεγχο, ο οποίος
µεταδίδεται ακόµα και µε φωνή και µε βίντεο στο κέντρο. Συνε-
πώς λειτουργεί. Θα βελτιωθεί, ώστε να παίρνουµε real time στοι-
χεία και αυτοµατοποίηση στις αρχές µεταξύ του δεύτερου και
τρίτου τριµήνου του 2024 και θα έχουµε την πλήρη αυτοµατοποί-
ηση. 

Υπάρχουν συστήµατα εισροών-εκροών στις φορολογικές απο-
θήκες και στις αποθήκες τελωνειακής αποταµίευσης. Συνεπώς
εδώ πάλι δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Τα GPS στα βυτιοφόρα
είναι ένα σηµείο το οποίο λείπει ακόµα, καθώς και οι διαδικασίες
για να λειτουργήσει το σύστηµα, διότι χρειάζεται αναβάθµιση.
Θα γίνει και αυτό στο πρώτο µισό του 2024. Και προφανώς, το
σύστηµα εισροών-εκροών στα πρατήρια λειτουργεί, υπάρχει.
Είναι ένα σύστηµα που από τη δική µου θητεία στην ΑΑΔΕ είχαµε
θέσει σε εφαρµογή και συνεπώς αυτό τώρα λειτουργεί ανελλι-
πώς και µε την ογκοµέτρηση δεδοµένων που γίνεται από διαπι-
στευµένους φορείς.

Άρα δεν υπάρχει καµµία απόδειξη έλλειψης βούλησης από
αυτή τη λογική. Και βέβαια συζητήθηκε πολύ το κατά πόσον µπο-
ρούµε να φορολογήσουµε τη µεγάλη φοροδιαφυγή. Μίλησε γι’
αυτό και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, ότι αφή-
νουµε τη µεγάλη φοροδιαφυγή. Μάλιστα, είδα και µια νοσταλγία
για το σοβιετικό σύστηµα. Μιλήσαµε και για τον καπιταλισµό που
δεν εξανθρωπίζεται και θα ήταν το ίδιο σαν να γινόταν ο ήλιος να
ανατέλλει από τη Δύση. 

Μου θύµισε, και θα το πω έτσι για να χαλαρώσουµε λίγο την
ατµόσφαιρα, ένα παλιό ανέκδοτο της αριστερής ανανεωτικής
διανόησης, κατά της Σοβιετικής Ένωσης, που έλεγε ότι ο Στάλιν
το πρωί ρωτούσε τον ήλιο ποιος είναι ο πιο καλός ηγέτης και του
απαντούσε ο ήλιος το πρωί: «Εσύ είσαι ο πιο καλός και ο πιο απο-
τελεσµατικός ηγέτης, Στάλιν, σε όλον τον κόσµο.». Το µεσηµέρι
ρωτούσε ο Στάλιν τον ήλιο ποιος είναι ο πιο ισχυρός ηγέτης και
του απαντούσε: «Εσύ είσαι, Στάλιν, ο πιο ισχυρός ηγέτης, µε τη
δύναµη της Σοβιετικής Ένωσης από πίσω σου.». Και τον ρωτούσε
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ο Στάλιν και στη δύση ποιος είναι ο πιο δηµοκρατικός ηγέτης και
του απαντούσε: «Ένας στυγνός δικτάτορας είσαι και καταστρέ-
φεις το µέλλον του λαού σου. Τώρα είµαι στη Δύση και δεν σε
έχω ανάγκη. Έχω φτάσει στη Δύση.». Δεν θα ήταν, λοιπόν, το κα-
λύτερο ο ήλιος να ανατέλλει από τη Δύση. Και, εν πάση περιπτώ-
σει, έχει προχωρήσει η επιστήµη και στα φορολογικά και σε
καθετί και η πολιτική θα έλεγα αντιπαράθεση από εκεί που το
ΚΚΕ νοσταλγεί. 

Γι’ αυτό δεν έχει κανένα νόηµα να κατηγορούµε την Κυβέρ-
νηση από τη µια µεριά ότι δεν φορολογεί αρκετά τους εφοπλι-
στές, το µεγάλο κεφάλαιο, και συγχρόνως να αναγνωρίζει ότι
υπάρχουν offshore. Διότι, µόνο µε τη συνεργασία µπορείς να φο-
ρολογήσεις αυτού του είδους τις µεγάλες εταιρείες, οι οποίες
δεν έχουν εύκολα καθορίσιµη έδρα και γι’ αυτό αυτού του είδους
η συνεργασία και η ενσωµάτωση και η συνεργασία στο επίπεδο
του ΟΟΣΑ µε τη δυνατότητα να φορολογηθούν οι πολυεθνικοί
όµιλοι µε το Pillar 2 στο 15% είναι πάρα πολύ σηµαντική. Και βέ-
βαια, αυτό που φέρνουµε σήµερα για την ΤΑΚ07 και τη δυνατό-
τητα και σ’ αυτές τις πλατφόρµες που λειτουργούν υπερεθνικά
να µπορούµε να τις αναγκάσουµε να µας δίνουν στοιχεία.

Τώρα για ποιον λόγο είπα ότι η κριτική που ακούσαµε ήταν βα-
σικά εκτός θέµατος. Η οδηγία αυτή διευρύνει τις δυνατότητες
της ΑΑΔΕ µε κοινούς ελέγχους, µε τις ευρωπαϊκές αντίστοιχες
υπηρεσίες, βελτιώνει την ανταλλαγή δεδοµένων, αναγκάζει όλες
τις πλατφόρµες -και των προϊόντων, όχι µόνο των υπηρεσιών, που
είχαµε ως τώρα- να συλλέγουν και να δίνουν στοιχεία στις φορο-
λογικές διαχειρίσεις. Και βέβαια, ο κ. Μαµουλάκης µάς µίλησε
για τα µειονεκτήµατα της βραχυχρόνιας µίσθωσης. Αυτό είναι ση-
µαντικό θέµα, δεν το παραγνωρίζω, αλλά εκτός θέµατος επιει-
κώς. 

Αναφέρθηκε ο Υπουργός ότι επεξεργαζόµαστε ένα σχέδιο πα-
ρεµβάσεων, γιατί πράγµατι είναι ένα σηµαντικό θέµα. Όµως δεν
είναι το αντικείµενο αυτού του νοµοσχεδίου και αυτό απαντάει
και στην κ. Χρηστίδου, που άκουσα προηγουµένως ότι τάχα µου
η επεξεργασία κάποιων θέσεων σηµαίνει ότι είναι αλυσιτελές
αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν είναι αλυσιτελές. Άλλο πράγµα λύνουµε
µε αυτό το νοµοσχέδιο, άλλο πράγµα θα λύσουµε µε τη βραχυ-
χρόνια µίσθωση, ώστε να τη φέρουµε σε ισορροπία. 

Φέρνουµε τις διατάξεις για να επιταχύνουµε τις διαδικασίες
σύνδεσης POS και ταµειακών. Αναγκαία σύνδεση, καθώς οι έλεγ-
χοι του καλοκαιριού -και νοµίζω ότι όλοι µας µπορούµε να πούµε
άλλη µια απόδειξη της βούλησης της Κυβέρνησης ότι αυτό το
καλοκαίρι η ΑΑΔΕ ήταν πολύ πιο ενεργή, πολύ πιο παρούσα µε
ελέγχους και µε κλεισίµατα επιχειρήσεων- έδειξαν ότι υπάρχουν
πάρα πολλές επιχειρήσεις, που, παρ’ όλο που εισπράττουν µέσω
καρτών, δεν κόβουν αποδείξεις. Και γι’ αυτό κλείσαµε αυτές τις
επιχειρήσεις, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα από τον νόµο. Άρα
µε την επιτάχυνση αυτή θα κλείσουµε αυτή τη δυνατότητα και
δεν θα υπάρχει καν η δυνατότητα στις επιχειρήσεις να µην κό-
βουν αποδείξεις όταν εισπράττουν από τις κάρτες. Και η αντίρ-
ρηση που ακούσαµε, για παράδειγµα από τον κ. Γερουλάνο, οι
χρεώσεις των POS, πράγµατι σηµαντικό, αλλά και πάλι εκτός θέ-
µατος. Και εν πάση περιπτώσει, δεν πρέπει να µας σταµατήσει
από το να επιταχύνουµε τη διαδικασία αυτή. Και εκεί επεξεργα-
ζόµαστε και θα δούµε εναλλακτικές, ώστε να αυξηθούν οι επιλο-
γές των καταναλωτών και των επιχειρήσεων και τα κόστη να
µετριαστούν. Αυτός είναι ο µόνος τρόπος. 

Τέλος, φέρνουµε τη διάταξη για περισσότερη διαφάνεια, για
εναλλακτικές στο πρόγραµµα αξιοποίησης της περιουσίας του
ΤΑΙΠΕΔ και αντιδράτε για το ίδιο το πρόγραµµα της αξιοποίησης
και των αποκρατικοποιήσεων. 

Μάλιστα, µας ρωτάει επιτακτικά ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ποιες
επιχειρήσεις θέλουµε να αποκρατικοποιήσουµε. Δεν είναι αυτό
το αντικείµενο του νοµοσχεδίου. Το πρόγραµµα αξιοποίησης και
ιδιωτικοποίησης είναι δηµοσιευµένο και το ξέρουµε. Και -εν πάση
περιπτώσει- υπάρχουν διαδικασίες και όταν φτάσει και ωριµάσει
µια αποκρατικοποίηση να έχει και κοινοβουλευτικό έλεγχο. Η δυ-
νατότητα του ΤΑΙΠΕΔ να αξιοποιεί και το Χρηµατιστήριο µε πε-
ρισσότερη διαφάνεια είναι πάρα πολύ σηµαντική. 

Έρχοµαι βέβαια στο ζήτηµα το οποίο ήταν τόσο θετικό -«σύµ-
φωνα µε την ανάγνωσή µας», έτσι είπε ο κ. Καζαµίας-, το υπό-

µνηµα των δικαστών του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Δεν χρειάζεται
και τίποτα παραπάνω, µόνο να διαβάσουµε το τι λέει. Το υπό επε-
ξεργασία από την επιτροπή σχέδιο νόµου δεν επιβάλλεται από
το Σύνταγµα να υπόκειται σε προηγούµενο της σύναψής τους
έλεγχο από το δικαστήριο. Θα µπορούσαν κάλλιστα, εφόσον η
ταχύτητα των σχετικών συναλλαγών του απαιτεί να εξαιρεθούν
από τον έλεγχο αυτό. Ένα το κρατούµενο.

Φέρνουµε µε όρους διαφάνειας εδώ αυτές τις διατάξεις, για
να ελέγχονται οι στιγµές. Αφ’ ης στιγµής, µας λέει ο νοµοθέτης
ότι προβαίνει στην αντίθετη επιλογή και καθιερώνουν τον έλεγχο.
Ζητούµενο είναι αν από αυτές τις διατάξεις µπορεί να γίνει ο
έλεγχος. Και λέει: «Παρατηρείται ότι ως προς το αρµόδιο για τη
διενέργεια του ελέγχου όργανο το πρόβληµα που είχε επισηµαν-
θεί από την ολοµέλεια θεραπεύεται µε τη ρύθµιση του σχεδίου
νόµου για την εφεξής ανάθεση του ελέγχου σε κλιµάκιο του Ελε-
γκτικού Συνεδρίου.». Λύνουµε το πρόβληµα ότι υπήρχε έλεγχος
από έναν δικαστή του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τώρα πηγαίνει
στο κλιµάκιο. Δύο τα κρατούµενα.

Είναι το ζήτηµα της προθεσµίας ικανό; Λέει: «Με το άρθρο 35
του σχεδίου νόµου προβλέπεται εκ των προτέρων ορισµός δικα-
στή του κλιµακίου, που να παρακολουθεί τη διεξαγόµενη από το
ταµείο διαδικασία και όντας επαρκώς ενηµερωµένος να είναι σε
θέση, όταν ο φάκελος υποβληθεί και τυπικά προς έλεγχο, να ει-
σηγηθεί στο κλιµάκιο και το τελευταίο να αποφασίσει εντός της
προθεσµίας που τίθεται µε το σχέδιο νόµου.». Δηλαδή µας λέει
µε άλλα λόγια ότι οι σαράντα οκτώ ώρες δεν είναι σαράντα οκτώ
ώρες, είναι πολύ περισσότερες, γιατί ο αρµόδιος εισηγητής δι-
καστής του Ελεγκτικού θα παρακολουθεί τη διαδικασία νωρίτερα
και µε αυτόν τον τρόπο οι σαράντα οκτώ ώρες θα είναι επαρκείς.

Και το µόνο που είπε είναι: «Μπορούµε να εγγυηθούµε ότι σε
κάθε περίπτωση αυτές οι σαράντα οκτώ ώρες θα είναι επαρκείς;»
Δεν υπάρχει καµµία βεβαιότητα 100% στη ζωή. Είπε ότι δεν µπο-
ρούµε να το εγγυηθούµε και ότι ενδεχοµένως σε κάποια περί-
πτωση να χρειαζόµασταν και κάποιες παραπάνω ώρες. Συνεπώς
βλέπετε ότι δεν έχει κανένα πρόβληµα.

Τέλος, λέει ότι και το 1,7 εκατοµµύριο, που ήταν το δεύτερο
κοµµάτι της κριτικής, εναρµονίζεται µε τα ισχύοντα. Και τελεί-
ωσα, κύριε Πρόεδρε. Αυτά όσον αφορά και το τελευταίο κοµµάτι
του νοµοσχεδίου για το ΤΑΙΠΕΔ. Δεν δικαιολογείται καµµία αρ-
νητική ψήφος, εφόσον η κριτική ήταν εκτός θέµατος και όχι πάνω
στις διατάξεις αυτές.

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω µε αυτό, η
συνεργασία στον τοµέα της φοροδιαφυγής σε διεθνές επίπεδο
βοηθάει τις µικρές χώρες. Αυτές οι διατάξεις είναι υπέρ µιας φο-
ρολογικής διοίκησης σαν την ελληνική, γιατί µόνοι µας δεν
έχουµε τις δυνάµεις σε παγκόσµιο επίπεδο να ελέγξουµε το γί-
γνεσθαι. Όταν συνεργαζόµαστε όλες οι φορολογικές διοικήσεις
της Ευρώπης, εµείς κερδίζουµε πολύ περισσότερο από ό,τι κερ-
δίζει η Γερµανία από την Ελλάδα.

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όποιος δεν ψηφίζει το
νοµοσχέδιο αυτό είναι υπέρ της φοροδιαφυγής. Όποιος δεν ψη-
φίζει το νοµοσχέδιο αυτό είναι υπέρ της συνέχισης της υπερχρέ-
ωσης της χώρας. Όποιος δεν ψηφίζει το νοµοσχέδιο αυτό δεν
θέλει την επενδυτική βαθµίδα για τη χώρα µας. Η επιλογή είναι
µπροστά σε κάθε έναν από εµάς. Και να είστε σίγουροι πως ο ελ-
ληνικός λαός µάς παρακολουθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-
ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/514 του Συµβουλίου
της 22ας Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
2011/16/ΕΕ σχετικά µε τη διοικητική συνεργασία στον τοµέα της
φορολογίας, διατάξεις για τη φορολογική διαδικασία, την κατάρ-
τιση του Κρατικού Προϋπολογισµού, το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιω-
τικής Περιουσίας του Δηµοσίου και άλλες επείγουσες ρυθµί-
σεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 
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Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα πέντε άρθρα, δύο τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς
ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµφανίζεται
κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για ψήφιση.
Και βεβαίως, θα πρέπει να βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα
άρθρα, τις τροπολογίες, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρισθεί η ψήφος σας,
έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε
έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εφόσον

έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύ-
στηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις
των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/514 του Συµβουλίου
της 22ας Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας

2011/16/ΕΕ σχετικά µε τη διοικητική συνεργασία στον τοµέα
της φορολογίας, διατάξεις για τη φορολογική διαδικασία, την
κατάρτιση του Κρατικού Προϋπολογισµού,  το Ταµείο Αξιοποί-
ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου και άλλες επείγουσες

ρυθµίσεις
Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 10 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 25 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
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ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Υπ. τροπ. 8/1 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 9/2 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/514 του Συµβου-
λίου της 22ας Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
2011/16/ΕΕ σχετικά µε τη διοικητική συνεργασία στον τοµέα της
φορολογίας, διατάξεις για τη φορολογική διαδικασία, την κατάρ-
τιση του Κρατικού Προϋπολογισµού, το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιω-
τικής Περιουσίας του Δηµοσίου και άλλες επείγουσες ρυθµίσεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/514 του Συµβουλίου
της 22ας Μαρτίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας
2011/16/ΕΕ σχετικά µε τη διοικητική συνεργασία στον τοµέα
της φορολογίας, διατάξεις για τη φορολογική διαδικασία, την
κατάρτιση του Κρατικού Προϋπολογισµού, το Ταµείο Αξιοποί-
ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου και άλλες επείγουσες
ρυθµίσεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΝΣΩΜAΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓIAΣ (ΕΕ) 2021/514

ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛIΟΥ ΤΗΣ 22ΑΣ ΜΑΡΤΙΟΥ 2021 ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟ-
ΠΟIΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓIΑΣ 2011/16/ΕΕ ΣΧΕΤΙΚA ΜΕ ΤΗ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚH
ΣΥΝΕΡΓΑΣIΑ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΦΟΡΟΛΟΓIΑΣ

Άρθρο 3 Επέκταση της διοικητικής συνεργασίας µεταξύ των
ελληνικών φορολογικών αρχών και των φορολογικών αρχών των
λοιπών κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον Φόρο Προ-
στιθέµενης Αξίας και σε άλλους έµµεσους φόρους - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 2 ν. 4170/2013

Άρθρο 4 Ορισµοί για την ανταλλαγή πληροφοριών, τους κοι-
νούς ελέγχους και την παραβίαση δεδοµένων - Τροποποίηση
παρ. 9 και προσθήκη παρ. 26 και 27 στο άρθρο 4 του ν. 4170/2013
(παρ. 1 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 5 Ορισµός εύλογης συνάφειας στην ανταλλαγή πληρο-
φοριών κατόπιν αιτήµατος - Προσθήκη άρθρου 6Α στον ν.
4170/2013 (παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 6 Διοικητικές έρευνες - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 7
ν. 4170/2013 (παρ. 3 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 7 Προθεσµίες για παροχή πληροφοριών - Αντικατά-
σταση παρ. 1 και κατάργηση παρ. 5 άρθρου 8  ν. 4170/2013 (παρ.
4 και 5 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 8 Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της αυτόµατης
ανταλλαγής πληροφοριών - Τροποποίηση  περ. α) παρ. 1 άρθρου
9 ν. 4170/2013 (περ. α) παρ. 6 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 9 Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της υποχρεωτι-
κής αυτόµατης ανταλλαγής πληροφοριών όσον αφορά τις εκ των
προτέρων διασυνοριακές αποφάσεις και τις εκ των προτέρων
συµφωνίες ενδοοµιλικής τιµολόγησης - Τροποποίηση περ. α)
παρ. 5 και περ. β) παρ. 6 άρθρου 9Α ν. 4170/2013 (παρ. 7 άρθρου
1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 10 Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της υποχρεω-
τικής αυτόµατης ανταλλαγής πληροφοριών που υποβάλλονται
από Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας - Προσθήκη άρθρου
9ΑΓ στον ν. 4170/2013 (παρ. 8 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 11 Στατιστικά στοιχεία σχετικά µε τις αυτόµατες ανταλ-
λαγές - Αντικατάσταση άρθρου 9Β   ν. 4170/2013 (περ. α) παρ. 9
άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 12 Παρουσία σε διοικητικές υπηρεσίες και συµµετοχή
σε διοικητικές έρευνες - Αντικατάσταση άρθρου 12 ν. 4170/2013
(παρ. 10 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 13 Ταυτόχρονοι έλεγχοι - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου
13 ν. 4170/2013 (παρ. 11 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 14 Κοινοί έλεγχοι - Προσθήκη άρθρου 13Α στον ν.
4170/2013 (παρ. 12 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 15 Γνωστοποίηση πληροφοριών και εγγράφων - Τρο-
ποποίηση άρθρου 16 ν. 4170/2013 (παρ. 13 άρθρου 1 Οδηγίας
2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 16 Τυποποιηµένα έντυπα και ηλεκτρονικοί µορφότυποι
- Τροποποίηση άρθρου 20 ν. 4170/2013 (παρ. 14 άρθρου 1 Οδη-
γίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 17 Πρακτικές ρυθµίσεις - Προσθήκη παρ. 8 στο άρθρο
21 του ν. 4170/2013 (παρ. 15 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 18 Αµοιβαία διοικητική συνδροµή - Αντικατάσταση παρ.
2 άρθρου 29 Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (παρ. 16 άρθρου
1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 19 Προστασία δεδοµένων - Αντικατάσταση άρθρου 24
ν. 4170/2013 (παρ. 18 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 20 Κυρώσεις για παραβάσεις υποχρεώσεων για την αυ-
τόµατη ανταλλαγή πληροφοριών που υποβάλλονται από Δηλού-
ντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας - Προσθήκη άρθρου
54ΙΑ στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (παρ. 19 άρθρου 1
Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Άρθρο 21 Πληροφορίες από τρίτους προς τη Φορολογική Δι-
οίκηση - Τροποποίηση παρ. 3α άρθρου 15 Κώδικα Φορολογικής
Διαδικασίας 

Άρθρο 22 Εφαρµογή του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας
στους Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας - Τροπο-
ποίηση παρ. 1 άρθρου 29 Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Άρθρο 23 Συµπλήρωση των κυρώσεων για τη µη παροχή πλη-
ροφοριών ή στοιχείων από τις ψηφιακές πλατφόρµες της οικο-
νοµίας διαµοιρασµού - Τροποποίηση τίτλου και παρ. 1 άρθρου
54Δ Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Άρθρο 24 Εξουσιοδοτικές και τελικές διατάξεις - Προσθήκη
παρ. 9 στο άρθρο 5 του ν. 4170/2013

Άρθρο 25 Προσθήκη Παραρτήµατος V στον ν. 4170/2013 (παρ.
20 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ V ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΕΣ ΔΕΟΥΣΑΣ ΕΠΙΜΕΛΕΙΑΣ, ΑΠΑΙΤΗ-
ΣΕΙΣ ΥΠΟΒΟΛΗΣ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ ΓΙΑ ΦΟΡΕΙΣ
ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ ΠΛΑΤΦΟΡΜΑΣ

ΤΜΗΜΑ Ι ΟΡΙΣΜΟΙ
ΤΜΗΜΑ ΙΙ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΕΣ ΔΕΟΥΣΑΣ ΕΠΙΜΕΛΕΙΑΣ
ΤΜΗΜΑ III ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΒΟΛΗΣ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ
ΤΜΗΜΑ IV ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΗ ΔΙΑΔΙ-

ΚΑΣΙΑ
Άρθρο 26 Διασύνδεση τερµατικών Ηλεκτρονικής Μεταφοράς

Κεφαλαίων στο Σηµείο Πώλησης µε την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµο-
σίων Εσόδων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 15Β Κώδικα Φορο-
λογικής Διαδικασίας

Άρθρο 27 Υποχρεώσεις οντοτήτων που δραστηριοποιούνται
στον τοµέα υπηρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας - Προσθήκη άρ-
θρου 15Γ Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Άρθρο 28 Διαδικαστικές παραβάσεις σχετικά µε τα τερµατικά
Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κεφαλαίων στο Σηµείο Πώλησης -
Προσθήκη περ. ιη) στην παρ. 1 και       περ. ια) στην παρ. 2 του
άρθρου 54 στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Άρθρο 29 Κυρώσεις περί µη συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις
λειτουργίας και διασύνδεσης των τερµατικών Ηλεκτρονικής Με-
ταφοράς Κεφαλαίων στο Σηµείο Πώλησης - Προσθήκη άρθρου
54ΙΑ στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 30 Υποβολή δήλωσης και καταβολή τέλους παρεπιδη-
µούντων και τέλους επί των ακαθάριστων εσόδων για το έτος
2022 και τους µήνες Ιανουάριο έως Σεπτέµβριο 2023 - Τροποποί-
ηση παρ. 9 άρθρου 17 ν. 2130/1993

Άρθρο 31 Ετήσιες αποδόσεις υπέρ τρίτων από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό

Άρθρο 32 Συγκεντρωτική ψήφιση πιστώσεων προϋπολογισµού
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων - Τροποποίηση άρθρου
55Α ν. 4270/2014

Άρθρο 33 Διαχείριση κινητών αξιών του Ταµείου Αξιοποίησης
Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου - Τροποποίηση περ. α) παρ.
2 και παρ. 11 και αντικατάσταση παρ. 6 και 13 άρθρου 5 ν.
3986/2011

Άρθρο 34 Αποτίµηση περιουσιακών στοιχείων πριν       από συ-
ναλλαγές - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 6               ν. 3986/2011

Άρθρο 35 Προσυµβατικός έλεγχος συµβάσεων αξιοποίησης
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περιουσιακών στοιχείων - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 9 ν.
3986/2011

Άρθρο 36 Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου προσωπικού καθαριότητας για τις ανάγκες καθαριότητας
των κτιρίων της Κεντρικής Υπηρεσίας και περιφερειακών υπηρε-
σιών του Υπουργείου Οικονοµικών και της Ανεξάρτητης Αρχής
Δηµοσίων Εσόδων

Άρθρο 37 Υπηρεσιακή κατάσταση Μόνιµου και Αναπληρωτή
Μόνιµου Αντιπροσώπου στη Μόνιµη Ελληνική Αντιπροσωπεία
στον Οργανισµό Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 211 ν. 4920/2022 και περ. στ) παρ. 1 ν.
4957/2022

Άρθρο 38 Παράταση διαδικασιών ειδικής διαχείρισης των εται-
ρειών άρθρου 76 ν. 4307/2014

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 
Άρθρο 39  Παράταση της διάρκειας ισχύος των συµβάσεων ια-

τρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας για κάλυψη των
αναγκών των δοµών της παρ. 4 του άρθρου 8 του ν. 4375/2016
και των συµβάσεων εργασίας του αναγκαίου προσωπικού προς
υλοποίηση του προγράµµατος µε αντικείµενο τη διασφάλιση της
δηµόσιας υγείας και την κάλυψη των υγειονοµικών αναγκών των
προσφύγων και µεταναστών

Άρθρο 40 Δυνατότητα παράτασης της διάρκειας απόσπασης
υπαλλήλων στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας

Άρθρο 41 Δυνατότητα παράτασης χρόνου παραµονής στην
υπηρεσία ιατρών κλάδου Εθνικού Συστήµατος Υγείας

Άρθρο 42 Κατ’ εξαίρεση εγγραφή µη πιστοποιηµένων αποφοί-
των Επαγγελµατικών Σχολών Μαθητείας της Δηµόσιας Υπηρε-
σίας Απασχόλησης στη Β’ τάξη των Επαγγελµατικών Λυκείων -
Προσθήκη παρ. 36 στο άρθρο 169 ν. 4763/2020 

Άρθρο 43  Έναρξη ισχύος των εφαρµογών τεχνολογίας διαδι-
κτύου των πραγµάτων του ν. 4961/2022 - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου 116 ν. 4961/2022

Άρθρο 44 Προσλήψεις και υπηρεσιακές µεταβολές προ της
διενέργειας των περιφερειακών και δηµοτικών εκλογών - Τροπο-
ποίηση περ. δ’ δευτέρου εδαφίου και προσθήκη τρίτου εδαφίου
στο άρθρο 17 του  ν. 3870/2010

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ : ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 45 Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι:
α) η βελτίωση της διαδικασίας ανταλλαγής πληροφοριών και

η αποτελεσµατικότητα της συνεργασίας µεταξύ των φορολογι-
κών αρχών των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον
τοµέα της φορολογίας εισοδήµατος, του Φόρου Προστιθέµενης
Αξίας (Φ.Π.Α.) και των λοιπών έµµεσων φόρων, 

β) η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής µέσω ρυθµίσεων για τη
διασύνδεση των τερµατικών ηλεκτρονικής µεταφοράς κεφαλαίων
µε τη φορολογική διοίκηση,

γ) η επίλυση τεχνικών ζητηµάτων που τίθενται ενόψει της κα-
τάρτισης του Kρατικού Προϋπολογισµού του οικονοµικού έτους
2024 και 

δ) η αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση των κινητών αξιών του
Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου
(Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.).

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η ρύθµιση του πλαισίου συνεργασίας µεταξύ των ελληνικών

φορολογικών αρχών και των αντίστοιχων αρχών των λοιπών κρα-
τών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η καθιέρωση κοινών ελέγ-
χων, η επιβολή υποχρεώσεων στους φορείς εκµετάλλευσης
πλατφορµών για την παροχή στοιχείων που είναι απαραίτητα για

τη διαπίστωση της φορολογητέας ύλης, ιδίως στον τοµέα του
φόρου εισοδήµατος και του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας και η
διασφάλιση της προστασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα,

β) οι τροποποιήσεις και συµπληρώσεις στον Κώδικα Φορολο-
γικής Διαδικασίας σχετικά µε τη διασύνδεση των τερµατικών ηλε-
κτρονικής µεταφοράς κεφαλαίων µε τη φορολογική διοίκηση,

γ) η προσαρµογή των προθεσµιών για την απόδοση τέλους πα-
ρεπιδηµούντων για τη χρονική περίοδο έως και τον Σεπτέµβριο
2023,

δ) η παράταση της ισχύος της διάταξης περί αποδόσεων υπέρ
τρίτων από τον Κρατικό Προϋπολογισµό µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου
2027,

ε) η επέκταση µέχρι το έτος 2025 της συγκεντρωτικής ψήφισης
στον Κωδικό 29 των πιστώσεων του προϋπολογισµού του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, και

στ) η επικαιροποίηση του πλαισίου για τη διαχείριση εκ µέρους
του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου
(Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.) κινητών αξιών σε Ρυθµιζόµενες Αγορές.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2021/514 ΤΟΥ 
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 22ΑΣ ΜΑΡΤΙΟΥ 2021 ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2011/16/ΕΕ ΣΧΕΤΙΚΑ 
ΜΕ ΤΗ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ ΣΤΟΝ 

ΤΟΜΕΑ ΤΗΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ

Άρθρο 3
Επέκταση της διοικητικής συνεργασίας µεταξύ των 

ελληνικών φορολογικών αρχών και των φορολογικών αρχών
των λοιπών κρατών µελών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης στον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας και σε 
άλλους έµµεσους φόρους - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 2 ν. 4170/2013

Στην παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί του
αντικειµένου του ως άνω νόµου: α) τροποποιείται το πρώτο εδά-
φιο, ώστε το πεδίο συνεργασίας µεταξύ των ελληνικών φορολο-
γικών αρχών και των αρχών των άλλων κρατών µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να επεκτείνεται και στον Φόρο Προστιθέ-
µενης Αξίας και σε άλλους έµµεσους φόρους, β) προστίθεται τε-
λευταίο εδάφιο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με τα άρθρα 1 έως και 25 ορίζονται οι κανόνες και οι δια-
δικασίες βάσει των οποίων οι ελληνικές αρχές συνεργάζονται µε
τις αρχές των κρατών µελών µε στόχο την ανταλλαγή πληροφο-
ριών που είναι εύλογα συναφείς µε την εφαρµογή και την επιβολή
της ελληνικής νοµοθεσίας ή της εθνικής νοµοθεσίας των κρατών
µελών, όσον αφορά τους φόρους οι οποίοι αναφέρονται στο
άρθρο 3, τον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας και άλλους έµµεσους
φόρους. Οι πληροφορίες αυτές µπορούν επίσης να χρησιµοποι-
ούνται για την εκτίµηση και την επιβολή άλλων φόρων και δα-
σµών που καλύπτονται από το άρθρο 296 του ν. 4072/2012 (Α’
86) (άρθρο 2 της Οδηγίας 2010/24/ΕΕ του Συµβουλίου, της 16ης
Μαρτίου 2010, περί αµοιβαίας συνδροµής για την είσπραξη απαι-
τήσεων σχετικών µε φόρους, δασµούς και άλλα µέτρα, ΕΕ L 84
της 31.3.2010), ή για την εκτίµηση και επιβολή υποχρεωτικών ει-
σφορών κοινωνικής ασφάλισης. Επιπλέον, οι πληροφορίες του
πρώτου εδαφίου µπορούν να χρησιµοποιούνται σε δικαστικές και
διοικητικές διαδικασίες, οι οποίες εκκινούν κατόπιν παραβάσεων
της φορολογικής νοµοθεσίας και ενδέχεται να συνεπάγονται κυ-
ρώσεις, χωρίς να θίγονται οι γενικοί κανόνες που διέπουν τα δι-
καιώµατα των κατηγορουµένων και των µαρτύρων σε τέτοιες
διαδικασίες.»

Άρθρο 4
Ορισµοί για την ανταλλαγή πληροφοριών, τους κοινούς ελέγ-

χους και την παραβίαση δεδοµένων - Τροποποίηση παρ. 9
και προσθήκη παρ. 26 και 27 στο άρθρο 4 

του ν. 4170/2013 (παρ. 1 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

1. Στους ορισµούς της παρ. 9 του άρθρου 4 του ν. 4170/2013
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(Α’ 163), το πρώτο εδάφιο της περ. α) επικαιροποιείται ως προς
τις παραπεµπόµενες διατάξεις, η περ. γ) αντικαθίσταται, και η
παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής: 

«9. «αυτόµατη ανταλλαγή»: 
α) για τους σκοπούς της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 9 και

των άρθρων 9Α, 9ΑΑ, 9ΑΒ και 9ΑΓ, η συστηµατική κοινοποίηση
σε άλλο κράτος µέλος, χωρίς προηγούµενο αίτηµα, προκαθορι-
σµένων πληροφοριών ανά καθορισµένα εκ των προτέρων τακτά
διαστήµατα. Για τους σκοπούς της περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου
9, ως διαθέσιµες πληροφορίες νοούνται οι πληροφορίες των φο-
ρολογικών αρχείων του κράτους µέλους που κοινοποιεί τις πλη-
ροφορίες, οι οποίες µπορούν να ανακτηθούν σύµφωνα µε τις
διαδικασίες συλλογής και επεξεργασίας πληροφοριών του εν
λόγω κράτους µέλους�

β) για τους σκοπούς της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 9, η
συστηµατική κοινοποίηση προκαθορισµένων πληροφοριών σχε-
τικά µε φορολογικούς κατοίκους άλλων κρατών µελών στο οικείο
κράτος µέλος φορολογικής κατοικίας, χωρίς προηγούµενο αί-
τηµα και ανά καθορισµένα εκ των προτέρων τακτά διαστήµατα�

γ) για τους σκοπούς του παρόντος, πλην των περ. α) και β) της
παρ. 1 του άρθρου 9 και των άρθρων 9Α, 9ΑΑ, 9ΑΒ και 9ΑΓ, η συ-
στηµατική κοινοποίηση προκαθορισµένων πληροφοριών των περ.
α) και β). Στο πλαίσιο της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 9, της
παρ. 5 του άρθρου 9, της παρ. 2 του άρθρου 21, και του Παραρ-
τήµατος IV, κάθε όρος γραµµένος µε κεφαλαία αρχικά έχει την
έννοια που του αποδίδεται στους αντίστοιχους ορισµούς που κα-
θορίζονται στο Παράρτηµα Ι. 

Στο πλαίσιο των παρ. 2 και 3 του άρθρου 24, κάθε όρος γραµ-
µένος µε κεφαλαία αρχικά έχει την έννοια που του αποδίδεται
στους αντίστοιχους ορισµούς που καθορίζονται στο Παράρτηµα
I ή στο Παράρτηµα V. Στο πλαίσιο του άρθρου 9ΑΑ και του Πα-
ραρτήµατος ΙΙΙ, κάθε όρος γραµµένος µε κεφαλαία αρχικά έχει
την έννοια που του αποδίδεται στους αντίστοιχους ορισµούς που
καθορίζονται στο Παράρτηµα ΙΙΙ. Στο πλαίσιο του άρθρου 9ΑΓ και
του Παραρτήµατος V, κάθε όρος γραµµένος µε κεφαλαία αρχικά
έχει την έννοια που του αποδίδεται στους αντίστοιχους ορισµούς
που καθορίζονται στο Παράρτηµα V.»

2. Στο άρθρο 4 του ν. 4170/2013 προστίθενται παρ. 26 και 27,
ως εξής:

«26. «κοινός έλεγχος»: διοικητική έρευνα που διενεργείται από
κοινού από τις αρµόδιες αρχές δύο ή περισσοτέρων κρατών
µελών και συνδέεται µε ένα ή περισσότερα πρόσωπα που παρου-
σιάζουν κοινό ή συµπληρωµατικό ενδιαφέρον για τις αρµόδιες
αρχές των εν λόγω κρατών µελών.

27. «παραβίαση δεδοµένων»: η παραβίαση της ασφάλειας που
οδηγεί σε καταστροφή, απώλεια, µεταβολή ή οποιοδήποτε συµ-
βάν ακατάλληλης ή µη εξουσιοδοτηµένης πρόσβασης, γνωστο-
ποίησης ή χρήσης πληροφοριών, ιδίως η διαβίβαση, αποθήκευση
ή άλλου είδους επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
ως αποτέλεσµα σκόπιµων παράνοµων πράξεων, αµέλειας ή ατυ-
χήµατος. Η παραβίαση δεδοµένων µπορεί να αφορά την εµπι-
στευτικότητα, τη διαθεσιµότητα και την ακεραιότητα των δεδο-
µένων.»

Άρθρο 5
Ορισµός εύλογης συνάφειας στην ανταλλαγή 

πληροφοριών κατόπιν αιτήµατος - Προσθήκη άρθρου 6Α
στον ν. 4170/2013

(παρ. 2 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στον ν. 4170/2013 (Α’ 163) προστίθεται άρθρο 6Α ως εξής:
«Άρθρο 6Α

Εύλογη συνάφεια

1. Για τους σκοπούς αιτήµατος του άρθρου 6, οι ζητούµενες
πληροφορίες είναι εύλογα συναφείς όταν κατά τον χρόνο υπο-
βολής του αιτήµατος, η αιτούσα αρχή πιθανολογεί ευλόγως ότι,
σύµφωνα µε την εθνική της νοµοθεσία, αυτές είναι συναφείς µε
τις φορολογικές υποθέσεις ενός ή περισσοτέρων φορολογουµέ-
νων, είτε προσδιορίζονται ονοµαστικά είτε όχι, και δικαιολογού-
νται για τους σκοπούς της έρευνας.

2. Προκειµένου να αποδειχθεί η εύλογη συνάφεια των ζητού-
µενων πληροφοριών, η αιτούσα ελληνική αρχή παρέχει τουλάχι-
στον τις ακόλουθες πληροφορίες στη λαµβάνουσα αρχή κράτους
µέλους και η λαµβάνουσα ελληνική αρχή αξιώνει τις πληροφο-
ρίες αυτές στην περίπτωση που δέχεται αίτηµα από αιτούσα
αρχή άλλου κράτους µέρους:

α) τους φορολογικούς σκοπούς για τους οποίους ζητούνται οι
πληροφορίες, και

β) διευκρίνιση των πληροφοριών που απαιτούνται για την
εφαρµογή ή την επιβολή της ελληνικής νοµοθεσίας, όταν η αί-
τηση προέρχεται από ελληνική αρχή, ή της εθνικής νοµοθεσίας
του έτερου κράτους µέλους, από το οποίο προέρχεται το αίτηµα.

3. Όταν αίτηµα του άρθρου 6 αφορά οµάδα φορολογουµένων
που δεν µπορούν να ταυτοποιηθούν ατοµικά, η ελληνική αιτούσα
αρχή παρέχει τουλάχιστον τις ακόλουθες πληροφορίες στη λαµ-
βάνουσα αρχή κράτους µέλους και η λαµβάνουσα ελληνική αρχή
αξιώνει τις πληροφορίες αυτές αν δέχεται αίτηµα από αιτούσα
αρχή άλλου κράτους µέλους:

α) λεπτοµερή περιγραφή της οµάδας,
β) επεξήγηση του εφαρµοστέου δικαίου και των πραγµατικών

περιστατικών, στη βάση των οποίων εικάζεται ότι οι φορολογού-
µενοι της οµάδας δεν έχουν συµµορφωθεί µε αυτό,

γ) επεξήγηση του τρόπου µε τον οποίο οι ζητούµενες πληρο-
φορίες θα βοηθήσουν στον προσδιορισµό της συµµόρφωσης
των φορολογουµένων της οµάδας, και

δ) κατά περίπτωση, τα πραγµατικά περιστατικά και τις περι-
στάσεις που σχετίζονται µε τη συµµετοχή τρίτου µέρους που συ-
νέβαλε ενεργά στην πιθανή µη συµµόρφωση των φορολογου-
µένων της οµάδας µε το εφαρµοστέο δίκαιο.»

Άρθρο 6
Διοικητικές έρευνες - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 7 

ν. 4170/2013 
(παρ. 3 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στην παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί των
διοικητικών ερευνών η φράση «ελέγχου ή άλλων συγκεκριµένων
διοικητικών ενεργειών» αντικαθίσταται από τη φράση «διοικητι-
κής έρευνας», επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, και η παρ. 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Το αίτηµα του άρθρου 6 µπορεί να περιλαµβάνει αιτιολο-
γηµένα τη διενέργεια διοικητικής έρευνας. Αν η λαµβάνουσα ελ-
ληνική αρχή θεωρεί ότι δεν είναι αναγκαία η διενέργεια διοικη-
τικής έρευνας, το αιτιολογεί αµέσως στην αιτούσα αρχή κράτους
µέλους.»

Άρθρο 7
Προθεσµίες για παροχή πληροφοριών - Αντικατάσταση παρ.

1 και κατάργηση παρ. 5 άρθρου 8 ν. 4170/2013
(παρ. 4 και 5 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στο άρθρο 8 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί προθεσµιών, η
παρ. 1 αντικαθίσταται, η παρ. 5, περί µη εµπρόθεσµης απάντη-
σης, καταργείται, και το άρθρο 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 8
Προθεσµίες

(άρθρο 7 της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ)

1. Η λαµβάνουσα ελληνική αρχή παρέχει τις πληροφορίες του
άρθρου 6 το ταχύτερο δυνατόν και το αργότερο εντός τριών (3)
µηνών από την ηµεροµηνία παραλαβής του αιτήµατος. Όταν η
λαµβάνουσα ελληνική αρχή δεν είναι σε θέση να απαντήσει στο
αίτηµα εµπροθέσµως, ενηµερώνει την αιτούσα αρχή κράτους µέ-
λους αµέσως και σε κάθε περίπτωση εντός τριών (3) µηνών από
την παραλαβή του αιτήµατος για τους λόγους της καθυστερηµέ-
νης απάντησης και για την ηµεροµηνία έως την οποία θεωρεί ότι
ενδεχοµένως θα είναι σε θέση να απαντήσει. Η προθεσµία δεν
υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες από την ηµεροµηνία παραλαβής
του αιτήµατος. Ωστόσο, όταν η λαµβάνουσα ελληνική αρχή δια-
θέτει ήδη τις πληροφορίες αυτές, οι πληροφορίες διαβιβάζονται
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εντός δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία αυτή.
2. Σε συγκεκριµένες ειδικές περιπτώσεις, η λαµβάνουσα ελλη-

νική αρχή και η αιτούσα αρχή κράτους µέλους δύνανται να συµ-
φωνούν προθεσµίες διαφορετικές από αυτές που προβλέπονται
στην παρ. 1.

3. Η λαµβάνουσα ελληνική αρχή επιβεβαιώνει στην αιτούσα
αρχή κράτους µέλους την παραλαβή του αιτήµατος αµέσως και
σε κάθε περίπτωση το αργότερο εντός επτά εργάσιµων ηµερών
µετά την παραλαβή. Η επιβεβαίωση αυτή λαµβάνει χώρα, ει δυ-
νατόν, µε ηλεκτρονικά µέσα.

4. Η λαµβάνουσα ελληνική αρχή κοινοποιεί στην αιτούσα αρχή
κράτους µέλους τυχόν ελλείψεις του αιτήµατος και την ανάγκη
συµπληρωµατικών βασικών πληροφοριών, εντός ενός µηνός από
την παραλαβή του αιτήµατος. Στην περίπτωση αυτή, οι προθε-
σµίες που προβλέπονται στην παρ. 1 αρχίζουν την εποµένη της
παραλαβής των συµπληρωµατικών βασικών πληροφοριών, τις
οποίες ζήτησε η λαµβάνουσα ελληνική αρχή.

5. Καταργείται.
6. Όταν η λαµβάνουσα ελληνική αρχή δεν διαθέτει τις ζητού-

µενες πληροφορίες και δεν είναι σε θέση να απαντήσει στο αί-
τηµα παροχής πληροφοριών ή αρνείται να απαντήσει για τους
λόγους που αναφέρονται στο άρθρο 17, ενηµερώνει αµέσως την
αιτούσα αρχή κράτους µέλους για τους λόγους αδυναµίας ή άρ-
νησης παροχής αυτών των πληροφοριών και σε κάθε περίπτωση
εντός ενός µηνός από την παραλαβή του αιτήµατος.»

Άρθρο 8
Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της αυτόµατης 

ανταλλαγής πληροφοριών - Τροποποίηση περ. α) 
παρ. 1 άρθρου 9 ν. 4170/2013

(περ. α) παρ. 6 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στην περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 4170/2013 (Α’
163), περί του πεδίου εφαρµογής και των προϋποθέσεων της αυ-
τόµατης ανταλλαγής πληροφοριών, αντικαθίσταται το εισαγω-
γικό εδάφιο, προστίθενται υποπερ. στ) και νέο τελευταίο εδάφιο,
και η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 4 κοινοποιεί στην
αρµόδια αρχή οποιουδήποτε άλλου κράτους µέλους, µε αυτό-
µατη ανταλλαγή, όλες τις διαθέσιµες πληροφορίες σχετικά µε
άτοµα που κατοικούν στο εν λόγω άλλο κράτος µέλος, όσον
αφορά τις ακόλουθες συγκεκριµένες κατηγορίες εισοδήµατος
και κεφαλαίου, όπως αυτές ορίζονται στην ελληνική νοµοθεσία: 

α) εισόδηµα από απασχόληση�
β) αµοιβές διευθυντών�
γ) προϊόντα ασφάλειας ζωής που δεν καλύπτονται από άλλες

νοµικές πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ανταλλαγή
πληροφοριών και άλλα παρόµοια µέτρα�

δ) συντάξεις�
ε) ακίνητη περιουσία και εισόδηµα από ακίνητη περιουσία�
στ) άλλης φύσεως οικονοµικές αξιώσεις και δικαιώµατα.
Για φορολογικές περιόδους που αρχίζουν από την 1η Ιανουα-

ρίου 2024, η Ελλάδα επιδιώκει να συµπεριλάβει τον αριθµό φο-
ρολογικού µητρώου (Α.Φ.Μ.) των κατοίκων που έχει εκδοθεί από
το κράτος µέλος κατοικίας στην κοινοποίηση των πληροφοριών
του πρώτου εδαφίου.»

Άρθρο 9
Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της υποχρεωτικής αυτό-
µατης ανταλλαγής πληροφοριών όσον αφορά τις εκ των προ-

τέρων διασυνοριακές αποφάσεις και τις 
εκ των προτέρων συµφωνίες ενδοοµιλικής
τιµολόγησης - Τροποποίηση περ. α) παρ. 5 
και περ. β) παρ. 6 άρθρου 9Α ν. 4170/2013
(παρ. 7 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

1. Η περ. α) της παρ. 5 του άρθρου 9Α του ν. 4170/2013 (Α’
163), περί του πεδίου εφαρµογής και των προϋποθέσεων της
υποχρεωτικής αυτόµατης ανταλλαγής πληροφοριών όσον
αφορά τις εκ των προτέρων διασυνοριακές αποφάσεις και τις εκ
των προτέρων συµφωνίες ενδοοµιλικής τιµολόγησης, πλην του

εισαγωγικού της εδαφίου, αντικαθίσταται ως εξής:
«α) όσον αφορά τις πληροφορίες που ανταλλάσσονται σύµ-

φωνα µε την παράγραφο 1:
χωρίς καθυστέρηση µετά από την έκδοση, τροποποίηση ή ανα-

νέωση των εκ των προτέρων διασυνοριακών αποφάσεων ή των
εκ των προτέρων συµφωνιών ενδοοµιλικής τιµολόγησης και το
αργότερο τρεις (3) µήνες µετά από το τέλος του εξαµήνου του
ηµερολογιακού έτους κατά τη διάρκεια του οποίου εκδόθηκαν,
τροποποιήθηκαν ή ανανεώθηκαν οι εκ των προτέρων διασυνο-
ριακές αποφάσεις ή οι εκ των προτέρων συµφωνίες ενδοοµιλικής
τιµολόγησης,». 

2. Στην περ. β) της παρ. 6 του άρθρου 9Α του ν. 4170/2013,
περί κοινοποιούµενων πληροφοριών, η φράση «υπό γενικούς
όρους» αντικαθίσταται από τη φράση «και οποιωνδήποτε άλλων
πληροφοριών που µπορούν να βοηθήσουν την αρµόδια αρχή
στην εκτίµηση του δυνητικού φορολογικού κινδύνου», και η περ.
β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) σύνοψη του περιεχοµένου της εκ των προτέρων διασυνο-
ριακής απόφασης ή της εκ των προτέρων συµφωνίας ενδοοµιλι-
κής τιµολόγησης, περιλαµβανοµένης περιγραφής των σχετικών
επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων ή συναλλαγών ή σειράς συναλ-
λαγών και οποιωνδήποτε άλλων πληροφοριών που µπορούν να
βοηθήσουν την αρµόδια αρχή στην εκτίµηση του δυνητικού φο-
ρολογικού κινδύνου, χωρίς να αποκαλύπτεται εµπορικό, βιοµη-
χανικό ή επαγγελµατικό απόρρητο, εµπορική διαδικασία ή
πληροφορία της οποίας η κοινοποίηση αντιβαίνει στη δηµόσια
τάξη,». 

Άρθρο 10
Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της υποχρεωτικής αυτό-

µατης ανταλλαγής πληροφοριών που 
υποβάλλονται από Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας -

Προσθήκη άρθρου 9ΑΓ στον ν. 4170/2013
(παρ. 8 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στον ν. 4170/2013 (Α’ 163) προστίθεται άρθρο 9ΑΓ ως εξής:

«Άρθρο 9ΑΓ
Πεδίο εφαρµογής και προϋποθέσεις της 

υποχρεωτικής αυτόµατης ανταλλαγής πληροφοριών που
υποβάλλονται από Φορείς 
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας

1. Οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας εφαρµό-
ζουν τις διαδικασίες δέουσας επιµέλειας και πληρούν τις απαι-
τήσεις υποβολής στοιχείων των Τµηµάτων ΙΙ και ΙΙΙ του Παραρ-
τήµατος V. 

2. Σύµφωνα µε τις εφαρµοστέες διαδικασίες δέουσας επιµέ-
λειας και τις απαιτήσεις υποβολής στοιχείων των Τµηµάτων II και
ΙΙΙ του Παραρτήµατος V, όταν υποβάλλονται στοιχεία στην Ελ-
λάδα, η αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 κοινοποιεί, µέσω αυτόµα-
της ανταλλαγής και εντός της προθεσµίας της παρ. 3, στην
αρµόδια αρχή του κράτους µέλους του οποίου ο Δηλωτέος Πω-
λητής είναι κάτοικος, όπως καθορίζεται στην Ενότητα Δ’ του Τµή-
µατος II του Παραρτήµατος V, και, ειδικά αν ο Δηλωτέος Πωλη-
τής παρέχει υπηρεσίες µίσθωσης ακίνητης περιουσίας, και στην
αρµόδια αρχή του κράτους µέλους στο οποίο βρίσκεται η ακίνητη
περιουσία, τις ακόλουθες πληροφορίες σχετικά µε κάθε Δηλωτέο
Πωλητή: 

α) το όνοµα, τη διεύθυνση της έδρας, τον Αριθµό Φορολογικού
Μητρώου (Α.Φ.Μ.) και, κατά περίπτωση, τον ατοµικό αριθµό ταυ-
τοποίησης, που χορηγείται βάσει του πρώτου εδαφίου της παρ.
4, του Δηλούντος Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, καθώς
και την εταιρική επωνυµία της Πλατφόρµας ή τις εταιρικές επω-
νυµίες των Πλατφορµών για την οποία ή τις οποίες υποβάλλει
στοιχεία ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, 

β) το όνοµα και το επώνυµο του Δηλωτέου Πωλητή, ο οποίος
είναι φυσικό πρόσωπο και την επωνυµία του Δηλωτέου Πωλητή
που είναι Οντότητα, 

γ) την κύρια διεύθυνση, 
δ) κάθε Α.Φ.Μ. του Δηλωτέου Πωλητή, συµπεριλαµβανοµένου
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κάθε κράτους µέλους έκδοσης, ή, ελλείψει Α.Φ.Μ., τον τόπο γέν-
νησης του Δηλωτέου Πωλητή, ο οποίος είναι φυσικό πρόσωπο, 

ε) τον αριθµό καταχώρισης επιχείρησης στο Γενικό Εµπορικό
Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.) του Δηλωτέου Πωλητή, ο οποίος είναι Οντό-
τητα, 

στ) τον αριθµό µητρώου Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.)
του Δηλωτέου Πωλητή, εφόσον υπάρχει, 

ζ) την ηµεροµηνία γέννησης του Δηλωτέου Πωλητή, ο οποίος
είναι φυσικό πρόσωπο, 

η) το Αναγνωριστικό Χρηµατοοικονοµικού Λογαριασµού προς
τον οποίο καταβάλλεται ή πιστώνεται το Αντίτιµο, εφόσον είναι
διαθέσιµο στον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας
και η αρµόδια αρχή του κράτους µέλους του οποίου είναι κάτοι-
κος ο Δηλωτέος Πωλητής, κατά την Ενότητα Δ’ του Τµήµατος II
του Παραρτήµατος V, δεν έχει ενηµερώσει την αρµόδια αρχή της
παρ. 1 του άρθρου 4 ότι δεν σκοπεύει να χρησιµοποιήσει το Ανα-
γνωριστικό Χρηµατοοικονοµικού Λογαριασµού για τον σκοπό
αυτόν, 

θ) αν είναι διαφορετικό από το όνοµα του Δηλωτέου Πωλητή,
επιπλέον του Αναγνωριστικού Χρηµατοοικονοµικού Λογαρια-
σµού, το όνοµα του δικαιούχου του χρηµατοοικονοµικού λογα-
ριασµού στον οποίο καταβάλλεται ή πιστώνεται το Αντίτιµο,
εφόσον είναι διαθέσιµο στον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας, καθώς και κάθε άλλη πληροφορία χρηµατοοικονο-
µικής ταυτοποίησης που έχει στη διάθεσή του ο Δηλών Φορέας
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας σχετικά µε τον εν λόγω δικαιούχο
του λογαριασµού, 

ι) κάθε κράτος µέλος του οποίου ο Δηλωτέος Πωλητής είναι
κάτοικος όπως προσδιορίζεται βάσει της Ενότητας Δ’ του Τµή-
µατος II του Παραρτήµατος V, 

ια) το συνολικό Αντίτιµο που καταβλήθηκε ή πιστώθηκε κατά
τη διάρκεια κάθε τριµήνου της Περιόδου Αναφοράς και τον
αριθµό των Σχετικών Δραστηριοτήτων για τις οποίες καταβλή-
θηκε ή πιστώθηκε,

ιβ) τυχόν αµοιβές, προµήθειες ή φόρους που παρακρατήθηκαν
ή χρεώθηκαν από τον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας κατά τη διάρκεια κάθε τριµήνου της Περιόδου Αναφο-
ράς.

Όταν ο Δηλωτέος Πωλητής παρέχει υπηρεσίες µίσθωσης ακι-
νήτων, κοινοποιούνται οι ακόλουθες πρόσθετες πληροφορίες:

α) η διεύθυνση κάθε Καταχωρισµένου Ακινήτου, όπως καθορί-
ζεται βάσει των διαδικασιών της Ενότητας Ε’ του Τµήµατος II του
Παραρτήµατος V, καθώς και ο αριθµός κτηµατολογίου ή ο αντί-
στοιχός του βάσει της εθνικής νοµοθεσίας του κράτους µέλους
όπου βρίσκεται, εφόσον είναι διαθέσιµος, 

β) το συνολικό Αντίτιµο που καταβλήθηκε ή πιστώθηκε κατά τη
διάρκεια κάθε τριµήνου της Περιόδου Αναφοράς και ο αριθµός
των Σχετικών Δραστηριοτήτων που πραγµατοποιήθηκαν για κάθε
Καταχωρισµένο Ακίνητο, 

γ) εφόσον είναι διαθέσιµος, ο αριθµός των ηµερών µίσθωσης
κάθε Καταχωρισµένου Ακινήτου κατά τη διάρκεια της Περιόδου
Αναφοράς και ο τύπος κάθε Καταχωρισµένου Ακινήτου. 

3. Η κοινοποίηση βάσει της παρ. 2 πραγµατοποιείται µε χρήση
του τυποποιηµένου ηλεκτρονικού µορφότυπου που αναφέρεται
στην παρ. 4 του άρθρου 20 εντός δύο (2) µηνών από τη λήξη της
Περιόδου Αναφοράς που αφορούν οι εφαρµοστέες απαιτήσεις
υποβολής στοιχείων του Δηλούντος Φορέα Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας. Οι πρώτες πληροφορίες κοινοποιούνται για τις Πε-
ριόδους Αναφοράς από την 1η Ιανουαρίου 2023. 

4. Οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας κατά την
περ. β) της παρ. 4 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I του Παραρ-
τήµατος V καταχωρίζονται κατά το δεύτερο εδάφιο. Η αρµόδια
αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 ή άλλου κράτους µέλους καταχώ-
ρισης χορηγεί ατοµικό αριθµό ταυτοποίησης στους εν λόγω Δη-
λούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας. 

5. Οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας µπορούν
να επιλέξουν να καταχωριστούν από την αρµόδια αρχή ενός µόνο
κράτους µέλους σύµφωνα µε την Ενότητα Δ’ του Τµήµατος IV
του   Παραρτήµατος V. 

6. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, κατά την
περ. β) της παρ. 4 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I του Παραρ-

τήµατος V, του οποίου η καταχώριση έχει ανακληθεί µε την παρ.
6 της Ενότητας Δ’ του Τµήµατος IV του Παραρτήµατος V, δύνα-
ται να επανακαταχωρίζεται στην Ελλάδα, µόνο εφόσον παρέχει
στις ελληνικές αρχές τις δέουσες εγγυήσεις σχετικά µε τη δέ-
σµευσή του να συµµορφώνεται µε τις απαιτήσεις υποβολής στοι-
χείων εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συµπεριλαµβανοµένων
ενδεχόµενων εκκρεµών ανεκπλήρωτων απαιτήσεων υποβολής
στοιχείων. 

7. Όταν Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας θεωρείται Εξαι-
ρούµενος Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, και η σχετική
απόδειξη παρασχέθηκε στην Ελλάδα σύµφωνα µε την παρ. 3 της
Ενότητας A’ του Τµήµατος Ι του Παραρτήµατος V, η αρµόδια
αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 πληροφορεί σχετικά τις αρµόδιες
αρχές όλων των άλλων κρατών µελών, καθώς και σχετικά µε
τυχόν επακόλουθες αλλαγές. 

8. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 καταχωρίζει σε
κεντρικό µητρώο της Επιτροπής τις πληροφορίες που πρέπει να
κοινοποιούνται σύµφωνα µε την παρ. 7 του παρόντος, καθώς και
την παρ. 2 και την περ. α) της παρ. 4 της Ενότητας Δ’ του Τµήµα-
τος IV του Παραρτήµατος V. 

9. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 δύναται να απο-
στείλει αιτιολογηµένο αίτηµα στην Επιτροπή για να καθορίσει,
µέσω εκτελεστικών πράξεων, αν οι πληροφορίες που απαιτείται
να ανταλλάσσονται αυτόµατα βάσει συµφωνίας µεταξύ των αρ-
µόδιων αρχών της Ελλάδας και µιας δικαιοδοσίας εκτός Ευρω-
παϊκής Ένωσης είναι, κατά την παρ. 7 της Ενότητας Α’ του
Τµήµατος I του Παραρτήµατος V, ισοδύναµες µε τις πληροφο-
ρίες που καθορίζονται στην Ενότητα Β’ του Τµήµατος III του Πα-
ραρτήµατος V. 

10. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών, που εκδίδεται µετά από γνώµη του Διοικητή της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) καθορίζονται οι
προϋποθέσεις για να ζητηθούν, σύµφωνα µε την παρ. 3α του άρ-
θρου 15 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’
206), τα στοιχεία που ορίζονται στα Τµήµατα ΙΙ και ΙΙΙ του Παραρ-
τήµατος V από τους Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας.

11. Με απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. καθορίζονται:
α) οι διαδικασίες για την καταχώριση των Δηλούντων Φορέων

Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, κατά την περ. β) της παρ. 4 της
Ενότητας Α’ του Τµήµατος Ι του Παραρτήµατος V, την ανάκληση
της καταχώρισης και την επανακαταχώρισή τους στην αρµόδια
αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5,

β) οι διαδικασίες για την απαλλαγή των Δηλούντων Φορέων
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας κατά την περ. α) της παρ. 4 της
Ενότητας Α’ του Τµήµατος Ι του Παραρτήµατος V, από την υπο-
χρέωση υποβολής στοιχείων στην αρµόδια αρχή της παρ. 1 του
άρθρου 5, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2 της Ενότητας Α’ του Τµή-
µατος ΙΙΙ του ως άνω Παραρτήµατος, 

γ) οι διαδικασίες για την εξαίρεση Φορέων Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας από την υποχρέωση υποβολής πληροφοριών στην
αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5, σύµφωνα µε την παρ. 3
της Ενότητας Α’ του Τµήµατος Ι του Παραρτήµατος V,

δ) οι διαδικασίες για την εξακρίβωση της συµµόρφωσης των
Δηλούντων Φορέων Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας µε τις διαδικα-
σίες δέουσας επιµέλειας και τις απαιτήσεις υποβολής στοιχείων
που προβλέπονται στα Τµήµατα II και ΙΙΙ του Παραρτήµατος V,

ε) οι διαδικασίες για επακόλουθες ενέργειες έναντι των Δηλού-
ντων Φορέων Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, αν τα υποβληθέντα
στοιχεία είναι ελλιπή ή ανακριβή.»

Άρθρο 11
Στατιστικά στοιχεία σχετικά µε τις αυτόµατες

ανταλλαγές - Αντικατάσταση άρθρου 9Β ν. 4170/2013
(περ. α) παρ. 9 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Το άρθρο 9Β του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί των στατιστικών
στοιχείων σχετικά µε τις αυτόµατες συναλλαγές, αντικαθίσταται
ως εξής:
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«Άρθρο 9Β
Στατιστικά στοιχεία 

σχετικά µε τις αυτόµατες ανταλλαγές

Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 παρέχει στην Επι-
τροπή, κατ’ έτος, στατιστικά στοιχεία για τον όγκο των αυτόµα-
των ανταλλαγών, σύµφωνα µε τις περ. α) και β) της παρ. 1 του
άρθρου 9, τα άρθρα 9ΑΑ και 9ΑΓ και πληροφορίες σχετικά µε τις
διοικητικές και άλλες συναφείς δαπάνες και το όφελος, που συν-
δέονται µε τις πραγµατοποιηθείσες ανταλλαγές, καθώς και οποι-
εσδήποτε ενδεχόµενες µεταβολές, τόσο για τη φορολογική
διοίκηση, όσο και για τρίτους.»

Άρθρο 12 
Παρουσία σε διοικητικές υπηρεσίες και συµµετοχή 
σε διοικητικές έρευνες - Αντικατάσταση άρθρου 12 

ν. 4170/2013 (παρ. 10 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Το άρθρο 12 του ν. 4170/2013, (Α’ 163), περί της παρουσίας
σε διοικητικές υπηρεσίες και της συµµετοχής σε διοικητικές
έρευνες υπαλλήλων αρµόδιων αρχών των κρατών µελών, αντικα-
θίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 12
Παρουσία σε διοικητικές υπηρεσίες 

και συµµετοχή σε διοικητικές έρευνες

1. Για την ανταλλαγή πληροφοριών που αναφέρονται στο
πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 2, η αρµόδια αρχή άλλου
κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης µπορεί να ζητήσει από
το αρµόδιο τµήµα διασύνδεσης της παρ. 4 του άρθρου 5, ανά-
λογα µε την περίπτωση, ώστε υπάλληλοι εξουσιοδοτηµένοι από
το εν λόγω κράτος µέλος και σύµφωνα µε τις διαδικαστικές ρυθ-
µίσεις που ορίζει αυτό το τµήµα διασύνδεσης:

α) να είναι παρόντες στα γραφεία στα οποία εκτελούν τα κα-
θήκοντά τους οι υπηρεσίες της αρµόδιας ηµεδαπής ελεγκτικής
αρχής,

β) να είναι παρόντες κατά τις διοικητικές έρευνες οι οποίες διε-
ξάγονται σε ελληνικό έδαφος, και 

γ) να συµµετέχουν στις διοικητικές έρευνες που διενεργούν οι
υπηρεσίες της αρµόδιας ηµεδαπής ελεγκτικής αρχής µε ηλε-
κτρονικά µέσα επικοινωνίας, όπου απαιτείται. 

Η λαµβάνουσα ελληνική αρχή απαντά στα αιτήµατα κατά το
πρώτο εδάφιο εντός εξήντα (60) ηµερών από την παραλαβή του
αιτήµατος για να επιβεβαιώσει τη συµφωνία της ή να ανακοινώσει
την αιτιολογηµένη άρνησή της στην αιτούσα αρχή.

Αν οι ζητούµενες πληροφορίες περιέχονται σε έγγραφα στα
οποία έχουν πρόσβαση οι υπάλληλοι των υπηρεσιών της αρµό-
διας ηµεδαπής ελεγκτικής αρχής, παρέχονται αντίγραφα των εγ-
γράφων στους υπαλλήλους της αιτούσας αρχής. 

2. Όταν οι υπάλληλοι της αιτούσας αρχής είναι παρόντες κατά
τη διάρκεια διοικητικής έρευνας ή συµµετέχουν σε διοικητικές
έρευνες µε τη χρήση ηλεκτρονικών µέσων επικοινωνίας, δύνανται
να διενεργούν συνέντευξη µε φυσικά πρόσωπα και να εξετάζουν
φακέλους µε την επιφύλαξη των διαδικαστικών ρυθµίσεων του
κράτους µέλους προς το οποίο απευθύνεται το αίτηµα. 

Η άρνηση του προσώπου που αποτελεί αντικείµενο έρευνας
να συµµορφωθεί προς τα µέτρα ελέγχου των υπαλλήλων της αι-
τούσας αρχής αντιµετωπίζεται από τη λαµβάνουσα αρχή ως άρ-
νηση κατά των δικών της υπαλλήλων. 

3. Οι ηµεδαπές ελεγκτικές υπηρεσίες µπορούν αιτιολογηµένα
να ζητήσουν, µέσω του τµήµατος διασύνδεσης της παρ. 4 του
άρθρου 5, την παρουσία δικών τους εξουσιοδοτηµένων υπαλλή-
λων σε διοικητικές υπηρεσίες και τη συµµετοχή τους σε διοικητι-
κές έρευνες άλλου κράτους µέλους µε την άσκηση ελεγκτικών
διαδικασιών αντίστοιχων αυτών των παρ. 1 και 2.

4. Οι υπάλληλοι που εξουσιοδοτούνται από το αιτούν κράτος
µέλος να είναι παρόντες σε άλλο κράτος µέλος, ανά πάσα στιγµή
είναι σε θέση να επιδείξουν γραπτή εξουσιοδότηση, στην οποία
αναφέρονται η ταυτότητα και τα επίσηµα καθήκοντά τους.»

Άρθρο 13 
Ταυτόχρονοι έλεγχοι - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 13 ν.

4170/2013 (παρ. 11 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 13 του ν. 4170/
2013 (Α’ 163), περί των ταυτόχρονων ελέγχων, προστίθεται προ-
θεσµία απόκρισης εκ µέρους του τµήµατος διασύνδεσης, και η
παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής: 

«6. Για τις προτάσεις που υποβάλλονται, αντίστοιχα, στο αρ-
µόδιο τµήµα διασύνδεσης του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών κατά το άρθρο 5 παρ. 4, ανάλογα µε την περί-
πτωση, από τις αιτούσες αρχές των άλλων κρατών µελών για
συµµετοχή της λαµβάνουσας ελληνικής αρχής σε ταυτόχρονους
ελέγχους, αποφαίνεται το ίδιο τµήµα διασύνδεσης, κατόπιν σχε-
τικής εισήγησης και παροχής των απαραίτητων πληροφοριών
από την αρµόδια ηµεδαπή ελεγκτική αρχή. Το παραπάνω τµήµα
διασύνδεσης γνωστοποιεί στην αιτούσα αρχή του άλλου κράτους
µέλους τη συµφωνία του ως προς τη διενέργεια των ταυτόχρο-
νων ελέγχων ή την αιτιολογηµένη άρνησή του εντός εξήντα (60)
ηµερών από τη λήψη της πρότασης.»

Άρθρο 14 
Κοινοί έλεγχοι - Προσθήκη άρθρου 13Α στον 

ν. 4170/2013 (παρ. 12 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στον ν. 4170/2013 (Α’ 163) προστίθεται άρθρο 13A ως εξής:

«Άρθρο 13A
Κοινοί έλεγχοι

1. Η αρµόδια αρχή ενός ή περισσότερων κρατών µελών µπορεί
να ζητήσει από την αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 τη
διενέργεια κοινού ελέγχου στην Ελλάδα. Η λαµβάνουσα ελληνική
αρχή απαντά στο αίτηµα για κοινό έλεγχο εντός εξήντα (60) ηµε-
ρών από την παραλαβή του αιτήµατος. Η λαµβάνουσα ελληνική
αρχή µπορεί να απορρίψει αιτιολογηµένα αίτηµα για τη διενέρ-
γεια κοινού ελέγχου από την αρµόδια αρχή άλλου κράτους µέ-
λους. Αίτηµα για κοινό έλεγχο µπορεί να υποβάλει και η αρµόδια
αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5.

2. Οι κοινοί έλεγχοι διενεργούνται µε πρότερη συµφωνία και
µε συντονισµό, συµπεριλαµβανοµένων των γλωσσικών ρυθµί-
σεων, από τις αρµόδιες αρχές του αιτούντος κράτους µέλους και
σύµφωνα µε τη νοµοθεσία και τις διαδικαστικές απαιτήσεις του
κράτους µέλους στο οποίο διεξάγονται οι δραστηριότητες του
κοινού ελέγχου. Σε κάθε κράτος µέλος στο οποίο διεξάγονται οι
δραστηριότητες κοινού ελέγχου, η αρµόδια αρχή του εν λόγω
κράτους µέλους διορίζει εκπρόσωπο, ο οποίος είναι υπεύθυνος
για την εποπτεία και τον συντονισµό του κοινού ελέγχου στο εν
λόγω κράτος µέλος. 

Τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των υπαλλήλων των κρατών
µελών που συµµετέχουν στον κοινό έλεγχο, όταν είναι παρόντες
σε δραστηριότητες που εκτελούνται σε διαφορετικό κράτος
µέλος, καθορίζονται σύµφωνα µε τους νόµους του κράτους µέ-
λους στο οποίο διεξάγονται οι εν λόγω δραστηριότητες κοινού
ελέγχου. Οι υπάλληλοι άλλου κράτους µέλους, ενώ τηρούν τη
νοµοθεσία του κράτους µέλους στο οποίο διεξάγονται οι δρα-
στηριότητες του κοινού ελέγχου, δεν ασκούν εξουσίες που υπερ-
βαίνουν το πεδίο των εξουσιών που τους εκχωρεί η νοµοθεσία
του κράτους µέλους τους. 

3. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, όταν διενεργείται κοινός έλεγ-
χος στην Ελλάδα: 

α) επιτρέπεται στους υπαλλήλους άλλων κρατών µελών που
συµµετέχουν στις δραστηριότητες του κοινού ελέγχου να διενερ-
γούν συνεντεύξεις µε φυσικά πρόσωπα και να εξετάζουν φακέ-
λους µαζί µε τους υπαλλήλους της ελληνικής Φορολογικής
Διοίκησης, µε την τήρηση των αντίστοιχων διαδικαστικών ρυθµί-
σεων που ισχύουν στην Ελλάδα, 

β) τα αποδεικτικά στοιχεία που συλλέγονται κατά τη διάρκεια
των δραστηριοτήτων του κοινού ελέγχου µπορούν να αξιολογού-
νται και όσον αφορά το παραδεκτό τους, υπό τις ίδιες νοµικές
προϋποθέσεις, όπως στην περίπτωση ελέγχου που διενεργείται
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στην Ελλάδα, αν στον έλεγχο αυτόν συµµετέχουν µόνο υπάλλη-
λοι της ελληνικής Φορολογικής Διοίκησης, ιδίως κατά τη διάρκεια
ενδεχόµενης διαδικασίας καταγγελίας, επανεξέτασης ή προσφυ-
γής, και 

γ) το πρόσωπο ή τα πρόσωπα που υπόκεινται σε κοινό έλεγχο
ή επηρεάζονται από αυτόν απολαµβάνουν τα ίδια δικαιώµατα και
έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις, όπως στην περίπτωση ελέγχου στον
οποίον συµµετέχουν µόνο υπάλληλοι της ελληνικής Φορολογικής
Διοίκησης, ιδίως κατά τη διάρκεια διαδικασίας καταγγελίας, επα-
νεξέτασης ή προσφυγής.

4. Όταν οι αρµόδιες ελληνικές αρχές διενεργούν κοινό έλεγχο
µε τις αρχές ενός ή περισσότερων άλλων κρατών µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, επιδιώκουν να συµφωνήσουν για τα πραγµα-
τικά περιστατικά και τις περιστάσεις που αφορούν στον κοινό
έλεγχο και επιδιώκουν να καταλήξουν σε συµφωνία σχετικά µε
τη φορολογική κατάσταση του ελεγχόµενου προσώπου ή των
ελεγχόµενων προσώπων βάσει των αποτελεσµάτων του κοινού
ελέγχου. Οι διαπιστώσεις του κοινού ελέγχου ενσωµατώνονται
σε τελική έκθεση. Τα θέµατα επί των οποίων συµφωνούν οι αρ-
µόδιες αρχές αποτυπώνονται στην τελική έκθεση και λαµβάνο-
νται υπόψη στις σχετικές πράξεις που εκδίδονται από τις
αρµόδιες αρχές των συµµετεχόντων κρατών µελών µετά από τον
κοινό έλεγχο.

5. Το ελεγχόµενο πρόσωπο ή τα ελεγχόµενα πρόσωπα ενηµε-
ρώνονται για το αποτέλεσµα του κοινού ελέγχου, µε τη χορήγηση
αντιγράφου της τελικής έκθεσης, εντός εξήντα (60) ηµερών από
την εκπόνηση της τελικής έκθεσης.

6. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, µετά από γνώµη του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων, µπορεί να προβλέπονται κανόνες για τη
διασφάλιση των διαδικασιών της παρ. 3 και να ρυθµίζονται άλλα
ειδικότερα θέµατα σχετικά µε την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 15
Γνωστοποίηση πληροφοριών και εγγράφων - 

Τροποποίηση άρθρου 16 ν. 4170/2013
(παρ. 13 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στο άρθρο 16 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί γνωστοποίησης
πληροφοριών και εγγράφων, αφαιρείται από τον τίτλο η αναφορά
στην ενωσιακή νοµοθεσία, οι παρ. 1, 4, 5 και 6 αντικαθίστανται,
το πρώτο εδάφιο των παρ. 3 και 8 τροποποιείται ως προς τις πα-
ραπεµπόµενες διατάξεις, στην παρ. 7 επέρχονται νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, και το άρθρο 16 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 16
Γνωστοποίηση πληροφοριών και εγγράφων

1. Οι πληροφορίες που κοινοποιούνται στην αρµόδια αρχή της
παρ. 1 του άρθρου 5 υπό οποιαδήποτε µορφή καλύπτονται από
το υπηρεσιακό απόρρητο και προστατεύονται από το φορολο-
γικό απόρρητο δυνάµει του  άρθρου 17 του Κώδικα Φορολογικής
Διαδικασίας  (ν. 4987/2022, Α’ 206). Οι πληροφορίες αυτές µπο-
ρούν να χρησιµοποιούνται για την αξιολόγηση, την εφαρµογή και
την επιβολή της ελληνικής νοµοθεσίας σχετικά µε τους φόρους
που αναφέρονται στο άρθρο 3, τον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας
και άλλους έµµεσους φόρους. 

Οι πληροφορίες αυτές µπορούν επίσης να χρησιµοποιούνται
για την εκτίµηση και την επιβολή άλλων φόρων και δασµών που
καλύπτονται από το άρθρο 296 του  ν. 4072/2012 (Α’ 86) ή για
την εκτίµηση και επιβολή υποχρεωτικών εισφορών κοινωνικής
ασφάλισης.

2. Οι εν λόγω πληροφορίες µπορούν να χρησιµοποιούνται σε
δικαστικές και διοικητικές διαδικασίες που ενδέχεται να συνεπά-
γονται κυρώσεις, οι οποίες κινούνται κατόπιν παραβάσεων της
φορολογικής νοµοθεσίας, χωρίς να θίγονται οι γενικοί κανόνες
και διατάξεις που διέπουν τα δικαιώµατα των κατηγορουµένων
και των µαρτύρων σε τέτοιες διαδικασίες.

3. Με την άδεια της αρµόδιας αρχής του κράτους µέλους που
κοινοποιεί πληροφορίες και µόνον στο µέτρο που αυτό επιτρέ-
πεται δυνάµει της ελληνικής νοµοθεσίας, οι πληροφορίες και τα

έγγραφα που λαµβάνονται από την αρµόδια αρχή της παρ. 1 του
άρθρου 5 µπορούν να χρησιµοποιούνται για σκοπούς διαφορε-
τικούς από εκείνους που αναφέρονται στην παρ. 1. Η άδεια αυτή
χορηγείται εάν οι πληροφορίες µπορούν να χρησιµοποιηθούν για
παρόµοιους σκοπούς στο κράτος µέλος της αρµόδιας αρχής που
κοινοποιεί τις πληροφορίες. 

4. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5, που λαµβάνει
πληροφορίες και έγγραφα από την αρµόδια αρχή άλλου κράτους
µέλους, δύναται να χρησιµοποιεί τις ληφθείσες πληροφορίες και
έγγραφα για σκοπούς άλλους από αυτούς που αναφέρονται στην
παρ. 1 χωρίς την άδεια της παρ. 2 για οποιονδήποτε σκοπό, εφό-
σον ο σκοπός αυτός περιλαµβάνεται σε κατάλογο της αρµόδιας
αρχής αυτού του κράτους µέλους, ο οποίος της κοινοποιείται και
απαριθµεί τους σκοπούς για τους οποίους επιτρέπεται η χρήση
των πληροφοριών και εγγράφων σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο
αυτού του κράτους µέλους.

Με την άδεια της αρµόδιας αρχής της παρ. 1 του άρθρου 5, οι
πληροφορίες και τα έγγραφα που λαµβάνονται από την αρµόδια
αρχή άλλου κράτους µέλους µπορούν να χρησιµοποιούνται για
σκοπούς άλλους από αυτούς που αναφέρονται στην παρ. 1. Η
άδεια αυτή χορηγείται εάν οι πληροφορίες µπορούν να χρησιµο-
ποιηθούν για παρόµοιους σκοπούς στην Ελλάδα. Αν η αρµόδια
αρχή της παρ. 1 του άρθρου 4 κοινοποιήσει στις αρµόδιες αρχές
όλων των άλλων κρατών µελών κατάλογο των σκοπών για τους
οποίους, σύµφωνα µε την ελληνική νοµοθεσία, µπορούν να χρη-
σιµοποιούνται πληροφορίες και έγγραφα, πλην των αναφεροµέ-
νων στην παρ. 1, η άδεια του πρώτου εδαφίου της παρούσας δεν
απαιτείται.

5. Όταν η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 θεωρεί ότι
οι πληροφορίες τις οποίες έλαβε από την αρµόδια αρχή άλλου
κράτους µέλους ενδέχεται να είναι χρήσιµες για τους σκοπούς
που αναφέρονται στην παρ. 1 στην αρµόδια αρχή τρίτου κράτους
µέλους, δύναται να τις διαβιβάζει σε αυτήν, αν η διαβίβαση αυτή
συνάδει προς τους κανόνες και τις διαδικασίες των άρθρων 1 έως
και 25. Στην περίπτωση αυτή, η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρ-
θρου 4 ενηµερώνει την αρµόδια αρχή του κράτους µέλους προ-
έλευσης των πληροφοριών για την πρόθεσή της να διαβιβάσει
τις πληροφορίες σε τρίτο κράτος µέλος. Οι πληροφορίες διαβι-
βάζονται στο τρίτο κράτος µέλος, εφόσον το κράτος µέλος προ-
έλευσης των πληροφοριών δεν αντιταχθεί στη διαβίβαση εντός
δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την ηµεροµηνία κατά την οποία
παρέλαβε τη σχετική κοινοποίηση από την αρµόδια αρχή της
παρ. 1 του άρθρου 5.

6. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 από την οποία
προέρχονται οι πληροφορίες δύναται να αντιταχθεί στη διαβί-
βασή τους από το κράτος µέλος που λαµβάνει τις πληροφορίες
σε τρίτο κράτος µέλος, σύµφωνα µε την παρ. 5. 

Η άδεια για τη χρησιµοποίηση κατά την παρ. 4 πληροφοριών,
οι οποίες διαβιβάσθηκαν σε τρίτο κράτος µέλος, µπορεί να χο-
ρηγείται µόνο από την αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5
από την οποία προέρχονται αυτές οι πληροφορίες. 

7. Οι διοικητικές ή δικαστικές αρχές της Ελλάδας δύνανται να
επικαλούνται πληροφορίες, εκθέσεις, δηλώσεις και κάθε άλλο έγ-
γραφο ή επικυρωµένα γνήσια αντίγραφα ή αποσπάσµατά τους
που έχουν περιέλθει στη λαµβάνουσα αρχή άλλου κράτους µέ-
λους και γνωστοποιούνται στην αιτούσα ελληνική αρχή, ως απο-
δεικτικά στοιχεία στην ίδια βάση µε παρόµοιες πληροφορίες,
εκθέσεις, δηλώσεις και οποιοδήποτε άλλα έγγραφα παρέχονται
από µία άλλη αρχή της Ελλάδας.

8. Με την επιφύλαξη των παρ. 1 έως 7, οι πληροφορίες που
κοινοποιούνται µεταξύ κρατών µελών, σύµφωνα µε το άρθρο
9ΑΑ, χρησιµοποιούνται για τους σκοπούς της αξιολόγησης υψη-
λών κινδύνων σε σχέση µε τις τιµές ενδοοµιλικών συναλλαγών
και άλλων κινδύνων σε σχέση µε τη διάβρωση της φορολογικής
βάσης και τη µεταφορά κερδών, συµπεριλαµβανοµένης της αξιο-
λόγησης του κινδύνου µη συµµόρφωσης µελών του Οµίλου ΠΕ
µε τους εφαρµοστέους κανόνες για τις τιµές ενδοοµιλικών συ-
ναλλαγών, και κατά περίπτωση για σκοπούς οικονοµικής και στα-
τιστικής ανάλυσης. Οι διορθώσεις των τιµών ενδοοµιλικών
συναλλαγών από τις ελληνικές φορολογικές αρχές δεν βασίζο-
νται στις πληροφορίες που ανταλλάσσονται σύµφωνα µε το
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άρθρο 9ΑΑ. Παρά τα ανωτέρω, δεν υπάρχει καµία απαγόρευση
ως προς τη χρησιµοποίηση των ως άνω πληροφοριών ως βάση
για την πραγµατοποίηση περαιτέρω ερευνών όσον αφορά στις
ρυθµίσεις του Οµίλου ΠΕ για τις τιµές ενδοοµιλικών συναλλαγών
ή όσον αφορά σε άλλα φορολογικά θέµατα στο πλαίσιο του φο-
ρολογικού ελέγχου και, ως εκ τούτου, ενδέχεται να γίνουν οι κα-
τάλληλες διορθώσεις στο φορολογητέο εισόδηµα µιας Συνι-
στώσας Οντότητας.»

Άρθρο 16
Τυποποιηµένα έντυπα και ηλεκτρονικοί 

µορφότυποι -  Τροποποίηση άρθρου 20 ν. 4170/2013
(παρ. 14 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στο άρθρο 20 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί τυποποιηµένων
εντύπων και ηλεκτρονικών µορφοτύπων, αφαιρείται από τον τίτλο
η αναφορά στην ενωσιακή νοµοθεσία, στην περ. α) της παρ. 2
προστίθεται και η περίπτωση οµαδοποιηµένων αιτηµάτων, στην
παρ. 3 επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις και προστίθεται ανα-
φορά στις κοινοποιήσεις, η παρ. 4 αντικαθίσταται, η παρ. 5, περί
χρησιµοποίησης τυποποιηµένου ηλεκτρονικού µορφότυπου, κα-
ταργείται, και το άρθρο 20 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 20
Τυποποιηµένα έντυπα και ηλεκτρονικοί µορφότυποι

1. Τα αιτήµατα παροχής πληροφοριών και διεξαγωγής διοικη-
τικών ερευνών σύµφωνα µε το άρθρο 6 και οι απαντήσεις τους,
η αποδοχή τους, το αίτηµα συµπληρωµατικών βασικών πληρο-
φοριών, η αδυναµία ή η άρνηση ικανοποίησης του αιτήµατος
σύµφωνα µε το άρθρο 8, αποστέλλονται, στο µέτρο του δυνατού,
µε χρήση τυποποιηµένου εντύπου το οποίο εγκρίνει η Επιτροπή
µε τη διαδικασία του άρθρου 26 παρ. 2 της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ.
Τα τυποποιηµένα έντυπα µπορούν να συνοδεύονται από εκθέ-
σεις, δηλώσεις και κάθε άλλο έγγραφο ή επικυρωµένα γνήσια
αντίγραφα ή αποσπάσµατα αυτών.

2. Το τυποποιηµένο έντυπο που αναφέρεται στην παρ. 1 περι-
λαµβάνει τουλάχιστον τις ακόλουθες πληροφορίες, τις οποίες
πρέπει να παρέχει η αιτούσα ελληνική αρχή: 

α) τα στοιχεία ταυτότητας του προσώπου που αποτελεί αντι-
κείµενο εξέτασης ή έρευνας και, σε περίπτωση οµαδοποιηµένων
αιτηµάτων, όπως αναφέρεται στην παρ. 3 του άρθρου 6A, λεπτο-
µερή περιγραφή της οµάδας,

β) τους φορολογικούς λόγους για τους οποίους ζητούνται οι
πληροφορίες.

Η αιτούσα ελληνική αρχή δύναται, στον βαθµό που γνωρίζει
και σύµφωνα µε τις διεθνείς εξελίξεις, να παρέχει το όνοµα και
τη διεύθυνση κάθε προσώπου που εικάζεται ότι έχει στην κατοχή
του τις ζητούµενες πληροφορίες, καθώς και κάθε στοιχείο που
µπορεί να διευκολύνει τη συλλογή των πληροφοριών από τη λαµ-
βάνουσα αρχή άλλου κράτους µέλους.

3. Οι αυθόρµητα παρεχόµενες πληροφορίες και η αποδοχή
τους σύµφωνα µε τα άρθρα 10 και 11, αντίστοιχα, τα αιτήµατα
διοικητικών κοινοποιήσεων σύµφωνα µε το άρθρο 14, η πληρο-
φόρηση σχετικά µε τη χρησιµότητα των ζητούµενων πληροφο-
ριών σύµφωνα µε το άρθρο 15 και οι κοινοποιήσεις σύµφωνα µε
τις παρ. 3 και 5 του άρθρου 16 και την παρ. 2 του άρθρου 23 απο-
στέλλονται µέσω των τυποποιηµένων εντύπων που εγκρίνει η Επι-
τροπή σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 2 του άρθρου 26 της
Οδηγίας 2011/16/ΕΕ. 

4. Η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών σύµφωνα µε τα άρθρα
9 και 9ΑΓ πραγµατοποιείται χρησιµοποιώντας τυποποιηµένο µη-
χανογραφηµένο µορφότυπο που έχει στόχο τη διευκόλυνση
αυτής της αυτόµατης ανταλλαγής και ο οποίος εγκρίνεται από
την Επιτροπή µε τη διαδικασία της παρ. 2 του άρθρου 26 της
Οδηγίας 2011/16/ΕΕ.

5. Καταργείται.
6. Η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε:
α) τις εκ των προτέρων διασυνοριακές αποφάσεις και συµφω-

νίες ενδοοµιλικής τιµολόγησης, σύµφωνα µε το άρθρο 9Α, και
β) τις δηλωτέες διασυνοριακές ρυθµίσεις σύµφωνα µε το

άρθρο 9ΑΒ, διενεργείται µε τη χρήση τυποποιηµένων εντύπων,
που εγκρίνονται από την Επιτροπή, συµπεριλαµβανοµένων των
γλωσσικών ρυθµίσεων. Τα τυποποιηµένα έντυπα περιλαµβάνουν
µόνο τα στοιχεία που προβλέπονται στην παρ. 6 του άρθρου 9Α
και στην παρ. 13 του άρθρου 9ΑΒ για την ανταλλαγή πληροφο-
ριών, καθώς και άλλα σχετικά πεδία που συνδέονται άµεσα µε
αυτά τα στοιχεία και απαιτούνται για την επίτευξη των σκοπών
των άρθρων 9Α και 9ΑΒ αντίστοιχα. Με βάση τις γλωσσικές ρυθ-
µίσεις του προηγούµενου εδαφίου, οι πληροφορίες που ορίζο-
νται στα άρθρα 9Α και 9ΑΒ κοινοποιούνται στην ελληνική γλώσ-
σα, υπό την προϋπόθεση ότι τα βασικά στοιχεία των εν λόγω πλη-
ροφοριών αποστέλλονται και σε κάποια άλλη επίσηµη γλώσσα
της Ένωσης.

7. Η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών σχετικά µε την Έκ-
θεση ανά χώρα, σύµφωνα µε το άρθρο 9ΑΑ, πραγµατοποιείται
µέσω του τυποποιηµένου εντύπου που προβλέπεται στο Παράρ-
τηµα ΙΙΙ Τµήµα ΙΙΙ Πίνακες 1, 2 και 3, συµπεριλαµβανοµένων των
γλωσσικών ρυθµίσεων, που εγκρίνονται από την Επιτροπή. Με
βάση τις ως άνω γλωσσικές ρυθµίσεις, οι πληροφορίες που ορί-
ζονται στο άρθρο 9ΑΑ µπορεί να κοινοποιούνται στην ελληνική
γλώσσα ή και σε οποιαδήποτε άλλη από τις επίσηµες γλώσσες
και γλώσσες εργασίας της Ένωσης, µε την πρόβλεψη ότι τα βα-
σικά στοιχεία των εν λόγω πληροφοριών αποστέλλονται επίσης
και σε κάποια άλλη επίσηµη γλώσσα της Ένωσης.»

Άρθρο 17
Πρακτικές ρυθµίσεις - Προσθήκη παρ. 8 στο άρθρο 21 του ν.

4170/2013 (παρ. 15 άρθρου 1 
Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στο άρθρο 21 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί πρακτικών ρυθ-
µίσεων, προστίθεται παρ. 8 ως εξής:

«8. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 έχει πρόσβαση
στην ασφαλή κεντρική διεπαφή της Επιτροπής για τη διοικητική
συνεργασία στον τοµέα της φορολογίας όταν τα κράτη µέλη επι-
κοινωνούν µε τη χρήση τυποποιηµένων εντύπων, σύµφωνα µε τις
παρ. 1 και 3 του άρθρου 20.»

Άρθρο 18
Αµοιβαία διοικητική συνδροµή - Αντικατάσταση παρ. 2 άρ-

θρου 29 Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας
(παρ. 16 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Η παρ. 2 του άρθρου 29 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας
(ν. 4987/2022, Α’ 206), περί εφαρµογής του ν. 4170/2013 (Α’ 163),
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Για τους σκοπούς της εφαρµογής και επιβολής του ν.
4170/2013 (Α’ 163) και της διασφάλισης της λειτουργίας της δι-
οικητικής συνεργασίας που θεσπίζει, η φορολογική διοίκηση έχει
πρόσβαση στους µηχανισµούς, τις διαδικασίες, τα έγγραφα και
τις πληροφορίες του άρθρου 13, της παρ. 4 του άρθρου 14 και
των άρθρων 20, 21, 21Α και 30 του ν. 4557/2018 (Α’ 139).»

Άρθρο 19 
Προστασία δεδοµένων - Αντικατάσταση άρθρου 24 

ν. 4170/2013 (παρ. 18 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Το άρθρο 24 του ν. 4170/2013 (Α’ 163), περί προστασίας δε-
δοµένων, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 24
Προστασία δεδοµένων

1. Όλες οι ανταλλαγές πληροφοριών δυνάµει των άρθρων 1
έως και 25 υπόκεινται στον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 της 27ης
Απριλίου 2016, του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων, L 119),
καθώς και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137). Οι υποχρεώσεις ενηµέρω-
σης του άρθρου 13 και της παρ. 1 του άρθρου 14 και το δικαίωµα
πρόσβασης των υποκειµένων των δεδοµένων του άρθρου 15 του
Κανονισµού 2016/679/ΕΕ περιορίζονται στον βαθµό και για το
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χρονικό διάστηµα που ο περιορισµός τους συνιστά αναγκαίο και
αναλογικό µέτρο για τη διασφάλιση σηµαντικών στόχων γενικού
δηµοσίου συµφέροντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ελλάδας
ή άλλου κράτους µέλους, ιδίως επί σηµαντικών οικονοµικών ή
χρηµατοοικονοµικών, νοµισµατικών, δηµοσιονοµικών και φορο-
λογικών στόχων. Οι αρµόδιες αρχές της Ελλάδας: 

α) αποφασίζουν τον περιορισµό των εν λόγω υποχρεώσεων και
δικαιωµάτων τεκµηριώνοντας τους πραγµατικούς ή νοµικούς λό-
γους επί των οποίων βασίζεται αυτή η απόφαση, κατόπιν γνώµης
του Υπευθύνου Προστασίας Δεδοµένων της Φορολογικής Διοί-
κησης. Οι πληροφορίες αυτές τίθενται στη διάθεση της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, εφόσον ζητη-
θούν,

β) ενηµερώνουν εγγράφως το υποκείµενο των δεδοµένων για
κάθε άρνηση ή περιορισµό της ενηµέρωσης ή της πρόσβασης
και για τον λόγο αυτής. Η εν λόγω ενηµέρωση µπορεί να παρα-
λείπεται εάν η παροχή των σχετικών πληροφοριών υπονοµεύει
έναν από τους ως άνω σκοπούς, 

γ) ενηµερώνουν το υποκείµενο των δεδοµένων για τη δυνατό-
τητα να προβεί σε καταγγελία στην Αρχή Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα και να ασκήσει προσφυγή ενώπιον των
αρµόδιων δικαστηρίων. 

2. Τα Δηλούντα Χρηµατοπιστωτικά Ιδρύµατα, οι ενδιάµεσοι, οι
Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας και η αρµόδια
αρχή της παρ. 1 του άρθρου 4 θεωρούνται υπεύθυνοι επεξεργα-
σίας δεδοµένων όταν, ενεργώντας µεµονωµένα ή από κοινού, κα-
θορίζουν τους σκοπούς και τα µέσα της επεξεργασίας δεδο-
µένων προσωπικού χαρακτήρα κατά τον Κανονισµό (ΕΕ)
2016/679 και τον ν. 4624/2019.

3. Κάθε Δηλούν Χρηµατοπιστωτικό Ίδρυµα ή ο ενδιάµεσος ή
ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, ανάλογα µε την
περίπτωση:

α) ενηµερώνει κάθε ενδιαφερόµενο φυσικό πρόσωπο ότι οι
πληροφορίες που το αφορούν συλλέγονται και διαβιβάζονται
σύµφωνα µε τα άρθρα 1 έως και 25, και

β) παρέχει σε κάθε ενδιαφερόµενο φυσικό πρόσωπο όλες τις
πληροφορίες που δικαιούται να λάβει από τον υπεύθυνο επεξερ-
γασίας δεδοµένων ώστε να έχει επαρκή χρόνο να ασκήσει τα δι-
καιώµατα προστασίας των δεδοµένων του και, σε κάθε περίπτω-
ση, πριν από την υποβολή των πληροφοριών.

Παρά την περ. β), οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας ενηµερώνουν τους Δηλωτέους Πωλητές για το δηλωθέν
Αντίτιµο.

4. Οι πληροφορίες που υφίστανται επεξεργασία σύµφωνα µε
τα άρθρα 1 έως και 25 διατηρούνται µόνο για το χρονικό διά-
στηµα που απαιτείται για την επίτευξη των σκοπών των εν λόγω
άρθρων και σύµφωνα µε τους κανόνες περί παραγραφής κάθε
υπευθύνου επεξεργασίας.

5. Στην περίπτωση παραβίασης δεδοµένων στην Ελλάδα: 
α) Οι αρµόδιες ελληνικές αρχές ερευνούν την παραβίαση δε-

δοµένων και λαµβάνουν κάθε απαραίτητο µέτρο για τον περιορι-
σµό των συνεπειών της και την αποκατάστασή της.

β) Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5:
βα) αναφέρει την παραβίαση δεδοµένων και κάθε επακόλουθη

διορθωτική ενέργεια στην Επιτροπή χωρίς καθυστέρηση,
ββ) ζητά την αναστολή της πρόσβασης στο Κοινό Δίκτυο Επι-

κοινωνιών που έχει αναπτύξει η Ευρωπαϊκή Ένωση («Common
Communication Network-CCN») για τους σκοπούς των άρθρων 1
έως και 25, εάν η παραβίαση των δεδοµένων δεν µπορεί να πε-
ριοριστεί αµέσως και καταλλήλως, ενηµερώνοντας εγγράφως
την Επιτροπή, 

βγ) δύναται να ζητήσει από την Επιτροπή από κοινού επαλή-
θευση ως προς το αν ήταν επιτυχής η αποκατάσταση της παρα-
βίασης δεδοµένων.

6. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 4 ενηµερώνεται από
την Επιτροπή σχετικά µε:

α) την παραβίαση δεδοµένων σε άλλο κράτος µέλος ή άλλα
κράτη µέλη που της έχει αναφερθεί ή την οποία γνωρίζει και σχε-
τικά µε ενδεχόµενα διορθωτικά µέτρα,

β) την παραβίαση δεδοµένων στο κεντρικό ευρετήριο ή στο
CCN και διορθωτικά µέτρα που ελήφθησαν, εφόσον από την πα-

ραβίαση δεδοµένων ενδέχεται να θιγούν οι ανταλλαγές των κρα-
τών µελών µέσω του CCN. Στα διορθωτικά αυτά µέτρα µπορεί να
περιλαµβάνεται η αναστολή της πρόσβασης στο κεντρικό ευρε-
τήριο ή στο CCN για τους σκοπούς της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ του
Συµβουλίου της 15ης Φεβρουαρίου 2011, σχετικά µε τη διοικη-
τική συνεργασία στον τοµέα της φορολογίας (L 64), έως ότου
διορθωθεί η παραβίαση των δεδοµένων. 

7. Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε από-
φασή του, που εκδίδεται µετά από γνώµη του Διοικητή της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, δύναται να αναστείλει την
ανταλλαγή πληροφοριών µε το κράτος µέλος ή τα κράτη µέλη
όπου σηµειώθηκε παραβίαση δεδοµένων, ειδοποιώντας γραπτώς
την Επιτροπή και τα ενδιαφερόµενα κράτη µέλη. Η αναστολή έχει
άµεση ισχύ.

8. Τα κράτη µέλη, επικουρούµενα από την Επιτροπή, συµφω-
νούν επί των πρακτικών ρυθµίσεων που απαιτούνται για την
εφαρµογή του παρόντος, συµπεριλαµβανοµένων των διαδικα-
σιών διαχείρισης παραβιάσεων δεδοµένων που ευθυγραµµίζο-
νται µε διεθνώς αναγνωρισµένες ορθές πρακτικές και, κατά
περίπτωση, ορίζοντας µε συµφωνία τους κοινό υπεύθυνο επεξερ-
γασίας δεδοµένων, εκτελούντα την επεξεργασία δεδοµένων -
υπεύθυνο επεξεργασίας δεδοµένων ή ακολουθώντας συναφή
υποδείγµατα.»

Άρθρο 20
Κυρώσεις για παραβάσεις υποχρεώσεων για την 

αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών που υποβάλλονται από
Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας - Προσθήκη

άρθρου 54ΙΑ στον Κώδικα Φορολογικής 
Διαδικασίας  (παρ. 19 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206)
προστίθεται άρθρο 54ΙΑ ως εξής:

«Άρθρο 54ΙΑ
Κυρώσεις για παραβάσεις υποχρεώσεων για την αυτόµατη
ανταλλαγή πληροφοριών που υποβάλλονται από Δηλούντες

Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας

1. Εφόσον υπέχουν αντίστοιχη υποχρέωση βάσει του άρθρου
29, επιβάλλεται πρόστιµο στους Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευ-
σης Πλατφόρµας, αν: 

α) υποβάλλουν εκπρόθεσµα τις πληροφορίες σχετικά µε κάθε
Δηλωτέο Πωλητή,

β) δεν υποβάλλουν πληροφορίες σχετικά µε κάθε Δηλωτέο
Πωλητή,

γ) υποβάλλουν ελλιπείς ή ανακριβείς πληροφορίες σχετικά µε
κάθε Δηλωτέο Πωλητή,

δ) δεν ανταποκρίνονται σε αίτηµα της φορολογικής διοίκησης,
είτε για παροχή πληροφοριών ή στοιχείων, είτε για συµπλήρωση
ή διόρθωση πληροφοριών ή στοιχείων σχετικά µε κάθε Δηλωτέο
Πωλητή εντός προθεσµίας, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 15,

ε) δεν συνεργάζονται στη διάρκεια ελέγχου για τη συµµόρ-
φωση µε τους κανόνες υποβολής των στοιχείων και δέουσας επι-
µέλειας,

στ) δεν συµµορφώνονται µε τις υποχρεώσεις υποβολής πλη-
ροφοριών, σχετικά µε κάθε Δηλωτέο Πωλητή σύµφωνα µε τους
κανόνες υποβολής στοιχείων και δέουσας επιµέλειας εντός προ-
θεσµίας, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 15.

2. Τα πρόστιµα για τις παραβάσεις της παρ. 1 καθορίζονται ως
εξής:

(α) εκατό (100) ευρώ, για κάθε παράβαση της περ. α), ανά Δη-
λωτέο Πωλητή,

(β) τριακόσια (300) ευρώ, για κάθε παράβαση των         περ. β)
και γ), ανά Δηλωτέο Πωλητή,

(γ) χίλια (1.000) ευρώ, για κάθε παράβαση της περ. δ), ανά Δη-
λωτέο Πωλητή,

(δ) δυόµισι χιλιάδες ευρώ (2.500) ευρώ, για κάθε παράβαση
της περ. ε),

(ε) πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ, για κάθε παράβαση της περ.
στ), κατόπιν ελέγχου.
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Το συνολικό ύψος των πράξεων επιβολής προστίµου ανά
έλεγχο συµµόρφωσης µε τους κανόνες δέουσας επιµέλειας και
υποβολής στοιχείων του παρόντος δεν µπορεί να υπερβαίνει το
ποσό των πεντακοσίων χιλιάδων (500.000) ευρώ.

Για τις παραβάσεις της περ. α) της παρ. 1 το συνολικό ύψος
των πράξεων επιβολής προστίµου, ανά έτος αναφοράς, δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει το ποσό των δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ.

3. Για τις παραβάσεις των περ. δ), ε) και στ) της παρ. 1, πέραν
των ως άνω προστίµων, επιβάλλονται και οι κυρώσεις του άρ-
θρου 54Δ.

4. Αν οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας δια-
πράξουν την ίδια παράβαση, µέσα σε πέντε (5) έτη από τη διαπί-
στωση της αρχικής παράβασης, τα πρόστιµα της παρ. 2
επιβάλλονται στο διπλάσιο. Σε περίπτωση νέας διάπραξης της
ίδιας παράβασης για τρίτη ή περισσότερες φορές, επιβάλλεται
το τετραπλάσιο του αρχικού προστίµου, ανεξαρτήτως του χρό-
νου τέλεσής της.»

Άρθρο 21
Πληροφορίες από τρίτους προς τη Φορολογική 

Διοίκηση - Τροποποίηση παρ. 3α άρθρου 15 
Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας 

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3α του άρθρου 15 του Κώδικα Φο-
ρολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206), περί ανταλλαγής
πληροφοριών, αντικαθίσταται, στην έννοια του πωλητή του προ-
τελευταίου εδαφίου, προστίθεται η πώληση αγαθών, από την
εξουσιοδότηση του τελευταίου εδαφίου αφαιρείται ο Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, και η παρ. 3α διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«3α. Η Φορολογική Διοίκηση, ανεξαρτήτως των στοιχείων που
υποβάλλονται στο πλαίσιο της υποχρεωτικής αυτόµατης ανταλ-
λαγής πληροφοριών του άρθρου 9ΑΓ του ν. 4170/2013 (Α’ 163),
δύναται να ζητά, εγγράφως ή ηλεκτρονικά, από κάθε διαχειριστή
ψηφιακής πλατφόρµας, η οποία δραστηριοποιείται στην οικονο-
µία του διαµοιρασµού ή µέσω της οποίας διατίθενται αγαθά ή
υπηρεσίες στην Ελλάδα ή από φορολογικούς κατοίκους Ελλάδας
ή από µόνιµη εγκατάσταση αλλοδαπών επιχειρήσεων στην Ελ-
λάδα, ανεξάρτητα από το εάν αυτή έχει µόνιµη εγκατάσταση
στην Ελλάδα κατά το άρθρο 6 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδή-
µατος (ν. 4172/2013, Α’ 167) ή τις Συµβάσεις Αποφυγής Διπλής
Φορολογίας που έχει συνάψει η Ελλάδα, οποιαδήποτε πληροφο-
ρία ή στοιχείο σχετικά µε πρόσωπα που χρησιµοποιούν την πλατ-
φόρµα ως πωλητές, για τα οποία προκύπτουν φορολογικές
υποχρεώσεις στην ηµεδαπή.

Οι κατά τα ως άνω αιτούµενες πληροφορίες ή στοιχεία παρέ-
χονται ή διαβιβάζονται από τον διαχειριστή ψηφιακής πλατφόρ-
µας στην ΑΑΔΕ µέχρι την τελευταία ηµέρα του επόµενου µήνα,
από τον µήνα παραλαβής του αιτήµατος. Η προθεσµία του δεύ-
τερου εδαφίου δύναται να παρατείνεται κατά έναν (1) µήνα, ανά-
λογα µε τον όγκο των αιτούµενων πληροφοριών ή στοιχείων,
κατόπιν υποβολής αιτήµατος από τον διαχειριστή της ψηφιακής
πλατφόρµας. Οι πάροχοι υπηρεσιών διαδικτύου (ISPs) και κάθε
άλλο πρόσωπο, φυσικό ή νοµικό, ή νοµική οντότητα ή αρχή δια-
βιβάζουν στη Φορολογική Διοίκηση, κατόπιν σχετικού αιτήµατός
της, µε το οποίο ορίζονται ο χρόνος και ο τρόπος διαβίβασης,
κάθε στοιχείο που έχουν στην κατοχή τους και αφορά στα πρό-
σωπα, τα οποία έχουν την ιδιοκτησία, τη χρήση ή την ευθύνη λει-
τουργίας ή διαχείρισης των ιστότοπων/ονοµάτων χώρου των
ανωτέρω ψηφιακών πλατφορµών. Για τις ανάγκες της παρούσας,
νοούνται:

Ως «ψηφιακή πλατφόρµα», κάθε λογισµικό, συµπεριλαµβανο-
µένου ενός δικτυακού τόπου ή ενός µέρους του και εφαρµογών,
συµπεριλαµβανοµένων των εφαρµογών για κινητά, όπου δύο (2)
ή περισσότεροι χρήστες ή οµάδες χρηστών επικοινωνούν µέσω
διαδικτύου µε τη µεσολάβηση του διαχειριστή της πλατφόρµας,
προκειµένου να διευκολυνθεί µια συναλλαγή µεταξύ τους, επι-
τρέποντας στους πωλητές να συνδέονται µε άλλα πρόσωπα για
την παροχή σε αυτούς σχετικών υπηρεσιών και αγαθών, έναντι
αντιτίµου.

Ως «διαχειριστής ψηφιακής πλατφόρµας», κάθε φυσικό ή νο-

µικό πρόσωπο που κατέχει ή καθιστά διαθέσιµη την πλατφόρµα
ή µέρος αυτής στους χρήστες ή νόµιµο εκπρόσωπό της στην Ελ-
λάδα. 

Ως «πωλητής», το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή κάθε είδους νο-
µική οντότητα, που χρησιµοποιεί την πλατφόρµα για την παροχή
των σχετικών υπηρεσιών και αγαθών και τη σύνδεσή του µε αντι-
συµβαλλόµενα πρόσωπα µέσω της ψηφιακής πλατφόρµας.

Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης
και του Διοικητή δύναται να καθορίζονται κάθε αναγκαίο θέµα και
διαδικασία, καθώς και οι ειδικότερες λεπτοµέρειες διαδικαστικού
περιεχοµένου για την εφαρµογή της παρούσας.»

Άρθρο 22
Εφαρµογή του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

στους Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας - Τρο-
ποποίηση παρ. 1 άρθρου 29 

Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Στο πεδίο εφαρµογής του δευτέρου εδαφίου της παρ. 1 του
άρθρου 29 του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022,
Α’ 206), περί ελέγχου της τήρησης των υποχρεώσεων που αφο-
ρούν στη συµµόρφωση µε τους κανόνες υποβολής στοιχείων και
δέουσας επιµέλειας, προστίθενται οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλ-
λευσης Πλατφόρµας, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Ως προς την αµοιβαία διοικητική συνδροµή, συµπεριλαµ-
βανοµένων των ταυτόχρονων φορολογικών ελέγχων, εφαρµόζο-
νται τα Κεφάλαια Α’ έως και Η’ του ν. 4170/2013 (Α’ 163), ο ν.
4153/2013 (Α’ 116) για την κύρωση της Σύµβασης του Συµβου-
λίου της Ευρώπης και του Οργανισµού Οικονοµικής Συνεργασίας
και Ανάπτυξης (Ο.Ο.Σ.Α.), σχετικά µε την αµοιβαία διοικητική συν-
δροµή σε φορολογικά θέµατα, οι διεθνείς συµβάσεις, όπως κυ-
ρώνονται και ισχύουν µε τις διατάξεις εφαρµογής τους και τα
σχετικά σχόλια του Ο.Ο.Σ.Α., καθώς και η νοµοθεσία σχετικά µε
την αµοιβαία διοικητική συνδροµή. Για τον έλεγχο της τήρησης
των υποχρεώσεων που αφορούν τη συµµόρφωση µε τους κανό-
νες υποβολής στοιχείων και δέουσας επιµέλειας από τα Δηλού-
ντα Ελληνικά Χρηµατοπιστωτικά Ιδρύµατα και τους Δηλούντες
Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας εφαρµόζεται από τη Φορο-
λογική Διοίκηση ο Κώδικας.»

Άρθρο 23 
Συµπλήρωση των κυρώσεων για τη µη παροχή 
πληροφοριών ή στοιχείων από τις ψηφιακές
πλατφόρµες της οικονοµίας διαµοιρασµού - 
Τροποποίηση τίτλου και παρ. 1 άρθρου 54Δ 

Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Από τον τίτλο του άρθρου 54Δ του Κώδικα Φορολογικής Δια-
δικασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206) αφαιρείται η αναφορά στην οικο-
νοµία διαµοιρασµού, στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1, περί δια-
κοπής της πρόσβασης στους ιστότοπους των ψηφιακών πλατ-
φορµών, προστίθεται η φράση «ή η συνδροµή των προϋποθέ-
σεων των περ. δ), ε) ή στ) της παρ. 1 του άρθρου 54ΙΑ», και το
άρθρο 54Δ διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 54Δ
Κυρώσεις για τη µη παροχή πληροφοριών 
ή στοιχείων από τις ψηφιακές πλατφόρµες

1. Η µη ανταπόκριση στο αίτηµα της παρ. 3α του άρθρου 15,
εντός της ταχθείσας προθεσµίας, ή η παροχή στοιχείων που δεν
ανταποκρίνονται στις προδιαγραφές του ως άνω αιτήµατος, ή η
συνδροµή των προϋποθέσεων των περ. δ), ε) ή στ) της παρ. 1
του άρθρου 54ΙΑ, συνεπάγεται τη διακοπή της πρόσβασης στους
ιστότοπους των ψηφιακών πλατφορµών, από τους Παρόχους
Υπηρεσιών Διαδικτύου µε καταστατική έδρα ή µε τόπο πραγµα-
τικής διοίκησης ή µόνιµη εγκατάσταση στην Ελλάδα κατά τα ορι-
ζόµενα στο του Κ.Φ.Ε. ή στις Σ.Α.Δ.Φ. που έχει συνάψει η Ελλάδα,
όταν η πρόσβαση διενεργείται από Διεύθυνση Διαδικτυακού
Πρωτοκόλλου (Διεύθυνση IP) που βρίσκεται στην ελληνική επι-
κράτεια.
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Για τη διακοπή εκδίδεται κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και του Διοικητή, εφόσον το αί-
τηµα αφορά σε στοιχεία ή πληροφορίες που συντελούν στην
ταυτοποίηση ή και στην εκτίµηση της φορολογικής υποχρέωσης
πωλητών. Στην περίπτωση αυτή, ο διαχειριστής της ψηφιακής
πλατφόρµας δύναται, εάν αµφισβητεί τη συνδροµή των περιστά-
σεων που δικαιολογούν την έκδοση της απόφασης του δεύτερου
εδαφίου, να προσφύγει κατά της απόφασης απευθείας ενώπιον
του αρµόδιου διοικητικού δικαστηρίου χωρίς την εφαρµογή της
διαδικασίας του άρθρου 63. Στον Πάροχο Υπηρεσιών Διαδικτύου
που παραβαίνει την ανωτέρω υποχρέωση επιβάλλεται πρόστιµο
από τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ έως εκατό χιλιάδες (100.000)
ευρώ.

2. Πριν την έκδοση της απόφασης για τη διακοπή της πρόσβα-
σης και µετά την παρέλευση της ταχθείσας προθεσµίας, απο-
στέλλεται επιστολή από τον Διοικητή στον διαχειριστή της
ψηφιακής πλατφόρµας για την επικείµενη διακοπή πρόσβασης,
µέσα σε δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες από τη λήψη της επι-
στολής, προκειµένου ο διαχειριστής να διατυπώσει τις απόψεις
του. Η διακοπή της πρόσβασης στους ιστότοπους των ανωτέρω
ψηφιακών πλατφορµών αίρεται άµεσα µε την ικανοποίηση του αι-
τήµατος της Α.Α.Δ.Ε., κατόπιν απόφασης του Διοικητή. Η Φορο-
λογική Διοίκηση δύναται να δηµοσιεύει στον ιστότοπό της
κατάλογο ψηφιακών πλατφορµών στις οποίες έχει επιβληθεί η
κύρωση του πρώτου εδαφίου.

3. α) Σε περίπτωση που κατά παράβαση της επιβληθείσας στην
παρ. 1 διακοπής πρόσβασης, πραγµατοποιούνται συναλλαγές
από τους πωλητές στις ανωτέρω πλατφόρµες, επιβάλλεται πρό-
στιµο πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ στον πωλητή.

β) Στον Πάροχο Υπηρεσιών Διαδικτύου επιβάλλεται πρόστιµο
από τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ έως εκατό χιλιάδες (100.000)
ευρώ, σε περίπτωση µη εφαρµογής της απόφασης του Διοικητή,
καθώς και σε περίπτωση µη χορήγησης στοιχείων του τετάρτου
εδαφίου της παρ. 3α του άρθρου 15, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην παρ. 1.

γ) Σε περίπτωση µη χορήγησης στοιχείων του τετάρτου εδα-
φίου της παρ. 3α του άρθρου 15 από κάθε άλλο πρόσωπο, φυ-
σικό ή νοµικό, ή νοµική οντότητα πλην του Παρόχου Υπηρεσιών
Διαδικτύου, επιβάλλεται πρόστιµο από πέντε χιλιάδες (5.000)
ευρώ έως τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ.

4. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και του Διοικητή δύναται να καθορίζονται η διαδι-
κασία διακοπής της πρόσβασης και άρσης αυτής, η επιβολή του
προστίµου της παρ. 3 και κάθε άλλη αναγκαία και ειδικότερη λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 24 
Εξουσιοδοτικές και τελικές διατάξεις - Προσθήκη 

παρ. 9 στο άρθρο 5 του ν. 4170/2013

Στο άρθρο 5 του ν. 4170/2013 (Α’ 163) προστίθεται παρ. 9 ως
εξής: 

«9. Όπου στο Μέρος Πρώτο του ν. 4170/2013 (Α’ 163) αναφέ-
ρονται οι υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών νοούνται ως αρµόδια αρχή ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και ως κεντρική υπηρεσία διασύνδε-
σης ή τµήµα ή τµήµατα διασύνδεσης οι υπηρεσίες της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), σύµφωνα µε την παρ.
1 του άρθρου 17 του ν. 4389/2016 (Α’ 94). Με απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, που εκδίδεται
µετά από γνώµη του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε., µπορεί να ορίζεται κε-
ντρική υπηρεσία διασύνδεσης ή τµήµα ή τµήµατα διασύνδεσης
εκτός των αναφεροµένων στις παρ. 2 και 4.»

Άρθρο 25
Προσθήκη Παραρτήµατος V στον ν. 4170/2013

(παρ. 20 άρθρου 1 Οδηγίας 2021/514/ΕΕ)

Στο Κεφάλαιο Η’ του Μέρους Πρώτου του ν. 4170/2013 (Α’
163) προστίθεται Παράρτηµα V ως εξής:

«ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ V
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΕΣ ΔΕΟΥΣΑΣ ΕΠΙΜΕΛΕΙΑΣ, ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΒΟ-

ΛΗΣ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ, ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ ΓΙΑ 
ΦΟΡΕΙΣ ΕΚΜΕΤΑΛΛΕΥΣΗΣ ΠΛΑΤΦΟΡΜΑΣ

Στο παρόν Παράρτηµα ορίζονται οι διαδικασίες δέουσας επι-
µέλειας, οι απαιτήσεις υποβολής στοιχείων και άλλοι κανόνες
που πρέπει να εφαρµόζουν οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας, προκειµένου η Ελλάδα να µπορεί να κοινοποιεί,
µέσω αυτόµατης ανταλλαγής, τις πληροφορίες που αναφέρονται
στο άρθρο 9ΑΓ. Επίσης, ορίζονται οι κανόνες και οι διοικητικές
διαδικασίες που πρέπει να διαθέτει η Ελλάδα, προκειµένου να
διασφαλίζεται η αποτελεσµατική εφαρµογή των διαδικασιών δέ-
ουσας επιµέλειας και των απαιτήσεων υποβολής στοιχείων που
ορίζονται σε αυτό, καθώς και η συµµόρφωση προς αυτές.

ΤΜΗΜΑ I
ΟΡΙΣΜΟΙ

Οι ακόλουθοι ορισµοί έχουν την έννοια που ορίζεται κάτωθι:
Α. Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας
1. «Πλατφόρµα»: κάθε λογισµικό, περιλαµβανοµένου δικτυα-

κού τόπου ή µέρους αυτού, και κάθε εφαρµογή, περιλαµβανοµέ-
νων των εφαρµογών για φορητές συσκευές, που είναι προσ-
βάσιµη από χρήστες και επιτρέπει σε Πωλητές να συνδέονται µε
άλλους χρήστες για την πραγµατοποίηση Σχετικής Δραστηριό-
τητας, άµεσα ή έµµεσα, για τους εν λόγω χρήστες. Περιλαµβάνει
επίσης κάθε ρύθµιση για την είσπραξη και πληρωµή Αντιτίµου
Σχετικής Δραστηριότητας.

Ο όρος «Πλατφόρµα» δεν περιλαµβάνει λογισµικό που, χωρίς
περαιτέρω παρέµβαση στην πραγµατοποίηση Σχετικής Δραστη-
ριότητας, επιτρέπει αποκλειστικά οποιοδήποτε από τα ακόλουθα:

α) διεκπεραίωση πληρωµών σε σχέση µε Σχετική Δραστηριό-
τητα,

β) καταχώριση ή διαφήµιση Σχετικής Δραστηριότητας από
χρήστες, 

γ) ανακατεύθυνση ή µεταφορά χρηστών σε Πλατφόρµα.
2. «Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας»: Οντότητα που συ-

νάπτει συµβάσεις µε Πωλητές για τη διάθεση του συνόλου ή µέ-
ρους µιας Πλατφόρµας στους εν λόγω Πωλητές.

3. «Εξαιρούµενος Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας»: Φο-
ρέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, ο οποίος έχει αποδείξει εκ
των προτέρων και σε ετήσια βάση κατά τρόπο ικανοποιητικό για
την αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5, στην οποία θα
έπρεπε να υποβάλλει πληροφορίες, σύµφωνα µε τους κανόνες
των παρ. 1 έως 3 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος III ο Φορέας
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας αν δεν ήταν εξαιρούµενος, ότι ολό-
κληρο το επιχειρηµατικό µοντέλο της Πλατφόρµας είναι τέτοιο,
που δεν έχει Δηλωτέους Πωλητές. 

4. «Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας»: κάθε Φο-
ρέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, εκτός από τους Εξαιρούµε-
νους Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, που βρίσκεται σε
οποιαδήποτε από τις ακόλουθες καταστάσεις:

α) έχει τη φορολογική κατοικία του στην Ελλάδα ή, αν δεν έχει
φορολογική κατοικία στην Ελλάδα, πληροί οποιαδήποτε από τις
ακόλουθες προϋποθέσεις:

αα) έχει συσταθεί σύµφωνα µε την ελληνική νοµοθεσία,
αβ) έχει τον τόπο της διοίκησής του (περιλαµβανοµένης της

πραγµατικής διοίκησης) στην Ελλάδα,
αγ) έχει µόνιµη εγκατάσταση στην Ελλάδα και δεν είναι Εγκε-

κριµένος Μη Ενωσιακός Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας,
β) δεν έχει τη φορολογική κατοικία του, δεν έχει συσταθεί,

ούτε έχει διοικητική έδρα ή µόνιµη εγκατάσταση σε κράτος
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά διευκολύνει την πραγµα-
τοποίηση Σχετικής Δραστηριότητας από Δηλωτέους Πωλητές ή
Σχετικής Δραστηριότητας που αφορά στη µίσθωση ακίνητης πε-
ριουσίας που βρίσκεται στην Ελλάδα και δεν είναι Εγκεκριµένος
Μη Ενωσιακός Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας.

5. «Εγκεκριµένος Μη Ενωσιακός Φορέας Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας»: Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας για τον
οποίον όλες οι Σχετικές Δραστηριότητες που διευκολύνει είναι
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επίσης Εγκεκριµένες Σχετικές Δραστηριότητες και ο οποίος έχει
τη φορολογική κατοικία του σε Εγκεκριµένη Δικαιοδοσία εκτός
Ευρωπαϊκής Ένωσης ή, αν δεν έχει φορολογική κατοικία σε
Εγκεκριµένη Δικαιοδοσία εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, πληροί
οποιαδήποτε από τις ακόλουθες προϋποθέσεις:

α) έχει συσταθεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία Εγκεκριµένης Δι-
καιοδοσίας εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, ή

β) έχει τον τόπο της διοίκησής του, περιλαµβανοµένης της
πραγµατικής διοίκησης, σε Εγκεκριµένη Δικαιοδοσία εκτός Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

6. «Εγκεκριµένη Δικαιοδοσία Εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης»: µη
ενωσιακή δικαιοδοσία που εφαρµόζει Ισχύουσα Ειδική Συµφωνία
Αρµόδιων Αρχών µε τις αρµόδιες αρχές όλων των κρατών µελών,
που χαρακτηρίζονται ως δηλωτέες δικαιοδοσίες σε κατάλογο
που δηµοσιεύεται από την εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης δικαιοδο-
σία.

7. «Ισχύουσα Ειδική Συµφωνία Αρµόδιων Αρχών»: συµφωνία
µεταξύ των αρµόδιων αρχών ενός κράτους µέλους και µιας δι-
καιοδοσίας εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε την οποία απαιτείται
η αυτόµατη ανταλλαγή πληροφοριών ισοδύναµων µε εκείνες της
Ενότητας Β’ του Τµήµατος III, όπως επιβεβαιώνεται µε εκτελε-
στική πράξη, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 8αγ της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2021/514 του Συµβουλίου της 22ας Μαρτίου 2021 «για
την τροποποίηση της Οδηγίας 2011/16/ΕΕ σχετικά µε τη διοικη-
τική συνεργασία στον τοµέα της φορολογίας» (L 104).

8. «Σχετική Δραστηριότητα»: δραστηριότητα που πραγµατο-
ποιείται έναντι Αντιτίµου και µπορεί να είναι οποιαδήποτε από τις
ακόλουθες:

α) η µίσθωση ακίνητης περιουσίας, συµπεριλαµβανοµένων των
ακινήτων κατοικίας και εµπορικών ακινήτων, καθώς και κάθε
άλλης ακίνητης περιουσίας και χώρων στάθµευσης,

β) Προσωπική Υπηρεσία, 
γ) η πώληση αγαθών,
δ) η µίσθωση οποιουδήποτε µέσου µεταφοράς.
Ο όρος «Σχετική Δραστηριότητα» δεν περιλαµβάνει δραστη-

ριότητες που πραγµατοποιούνται από Πωλητή, ο οποίος ενεργεί
ως υπάλληλος του Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας ή σχετι-
κής Οντότητας του Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας.

9. «Εγκεκριµένες Σχετικές Δραστηριότητες»: κάθε Σχετική
Δραστηριότητα που καλύπτεται από την αυτόµατη ανταλλαγή δυ-
νάµει Ισχύουσας Ειδικής Συµφωνίας Αρµόδιων Αρχών.

10. «Αντίτιµο»: κάθε µορφή αποζηµίωσης, µετά την αφαίρεση
τυχόν αµοιβών, προµηθειών ή φόρων που παρακρατούνται ή χρε-
ώνονται από τον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας,
η οποία καταβάλλεται ή πιστώνεται σε Πωλητή σε σχέση µε τη
Σχετική Δραστηριότητα και το ποσό της οποίας είναι γνωστό ή
µπορεί εύλογα να είναι γνωστό από τον Φορέα Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας.

11. «Προσωπική Υπηρεσία»: υπηρεσία που περιλαµβάνει εργα-
σία βάσει χρόνου ή βάσει καθηκόντων που εκτελείται από ένα ή
περισσότερα φυσικά πρόσωπα που ενεργούν είτε ανεξάρτητα
είτε για λογαριασµό Οντότητας, και η οποία διεξάγεται κατόπιν
αιτήµατος χρήστη, είτε διαδικτυακά είτε µε φυσική παρουσία
εκτός διαδικτύου, έχοντας πρώτα καταστεί δυνατή µέσω Πλατ-
φόρµας.

Β. Δηλωτέοι Πωλητές
1. «Πωλητής»: χρήστης Πλατφόρµας, είτε φυσικό πρόσωπο

είτε Οντότητα, που είναι εγγεγραµµένος στην Πλατφόρµα ανά
πάσα στιγµή κατά τη διάρκεια της Περιόδου Αναφοράς και διε-
ξάγει τη Σχετική Δραστηριότητα.

2. «Ενεργός Πωλητής»: κάθε Πωλητής που είτε παρέχει Σχε-
τική Δραστηριότητα κατά τη διάρκεια της Περιόδου Αναφοράς ή
στον οποίον καταβάλλεται ή πιστώνεται Αντίτιµο σε σχέση µε
Σχετική Δραστηριότητα κατά τη διάρκεια της Περιόδου Αναφο-
ράς.

3. «Δηλωτέος Πωλητής»: κάθε Ενεργός Πωλητής, εκτός των
Εξαιρούµενων Πωλητών, που είναι κάτοικος κράτους µέλους ή
που εκµίσθωσε ακίνητη περιουσία, η οποία βρίσκεται σε κράτος
µέλος.

4. «Εξαιρούµενος Πωλητής»: κάθε πωλητής: 
α) που είναι Κρατική Οντότητα,

β) που είναι Οντότητα της οποίας οι τίτλοι κεφαλαίου αποτε-
λούν αντικείµενο τακτικής διαπραγµάτευσης σε αναγνωρισµένη
αγορά κινητών αξιών ή συνδεόµενη Οντότητα της οποίας οι τίτλοι
κεφαλαίου αποτελούν αντικείµενο τακτικής διαπραγµάτευσης σε
αναγνωρισµένη αγορά κινητών αξιών,

γ) που είναι Οντότητα για την οποία ο Φορέας Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας διευκόλυνε περισσότερες από δύο χιλιάδες (2.000)
Σχετικές Δραστηριότητες µέσω της µίσθωσης ακίνητης περιου-
σίας όσον αφορά Καταχωρισµένο Ακίνητο κατά την Περίοδο Ανα-
φοράς, ή

δ) για τον οποίο ο Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας διευ-
κόλυνε λιγότερες από τριάντα (30) Σχετικές Δραστηριότητες
µέσω της πώλησης Αγαθών, για τις οποίες το συνολικό ποσό του
Αντιτίµου που καταβλήθηκε ή πιστώθηκε δεν υπερέβη τα δύο χι-
λιάδες (2.000) ευρώ κατά την Περίοδο Αναφοράς.

Γ. Λοιποί ορισµοί
1. «Οντότητα»: νοµικό πρόσωπο ή νοµικό µόρφωµα, όπως κε-

φαλαιουχική εταιρεία, προσωπική εταιρεία, καταπίστευµα ή
ίδρυµα. Μια Οντότητα είναι συνδεόµενη Οντότητα άλλης Οντό-
τητας αν κάποια εκ των δύο Οντοτήτων ελέγχει την άλλη Οντό-
τητα ή οι δύο Οντότητες τελούν υπό κοινό έλεγχο. Για τον σκοπό
αυτόν, ο έλεγχος περιλαµβάνει την άµεση ή έµµεση κυριότητα
ποσοστού µεγαλύτερου του πενήντα τοις εκατό (50%) των δι-
καιωµάτων ψήφου και αξίας της Οντότητας. Στην έµµεση συµµε-
τοχή, η εκπλήρωση της απαίτησης για κατοχή ποσοστού άνω του
πενήντα τοις εκατό (50%) του δικαιώµατος κυριότητας στο κε-
φάλαιο της άλλης Οντότητας κρίνεται µε πολλαπλασιασµό των
κατεχόµενων ποσοστών στα διαδοχικά επίπεδα. Πρόσωπο που
κατέχει άνω του πενήντα τοις εκατό (50%) των δικαιωµάτων
ψήφου λογίζεται ως κάτοχος του εκατό τοις εκατό (100%).

2. «Κρατική Οντότητα»: η κυβέρνηση κράτους µέλους ή άλλης
δικαιοδοσίας, κάθε πολιτική υποδιαίρεση κράτους µέλους ή
άλλης δικαιοδοσίας (όρος που καλύπτει τα κράτη, τις επαρχίες,
τις περιφέρειες και τους δήµους) ή κάθε υπηρεσία ή όργανο που
τελεί υπό την πλήρη κυριότητα κράτους µέλους ή άλλης δικαιο-
δοσίας ή ενός ή περισσοτέρων εκ των προαναφερόµενων (κα-
θένα από τα οποία αποτελεί «Κρατική Οντότητα»).

3. «Α.Φ.Μ.»: ο Αριθµός Φορολογικού Μητρώου, που εκδίδεται
από κράτος µέλος, ή λειτουργικό ισοδύναµο εάν δεν υπάρχει
Α.Φ.Μ..

4. «Αριθµός µητρώου Φ.Π.Α.»: ο µοναδικός αριθµός που ταυ-
τοποιεί ένα πρόσωπο υποκείµενο στον φόρο ή µια νοµική οντό-
τητα µη υποκείµενη στον φόρο που είναι εγγεγραµµένα για
σκοπούς φόρου προστιθέµενης αξίας.

5. «Κύρια Διεύθυνση»: η διεύθυνση στην οποία βρίσκεται η
κύρια κατοικία ενός Πωλητή ο οποίος είναι φυσικό πρόσωπο,
καθώς και η διεύθυνση στην οποία βρίσκεται η καταστατική έδρα
ενός Πωλητή που είναι Οντότητα.

6. «Περίοδος Αναφοράς»: το ηµερολογιακό έτος αναφορικά µε
το οποίο ολοκληρώνεται η υποβολή στοιχείων, σύµφωνα µε το
Τµήµα III.

7. «Καταχωρισµένο Ακίνητο»: όλες οι µονάδες ακίνητης περι-
ουσίας που βρίσκονται στην ίδια διεύθυνση, ανήκουν στον ίδιο
ιδιοκτήτη και παρέχονται προς µίσθωση σε Πλατφόρµα από τον
ίδιο Πωλητή.

8. «Αναγνωριστικό Χρηµατοοικονοµικού Λογαριασµού»: ο µο-
ναδικός αναγνωριστικός αριθµός ή κωδικός που διαθέτει ο Φο-
ρέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας για τον τραπεζικό λογαριασ-
µό ή άλλο λογαριασµό συναφών υπηρεσιών πληρωµής στον
οποίον καταβάλλεται ή πιστώνεται το Αντίτιµο.

9. «Αγαθά»: οποιαδήποτε υλικά περιουσιακά στοιχεία.

ΤΜΗΜΑ II
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΕΣ ΔΕΟΥΣΑΣ ΕΠΙΜΕΛΕΙΑΣ

Οι ακόλουθες διαδικασίες ισχύουν για τον σκοπό της ταυτο-
ποίησης των Δηλωτέων Πωλητών. 

Α. Πωλητές που δεν υπόκεινται σε έλεγχο
Προκειµένου να διαπιστώσει εάν ένας Πωλητής που είναι

Οντότητα µπορεί να θεωρηθεί Εξαιρούµενος Πωλητής των περ.
α) και β) της παρ. 4 της Ενότητας Β’ του Τµήµατος I, o Δηλών Φο-
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ρέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας µπορεί να βασισθεί σε δηµό-
σια διαθέσιµες πληροφορίες ή σε επιβεβαίωση από τον Πωλητή
που είναι Οντότητα.

Προκειµένου να διαπιστώσει εάν ένας Πωλητής µπορεί να θε-
ωρηθεί Εξαιρούµενος Πωλητής των περ. γ) και δ) της παρ. 4 της
Ενότητας Β’ του Τµήµατος Ι, ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας µπορεί να βασισθεί στα διαθέσιµα αρχεία του.

Β. Συλλογή των στοιχείων του Πωλητή
1. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας συλλέγει

όλα τα ακόλουθα στοιχεία για κάθε Πωλητή ο οποίος είναι φυσικό
πρόσωπο και όχι Εξαιρούµενος Πωλητής:

α) το όνοµα και το επώνυµο,
β) την Κύρια Διεύθυνση,
γ) κάθε Α.Φ.Μ. που έχει χορηγηθεί στον εν λόγω Πωλητή, πε-

ριλαµβανοµένου κάθε κράτους µέλους έκδοσης, και ελλείψει
Α.Φ.Μ., τον τόπο γέννησης του εν λόγω Πωλητή,

δ) τον αριθµό µητρώου Φ.Π.Α. του εν λόγω Πωλητή, εάν υπάρ-
χει,

ε) την ηµεροµηνία γέννησης.
2. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας συλλέγει

όλα τα ακόλουθα στοιχεία για κάθε Πωλητή που είναι Οντότητα
και όχι Εξαιρούµενος Πωλητής:

α) την επωνυµία,
β) την Κύρια Διεύθυνση,
γ) κάθε Α.Φ.Μ. που έχει χορηγηθεί στον εν λόγω Πωλητή, πε-

ριλαµβανοµένου κάθε κράτους µέλους έκδοσης, 
δ) τον αριθµό µητρώου Φ.Π.Α. του εν λόγω Πωλητή, εάν υπάρ-

χει,
ε) τον αριθµό µητρώου της επιχείρησης,
στ) την ύπαρξη κάθε µόνιµης εγκατάστασης µέσω της οποίας

πραγµατοποιούνται Σχετικές Δραστηριότητες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, εάν υπάρχει, αναφέροντας κάθε αντίστοιχο κράτος
µέλος στο οποίο βρίσκεται µια τέτοια µόνιµη εγκατάσταση.

3. Παρά τις παρ. 1 και 2 της Ενότητας Β’, ο Δηλών Φορέας
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας δεν υποχρεούται να συλλέγει τις
πληροφορίες των περ. α) και β) της παρ. 1 της Ενότητας Β’ και
των περ. β) έως στ) της παρ. 2 της Ενότητας Β’, όταν βασίζεται
σε άµεση επιβεβαίωση της ταυτότητας και της κατοικίας του Πω-
λητή µέσω υπηρεσίας ταυτοποίησης που διατίθεται από κράτος
µέλος ή την Ευρωπαϊκή Ένωση για την εξακρίβωση της ταυτό-
τητας και της φορολογικής κατοικίας του Πωλητή.

4. Παρά την περ. γ) της παρ. 1 της Ενότητας Β’ και τις περ. γ)
και ε) της παρ. 2 της Ενότητας Β’, ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευ-
σης Πλατφόρµας δεν υποχρεούται να συλλέγει τον Α.Φ.Μ. ή τον
αριθµό µητρώου της επιχείρησης, σε οποιαδήποτε από τις ακό-
λουθες περιπτώσεις:

α) το κράτος µέλος κατοικίας του Πωλητή δεν χορηγεί Α.Φ.Μ.
ή αριθµό µητρώου επιχείρησης στον Πωλητή,

β) το κράτος µέλος κατοικίας του Πωλητή δεν απαιτεί τη συλ-
λογή του Α.Φ.Μ. που έχει χορηγηθεί στον Πωλητή.

Γ. Επαλήθευση των στοιχείων του Πωλητή
1. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας κρίνει εάν οι

πληροφορίες που συλλέγονται σύµφωνα µε την παρ. 1 της Ενό-
τητας Α’, τις περ. α) έως ε) της παρ. 2 της Ενότητας B’ και την
Ενότητα Ε’, είναι αξιόπιστες, χρησιµοποιώντας όλες τις πληρο-
φορίες και τα έγγραφα που διαθέτει στα αρχεία του ο Δηλών Φο-
ρέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, καθώς και οποιαδήποτε
ηλεκτρονική διεπαφή που καθίσταται διαθέσιµη δωρεάν από κρά-
τος µέλος ή την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να εξακριβώνει την εγκυ-
ρότητα του Α.Φ.Μ. ή του αριθµού µητρώου του Φ.Π.Α..

2. Παρά την παρ. 1 της Ενότητας Γ’, για την ολοκλήρωση των
διαδικασιών δέουσας επιµέλειας δυνάµει της παρ. 2 της Ενότη-
τας ΣΤ’, ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας µπορεί
να κρίνει εάν οι πληροφορίες που συλλέγονται σύµφωνα µε την
Ενότητα Α’, την  παρ. 1 και τις περ. α) έως ε) της παρ. 2 της Ενό-
τητας Β’, καθώς και την Ενότητα Ε’, είναι αξιόπιστες, χρησιµο-
ποιώντας τις πληροφορίες και τα έγγραφα που διαθέτει στα
ηλεκτρονικώς αναζητήσιµα αρχεία του ο Δηλών Φορέας Εκµε-
τάλλευσης Πλατφόρµας.

3. Κατ’ εφαρµογή της περ. β) της παρ. 3 της Ενότητας ΣΤ’ και
παρά τις παρ. 1 και 2 της Ενότητας Γ’, αν ο Δηλών Φορέας Εκµε-

τάλλευσης Πλατφόρµας θεωρεί ευλόγως ότι οποιαδήποτε από
τα πληροφοριακά στοιχεία που περιγράφονται στην Ενότητα Β’
ή στην Ενότητα Ε’ ενδέχεται να είναι ανακριβή, βάσει πληροφο-
ριών που παρέχονται από την αρµόδια αρχή κράτους µέλους σε
αίτηµα που αφορά συγκεκριµένο Πωλητή, ζητεί από τον Πωλητή
να διορθώσει τα πληροφοριακά στοιχεία που διαπιστώθηκε ότι
ήταν ανακριβή και να προσκοµίσει δικαιολογητικά έγγραφα, στοι-
χεία ή πληροφορίες, τα οποία είναι αξιόπιστα και από ανεξάρτητη
πηγή, όπως:

α) έγκυρο έγγραφο ταυτότητας, το οποίο έχει εκδοθεί από
κρατική αρχή, 

β) πρόσφατο πιστοποιητικό φορολογικής κατοικίας.
Δ. Προσδιορισµός του κράτους µέλους ή των κρατών µελών

κατοικίας του Πωλητή
1. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας θεωρεί τον

Πωλητή κάτοικο του κράτους µέλους της Κύριας Διεύθυνσης του
Πωλητή. Εάν αυτό διαφέρει από το κράτος µέλος της Κύριας Δι-
εύθυνσης του Πωλητή, ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας θεωρεί τον Πωλητή επίσης κάτοικο του κράτους µέλους
έκδοσης του Α.Φ.Μ.. Εάν ο Πωλητής έχει παράσχει πληροφορίες
σχετικά µε την ύπαρξη µόνιµης εγκατάστασης, σύµφωνα µε την
περ. στ) της παρ. 2 της Ενότητας Β’, ο Δηλών Φορέας Εκµετάλ-
λευσης Πλατφόρµας θεωρεί τον Πωλητή επίσης κάτοικο του
αντίστοιχου κράτους µέλους όπως αυτό δηλώνεται από τον Πω-
λητή.

2. Παρά την παρ. 1 της Ενότητας Δ’, ο Δηλών Φορέας Εκµε-
τάλλευσης Πλατφόρµας θεωρεί τον Πωλητή κάτοικο κάθε κρά-
τους µέλους που έχει επιβεβαιωθεί µέσω ηλεκτρονικής υπηρε-
σίας ταυτοποίησης, η οποία διατίθεται από κράτος µέλος ή την
Ευρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα µε την παρ. 3 της Ενότητας Β’.

Ε. Συλλογή στοιχείων για µισθωµένη ακίνητη περιουσία
Εάν ο Πωλητής διεξάγει Σχετική Δραστηριότητα η οποία περι-

λαµβάνει τη µίσθωση ακινήτων, ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας συλλέγει τη διεύθυνση κάθε Καταχωρισµένου Ακι-
νήτου και, εάν έχει χορηγηθεί, τον αντίστοιχο αριθµό κτηµατολο-
γίου ή τον ισοδύναµό του βάσει της εθνικής νοµοθεσίας του
κράτους µέλους όπου βρίσκεται. Εάν Δηλών Φορέας Εκµετάλ-
λευσης Πλατφόρµας διευκόλυνε περισσότερες από δύο χιλιάδες
(2.000) Σχετικές Δραστηριότητες µέσω της µίσθωσης Καταχωρι-
σµένου Ακινήτου για τον ίδιο Πωλητή ο οποίος είναι Οντότητα, ο
Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας συλλέγει δικαιολο-
γητικά έγγραφα, στοιχεία ή πληροφορίες ότι το Καταχωρισµένο
Ακίνητο ανήκει στον ίδιο ιδιοκτήτη.

ΣΤ. Χρονοδιάγραµµα και εγκυρότητα των διαδικασιών δέουσας
επιµέλειας

1. Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας ολοκληρώνει
τις διαδικασίες δέουσας επιµέλειας που ορίζονται στις Ενότητες
Α’ έως Ε’ έως την 31η Δεκεµβρίου της Περιόδου Αναφοράς.

2. Παρά την παρ. 1 της Ενότητας ΣΤ’, για τους Πωλητές που
ήταν ήδη εγγεγραµµένοι στην Πλατφόρµα την 1η Ιανουαρίου
2023 ή την ηµεροµηνία στην οποία µια Οντότητα καθίσταται
Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, οι διαδικασίες δέ-
ουσας επιµέλειας που ορίζονται στις Ενότητες Α’ έως Ε’ είναι
απαραίτητο να έχουν ολοκληρωθεί έως την 31η Δεκεµβρίου της
δεύτερης Περιόδου Αναφοράς για τον Δηλούντα Φορέα Εκµε-
τάλλευσης Πλατφόρµας.

3. Παρά την παρ. 1 της Ενότητας ΣΤ’, ένας Δηλών Φορέας
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας µπορεί να βασίζεται στις διαδικα-
σίες δέουσας επιµέλειας που διεξήχθησαν σε σχέση µε προηγού-
µενες Περιόδους Αναφοράς, αν:

α) οι πληροφορίες του Πωλητή των παρ. 1 και 2 της Ενότητας
Β’ έχουν συλλεχθεί και επαληθευθεί ή επιβεβαιωθεί εντός των τε-
λευταίων τριάντα έξι (36) µηνών, και

β) ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας δεν έχει λό-
γους να θεωρήσει ότι οι πληροφορίες που συλλέχθηκαν σύµ-
φωνα µε τις Ενότητες Α’, Β’ και Ε’ είναι ή έχουν καταστεί
αναξιόπιστες ή λανθασµένες.

Ζ. Εφαρµογή των διαδικασιών δέουσας επιµέλειας µόνο σε
Ενεργούς Πωλητές

Ένας Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας µπορεί να
επιλέξει να ολοκληρώσει τις διαδικασίες δέουσας επιµέλειας
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σύµφωνα µε τις Ενότητες Α’ έως ΣΤ’ µόνο για τους Ενεργούς Πω-
λητές.

Η. Ολοκλήρωση των διαδικασιών δέουσας επιµέλειας από τρί-
τους

1. Ένας Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας µπορεί
να βασίζεται σε τρίτο πάροχο υπηρεσιών για την εκπλήρωση των
υποχρεώσεων δέουσας επιµέλειας που ορίζονται στο παρόν
Τµήµα, αλλά οι υποχρεώσεις αυτές παραµένουν ευθύνη του Δη-
λούντος Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας.

2. Eάν Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας εκπληρώνει τις
υποχρεώσεις δέουσας επιµέλειας για έναν Δηλούντα Φορέα
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, αναφορικά µε την ίδια Πλατφόρµα,
σύµφωνα µε την παρ. 1 της Eνότητας Η’, ο εν λόγω Φορέας Εκµε-
τάλλευσης Πλατφόρµας εκτελεί τις διαδικασίες δέουσας επιµέ-
λειας, σύµφωνα µε το παρόν Tµήµα. Οι υποχρεώσεις δέουσας
επιµέλειας παραµένουν ευθύνη του Δηλούντος Φορέα Εκµετάλ-
λευσης Πλατφόρµας.

ΤΜΗΜΑ III
ΑΠΑΙΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΒΟΛΗΣ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ

Α. Χρονοδιάγραµµα και τρόπος υποβολής στοιχείων
1. Ένας Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, κατά την

περ. α) της παρ. 4 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I, υποβάλλει
στην αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 4 τα στοιχεία της Ενό-
τητας Β’ του παρόντος Τµήµατος για την Περίοδο Αναφοράς, το
αργότερο έως την 31η Ιανουαρίου του έτους που έπεται του ηµε-
ρολογιακού έτους κατά το οποίο ο Πωλητής ταυτοποιήθηκε ως
Δηλωτέος Πωλητής. Εάν υπάρχουν περισσότεροι του ενός Δη-
λούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, οποιοσδήποτε
από τους εν λόγω Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρ-
µας απαλλάσσεται από την υποχρέωση υποβολής των στοιχείων
εάν διαθέτει αποδείξεις, σύµφωνα µε την ελληνική νοµοθεσία, ότι
τα ίδια στοιχεία έχουν υποβληθεί από άλλον Δηλούντα Φορέα
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας.

2. Εάν ένας Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας κατά
την περ. α) της παρ. 4 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I πληροί
οποιαδήποτε από τις αναφερόµενες προϋποθέσεις σε περισσό-
τερα του ενός κράτη µέλη, επιλέγει ένα από τα εν λόγω κράτη
µέλη, στο οποίο θα εκπληρώσει τις υποχρεώσεις υποβολής στοι-
χείων που προβλέπονται στο παρόν Τµήµα. Ο εν λόγω Δηλών Φο-
ρέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας υποβάλλει τα στοιχεία που
ορίζονται στην Ενότητα Β’ του παρόντος Τµήµατος για την Πε-
ρίοδο Αναφοράς στην αρµόδια αρχή του κράτους µέλους επιλο-
γής του, όπως αυτό καθορίζεται σύµφωνα µε την Ενότητα Γ’ του
Τµήµατος IV, το αργότερο έως την 31η Ιανουαρίου του έτους που
έπεται του ηµερολογιακού έτους κατά το οποίο ο Πωλητής ταυ-
τοποιήθηκε ως Δηλωτέος Πωλητής. Εάν υπάρχουν περισσότεροι
του ενός Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, οποι-
οσδήποτε από τους εν λόγω Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας απαλλάσσεται από την υποχρέωση υποβολής των
στοιχείων εάν διαθέτει αποδείξεις, σύµφωνα µε την ελληνική νο-
µοθεσία, ότι τα ίδια στοιχεία έχουν υποβληθεί από άλλον Δηλού-
ντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας σε άλλο κράτος µέλος.

3. Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, κατά την περ.
β) της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I, υποβάλλει τα στοιχεία που
ορίζονται στην Ενότητα Β’ του παρόντος Τµήµατος για την Πε-
ρίοδο Αναφοράς στην αρµόδια αρχή του κράτους µέλους κατα-
χώρισής του, όπως αυτό καθορίζεται σύµφωνα µε την παρ. 1 της
Ενότητας Δ’ του Τµήµατος IV, το αργότερο έως την 31η Ιανουα-
ρίου του έτους που έπεται του ηµερολογιακού έτους κατά το
οποίο ο Πωλητής ταυτοποιήθηκε ως Δηλωτέος Πωλητής.

4. Παρά την παρ. 3 της Ενότητας Α’ του παρόντος Τµήµατος,
ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, κατά την περ. β)
της παρ. 4 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I, δεν απαιτείται να
υποβάλει τα στοιχεία της Ενότητας Β’ του παρόντος Τµήµατος,
όσον αφορά Εγκεκριµένες Σχετικές Δραστηριότητες, που καλύ-
πτονται από Ισχύουσα Ειδική Συµφωνία Αρµόδιων Αρχών, η
οποία ήδη προβλέπει την αυτόµατη ανταλλαγή ισοδύναµων πλη-
ροφοριών µε κράτος µέλος σχετικά µε Δηλωτέους Πωλητές που
κατοικούν στο εν λόγω κράτος µέλος.

5. Ένας Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας παρέχει
επίσης τα στοιχεία που ορίζονται στις παρ. 2 και 3 της Ενότητας
Β’ στον Δηλωτέο Πωλητή στον οποίον αναφέρονται τα στοιχεία,
το αργότερο έως την 31η Ιανουαρίου του έτους που έπεται του
ηµερολογιακού έτους κατά το οποίο ο Πωλητής ταυτοποιήθηκε
ως Δηλωτέος Πωλητής.

6. Τα στοιχεία αναφορικά µε το Αντίτιµο που καταβλήθηκε ή
πιστώθηκε σε παραστατικό νόµισµα υποβάλλονται στο καταβλη-
θέν ή πιστωθέν νόµισµα. Εάν το Αντίτιµο καταβλήθηκε ή πιστώ-
θηκε σε µορφή άλλη από παραστατικό νόµισµα, τα στοιχεία
υποβάλλονται στο τοπικό νόµισµα, µε µετατροπή ή αποτίµησή
του µε σταθερά καθοριζόµενο τρόπο από τον Δηλούντα Φορέα
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας.

7. Τα στοιχεία που αφορούν στο Αντίτιµο και άλλα ποσά υπο-
βάλλονται για το τρίµηνο της Περιόδου Αναφοράς κατά την
οποία καταβλήθηκε ή πιστώθηκε το Αντίτιµο.

Β. Στοιχεία προς υποβολή
Κάθε Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας υποβάλλει

τις ακόλουθες πληροφορίες:
1. Το όνοµα, τη διεύθυνση της έδρας, τον Α.Φ.Μ. και, κατά πε-

ρίπτωση, τον ατοµικό αριθµό ταυτοποίησης, που χορηγείται
βάσει της περ. α) της παρ. 4 της Ενότητας Δ’ του Τµήµατος IV,
του Δηλούντος Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, καθώς και
την εταιρική επωνυµία της Πλατφόρµας - τις εταιρικές επωνυµίες
των Πλατφορµών για την οποία ή τις οποίες υποβάλλει στοιχεία
ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας.

2. Όσον αφορά κάθε Δηλωτέο Πωλητή που πραγµατοποίησε
Σχετική Δραστηριότητα, εκτός από τη µίσθωση ακίνητης περιου-
σίας:

α) τα πληροφοριακά στοιχεία που απαιτείται να συλλέγονται,
σύµφωνα µε την Ενότητα Β’ του Τµήµατος II,

β) το Αναγνωριστικό Χρηµατοοικονοµικού Λογαριασµού, εφό-
σον είναι διαθέσιµο στον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας και η αρµόδια αρχή του κράτους µέλους του οποίου
είναι κάτοικος ο Δηλωτέος Πωλητής, κατά την Ενότητα Δ’ του
Τµήµατος II, δεν έχει δηµοσιοποιήσει ότι δεν σκοπεύει να χρησι-
µοποιήσει το Αναγνωριστικό Χρηµατοοικονοµικού Λογαριασµού
για τον σκοπό αυτόν,

γ) αν είναι διαφορετικό από το όνοµα του Δηλωτέου Πωλητή,
επιπλέον του Αναγνωριστικού Χρηµατοοικονοµικού Λογαρια-
σµού, το όνοµα του δικαιούχου του χρηµατοοικονοµικού λογα-
ριασµού στον οποίον καταβάλλεται ή πιστώνεται το Αντίτιµο,
εφόσον είναι διαθέσιµο στον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας, καθώς και κάθε άλλη πληροφορία χρηµατοοικονο-
µικής ταυτοποίησης που έχει στη διάθεσή του ο Δηλών Φορέας
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας σχετικά µε τον εν λόγω δικαιούχο
του λογαριασµού,

δ) κάθε κράτος µέλος του οποίου είναι κάτοικος ο Δηλωτέος
Πωλητής, όπως προσδιορίζεται στην Ενότητα Δ’ του Τµήµατος
II,

ε) το συνολικό Αντίτιµο που καταβλήθηκε ή πιστώθηκε κατά τη
διάρκεια κάθε τριµήνου της Περιόδου Αναφοράς και τον αριθµό
των Σχετικών Δραστηριοτήτων για τις οποίες καταβλήθηκε ή πι-
στώθηκε,

στ) τυχόν αµοιβές, προµήθειες ή φόρους που παρακρατήθη-
καν ή χρεώθηκαν από τον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας κατά τη διάρκεια κάθε τριµήνου της Περιόδου Ανα-
φοράς.

3. Όσον αφορά κάθε Δηλωτέο Πωλητή που πραγµατοποίησε
Σχετική Δραστηριότητα που αφορά µίσθωση ακίνητης περιου-
σίας:

α) τα πληροφοριακά στοιχεία που απαιτείται να συλλέγονται
σύµφωνα µε την Ενότητα Β’ του Τµήµατος II,

β) το Αναγνωριστικό Χρηµατοοικονοµικού Λογαριασµού, εφό-
σον είναι διαθέσιµο στον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας και η αρµόδια αρχή του κράτους µέλους του οποίου
είναι κάτοικος ο Δηλωτέος Πωλητής, κατά την Ενότητα Δ’ του
Τµήµατος II, δεν έχει δηµοσιοποιήσει ότι δεν σκοπεύει να χρησι-
µοποιήσει το Αναγνωριστικό Χρηµατοοικονοµικού Λογαριασµού
για τον σκοπό αυτόν,

γ) αν είναι διαφορετικό από το όνοµα του Δηλωτέου Πωλητή,
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επιπλέον του Αναγνωριστικού Χρηµατοοικονοµικού Λογαρια-
σµού, το όνοµα του δικαιούχου του χρηµατοοικονοµικού λογα-
ριασµού στον οποίον καταβάλλεται ή πιστώνεται το Αντίτιµο,
εφόσον είναι διαθέσιµο στον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης
Πλατφόρµας, καθώς και κάθε άλλη πληροφορία χρηµατοοικονο-
µικής ταυτοποίησης που έχει στη διάθεσή του ο Δηλών Φορέας
Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας σχετικά µε τον δικαιούχο του λογα-
ριασµού,

δ) κάθε κράτος µέλος του οποίου είναι κάτοικος ο Δηλωτέος
Πωλητής, κατά την Ενότητα Δ’ του Τµήµατος II,

ε) τη διεύθυνση κάθε Καταχωρισµένου Ακινήτου, όπως καθο-
ρίζεται βάσει των διαδικασιών της Ενότητας Ε’ του Τµήµατος II,
καθώς και τον αντίστοιχο αριθµό κτηµατολογίου ή τον ισοδύναµό
του βάσει της εθνικής νοµοθεσίας του κράτους µέλους όπου βρί-
σκεται, εφόσον είναι διαθέσιµος,

στ) το συνολικό Αντίτιµο που καταβλήθηκε ή πιστώθηκε κατά
τη διάρκεια κάθε τριµήνου της Περιόδου Αναφοράς και τον
αριθµό των Σχετικών Δραστηριοτήτων που παρασχέθηκαν για
κάθε Καταχωρισµένο Ακίνητο,

ζ) τυχόν αµοιβές, προµήθειες ή φόρους που παρακρατήθηκαν
ή χρεώθηκαν από τον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας κατά τη διάρκεια κάθε τριµήνου της Περιόδου Αναφο-
ράς,

η) εφόσον είναι διαθέσιµος, τον αριθµό των ηµερών µίσθωσης
κάθε Καταχωρισµένου Ακινήτου κατά τη διάρκεια της Περιόδου
Αναφοράς και τον τύπο κάθε Καταχωρισµένου Ακινήτου.

ΤΜΗΜΑ IV
ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΙΚΗ ΕΦΑΡΜΟΓΗ

Σύµφωνα µε το άρθρο 9ΑΓ, η Ελλάδα διαθέτει κανόνες και δι-
οικητικές διαδικασίες, ώστε να διασφαλίζονται η αποτελεσµατική
εφαρµογή των διαδικασιών δέουσας επιµέλειας και των απαιτή-
σεων υποβολής στοιχείων των Τµηµάτων II και ΙΙΙ και η συµµόρ-
φωση προς αυτές.

Α. Κανόνες για την επιβολή των απαιτήσεων συλλογής και επα-
λήθευσης που ορίζονται στο Τµήµα II

1. Οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας εφαρµό-
ζουν τις απαιτήσεις συλλογής και επαλήθευσης δυνάµει του Τµή-
µατος II αναφορικά µε τους Πωλητές τους.

2. Αν Πωλητής δεν παρέχει τα στοιχεία που απαιτούνται, βάσει
του Τµήµατος II, µετά από δύο (2) υπενθυµίσεις, κατόπιν του αρ-
χικού αιτήµατος από τον Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατ-
φόρµας, αλλά όχι πριν από την παρέλευση προθεσµίας εξήντα
(60) ηµερών, ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας κλεί-
νει τον λογαριασµό του Πωλητή και δεν επιτρέπει στον Πωλητή
να επανακαταχωριστεί στην Πλατφόρµα ή παρακρατεί την πλη-
ρωµή του Αντιτίµου προς τον Πωλητή για όσο χρονικό διάστηµα
ο Πωλητής δεν παρέχει τα ζητούµενα στοιχεία.

Β. Κανόνες που επιβάλλουν στους Δηλούντες Φορείς Εκµετάλ-
λευσης Πλατφόρµας την τήρηση αρχείων σχετικά µε τα µέτρα
που λαµβάνουν και τυχόν πληροφορίες στις οποίες βασίζονται
για την τήρηση των διαδικασιών δέουσας επιµέλειας και των
απαιτήσεων υποβολής στοιχείων, καθώς και κατάλληλα µέτρα
για την πρόσβαση στα αρχεία αυτά

1. Οι Δηλούντες Φορείς Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας τηρούν
αρχεία σχετικά µε τα µέτρα που λαµβάνουν και τυχόν πληροφο-
ρίες στις οποίες βασίζονται για την τήρηση των διαδικασιών δέ-
ουσας επιµέλειας και των απαιτήσεων υποβολής στοιχείων που
προβλέπονται στα Τµήµατα II και ΙΙΙ. Τα εν λόγω αρχεία παραµέ-
νουν διαθέσιµα για επαρκώς µεγάλο χρονικό διάστηµα και για
τουλάχιστον πέντε (5) έτη, αλλά όχι πάνω από δέκα (10) έτη, από
τη λήξη της Περιόδου Αναφοράς.

Γ. Διοικητική διαδικασία για την επιλογή ενός µόνου κράτους
µέλους για την υποβολή στοιχείων

Εάν ένας Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας κατά
την περ. α) της παρ. 4 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I πληροί
οποιαδήποτε από τις αναφερόµενες προϋποθέσεις σε περισσό-
τερα του ενός κράτη µέλη, επιλέγει ένα από τα εν λόγω κράτη
µέλη για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων υποβολής στοιχείων
σύµφωνα µε το Τµήµα III. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατ-

φόρµας γνωστοποιεί την επιλογή του σε όλες τις αρµόδιες αρχές
των εν λόγω κρατών µελών.

Δ. Διοικητική διαδικασία για µια µόνο καταχώριση ενός Δηλού-
ντος Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας

1. Ένας Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας κατά την
περ. β) της παρ. 4 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος I καταχωρίζεται
από την αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 ή την αρµόδια
αρχή άλλου κράτους µέλους σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου
9ΑΓ κατά την έναρξη των δραστηριοτήτων του ως Φορέα Εκµε-
τάλλευσης Πλατφόρµας.

2. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας γνωστοποιεί
στην αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 4 ή σε άλλο κράτος
µέλος της µοναδικής καταχώρισής του τα ακόλουθα στοιχεία:

α) όνοµα,
β) ταχυδροµική διεύθυνση,
γ) ηλεκτρονικές διευθύνσεις και ιστοσελίδες,
δ) κάθε Α.Φ.Μ. που έχει χορηγηθεί στον Δηλούντα Φορέα

Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας,
ε) δήλωση µε πληροφορίες σχετικά µε την ταυτοποίηση του εν

λόγω Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας για τους
σκοπούς του Φ.Π.Α. εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύµφωνα
µε τα άρθρα 47β και 47γ του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης
Αξίας (ν. 2859/2000,  Α’ 248),

στ) τα κράτη µέλη των οποίων είναι κάτοικοι οι Δηλωτέοι Πω-
λητές κατά την Ενότητα Δ’ του Τµήµατος II.

3. Ο Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας γνωστοποιεί
στην αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5 ή σε άλλο κράτος
µέλος της µοναδικής καταχώρισής του αλλαγές στα στοιχεία που
παρέχονται βάσει της παρ. 2 της Ενότητας Δ’.

4. Εάν η Ελλάδα αποτελεί το κράτος µέλος της µοναδικής κα-
ταχώρισης, η αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 5:

α) χορηγεί ατοµικό αριθµό ταυτοποίησης στον Δηλούντα
Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας και τον γνωστοποιεί στις αρ-
µόδιες αρχές όλων των κρατών µελών µε ηλεκτρονικά µέσα,

β) ζητεί από την Επιτροπή να διαγράψει από το κεντρικό µη-
τρώο Δηλούντα Φορέα Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, στις ακό-
λουθες περιπτώσεις:

βα) εάν ο Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας γνωστοποιεί
ότι δεν διεξάγει πλέον καµία δραστηριότητα ως Φορέας Εκµε-
τάλλευσης Πλατφόρµας,

ββ) εάν ελλείψει γνωστοποίησης βάσει της υποπερ. βα), υπάρ-
χει λόγος να θεωρείται ότι η δραστηριότητα ενός Φορέα Εκµε-
τάλλευσης Πλατφόρµας έχει παύσει,

βγ) εάν ο Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας δεν πληροί
πλέον τις προϋποθέσεις της περ. β) της παρ. 4 της Ενότητας Α’
του Τµήµατος I,

βδ) αν ανακάλεσε την καταχώριση σύµφωνα µε την παρ. 6 της
Ενότητας Δ’.

5. Εάν Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας δεν συµ-
µορφώνεται µε την υποχρέωση καταχώρισης ή η καταχώρισή του
έχει ανακληθεί σύµφωνα µε την παρ. 6 της Ενότητας Δ’ του πα-
ρόντος Τµήµατος, τα κράτη µέλη λαµβάνουν, µε την επιφύλαξη
των κυρώσεων που θεσπίζουν για παραβάσεις των Δηλούντων
Φορέων Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας, αποτελεσµατικά, αναλο-
γικά και αποτρεπτικά µέτρα για να επιβάλλουν τη συµµόρφωση
εντός της δικαιοδοσίας τους. Η επιλογή των µέτρων εναπόκειται
στη διακριτική ευχέρεια των κρατών µελών. 

6. Εάν Δηλών Φορέας Εκµετάλλευσης Πλατφόρµας δεν συµ-
µορφώνεται µε την υποχρέωση υποβολής στοιχείων σύµφωνα µε
την παρ. 3 της Ενότητας Α’ του Τµήµατος III, µετά από δύο (2)
υπενθυµίσεις από την αρµόδια αρχή της παρ. 1 του άρθρου 4,
όταν η Ελλάδα αποτελεί το κράτος µέλος µοναδικής καταχώρι-
σης, ανακαλείται η καταχώρισή του που είχε γίνει σύµφωνα µε
την παρ. 4 του άρθρου 9ΑΓ, µε την επιφύλαξη του άρθρου 54ΙΑ
του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας              (ν. 4987/2022, Α’
206). Η καταχώριση ανακαλείται το αργότερο µετά από την πα-
ρέλευση ενενήντα (90) ηµερών, αλλά όχι πριν από την παρέλευση
τριάντα (30) ηµερών από τη δεύτερη υπενθύµιση.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΗ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ
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Άρθρο 26
Διασύνδεση τερµατικών Ηλεκτρονικής Μεταφοράς 

Κεφαλαίων στο Σηµείο Πώλησης µε την Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Εσόδων - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 15Β Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Στην παρ. 1 του άρθρου 15Β του Κώδικα Φορολογικής Διαδι-
κασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206), περί υποχρεωτικής διασύνδεσης
των τερµατικών ηλεκτρονικής µεταφοράς κεφαλαίων στο σηµείο
πώλησης ηµεδαπής και αλλοδαπής µε τη φορολογική διοίκηση,
προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Οντότητες του άρθρου 1 του ν. 4308/2014 (Α’ 251) που χρη-
σιµοποιούν τερµατικά «Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κεφαλαίων στο
Σηµείο Πώλησης (Electronic Funds Transfer at the point of sale,
EFT/POS)», ηµεδαπών ή αλλοδαπών παρόχων, υποχρεούνται να
διασυνδέονται και να παρέχουν στη Φορολογική Διοίκηση πλη-
ροφορίες για τις συναλλαγές που εκτελούνται µέσω αυτών είτε
µέσω διασύνδεσης των τερµατικών µε Φορολογικούς Ηλεκτρο-
νικούς Μηχανισµούς (Φ.Η.Μ.) είτε απευθείας µε τα πληροφο-
ριακά συστήµατα Φορολογικής Διοίκησης. Για την εκπλήρωση
της υποχρέωσης του πρώτου εδαφίου, οι οντότητες υποχρεού-
νται να χρησιµοποιούν τερµατικά Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κε-
φαλαίων στο Σηµείο Πώλησης («Electronic Funds Transfer at the
point of sale, EFT/POS») που πληρούν τις προϋποθέσεις του άρ-
θρου 15Γ.»

Άρθρο 27
Υποχρεώσεις οντοτήτων που δραστηριοποιούνται στον

τοµέα υπηρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας - Προσθήκη άρ-
θρου 15Γ στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

Στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206)
προστίθεται άρθρο 15Γ ως εξής:

«Άρθρο 15Γ
Υποχρεώσεις οντοτήτων που δραστηριοποιούνται στον

τοµέα υπηρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας

1. Οντότητες που δραστηριοποιούνται στην ελληνική επικρά-
τεια στον τοµέα των υπηρεσιών πληρωµών µέσω κάρτας, ανε-
ξαρτήτως της καταστατικής έδρας τους ή του τόπου πραγ-
µατικής διοίκησής τους ή της ύπαρξης µόνιµης εγκατάστασής
τους στην Ελλάδα, και παρέχουν υπηρεσίες αποδοχής καρτών
πληρωµών («merchant acquiring»), παροχής τερµατικών «POS»,
παρόχων εµπορικού δικτύου συναλλαγών µέσω ηλεκτρονικών και
άλλων µηχανηµάτων («POS Network Service Providers»), εκκαθά-
ρισης συναλλαγών, καθώς και κάθε άλλη συναφή υπηρεσία, συµ-
µορφώνονται προς τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεσης
µε την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) των τερ-
µατικών Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κεφαλαίων στο Σηµείο Πώλη-
σης «Electronic Funds Transfer at the point of sale» («τερµατικά
EFT/POS»), σύµφωνα µε το άρθρο 15Β, περί υποχρεωτικής δια-
σύνδεσης των τερµατικών ηλεκτρονικής µεταφοράς κεφαλαίων
στο σηµείο πώλησης ηµεδαπής και αλλοδαπής µε τη φορολογική
διοίκηση.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών δύναται να ορίζονται οι οντότητες της       παρ. 1 που υπο-
βάλλουν στην Aνεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.)
δήλωση συµµόρφωσης προς τις απαιτήσεις λειτουργίας και δια-
σύνδεσης µε την Α.Α.Δ.Ε. των τερµατικών «EFT/POS». Η δήλωση
συµµόρφωσης δηµοσιοποιείται στον ιστότοπο της Α.Α.Δ.Ε. και
αποτελεί προϋπόθεση για την έναρξη ή τη συνέχιση, κατά περί-
πτωση, της νόµιµης λειτουργίας στην ελληνική επικράτεια των
σχετικών τερµατικών «EFT/POS».

3. Η παράλειψη υποβολής της δήλωσης συµµόρφωσης της
παρ. 2 εντός σαράντα πέντε (45) ηµερών από την παρέλευση της
προθεσµίας υποβολής της συνεπάγεται την παύση της νόµιµης
λειτουργίας στην ελληνική επικράτεια των τερµατικών «EFT/
POS», που σχετίζονται µε τις υπόχρεες στη δήλωση συµµόρφω-
σης οντότητες. Οι οντότητες του άρθρου 1 του ν. 4308/2014 (Α’

251) που χρησιµοποιούν τερµατικά «EFT/POS» για τα οποία δεν
έχουν υποβληθεί οι σχετικές δηλώσεις συµµόρφωσης, τα αντι-
καθιστούν µε νοµίµως λειτουργούντα τερµατικά «EFT/POS»
εντός της προθεσµίας που ορίζεται µε την απόφαση της παρ. 4.

4. Με απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. καθορίζονται ο
τύπος, το περιεχόµενο, η διαδικασία και ο χρόνος υποβολής της
δήλωσης συµµόρφωσης, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 28
Διαδικαστικές παραβάσεις σχετικά µε τα τερµατικά 
Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κεφαλαίων στο Σηµείο 

Πώλησης - Προσθήκη περ. ιη) στην παρ. 1 και περ. ια) στην
παρ. 2 του άρθρου 54 του 

Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 54 του Κώδικα Φορολογικής Διαδι-
κασίας (Κ.Φ.Δ., ν. 4987/2022, Α’ 206), περί διαδικαστικών παρα-
βάσεων, προστίθεται περ. ιη) ως εξής:

«ιη) δεν υποβάλλει ή υποβάλλει εκπρόθεσµα ή υποβάλλει ανα-
κριβή δήλωση κατοχής, απόκτησης, µεταβολής και διακοπής λει-
τουργίας τερµατικών Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κεφαλαίων στο
Σηµείο Πώλησης («Electronic Funds Transfer at the point of sale,
EFT/POS»).» 

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 54 του Κ.Φ.Δ., περί επιβολής προ-
στίµων για τις παραβάσεις της παρ. 1, προστίθεται περ. ια) ως
εξής:

«ια) πεντακόσια (500) ευρώ για κάθε παράβαση της περ. ιη)
της παρ. 1.»

Άρθρο 29
Κυρώσεις περί µη συµµόρφωσης µε τις απαιτήσεις 

λειτουργίας και διασύνδεσης των τερµατικών
Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κεφαλαίων στο Σηµείο 

Πώλησης - Προσθήκη άρθρου 54ΙΒ στον 
Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας 

Στον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206)
προστίθεται άρθρο 54ΙΒ ως εξής: 

«Άρθρο 54ΙΒ
Κυρώσεις για παραβίαση των υποχρεώσεων 

του άρθρου 15Γ

Σε οντότητες της παρ. 1 του άρθρου 15Γ που δεν συµµορφώ-
νονται µε τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεσης της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) των τερµατικών
Ηλεκτρονικής Μεταφοράς Κεφαλαίων στο Σηµείο Πώλησης
(«Electronic Funds Transfer at the point of sale, EFT/POS»), παρά
την υποβολή της δήλωσης συµµόρφωσης του άρθρου 15Γ, επι-
βάλλεται, µε απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε., ανάλογα µε την
ένταση και τη διάρκεια της παράβασης, καθώς και τυχόν υπο-
τροπή, πρόστιµο ύψους από χίλια (1.000) έως διακόσιες χιλιάδες
(200.000) ευρώ. Σε χρήστες των τερµατικών «EFT/POS» που δεν
συµµορφώνονται µε τις απαιτήσεις λειτουργίας και διασύνδεσης
µε την Α.Α.Δ.Ε., παρά την υποβολή της δήλωσης συµµόρφωσης
του άρθρου 15Γ, επιβάλλεται, µε απόφαση του Διοικητή της
Α.Α.Δ.Ε., ανάλογα µε την ένταση και τη διάρκεια της παράβασης,
καθώς και τυχόν υποτροπή, πρόστιµο ύψους από διακόσια (200)
έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

Άρθρο 30
Υποβολή δήλωσης και καταβολή τέλους παρεπιδηµούντων

και τέλους επί των ακαθάριστων εσόδων για το 
έτος 2022 και τους µήνες Ιανουάριο έως Σεπτέµβριο 2023 -

Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 17 ν. 2130/1993
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Στην παρ. 9 του άρθρου 17 του ν. 2130/1993 (Α’ 62), περί πα-
ροχής διευκολύνσεων για την καταβολή οφειλών σε δήµους: α)
το πέµπτο εδάφιο τροποποιείται ως προς την προσθήκη και των
µηνών Ιανουαρίου έως Σεπτεµβρίου 2023 για την καταβολή των
οφειλόµενων τελών παρεπιδηµούντων και ακαθάριστων εσόδων,
καθώς και την καταληκτική προθεσµία υποβολής της δήλωσης
απόδοσης, β) στο τελευταίο εδάφιο απαλείφεται η προθεσµία για
την έκδοση της προβλεπόµενης κοινής υπουργικής απόφασης
και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Οι υπόχρεοι σε καταβολή τέλους παρεπιδηµούντων ή τέ-
λους επί των ακαθάριστων εσόδων, εφόσον υποχρεούνται στην
υποβολή δήλωσης Φ.Π.Α., υποβάλλουν την προβλεπόµενη από
την κείµενη νοµοθεσία δήλωση απόδοσης τέλους παρεπιδηµού-
ντων ή τέλους επί των ακαθάριστων εσόδων, µέσω της ψηφιακής
εφαρµογής της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.), στον ίδιο χρόνο µε την υποβολή της δήλωσης Φ.Π.Α.,
σύµφωνα µε τις παρ. 1, 2 και 4 του άρθρου 38 του Κώδικα Φ.Π.Α..
Για τους υπόχρεους σε καταβολή τέλους παρεπιδηµούντων ή τέ-
λους επί των ακαθάριστων εσόδων µη υπόχρεους στην υποβολή
δήλωσης Φ.Π.Α., η δήλωση απόδοσης τέλους παρεπιδηµούντων
ή τέλους επί των ακαθάριστων εσόδων υποβάλλεται στον ίδιο
χρόνο που προβλέπεται η υποβολή της δήλωσης Φ.Π.Α. για
όσους χρησιµοποιούν απλογραφικό λογιστικό σύστηµα. Στις πε-
ριπτώσεις εκπρόθεσµης υποβολής δήλωσης ή µη καταβολής των
τελών, επιβάλλεται εις βάρος του υπόχρεου, αντί του τόκου εκ-
προθέσµου καταβολής µε το άρθρο 6 του Κώδικα Είσπραξης Δη-
µοσίων Εσόδων  (ν. 4978/2022, Α’190), προσαύξηση ίση µε δύο
επί τοις εκατό (2%) επί του τέλους που δεν καταβλήθηκε για κάθε
µήνα καθυστέρησης, µη δυνάµενη να υπερβεί το εκατό τοις
εκατό (100%) του οφειλόµενου κάθε φορά χρέους. Η εν λόγω
προσαύξηση επιβάλλεται από την Α.Α.Δ.Ε. στις περιπτώσεις υπο-
βολής δηλώσεων µέσω της ψηφιακής εφαρµογής της Ανεξάρτη-
της Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.). Ειδικά, για ποσά
οφειλόµενων τελών παρεπιδηµούντων και ακαθάριστων εσόδων
που αφορούν το έτος 2022 και τους µήνες Ιανουάριο έως και Σε-
πτέµβριο του έτους 2023, η δήλωση απόδοσης υποβάλλεται για
το σύνολο των οφειλόµενων ποσών έως και την 31η Οκτωβρίου
2023 και η καταβολή διενεργείται έως και την ίδια ως άνω ηµε-
ροµηνία. Ο τρόπος υλοποίησης της ως άνω διαδικασίας, καθώς
και κάθε λεπτοµέρεια για την είσπραξη των τελών και την από-
δοσή τους στους δικαιούχους δήµους µέσω αυτής καθορίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών και Εσωτερικών, ύστερα από γνώµη της Α.Α.Δ.Ε..»

Άρθρο 31
Ετήσιες αποδόσεις υπέρ τρίτων 

από τον Κρατικό Προϋπολογισµό

Η ισχύς της παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 3867/2010   (Α’ 128),
περί περιορισµού των ετήσιων αποδόσεων υπέρ τρίτων του γενι-
κού προϋπολογισµού του Κράτους στο ενενήντα τοις εκατό
(90%), παρατείνεται, από τη λήξη της, µέχρι τις 31.12.2027.

Άρθρο 32
Συγκεντρωτική ψήφιση πιστώσεων προϋπολογισµού Προ-

γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων - 
Τροποποίηση άρθρου 55Α ν. 4270/2014

Το άρθρο 55Α του ν. 4270/2014 (Α’ 143), περί ειδικών διατά-
ξεων, τροποποιείται ως προς τα οικονοµικά έτη, στα οποία οι πι-
στώσεις του προϋπολογισµού του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων ψηφίζονται συγκεντρωτικά στη µείζονα κατηγορία
29 «πιστώσεις υπό κατανοµή», σε επίπεδο φορέα και ειδικού
φορέα και το άρθρο 55Α διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 55Α
Ειδικές διατάξεις

Ειδικά για τον Προϋπολογισµό του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων (Π.Δ.Ε.) οικονοµικών ετών 2022, 2023, 2024 και
2025, οι πιστώσεις ψηφίζονται συγκεντρωτικά στη µείζονα κατη-

γορία 29 «πιστώσεις υπό κατανοµή», σε επίπεδο φορέα και ειδι-
κού φορέα.»

Άρθρο 33
Διαχείριση κινητών αξιών του Ταµείου Αξιοποίησης 

Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου - Τροποποίηση περ. α)
παρ. 2, παρ. 6 και παρ. 11 και αντικατάσταση παρ. 13 άρ-

θρου 5 ν. 3986/2011

1. Το πρώτο εδάφιο της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου 5 του
ν. 3986/2011 (Α’ 152), περί αξιοποίησης περιουσιακών στοιχείων,
τροποποιείται, προκειµένου να παρασχεθεί στο Ταµείο Αξιοποί-
ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου η δυνατότητα σύναψης
συµβάσεων αναδοχής κινητών αξιών µε ή χωρίς πρόβλεψη µη-
χανισµού σταθεροποίησης, και η περ. α) διαµορφώνεται ως εξής: 

«α) Το Ταµείο µπορεί, για τη διευκόλυνση της αξιοποίησης των
περιουσιακών του στοιχείων, ακόµη και πριν από την απόκτηση
τους, να συνάπτει κάθε µορφής συµβάσεις, όπως ενδεικτικά συµ-
βάσεις δανείου, ανάθεσης έργου, αναδοχής κινητών αξιών µε ή
χωρίς πρόβλεψη µηχανισµού σταθεροποίησης, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό (ΕΕ) 596/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 16ης Απριλίου 2014 (κανονισµός για την κατά-
χρηση της αγοράς, L 173), συµβάσεις µετόχων και συµβάσεις πα-
ροχής ή λήψης δικαιωµάτων προαίρεσης πώλησης ή αγοράς
περιουσιακών στοιχείων, συµβάσεις ανταλλαγής µετοχών ή πε-
ριουσιακών στοιχείων, καθώς και να υπεισέρχεται σε κοινές δια-
δικασίες πώλησης µε άλλους πωλητές ή να αποκτά δικαιώµατα
ή άλλα περιουσιακά στοιχεία µε σκοπό την επαύξηση της αξίας
των προς αξιοποίηση περιουσιακών στοιχείων. Οι συµβάσεις της
παρούσας παραγράφου συνοµολογούνται µε όρους ανοικτής
αγοράς, οποιοδήποτε δε κόστος από αυτές, αποτελεί λειτουρ-
γικό κόστος του Ταµείου και βαρύνει το τίµηµα που αυτό ει-
σπράττει από την αξιοποίηση περιουσιακών στοιχείων. Το Ταµείο
δεν επιτρέπεται να συνοµολογεί συµβάσεις από τις οποίες προ-
κύπτουν δαπάνες για επενδύσεις ή για την αναδιάρθρωση των
περιουσιακών του στοιχείων, ούτε να καταβάλει επιχορηγήσεις
ή να προβαίνει σε εξυπηρέτηση δανειακών υποχρεώσεων που
αφορούν τα περιουσιακά του στοιχεία. Οι δαπάνες αυτές θα διεκ-
περαιώνονται µέσω του Κρατικού Προϋπολογισµού. Το ελληνικό
Δηµόσιο ευθύνεται αλληλεγγύως και εις ολόκληρον µε το Ταµείο
για τις υποχρεώσεις που το τελευταίο αναλαµβάνει κατά την κα-
τάρτιση, τροποποίηση ή λύση συµβάσεων του παρόντος άρ-
θρου.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 3986/2011, περί πώλησης
εισηγµένων µετοχών, η αναφορά στην Οργανωµένη Αγορά κατά
την έννοια του ν. 3606/2007 αντικαθίσταται από την αναφορά στη
Ρυθµιζόµενη Αγορά του     ν. 4514/2018, επέρχονται νοµοτεχνικές
βελτιώσεις και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής: 

«6. Για την πώληση µετοχών εισηγµένων σε Ρυθµιζόµενη
Αγορά του ν. 4514/2018 (Α’ 14), το Ταµείο δύναται να αναθέτει
την εξεύρεση αγοραστή σε πιστωτικά ιδρύµατα ή Εταιρείες Πα-
ροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (Ε.Π.Ε.Υ.). Στην περίπτωση αυτή
τα πιστωτικά ιδρύµατα ή οι Ε.Π.Ε.Υ. προσλαµβάνονται σύµφωνα
µε τις διαδικασίες του Κανονισµού της παρ. 4 του άρθρου 8 και
οι σχετικές συναλλαγές που λαµβάνουν χώρα σε Ρυθµιζόµενη
Αγορά του ν. 4514/2018 δεν υπόκεινται στον έλεγχο της παρ. 4
του άρθρου 9.»

3. Στην παρ. 11 του άρθρου 5 του ν. 3986/2011, περί πώλησης
µετοχών, η αναφορά στην Οργανωµένη Αγορά κατά την έννοια
του ν. 3606/2007 αντικαθίσταται από την αναφορά στη Ρυθµιζό-
µενη Αγορά του ν. 4514/2018, προστίθεται δεύτερο εδάφιο και η
παρ. 11 διαµορφώνεται ως εξής: 

«11. Για την πώληση µετοχών που είναι εισηγµένες σε Ρυθµι-
ζόµενη Αγορά ή εισάγονται σε Ρυθµιζόµενη Αγορά κατά την έν-
νοια του ν. 4514/2018, παράλληλα µε την πώληση το Ταµείο
δύναται επίσης να αναθέτει σε πιστωτικά ιδρύµατα ή Ε.Π.Ε.Υ. την
εξεύρεση αγοραστών µέσω διαδικασίας βιβλίου προσφορών µε
ή χωρίς την υποχρέωση των πιστωτικών ιδρυµάτων ή Ε.Π.Ε.Υ. να
αγοράσουν τις µετοχές που τυχόν δεν θα διατεθούν. Η τελική
τιµή διάθεσης των µετοχών καθορίζεται µε τη διαδικασία του βι-
βλίου προσφορών και εγκρίνεται µε απόφαση του Διοικητικού
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Συµβουλίου του Ταµείου.» 
4. Η παρ. 13 του άρθρου 5 του ν. 3986/2011 αντικαθίσταται ως

εξής: 
«13. Στις παρ. 11 και 12, εφόσον το τίµηµα ή το χρηµατικό

αντάλλαγµα της αξιοποίησης υπερβαίνει το όριο του πρώτου
εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 9, ασκείται ο προσυµβατικός
έλεγχος νοµιµότητας της σύµβασης υποχρεωτικά σύµφωνα µε
τη διαδικασία που προβλέπεται στα εδάφια τέταρτο και πέµπτο
της παρ. 4 του άρθρου 9. Ο έλεγχος του πρώτου εδαφίου ολο-
κληρώνεται µέσα σε σαράντα οκτώ (48) ώρες από την υποβολή
στο αρµόδιο κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου της απόφασης
του Διοικητικού Συµβουλίου του Ταµείου που ενέκρινε την τιµή
πώλησης των µετοχών, καθώς και των γνωµοδοτήσεων και λοι-
πών εγγράφων που το Διοικητικό Συµβούλιο έλαβε υπόψη του
για την έγκριση της τιµής πώλησης.»

Άρθρο 34
Αποτίµηση περιουσιακών στοιχείων πριν από 
συναλλαγές - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 6 

ν. 3986/2011

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 3986/2011(Α’ 152),
περί αποτίµησης περιουσιακών στοιχείων του Ταµείου Αξιοποί-
ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου, προστίθενται νέα εδά-
φια, τρίτο και τέταρτο, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ταµείου µετά
από γνώµη του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων είναι δυνατόν αντί
της αποτίµησης της προηγούµενης παραγράφου να λαµβάνεται
γνωµοδότηση πιστωτικού ιδρύµατος ή Ε.Π.Ε.Υ. σχετικά µε το δί-
καιο και εύλογο της προτεινόµενης συναλλαγής. Το Διοικητικό
Συµβούλιο οφείλει µε απόφαση του να καθορίσει τα κριτήρια
βάσει των οποίων θα δύναται να επιλέγεται η λήψη γνωµοδότη-
σης κατά το προηγούµενο εδάφιο. Πριν από συναλλαγές της
παρ. 11 του άρθρου 5 λαµβάνεται υποχρεωτικά γνωµοδότηση πι-
στωτικού ιδρύµατος ή Ε.Π.Ε.Υ. σχετικά µε το δίκαιο και εύλογο
της προτεινόµενης συναλλαγής, µε την οποία πιστοποιείται ότι η
διαδικασία    είναι σύµφωνη µε τη διεθνή βέλτιστη πρακτική που
ακολουθείται σε αντίστοιχες συναλλαγές. Δεν επιτρέπεται η
λήψη της γνωµοδότησης του τρίτου εδαφίου από το πιστωτικό
ίδρυµα ή την Ε.Π.Ε.Υ. ή από πιστωτικό ίδρυµα ή Ε.Π.Ε.Υ. που ανή-
κει στον ίδιο όµιλο ή έχει σχέση ελέγχουσας και ελεγχόµενης επι-
χείρησης ή συνδεδεµένου προσώπου υπό την έννοια της περ. (ζ)
του άρθρου 2 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν.
4172/2013,      Α’ 167) µε αυτό στο οποίο ανατίθεται, σύµφωνα µε
την παρ. 11 του άρθρου 5 του παρόντος, η εξεύρεση αγοραστών
µέσω διαδικασίας βιβλίου προσφορών.» 

Άρθρο 35
Προσυµβατικός έλεγχος συµβάσεων αξιοποίησης 

περιουσιακών στοιχείων - Τροποποίηση παρ. 4 
άρθρου 9 ν. 3986/2011

Στην παρ. 4 του άρθρου 9 του ν. 3986/2011 (Α’ 152), περί συµ-
βάσεων αξιοποίησης των περιουσιακών στοιχείων του Ταµείου
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου, επέρχονται οι
εξής τροποποιήσεις: α) αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο, β) στο
τρίτο εδάφιο προστίθεται η αναφορά σε µια ή περισσότερες συµ-
βάσεις και οι λέξεις «που έχουν υποβληθεί στο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «που έχουν εγκριθεί από το
Ελεγκτικό Συνέδριο», γ) προστίθενται νέα εδάφια τέταρτο, πέ-
µπτο και έκτο, δ) επέρχονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις και η παρ.
4 αντικαθίσταται ως εξής: 

«4. Κατ’ εξαίρεση της παρ. 3 του άρθρου 1, στις συµβάσεις
αξιοποίησης των περιουσιακών στοιχείων του Ταµείου και των
εταιρειών των οποίων το µετοχικό κεφάλαιο ανήκει εξ ολοκλή-
ρου, άµεσα ή έµµεσα, στο Ταµείο που συνάπτονται κατά την παρ.
1 του άρθρου 5, διενεργείται προσυµβατικός έλεγχος νοµιµότη-
τας των άρθρων 324, 326 έως και 337 του ν. 4700/2020 (Α’ 127),
εφόσον το τίµηµα ή το χρηµατικό αντάλλαγµα της αξιοποίησης
υπερβαίνει το ποσό του ενός εκατοµµυρίου επτακοσίων χιλιάδων
(1.700.000,00) ευρώ και αφού έχει γνωµοδοτήσει το Συµβούλιο

Εµπειρογνωµόνων (Σ.Ε.), σύµφωνα µε την περ. β’ της παρ. 2 του
άρθρου 4. Ο προσυµβατικός έλεγχος µπορεί να ασκείται συνο-
λικά για κατηγορία συµβάσεων, εφόσον υποβάλλονται στο Ελε-
γκτικό Συνέδριο ο τύπος της σύµβασης και η διαδικασία εξεύ-
ρεσης αντισυµβαλλοµένου από την έναρξη της διαδικασίας
αυτής, µέχρι και τον ορισµό των υποψηφίων αντισυµβαλλοµένων.
Στην περίπτωση αυτή απαιτείται προσυµβατικός έλεγχος µιας ή
περισσότερων κατ’ ιδίαν συµβάσεων µόνο στο µέτρο που υπάρ-
χει απόκλιση από τον τύπο της σύµβασης ή της διαδικασίας που
έχουν εγκριθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Ο Πρόεδρος του αρ-
µόδιου κλιµακίου προσυµβατικού ελέγχου µπορεί, ύστερα από
αίτηµα του Ταµείου, να ορίζει τον εισηγητή για τον προσυµβατικό
έλεγχο σε φάση προγενέστερη της αποστολής του φακέλου της
υπόθεσης στο Δικαστήριο για την άσκηση του ελέγχου του. Στην
περίπτωση αυτή, ο εισηγητής έχει πλήρη πρόσβαση σε κάθε
στοιχείο της προδικασίας της κατακύρωσης και µπορεί να ζητεί
να ενηµερώνεται για ό,τι κρίνει αναγκαίο προς προετοιµασία της
εισήγησής του. To Ταµείο δύναται να ζητεί από το αρµόδιο κλι-
µάκιο να ασκεί προσυµβατικό έλεγχο µέχρι τρεις (3) φορές όταν
ολοκληρώνεται ορισµένη µόνο φάση της προδικασίας, εφόσον
κρίνει ότι λόγοι ασφάλειας του δικαίου επιβάλλουν να µην προ-
χωρήσει η διαδικασία αξιοποίησης του περιουσιακού στοιχείου
χωρίς να έχει προηγουµένως κριθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο
η νοµιµότητα των πράξεων που συνθέτουν την ανωτέρω φάση.
Συµβάσεις που συνοµολογήθηκαν, σύµφωνα µε τον προσυµβα-
τικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου και τη γνωµοδότηση του
Σ.Ε., θεωρούνται επωφελείς και συµφέρουσες για το Ταµείο και
το ελληνικό Δηµόσιο, όσον αφορά την αστική ή ποινική ευθύνη
των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου. Συµβάσεις που συνοµο-
λογήθηκαν, σύµφωνα µε τον προσυµβατικό έλεγχο του Ελεγκτι-
κού Συνεδρίου, θεωρούνται επωφελείς για το Ταµείο και το
ελληνικό Δηµόσιο, όσον αφορά την αστική ή ποινική ευθύνη των
µελών του Συµβουλίου Εµπειρογνωµόνων.»

Άρθρο 36
Παράταση συµβάσεων ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου

προσωπικού καθαριότητας για τις ανάγκες 
καθαριότητας των κτιρίων της Κεντρικής Υπηρεσίας και πε-

ριφερειακών υπηρεσιών του Υπουργείου 
Οικονοµικών και της Ανεξάρτητης Αρχής 

Δηµοσίων Εσόδων

1. Συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου προσωπι-
κού, το οποίο απασχολείται την 15η Σεπτεµβρίου 2023 για τις
ανάγκες καθαριότητας των κτιρίων της Κεντρικής Υπηρεσίας και
περιφερειακών υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών και της
Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, παρατείνονται αυτοδι-
καίως από τη λήξη τους έως την ολοκλήρωση των εν εξελίξει δια-
γωνιστικών διαδικασιών ανάθεσης παροχής υπηρεσιών καθαριό-
τητας που διενεργούνται, και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της
31ης Δεκεµβρίου 2023.

2. Η παράταση των συµβάσεων, σύµφωνα µε την παρ. 1, δεν
µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της
οποίας οι απασχολούµενοι προσλήφθηκαν στις θέσεις αυτές,
απαγορευόµενης κάθε περίπτωσης µετατροπής τους σε συµβά-
σεις αορίστου χρόνου.

3. Το διάστηµα παράτασης των συµβάσεων της παρ. 1 δεν
προσµετράται στο ανώτατο διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24)
µηνών και γίνεται κατά παρέκκλιση των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ.
164/2004 (Α’ 134).

Άρθρο 37
Υπηρεσιακή κατάσταση Μόνιµου και Αναπληρωτή 

Μόνιµου Αντιπροσώπου στη Μόνιµη Ελληνική 
Αντιπροσωπεία στον Οργανισµό Οικονοµικής 

Συνεργασίας και Ανάπτυξης - Τροποποίηση παρ. 1 
άρθρου 211 ν. 4920/2022 και περ. στ) παρ. 1 

ν. 4957/2022

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 211 του  ν. 4920/2022 (Α’
74), περί τρόπου και διαδικασίας κάλυψης θέσεων στη Μόνιµη
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Ελληνική Αντιπροσωπεία στον Οργανισµό Οικονοµικής Συνεργα-
σίας και Ανάπτυξης (Μ.Ε.Α. Ο.Ο.Σ.Α.), προστίθεται εδάφιο, προ-
κειµένου να ρυθµίζεται η υπηρεσιακή κατάσταση µελών
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού των Ανώτατων Εκπαιδευτι-
κών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) που αναλαµβάνουν καθήκοντα Μόνιµου
και Αναπληρωτή Μόνιµου Αντιπροσώπου στη Μ.Ε.Α. Ο.Ο.Σ.Α., και
η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. α) Ο Μόνιµος Αντιπρόσωπος και ο Αναπληρωτής Μόνιµος
Αντιπρόσωπος διορίζονται µε τριετή θητεία, που δύναται να ανα-
νεωθεί για µία ακόµη φορά και για ίσο χρονικό διάστηµα.

β) Ο Μόνιµος Αντιπρόσωπος και ο Αναπληρωτής Μόνιµος Αντι-
πρόσωπος διορίζονται και παύονται από τα καθήκοντά τους µε
Προεδρικό Διάταγµα, ύστερα από πρόταση των Υπουργών Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εξωτερικών. Αν η θητεία του
Μονίµου και του Αναπληρωτή Μονίµου Αντιπροσώπου δεν ανα-
νεωθεί ή δεν διοριστεί νέος Μόνιµος Αντιπρόσωπος και Αναπλη-
ρωτής Μόνιµος Αντιπρόσωπος, η θητεία των υπηρετούντων
Αντιπροσώπων παρατείνεται αυτοδικαίως έως την ολοκλήρωση
της διαδικασίας ανανέωσής της ή του νέου διορισµού, για χρο-
νικό διάστηµα που δεν δύναται να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες. 

γ) Στις θέσεις των περ. α) και β) του άρθρου 209 διορίζονται
µόνιµοι ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου
υπάλληλοι του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ.
α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), ή που
προέρχονται από διεθνείς οργανισµούς ή ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα ή ερευνητικά κέντρα, οι οποίοι διαθέτουν τα προσόντα
που προβλέπονται στο άρθρο 210 για τη θέση αυτή. 

Για όσο χρόνο διαρκεί η θητεία στις θέσεις των περ. α) και β)
του άρθρου 209, οι οργανικές θέσεις των υπαλλήλων που διορί-
ζονται παραµένουν κενές, µετά δε τη λήξη της θητείας, επανέρ-
χονται αυτοδικαίως στις οργανικές τους θέσεις.

Για τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) που αναλαµβάνουν
καθήκοντα στις θέσεις των περ. α) και β) του άρθρου 209, εφαρ-
µόζεται η παρ. 1 του άρθρου 160 του ν. 4957/2022 (Α’ 141).»

2. Η περ. στ) της παρ. 1 του άρθρου 160 του ν. 4957/2022 (Α’
141), περί αναστολής καθηκόντων µελών Διδακτικού Ερευνητι-
κού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των Α.Ε.Ι. τροποποιείται, προκειµένου
να προβλεφθεί αναστολή καθηκόντων και για µέλη Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι.
που αναλαµβάνουν καθήκοντα Μόνιµου και Αναπληρωτή Μόνι-
µου Αντιπροσώπου στη Μ.Ε.Α. Ο.Ο.Σ.Α., και η παρ. 1 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«1. Τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) των
Ανώτατων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) τίθενται σε καθε-
στώς αναστολής καθηκόντων, αν αναλάβουν καθήκοντα:

α) µέλους της Κυβέρνησης ή Υφυπουργού, 
β) Βουλευτή ή Ευρωβουλευτή, 
γ) Περιφερειάρχη, Αντιπεριφερειάρχη ή Δηµάρχου, 
δ) Γενικού Γραµµατέα του άρθρου 41 του ν. 4622/2019 (Α’ 133)

και Ειδικού Γραµµατέα του άρθρου 42 του  ν. 4622/2019,
ε) Γενικού ή Ειδικού Γραµµατέα ή Γραµµατέα Αποκεντρωµένης

Διοίκησης ή Συντονιστή Αποκεντρωµένης Διοίκησης,
στ) επικεφαλής σε διεθνείς οργανισµούς ή Μόνιµου Αντιπρο-

σώπου ή Αναπληρωτή Μόνιµου αντιπροσώπου στη Μόνιµη Ελλη-
νική Αντιπροσωπεία στον Οργανισµό Οικονοµικής Συνεργασίας
και Ανάπτυξης (Μ.Ε.Α. Ο.Ο.Σ.Α.), 

ζ) προέδρου ή επικεφαλής ανεξάρτητων αρχών, 
η) Επισκόπου ή Αρχιεπισκόπου της Ανατολικής Ορθόδοξης Εκ-

κλησίας του Χριστού, του οποίου η έδρα βρίσκεται εκτός Ελλά-
δας,

θ) προέδρου, αντιπροέδρου, διοικητή, αναπληρωτή διοικητή,
υποδιοικητή, διευθύνοντα ή εντεταλµένου συµβούλου Νοµικών
Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) και Ιδιωτικού Δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.), τα οποία υπάγονται στον δηµόσιο τοµέα της περ. α)
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143) και των
οποίων η επιλογή ανήκει στην Κυβέρνηση, µε εξαίρεση τους φο-
ρείς που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του Κεφαλαίου Β’ του
ν. 3429/2005 (Α’ 314).»

3. Οι παρ. 1 και 2 ισχύουν από την 18η Μαΐου 2023.

Άρθρο 38

Παράταση διαδικασιών ειδικής διαχείρισης 
των εταιρειών άρθρου 76 ν. 4307/2014

1. Οι διαδικασίες ειδικής διαχείρισης του τέταρτου       εδαφίου
της παρ. 1 του άρθρου 76 του ν. 4307/2014 (Α’ 246), αν τελούν
ήδη σε παράταση και εκκρεµεί η διανοµή του προϊόντος ρευστο-
ποίησης στους πιστωτές, παρατείνονται αυτοδικαίως έως την
ολοκλήρωση της διανοµής του προϊόντος ρευστοποίησης στους
πιστωτές, και πάντως όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2023.

2. Η ισχύς της παράτασης της ειδικής διαχείρισης της παρ. 1
αρχίζει από την 1η Αυγούστου 2023.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

Άρθρο 39
Παράταση της διάρκειας ισχύος των συµβάσεων 

ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας για κά-
λυψη των αναγκών των δοµών της παρ. 4 του 

άρθρου 8 του ν. 4375/2016 και των συµβάσεων 
εργασίας του αναγκαίου προσωπικού προς υλοποίηση του
προγράµµατος µε αντικείµενο τη διασφάλιση της δηµόσιας

υγείας και την κάλυψη των υγειονοµικών 
αναγκών των προσφύγων και µεταναστών

1. Η ισχύς του άρθρου 33 του ν. 5007/2022 (A’ 241), περί συµ-
βάσεων ιατρών του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας Υγείας
(Ε.Ο.Δ.Υ.) για κάλυψη των αναγκών των δοµών της παρ. 4 του
άρθρου 8 του ν. 4375/2016 (Α’ 51) παρατείνεται από τη λήξη της
έως και την 15η.2.2024.

2. Η διάρκεια των συµβάσεων εργασίας που συνήφθησαν, δυ-
νάµει της παρ. 1 του άρθρου 8 της υπό στοιχεία Γ.Π.οικ.64186/
5.9.2018 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, Οικονοµικών, Υγείας και        Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης (Β’ 3877), όπως τροποποιήθηκε µε την περ. 9 της υπό
στοιχεία Γ.Π.οικ.78066/15.12.2021 κοινής απόφασης των Υπουρ-
γών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Υγείας και Εσω-
τερικών (Β’ 6054) µεταξύ του Ε.Ο.Δ.Υ. και του αναγκαίου προ-
σωπικού προς υλοποίηση του προγράµµατος του άρθρου 123
του ν. 4549/2018 (Α’ 105), µε αντικείµενο τη διασφάλιση της δη-
µόσιας υγείας και την κάλυψη των υγειονοµικών αναγκών των
προσφύγων και µεταναστών και έχουν παραταθεί µε την περ. β)
της παρ. 2 του άρθρου 91 του ν. 5041/2023 (Α’ 87), παρατείνεται,
από τη λήξη της, έως την 15η.2.2024. Η χρηµατοδότηση των συµ-
βάσεων δύναται να προέρχεται από συγχρηµατοδοτούµενα έργα
της προγραµµατικής περιόδου 2021 - 2027. Η παράταση των
συµβάσεων δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργα-
σίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις
θέσεις αυτές, ούτε εµπίπτει στους περιορισµούς των άρθρων 5
και 6 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

Άρθρο 40
Δυνατότητα παράτασης της διάρκειας απόσπασης 

υπαλλήλων στην κεντρική υπηρεσία
του Υπουργείου Υγείας

Η διάρκεια της απόσπασης των υπαλλήλων, µόνιµων και µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, οι οποίοι
υπηρετούν στην κεντρική υπηρεσία του     Υπουργείου Υγείας,
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 9 του     ν. 4440/2016 (Α’ 224), η οποία
παρατάθηκε για ένα (1) έτος, δυνάµει του άρθρου 39 του ν.
4958/2022 (Α’ 143), δύναται, µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου
του Υπουργείου Υγείας που εκδίδεται µετά από αίτηση των εν-
διαφερόµενων υπαλλήλων, να παραταθεί από τη λήξη της και
έως την 31η.3.2024, κατά παρέκκλιση των ισχυουσών διατάξεων
περί αποσπάσεων.

Άρθρο 41
Δυνατότητα παράτασης χρόνου παραµονής στην 

υπηρεσία ιατρών κλάδου Εθνικού Συστήµατος Υγείας
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Ιατροί κλάδου Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.), των οποίων
η υπαλληλική σχέση θα έληγε αυτοδικαίως την 31η.12.2022, την
31η.12.2021 ή την 31η.12.2020 λόγω συµπλήρωσης του εξηκο-
στού έβδοµου (67) έτους της ηλικίας τους και οι οποίοι παραµέ-
νουν στην υπηρεσία τους α) έως την 31η.8.2023 κατ’ εφαρµογή
του άρθρου πρώτου της από 12.6.2023 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου (Α’ 125), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν.
5046/2023 (Α’ 137), ή β) έως την 30ή.9.2023 κατ’ εφαρµογή του
άρθρου 95 του ν. 5041/2023 (Α’ 87), δύνανται να παραµείνουν
στην υπηρεσία τους έως την 31η.3.2024, εφόσον η θέση τους δεν
έχει προκηρυχθεί ή δεσµευθεί µε άλλον τρόπο και συµµετέχουν
στο πρόγραµµα εφηµεριών. Για την εφαρµογή του παρόντος οι
ιατροί της περ. α) του πρώτου εδαφίου υποβάλλουν αίτηση προς
τον Διοικητή ή Πρόεδρο του φορέα, στον οποίο υπηρετούν,
εντός προθεσµίας πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος και οι ιατροί της περ. β) του πρώτου εδα-
φίου έως την 15η.9.2023. Η αίτηση, η οποία συνοδεύεται από βε-
βαιώσεις του φορέα σχετικά µε τη µη προκήρυξη ή δέσµευση της
θέσης τους και τη συµµετοχή τους στο πρόγραµµα εφηµεριών,
αποστέλλεται αµελλητί στο Υπουργείο Υγείας µε µέριµνα του
φορέα. Για τις ανάγκες εφαρµογής του παρόντος, οι ιατροί της
περ. α) του πρώτου εδαφίου παραµένουν αυτοδικαίως στην υπη-
ρεσία τους έως την ολοκλήρωση της διαδικασίας του δεύτερου
και του τρίτου εδαφίου, η οποία πάντως δεν µπορεί να διαρκέσει
πέραν της 1ης.10.2023. 

Άρθρο 42
Κατ’ εξαίρεση εγγραφή µη πιστοποιηµένων αποφοίτων

Επαγγελµατικών Σχολών Μαθητείας της Δηµόσιας 
Υπηρεσίας Απασχόλησης στη Β’ τάξη των 

Επαγγελµατικών Λυκείων - Προσθήκη παρ. 36 
στο άρθρο 169 του ν. 4763/2020 

Στο άρθρο 169 του ν. 4763/2020 (Α’ 254), περί των µεταβατικών
διατάξεων του νόµου αυτού, προστίθεται παρ. 36, για την κατ’
εξαίρεση δυνατότητα εγγραφής των µη πιστοποιηµένων αποφοί-
των των Επαγγελµατικών Σχολών (ΕΠΑ.Σ.) Μαθητείας της Δηµό-
σιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (Δ.ΥΠ.Α.) στη Β’ τάξη των
Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.) για το σχολικό έτος 2023 -
2024, καθώς και τη συνέχιση φοίτησής τους υπό προϋποθέσεις,
ως εξής: 

«36. Ειδικά για το σχολικό έτος 2023-2024 µπορούν να εγγρα-
φούν στη Β’ τάξη των Επαγγελµατικών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.) µη πι-
στοποιηµένοι απόφοιτοι των Επαγγελµατικών Σχολών (ΕΠΑ.Σ.)
Μαθητείας της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (Δ.ΥΠ.Α.)
στους οποίους έχει χορηγηθεί Βεβαίωση Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης (Β.Ε.Ε.) κατά το σχολικό έτος 2022-2023. Οι ανωτέρω
απόφοιτοι υποχρεούνται να υποβάλουν έως τη λήξη του πρώτου
τετραµήνου Πτυχίο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτι-
σης, επιπέδου τρία (3), που χορηγείται από τον Εθνικό Οργανι-
σµό Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελµατικού Προσανατο-
λισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.), ύστερα από την επιτυχή συµµετοχή τους
σε εξετάσεις πιστοποίησης, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου
42. Αν δεν υποβληθεί το Πτυχίο Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης, επιπέδου τρία (3), η φοίτησή τους στη Β’ τάξη
των ΕΠΑ.Λ. διακόπτεται.»

Άρθρο 43
Έναρξη ισχύος των εφαρµογών τεχνολογίας 

διαδικτύου των πραγµάτων του ν. 4961/2022 - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 116 ν. 4961/2022

Η παρ. 3 του άρθρου 116 του ν. 4961/2022 (Α’ 146) τροποποι-
είται ως προς την έναρξη ισχύος του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους
Β’, περί εφαρµογών τεχνολογίας διαδικτύου των πραγµάτων, και
η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Η ισχύς του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Β’αρχίζει την
1η.3.2024.»

Άρθρο 44

Προσλήψεις και υπηρεσιακές µεταβολές προ της 
διενέργειας των περιφερειακών και δηµοτικών 

εκλογών - Τροποποίηση περ. δ) δευτέρου εδαφίου 
και προσθήκη τρίτου εδαφίου στο άρθρο 17 

του ν. 3870/2010

Στο άρθρο 17 του ν. 3870/2010 (Α’ 138) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) στην περ. δ) του δεύτερου εδαφίου οι λέξεις «των αµει-
βοµένων µέσω προγραµµάτων ΕΣΠΑ, των εργαζοµένων στις
παιδικές κατασκηνώσεις, του έκτακτου προσωπικού µε αντίτιµο
και λοιπές καταβολές» αντικαθίστανται από τις λέξεις «του έκτα-
κτου προσωπικού ανταποδοτικού χαρακτήρα, µε αντίτιµο και λοι-
πές αντικαταβολές, των απασχολούµενων στον σχεδιασµό, τη
διοικητική υποστήριξη, την εκτέλεση και την παρακολούθηση
αναπτυξιακών προγραµµάτων ή έργων που χρηµατοδοτούνται ή
συγχρηµατοδοτούνται ή επιδοτούνται από ευρωπαϊκούς πόρους
ή διεθνείς οργανισµούς ή απασχολείται σε ερευνητικά προγράµ-
µατα και προγράµµατα τεχνικής βοήθειας του Εταιρικού Συµφώ-
νου για το Πλαίσιο Ανάπτυξης (ΕΣΠΑ) ή για την εκπλήρωση
υποχρεώσεων που απορρέουν από συµβάσεις µε διεθνείς οργα-
νισµούς, των εργαζοµένων στις παιδικές κατασκηνώσεις», β) προ-
στίθεται νέο τρίτο εδάφιο και το άρθρο 17 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 17
Ρύθµιση προσλήψεων και υπηρεσιακών µεταβολών

Οι διατάξεις του άρθρου 28 του ν. 2190/1994 (Α’ 28)   ισχύουν
για το χρονικό διάστηµα του ενός µηνός που προηγείται της ηµε-
ροµηνίας διεξαγωγής των περιφερειακών και δηµοτικών εκλογών
και µέχρι την εγκατάσταση των αιρετών οργάνων. 

Εξαιρούνται των περιορισµών του παρόντος:
α) οι διορισµοί και οι προσλήψεις µόνιµου και ιδιωτικού δικαίου

αορίστου χρόνου προσωπικού στους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και
τα νοµικά πρόσωπα αυτών, εφόσον οι προκηρύξεις για την πλή-
ρωση των αντίστοιχων θέσεων δηµοσιεύτηκαν από το Α.Σ.Ε.Π.
πριν από την έναρξη της προεκλογικής περιόδου των δηµοτικών
και περιφερειακών εκλογών,

β) οι διορισµοί, οι προσλήψεις και κάθε υπηρεσιακή µεταβολή
για την πλήρωση των θέσεων που περιλαµβάνονται στην Προκή-
ρυξη 3Κ/2018 Α.Σ.Ε.Π. (τ. Α.Σ.Ε.Π. 4/ 2018),

γ) η διαδικασία µετάταξης του άρθρου 278 του ν. 4555/2018,
όπως το άρθρο αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 16 παρ. 1 του
ν. 4571/2018 (Α’ 186), καθώς και      η διαδικασία µετάταξης της
παρ. 7 του άρθρου 15 του  ν. 4257/2014,

δ) οι προσλήψεις προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου και η σύναψη συµβάσεων µίσθωσης έργου, καθώς και οι
προπαρασκευαστικές αυτών ενέργειες, από τους Ο.Τ.Α. και τα
νοµικά πρόσωπα αυτών, προκειµένου για τις ειδικότητες των
ναυαγοσωστών, των υδρονοµέων άρδευσης, των χειριστών µη-
χανηµάτων, των εργαζοµένων στους τοµείς της πυρασφάλειας,
των παιδικών σταθµών, της καθαριότητας, των Κέντρων Ανοικτής
Προστασίας Ηλικιωµένων (Κ.Α.Π.Η.), του έκτακτου προσωπικού
ανταποδοτικού χαρακτήρα, µε αντίτιµο και λοιπές αντικαταβολές,
των απασχολούµενων στον σχεδιασµό, τη διοικητική υποστήριξη,
την εκτέλεση και την παρακολούθηση αναπτυξιακών προγραµ-
µάτων ή έργων που χρηµατοδοτούνται ή συγχρηµατοδοτούνται
ή επιδοτούνται από ευρωπαϊκούς πόρους ή διεθνείς οργανι-
σµούς ή απασχολείται σε ερευνητικά προγράµµατα και προγράµ-
µατα τεχνικής βοήθειας του Εταιρικού Συµφώνου για το Πλαίσιο
Ανάπτυξης (ΕΣΠΑ) ή για την εκπλήρωση υποχρεώσεων που
απορρέουν από συµβάσεις µε διεθνείς οργανισµούς, των εργα-
ζοµένων στις παιδικές κατασκηνώσεις, και των απασχολούµενων
στα προγράµµατα δακοκτονίας,

ε) η κάλυψη οργανικών θέσεων των Ο.Τ.Α. µε βάση τις διατά-
ξεις του άρθρου 82 του ν. 4483/2017 (Α’ 107),

στ) οι προσλήψεις που πραγµατοποιούνται στο πλαίσιο των
προγραµµάτων κοινωφελούς χαρακτήρα της υποπαραγράφου
ΙΔ.1 της παρ. ΙΔ του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’ 107),

ζ) η διαδικασία µετατάξεων του άρθρου 87, υπαλλήλων ειδικό-
τητας σχολικών φυλάκων, οι οποίοι, µετά τη θέση τους σε διαθε-
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σιµότητα, σύµφωνα µε το άρθρο 80 του ν. 4172/2013 (Α’ 167),
µεταφέρθηκαν σε θέσεις ΥΕ Βοηθητικού Υγειονοµικού Προσω-
πικού σε νοσοκοµεία της χώρας.

Η παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 5043/2023 (Α’ 91) ισχύει για το
χρονικό διάστηµα του ενός (1) µηνός που προηγείται της ηµερο-
µηνίας διεξαγωγής των περιφερειακών και δηµοτικών εκλογών
και µέχρι την εγκατάσταση των αιρετών οργάνων.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 45
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται σε επι-
µέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                               2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

5. ΥΓΕΙΑΣ 6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 10. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

11. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 12. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

15. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.14’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τρίτη 5 Σεπτεµβρίου και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύ-
ρωση της από 29 Μάρτιου 2023 Τροποποίησης και Κωδικοποί-
ησης της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού
Δηµοσίου και της “Οργανισµός Λιµένος Ηγουµενίτσας Α.Ε.” - Κύ-
ρωση της από 29 Μαρτίου 2023 Συµφωνίας Τροποποίησης της
από 2 Φεβρουαρίου 2018 Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της “Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης
Α.Ε.”», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που
θα διανεµηθεί.
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